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Αθήνα, σήµερα στις 3 Απριλίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
14.16’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν σήµερα είναι δεκαεννέα στον αριθµό.

Κατόπιν τούτου, ξεκινούµε µε την πρώτη µε αριθµό 602/22-3-
2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Κόκ-
καλη προς τον Υπουρ- γό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Αστοχίες της Κυβέρνησης και η παντελής έλλειψη χρηµατοδό-
τησης θέτουν σε κίνδυνο την υλοποίηση του έργου κατασκευής
του άξονα εθνικής οδού (Ε.Ο.) Λάρισας - Φαρσάλων».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδο-
µών και Μεταφορών κ. Καραγιάννης.

Κύριε συνάδελφε, θα σας δώσω τον λόγο για δύο λεπτά και
σας παρακαλώ να είστε συνεπής στον χρόνο σας, γιατί είναι πολύ
µεγάλος ο αριθµός των ερωτήσεων σήµερα. Ευχαριστώ πολύ. 

Το ίδιο, βεβαίως, ισχύει και για τους Υπουργούς. 
Ο κ. Κόκκαλης έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πρόκειται για έναν δρόµο, τον δρόµο Λάρισας - Φαρσάλων,

εξαιτίας του οποίου έχουµε θρηνήσει πολλά θύµατα, κύριε
Υπουργέ. Η αρχική σύµβαση ήταν το 2009. Ανήκει στο δευτε-
ρεύον εθνικό δίκτυο της χώρας και είναι έργο εθνικού επιπέδου. 

Ξαφνικά τέλη του 2019, ο Περιφερειάρχης Θεσσαλίας διοργά-
νωσε µια σύσκεψη µε όλους τους Βουλευτές και µας ενηµέρωσε
ότι ο δρόµος έχει προβλήµατα, ότι αδυνατεί το Υπουργείο να
προχωρήσει τις απαραίτητες µελέτες και γι’ αυτό είπε ότι θα ζη-
τήσει να το αναλάβει η περιφέρεια, τουλάχιστον τις µελέτες. 

Λίγες ηµέρες µετά, ως όφειλα, κύριε Υπουργέ, υπέβαλα σχε-
τική ερώτηση για την πορεία του δρόµου, ζητώντας ακριβές χρο-
νοδιάγραµµα. Ο Υπουργός ο κ. Καραµανλής µου απάντησε πώς
η εκτίµησή του ήταν ότι εντός του 2020 θα έχει ολοκληρωθεί το
σύνολο του διαµορφωµένου τεχνικού αντικειµένου, µε την προ-
ϋπόθεση έγκαιρης ολοκλήρωσης των υπολειπόµενων απαιτού-
µενων διοικητικών ενεργειών για τις δύο διακριτές συµβάσεις,
ιδιαίτερα τη σύµβαση τεχνικού συµβούλου. 

Επίσης, ενηµέρωνε την κοινωνία των Φαρσάλων, αλλά και της

Λάρισας δι’ εµού, ότι τι σύνολο του υπό εξέταση οδικού άξονα
Λάρισα - Φάρσαλα µέχρι σήµερα αντιµετωπίζεται ενιαία και προ-
ωθείται µελετητικά, σύµφωνα µε τη σύµβαση και ότι ουδέποτε
δεν είχε τεθεί στο Υπουργείο αίτηµα των φορέων να ξεκινήσει η
κατασκευή του δρόµου από τα Φάρσαλα προς τη Λάρισα. 

Ελπίζω και εύχοµαι κύριε Υπουργέ, αυτή η ερώτηση να είναι η
τελευταία γι’ αυτόν τον δρόµο, υπό την έννοια ότι θα δώσετε ένα
πάρα πολύ συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα και θα ενηµερώσετε
για το πού βρίσκονται οι µελέτες, αλλά και η χρηµατοδότηση του
έργου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, κύριε Κόκκαλη, το έργο Λάρισας - Φαρσάλων,

µελετάται παραπάνω από µια δεκαετία από το Υπουργείο Υπο-
δοµών. Για την ακρίβεια, το 2008 χαρακτηρίστηκε ως ένα έργο
εθνικού επιπέδου από το τότε ΥΠΕΧΩΔΕ και έκτοτε προχώρησε
ο διαγωνισµός της ανάθεσης µελέτης µε προϋπολογισµό περί-
που τα 2 εκατοµµύρια ευρώ. Δηµοπρατήθηκε, προχώρησε µια
δεκαετία, θα έλεγα όχι µε αργούς ρυθµούς, µε βραδύτατους
ρυθµούς και η µελέτη αυτή µέχρι το 2019 που πήγαµε στο
Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών, δεν είχε ολοκληρωθεί. 

Το 2019, λοιπόν, επειδή αναγνωρίζουµε πόσο σηµαντικός είναι
ο δρόµος αυτός για όλο τον Νοµό Λαρίσης και µέσω της διαδι-
κασίας -το άρθρο 28 του ν.4412/16- δώσαµε µια επιπλέον σύµ-
βαση συµβουλευτικών υπηρεσιών, προκειµένου να εκπονηθούν
τα υπερσυµβατικά αντικείµενα που προέκυψαν, ώστε η µελέτη
αυτή να είναι πλήρης. 

Η αλήθεια είναι, βέβαια, ότι το καλοκαίρι του 2020 σε στενή
συνεργασία µε τον Περιφερειάρχη Θεσσαλίας τον Κώστα τον
Αγοραστό, αποφασίστηκε κατόπιν αιτήµατός του, η µελέτη να µε-
ταβιβαστεί στο σύνολό της στη Περιφέρεια Θεσσαλίας και τους
µεταβιβάσαµε την αρµοδιότητα εκπόνησης αυτής της µελέτης. 

Στα δύο αυτά χρόνια, λοιπόν, η περιφέρεια ωρίµασε αυτή την
µελέτη µε προϋπολογισµό δηµοπράτησης κοντά στα 200 εκατοµ-
µύρια -νοµίζω, ή λίγο παραπάνω από 200 εκατοµµύρια ευρώ- ως
έργο πλέον µιλάµε και γνωρίζετε πολύ καλά και εσείς, ότι µε την
επίσκεψη του Πρωθυπουργού και στο Αναπτυξιακό Συνέδριο
αναφέρθηκε και ο τότε Υπουργός Υποδοµών ο Κώστας ο Καρα-
µανλής ότι αυτό το έργο µαζί µε τον περιφερειάρχη είναι ένα ση-
µαντικό έργο για τη Θεσσαλία. 

Όπως βέβαια αντιλαµβάνεστε, γιατί έχετε περάσει από κυβερ-
νητικό θώκο, αυτό είναι αδύνατον να χρηµατοδοτηθεί µέσα από
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τους πόρους του εθνικού σκέλους. Οπότε, είναι ανάγκη αυτή τη
στιγµή, να αναζητήσουµε ευρωπαϊκούς πόρους. Η αλήθεια είναι
ότι πλέον υπάρχουν τα εργοδοτικά εργαλεία. Υπάρχει το ΕΣΠΑ,
υπάρχει το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά ξέρετε ότι η δική µας η Κυ-
βέρνηση κάνει πάρα πολλά έργα και µε τη σύµπραξη δηµοσίου
και ιδιωτικού τοµέα και κάνουµε και δρόµους. Σήµερα ξεκίνησαν
ήδη στη Θεσσαλονίκη οι πρόδροµες εργασίες, χωρίς διόδια. Άρα
αυτή τη στιγµή τι κάνουµε και τι µπορούµε να πούµε για να είµα-
στε απόλυτα συνεπείς; Ότι θέλουµε αυτό το έργο να συνεχίσει.
Το βλέπουµε µε θετικό µάτι. Για να χρηµατοδοτήσουµε, όµως, το
οποιοδήποτε έργο θα πρέπει να ξέρετε ότι θα πρέπει να περά-
σουµε το έλεγχο επιλεξιµότητας και χρηµατοδότησης αυτών των
διαρθρωτικών ταµείων, ώστε να µπορούµε να εξασφαλίσουµε
τους αναγκαίους πόρους. Αποµένει, λοιπόν, να γίνει µια ακόµα
τεχνική έκθεση, µια µελέτη κόστους- οφέλους ώστε να δούµε
πώς ακριβώς, µε ποιο χρηµατοδοτικό εργαλείο µπορούµε να χρη-
µατοδοτήσουµε και να προχωρήσουµε αυτό το σηµαντικό έργο
για τη Θεσσαλία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε, για την ακρίβεια στον χρόνο. 
Ο κύριος συνάδελφος έχει τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, από την απάντησή σας προκύπτει ότι µόνο οι

µελέτες έχουν ωριµάσει. Δεν προκύπτει -και θα ήθελα αυτό να
συµβεί στη δευτερολογία- για το ακριβές χρονοδιάγραµµα πότε
θα ξεκινήσουν οι εργασίες και για το εάν έχουν γίνει κάποιες συ-
γκεκριµένες ενέργειες για τη χρηµατοδότηση του έργου. Διότι,
εξ όσων κατάλαβα, είµαστε στο σηµείο µηδέν για το έργο Λάρι-
σας - Φαρσάλων. 

Να σας διαβάσω και να προσκοµίσω δηλώσεις ότι έχουν κατα-
τεθεί και τεχνικό δελτίο. Ο περιφερειάρχης το είπε. Έχει παράλ-
ληλα αναφέρει: «Έχουµε κάνει ενέργειες για την εξεύρεση χρη-
µατοδότησης του έργου κατασκευής, καταθέτοντας τεχνικό δελ-
τίο στο Ταµείο Ανάκαµψης µε προεκτίµηση κόστους κατασκευής
250 εκατοµµύρια ευρώ». 

Αναµένουµε τα αποτελέσµατα. Εφόσον έχει κατατεθεί τεχνικό
δελτίο στο Ταµείο Ανάκαµψης, εσείς ως αρµόδιος Υπουργός
οφείλετε να απαντήσετε για την πορεία αυτού του τεχνικού δελ-
τίου, ότι ναι έχει εγκριθεί από το Ταµείο Ανάκαµψης ή από το
ΕΣΠΑ. Διαφορετικά είµαστε στο σηµείο µηδέν για τον δρόµο Λά-
ρισας - Φαρσάλων, κύριε Υπουργέ.

Οφείλετε στη δευτερολογία σας να µας απαντήσετε. Καταλα-
βαίνω ότι δεν µπορείτε να δώσετε χρονοδιάγραµµα πότε θα ξε-
κινήσουν οι εργασίες, γιατί δεν έχει βρεθεί η χρηµατοδότηση,
αλλά τουλάχιστον να τοποθετηθείτε συγκεκριµένα αν έχει κατα-
τεθεί τεχνικό δελτίο στο Ταµείο Ανάκαµψης για τη χρηµατοδό-
τησή του. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Κόκκαλη, αντιλαµβάνοµαι την αγωνία και τη
δική σας όπως και των κατοίκων της ευρύτερης περιοχής της Λά-
ρισας γι’ αυτό το σηµαντικό έργο, γιατί πραγµατικά είναι ένα
πάρα πολύ σηµαντικό έργο. Βέβαια, οφείλω να διαφωνήσω µαζί
σας για τη διατύπωσή σας τη γραπτή περί αστοχιών της Κυβέρ-
νησης και την προφορική περί σηµείου µηδέν. Είναι ένα έργο που
το παραλάβαµε, που ανατέθηκε η µελέτη το 2008 και µόλις ανα-
λάβαµε την ολοκληρώσαµε σε µια αγαστή συνεργασία, γιατί αυτό
είναι ένα δείγµα συνεργασίας της κεντρικής διοίκησης, της πολι-
τείας, της Κυβέρνησης µε την περιφέρεια. Είναι ένα θέµα που η
πραγµατικότητα είναι ότι κάθε φορά που επισκέπτεται το Υπουρ-
γείο ο Κώστας Αγοραστός είναι το πρώτο ζήτηµα που θέτει ώστε
να εξευρεθούν αυτοί οι πόροι. 

Αλλά, επαναλαµβάνω, καταλαβαίνω ότι αυτές τις µέρες και
αυτόν τον καιρό υπάρχει και ο πειρασµός της αλίευση ψήφων.
Τα µεγάλα, όµως, έργα δεν µπορούν να µπαίνουν σε αυτή τη µέγ-
γενη. Θα πρέπει όλοι να είµαστε σοβαροί. Θα πρέπει όλοι να αντι-
µετωπίσουµε τα ζητήµατα των χρηµατοδοτήσεων. Δυστυχώς δεν

είναι πλέον ζήτηµα πολιτικής βούλησης. Γνωρίζετε ότι µετά το
’15 η Ευρωπαϊκή Ένωση, το Ταµείο Ανάκαµψης, ακόµη και ΣΔΙΤ
να θέλουµε να το κάνουµε, θα πρέπει να έχουµε τις απαραίτητες
µελέτες κόστους – οφέλους, ώστε να αιτιολογήσουµε το πώς θα
χρηµατοδοτήσουµε ένα µεγάλο και σοβαρό έργο. 

Σας απαντώ, λοιπόν, και σας λέω ότι η πρόθεση της πολιτείας
είναι σε αυτό το έργο να βρεθεί η χρηµατοδότηση. Σας λέω, λοι-
πόν, ότι η περιφέρεια κάνει ό,τι πρέπει ώστε να βρεθεί η χρηµα-
τοδότηση. Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, είµαστε σε αυτή την αναζή-
τηση. Η πρόθεση υπάρχει. Αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι περά-
σατε και εσείς τεσσεράµισι χρόνια και γι’ αυτό το έργο δεν έπεσε
ούτε µολυβιά. Δεν θα µπω σε αυτόν τον πειρασµό, δεν έχει ουσία
αυτή τη στιγµή καµµία.

Ουσία αυτή τη στιγµή έχει να συνταχτούµε όλοι µαζί, να µπο-
ρέσουµε να τεκµηριώσουµε, ώστε να βρούµε το χρηµατοδοτικό
εργαλείο για να προχωρήσει ένα πολύ σηµαντικό έργο για τη Λά-
ρισα και για τη Θεσσαλία. Και αυτό το έργο τα επόµενα χρόνια
µε την επόµενη Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη να µπορέ-
σουµε και να το προκηρύξουµε και να έχουµε εξασφαλισµένη
χρηµατοδότηση. 

Ξέρετε, από εµάς αυτά τα τέσσερα χρόνια δεν ακούσατε ποτέ,
δεν µπήκαµε ποτέ στον πειρασµό να πούµε µεγαλύτερα λόγια
από αυτά που ήµασταν σίγουροι ότι µπορούµε και έχουµε εξα-
σφαλίσει. Σας λέω, λοιπόν, ότι η Περιφέρεια Θεσσαλίας έκανε τα
πάντα σε ό,τι αφορούσε αυτό το έργο και το Υπουργείο Υποδο-
µών θα προσπαθήσει µέσα στο επόµενο διάστηµα να εξασφαλί-
σει τη χρηµατοδότηση αυτού του έργου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συ-

νεννόησης οι ακόλουθες επίκαιρες ερωτήσεις: 
Η δεύτερη µε αριθµό 601/20-3-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυ-
νας, µε θέµα: «Ασφαλής λειτουργία και τήρηση του πλαισίου συ-
νεργασίας για το Στρατιωτικό Αεροδρόµιο Ακτίου».

Η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 620/27-3-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Άµεσες ενέργειες προκειµένου να αρθούν οι παράνο-
µες κατασχέσεις σε ενισχύσεις πρώτης αρωγής σεισµόπληκτων
συµπολιτών µας, αλλά και να προστατευτούν µέχρι να χρησιµο-
ποιηθούν για τον σκοπό που καταβλήθηκαν».

Η δέκατη έκτη µε αριθµό 621/27-3-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Απαλλαγή από τον ΦΠΑ των δαπανών επισκευής και ανοι-
κοδόµησης σεισµόπληκτων κτηρίων».

Η τρίτη µε αριθµό 626/27-3-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Απαγόρευση των πλειστηριασµών λαϊκών κατοι-
κιών και της δέσµευσης λογαριασµών Αρωγής των σεισµόπλη-
κτων στους Δήµους Μινώα Πεδιάδας και Αρχανών - Αστερου-
σίων».

Δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών οι ακό-
λουθες ερωτήσεις: 

Η έβδοµη µε αριθµό 627/27-3-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Σχετικά µε τις ελλείψεις σε
προσωπικό και υλικοτεχνική υποδοµή στα Προκεχωρηµένα Ερ-
γοστάσια Βάσης 303 και 304 (ΠΕΒ) στη Λάρισα και Βελεστίνο Μα-
γνησίας».

Η πέµπτη µε αριθµό 606/22-3-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Ανεξάρτητης Βουλευτού A’ Αθηνών κ. Αγγελικής Αδα-
µοπούλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Αντιστοίχιση/εξοµοίωση πτυχίων των πρώην Ανωτάτων Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων Τεχνολογικού Τοµέα (ΑΕΙ ΤΤ) (ΤΕΙ) µε τα
πτυχία των νέων ακαδηµαϊκών δοµών»
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Η πρώτη µε αριθµό 600/20-3-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Πέλλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κεστεκίδειο ελληνικό σχολείο Βρυξελ-
λών».

Θα συζητηθεί τώρα η ένατη µε αριθµό 612/24-3-2023 επίκαιρη
ερώτηση της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Αντωνίας (Τόνιας) Αντωνίου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Φλέγοντα ερω-
τήµατα που θέτει ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τυφλών για τη λει-
τουργία του Κέντρου Αποκατάστασης Τυφλών (ΚΕΑΤ) και της
Αστικής µη Κερδοσκοπικής Εταιρείας (ΑΜΚΕ) Πρωτοπορίας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου.

Κύρια συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τυφλών είναι ο ισ-

τορικότερος φορέας αυτοοργάνωσης των τυφλών στην Ελλάδα.
Όπως ενηµερώθηκα, οι άνθρωποι αυτοί έχουν επανειληµµένως
απευθυνθεί στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
και έχουν εκφράσει την ανησυχία τους για τα φλέγοντα θέµατα
του Κέντρου Αποκατάστασης Τυφλών και της ΑΜΚΕ «Πρωτοπο-
ρία» που καλύπτει πάγιες και διαρκείς ανάγκες των ωφελούµενων
του ΚΕΑΤ. 

Το πρώτο και το πιο σηµαντικό ζήτηµα που θέτουν είναι εκείνο
το οποίο αφορά τον οργανισµό του ΚΕΑΤ, δηλαδή του Κέντρου
Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών. Ο οργανισµός αυτός
χρονολογείται από το 1979 και χρήζει άµεσης ανανέωσης και συ-
µπλήρωσης, έτσι ώστε να συµβαδίζει µε τις σύγχρονες ανάγκες
των ωφελούµενων στη βάση διεθνών προτύπων. Ωστόσο, αυτή
η επικαιροποίηση του οργανισµού παραµένει µια άλυτη εκκρεµό-
τητα στα συρτάρια του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων. Το γεγονός αυτό έχει σοβαρές επιπτώσεις στην απο-
τελεσµατική και αποδοτική λειτουργία του κέντρου.

Εποµένως, το πρώτο ερώτηµα που θέλω να σας θέσω είναι το
γιατί αγνοήσατε την επιτακτική ανάγκη εκσυγχρονισµού του ορ-
γανισµού του ΚΕΑΤ που είναι κρίσιµη για την άµεση αναβάθµιση
και του ρόλου και του έργου του.

Σε ό,τι αφορά την ΑΜΚΕ «Πρωτοπορία», της οποίας εταίροι
είναι το ΚΕΑΤ κατά 99% και ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τυφλών
κατά 1%, µε κοινή απόφαση των εταίρων το 2021 αποφασίστηκε
η διεξαγωγή οικονοµικού ελέγχου από εταιρεία ορκωτών λογι-
στών. Όµως, αυτός ο έλεγχος δεν έχει ολοκληρωθεί επί δύο χρό-
νια.

Επειδή ο καταστατικός ρόλος του ΚΕΑΤ είναι κρίσιµος για τους
ωφελούµενούς του αλλά και για το αναπηρικό κίνηµα εν γένει,
θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να µου απαντήσετε εάν θα ζητήσετε
την ολοκλήρωση του έργου της ελεγκτικής εταιρείας στην ΑΜΚΕ
«Πρωτοπορία», έτσι ώστε οι εταίροι του και να λάβουν γνώση των
οικονοµικών στοιχείων αυτού του ελέγχου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρία Πρόεδρε, κυρία Βουλευτά, ο
Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τυφλών, αλλά και το Κέντρο Εκπαίδευ-
σης και Αποκατάστασης Τυφλών, όντως αποτελούν τους δύο
ιστορικότερους και θα µου επιτρέψετε να πω και σηµαντικότε-
ρους φορείς που προασπίζουν τα δικαιώµατα στην κανονικότητα
και στην καθηµερινότητα των συµπολιτών µας, οι οποίοι έχουν
οπτική αναπηρία.

Οι δυο τους συνεργάζονται πολύ καλά. Μάλιστα, και µέσα στο
διοικητικό συµβούλιο του Κέντρου Εκπαίδευσης και Αποκατάστα-
σης Τυφλών υπάρχει πάντα κάποιος από τον Πανελλήνιο Σύνδε-
σµο Τυφλών. Έτσι, λοιπόν, συνεργάζονται, όπως είπατε, έχοντας
και οι δύο ως εταίροι την «Πρωτοπορία», ένα όργανο, ένα µηχα-
νισµό, ο οποίος και αυτός έχει συσταθεί, έτσι ώστε η διαφορετι-
κότητα της οπτικής αναπηρίας να µην καθιστά εµπόδιο σε κανένα
συµπολίτη µας την καθηµερινότητά του.

Το ΚΕΑΤ είναι µέτοχος της «Πρωτοπορίας» κατά 99%, ενώ ο
Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τυφλών κατά 1%. 

Οι δυο τους και κυρίως το ΚΕΑΤ τα τρεισήµισι αυτά χρόνια
έχουν προβεί σε πάρα πάρα πολλές δραστηριότητες, οι οποίες
βοηθούν τόσο στην προσβασιµότητα όσο και στην ένταξη σε κοι-
νότητα και κοινωνία καλύτερης και διευρυµένης περισσότερο των
συµπολιτών µας, οι οποίοι έχουν οπτική αναπηρία. Αυτό έχει να
κάνει µε την έκδοση πάρα πολλών οπτικών χαρτών, έχει να κάνει
µε την επιµόρφωση πάρα πολλών ανθρώπων, όπως και εδώ πέρα
στη Βουλή, στο Εθνικό Κοινοβούλιο, έγινε επιµόρφωση του προ-
σωπικού της Βουλής, έτσι ώστε να γνωρίζουν τα ζητήµατα και τα
προβλήµατα που µπορεί να έχει ένας άνθρωπος µε οπτική ανα-
πηρία, όταν επισκέπτεται το Εθνικό Κοινοβούλιο. Έχουν κάνει
επιµορφώσεις δηµόσιων και ιδιωτικών στελεχών στα ζητήµατα τα
οποία αφορούν τα άτοµα µε οπτική αναπηρία. 

Έρχοµαι τώρα στα δύο δικά σας ουσιαστικά ερωτήµατα, ξεκι-
νώντας από το δεύτερο, τον οικονοµικό έλεγχο της «Πρωτοπο-
ρίας». 

Η αλήθεια είναι ότι η πρόεδρος του ΚΕΑΤ µε το που ανέλαβε
τα καθήκοντά της προσπάθησε να καταλάβει ακριβώς τι γίνεται
στο ίδιο το ΚΕΑΤ, αλλά βέβαια και στην «Πρωτοπορία», στην
οποία είναι κατά 99% µέτοχος το ίδιο το ΚΕΑΤ. Προσπάθησε να
δει και να καταλάβει τι γίνεται η ίδια. Δεν ήλθε κάποιος εξωτερι-
κός φορέας. Ήρθε το ίδιο το ΚΕΑΤ, η ίδια η διοίκηση του ΚΕΑΤ
και ζήτησε τον οικονοµικό έλεγχο της «Πρωτοπορίας». Ο οικονο-
µικός αυτός έλεγχος γίνεται και µου επιβεβαιώνουν ότι ολοκλη-
ρώνεται αρκετά σύντοµα. Ποιο ήταν το πρόβληµα; Το πρόβληµα
είναι ότι η εξωτερική λογιστική εταιρεία των ορκωτών λογιστών,
η οποία είχε αναλάβει τον έλεγχο της «Πρωτοπορίας» από πλευ-
ράς ΚΕΑΤ, δεν µπορούσε µε τίποτα να συνεννοηθεί και να λάβει
τα απαραίτητα στοιχεία από τη λογιστική εταιρεία, η οποία ήταν
λογιστική εταιρεία µέχρι πρότινος του ΚΕΑΤ. Οπότε αυτό που µε
δυσκολία κατάφερε η διοίκηση του ΚΕΑΤ είναι να αλλάξει τη λο-
γιστική εταιρεία της «Πρωτοπορίας» και µε νέα λογιστική εταιρεία
της «Πρωτοπορίας» να συνεννοηθούν οι δύο λογιστικές εξωτερι-
κές εταιρείες, έτσι ώστε να δοθούν και να παρθούν τα απαραί-
τητα οικονοµικά στοιχεία για να ολοκληρωθεί επί της ουσίας ο
έλεγχος.

Τώρα στο κοµµάτι των οργανισµών θα µου επιτρέψετε να είµαι
πολύ αισιόδοξη και πολύ αισιόδοξη πάντα βάσει στοιχείων, όχι
βάσει δικής µου κατανόησης των πραγµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα µου δώσετε λιγότερο από ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Από το 2013 που άλλαξε το σύστηµα των κοινωνικών δηµόσιων

φορέων στη χώρα, δηµιουργήθηκαν τα κέντρα κοινωνικής πρό-
νοιας σε κάθε γεωγραφική περιφέρεια της χώρας µας. Παρόµοιο
µε τα κέντρα κοινωνικής πρόνοιας είναι και το ΚΕΑΤ και το ΕΙΚ
και το ΕΚΚΑ. Κινούνται ακριβώς στην ίδια λογική. Στα κέντρα, λοι-
πόν, αυτά από το 2013 µέχρι και το 2023 , για δέκα χρόνια, δεν
υπήρχαν οργανισµοί. Εγώ πριν έρθω στη δηµόσια διοίκηση -δεν
θα σας πω ψέµατα- δεν καταλάβαινα την ουσία και τη σηµασία
των οργανισµών σε έναν δηµόσιο φορέα. Ήταν το πρώτο πράγµα
που µου ζήτησαν οι εργαζόµενοι στους φορείς µας, οι δηµόσιοι
λειτουργοί µας, και κατάλαβα, όµως, ότι είναι επιτακτική ανάγκη.
Είναι το πρώτο πράγµα που µου ζήτησαν, πριν σκεφτείτε και τη
στελέχωση των οργανισµών κάθε φορέα.

Απ’ ότι καταλαβαίνω, µέχρι πρότινος πρέπει να υπήρχε είτε κω-
λυσιεργία είτε εµπαιγµός πάνω στο θέµα της έκδοσης των οργα-
νισµών. Όµως, αυτό που θα σας πω και θα σας δώσω τα σηµε-
ρινά στοιχεία είναι ότι τα καταφέραµε. Έχουµε εκδώσει ήδη εφτά
προεδρικά διατάγµατα οργανισµών για κέντρα κοινωνικής πρό-
νοιας, δύο είναι στο βήµα του Συµβουλίου της Επικρατείας, δύο
είναι για υπογραφή τώρα που µιλάµε στην Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας και οι υπόλοιποι έξι, µεταξύ αυτών και του Κέντρου Εκ-
παίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών, είναι σε πλήρη εξέλιξη
η τελική τους διαµόρφωση από τη διεύθυνση προσωπικού του
δικού µας Υπουργείου. Οπότε κατά το ήµισυ τα καταφέραµε,
αυτό που δεν είχαν καταφέρει οι προηγούµενοι µέσα σε δέκα
χρόνια. 

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία Υπουργέ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρία Υπουργέ, θα ξεκινήσω

από το δεύτερο ερώτηµα και θα σας πω ότι είναι αδιανόητο να
µην έχει ολοκληρωθεί ένας έλεγχος που ξεκίνησε πριν από δύο
χρόνια. Αυτό δηµιουργεί καχυποψία σε σχέση µε τα αποτελέ-
σµατα του ελέγχου και πιστεύουµε ότι πρέπει να βγουν όλα στο
φως. Με τη δική σας παρέµβαση και τη δική σας τοποθέτηση νο-
µίζω ότι αυτή η καχυποψία επιβεβαιώνεται, διότι όταν η λογιστική
εταιρεία που είχε την ευθύνη για τα οικονοµικά του ΚΕΑΤ και δεν
συνεργάζεται µε τη νέα εταιρεία των ορκωτών λογιστών, όπως
ακούσαµε σήµερα εδώ σε αυτή την Αίθουσα της Βουλής, αντι-
λαµβανόµαστε ότι για να µη θέλει να συνεργαστεί υπάρχουν ζη-
τήµατα. Άρα πρώτη προτεραιότητά σας, κατά την άποψή µας,
είναι ότι θα πρέπει να πιέσετε να έχουµε σύντοµα αποτελέσµατα. 

Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτηµα, η άποψή µας είναι ότι η αλ-
λαγή του υφιστάµενου οργανισµού του ΚΕΑΤ θα πρέπει να υπη-
ρετεί αφ’ ενός τον σκοπό της βελτίωσης των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών προς τους ωφελούµενους και αφετέρου ως σκοπός της
ανάδειξης του ΚΕΑΤ σε Εθνικό Φορέα Εκπαίδευσης και Αποκα-
τάστασης Ατόµων µε Οπτική Αναπηρία, για εµάς πρέπει να έχει
στρατηγική σηµασία για να καλύψει τις ανάγκες που έχουν τα
άτοµα µε αναπηρία οπτική σε όλη τη χώρα. Οι αλλαγές στο-
χεύουν µόνο στην επίλυση των διοικητικών θεµάτων, που, όπως
είπατε εσείς, πήρατε πρωτοβουλία, φτιάξατε οργανισµό. Δεν κα-
λύπτει τις ποιοτικές ανάγκες που χρειάζονται αυτή τη στιγµή τα
άτοµα µε αναπηρία οπτική.

Και εξηγούµαι και θέλω να σας πω τι εννοώ για εµάς. Το ζή-
τηµα είναι να αποκαταστήσει το ΚΕΑΤ µε µόνιµο προσωπικό κρί-
σιµες ειδικότητες εκπαίδευσης και αποκατάστασης. Σήµερα,
όπως πληροφορούµαστε, δεν διαθέτει µόνιµο προσωπικό σε ει-
δικότητες, όπως ο εκπαιδευτής κινητικότητας και προσανατολι-
σµού ή ο εκπαιδευτής πληροφορικής και τεχνολογικών βοηθη-
µάτων για τυφλούς. Αυτές οι θέσεις δεν προβλέπονται από τον
οργανισµό. 

Δεύτερον, να επεκταθεί η προσφορά των υπηρεσιών του και
σε άλλες περιφερειακές ενότητες της χώρας, ώστε να καλυφθεί
όλη η χώρα και όχι η Αθήνα και η Θεσσαλονίκη. Είναι τραγικό το
2023 ένας τυφλός να πρέπει να αναγκαστεί να πάει Αθήνα ή Θεσ-
σαλονίκη για να έχει στοιχειώδη εκπαίδευση. 

Τρίτον, να παρέχει υπηρεσίες και σε άτοµα τα οποία τυφλώνο-
νται σε µεγάλη ηλικία. Γι’ αυτούς δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη. 

Όταν συζήτησα µε τον αρµόδιο φορέα, δεν το γνώριζε, κυρία
Υπουργέ. Εντυπωσιάστηκα που ένας τυφλώνεται, δεν είναι τυ-
φλός εκ γενετής και δεν µπορεί αυτή τη στιγµή το κράτος να του
παρέχει στοιχειώδη εκπαίδευση. 

Τέταρτον, είναι αναγκαία η καλή προβολή από τα social media,
αλλά είναι αναγκαίο να υπάρξει και αξιολόγηση του ΚΕΑΤ µε
βάση τα διεθνή πρότυπα. 

Πέµπτον, επί σειρά ετών επιχειρείται να καλυφθούν οι ελλεί-
ψεις του ΚΕΑΤ από την ΑΜΚΕ, που προσλαµβάνει εξειδικευµένο
προσωπικό για να υπηρετήσει τις ανάγκες του σε ειδικότητες,
που αυτό δεν διαθέτει. Το προσωπικό αυτό, παρά το πολύ σηµα-
ντικό έργο που προσφέρει -το ξέρετε πολύ καλά-, είναι χαµηλό-
µισθο και οι συµβάσεις δεν διαρκούν ούτε για έναν χρόνο. Όπως
µαθαίνουµε από τους εργαζόµενους, αναγκάζονται να κάνουν
άλλες εργασίες. Η δηµιουργία της ΑΜΚΕ στο παρελθόν µπορεί
να ήταν µια επιλογή για να καλύψει προσωρινές λύσεις, αλλά
αυτό το µοντέλο πλέον είναι ξεπερασµένο και πρέπει να αλλάξει.
Το ΚΕΑΤ πρέπει να στελεχωθεί µε µόνιµο εξειδικευµένο προσω-
πικό µέσω προκήρυξης και θα ήταν µάλιστα εξαιρετικά χρήσιµο
να υπάρξει και η σχετική µοριοδότηση στο προσωπικό που ερ-
γάζεται µέσω της ΑΜΚΕ, ώστε να αξιοποιηθεί η εµπειρία του και
χωρίς να παραβιάζεται η σχετική νοµολογία για τη µοριοδότηση.
Είναι, όµως, κρίσιµο για την ειδική αγωγή να µην πάει χαµένη µια
σχέση εµπιστοσύνης που χτίζεται ανάµεσα στους εκπαιδευτές
και τους µαθητές. Το ξέρετε πιστεύω πάρα πολύ καλά. 

Έκτο ζήτηµα και πολύ καυτό είναι ότι θα πρέπει να υπάρξουν
στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης για τους τυφλούς που έχουν
και επιπρόσθετες αναπηρίες. Τι θα γίνουν τα άτοµα αυτά, όταν

θα φύγουν από τη ζωή οι γονείς τους; Το γνωρίζουµε. Όλα τα
άτοµα µε αναπηρία αυτή τη στιγµή έχουν το ίδιο πρόβληµα, αλλά
πρέπει να βάλουµε και µια προτεραιότητα στους ανθρώπους µε
οπτική αναπηρία. 

Κυρία Υπουργέ, απαιτείται σήµερα µια σύγχρονη ολιστική και
σοβαρή προσέγγιση στην προνοιακή πολιτική, µια προσέγγιση
την οποία δεν είδαµε δυστυχώς ούτε επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ
ούτε επί της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Για εµάς, για το ΠΑΣΟΚ, θεωρούµε ότι είναι πρώτης προτεραι-
ότητας τα προνοιακά ζητήµατα, σε µια περίοδο µάλιστα που
υπάρχουν µεγάλες ανισότητες, µεγάλη ανέχεια και ακρίβεια και
για τους ανθρώπους αυτούς µε τα χαµηλά επιδόµατα τα οποία
παίρνουν ή µε τη δική σας πολιτική επιδοµάτων δεν λύνονται τα
θέµατα. Χρειάζονται θεσµικές παρεµβάσεις, χρειάζεται στρατη-
γικός χαρακτήρας και πρέπει να είναι από τις πρώτες προτεραι-
ότητες της καινούργιας κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρία Πρόεδρε, κυρία Βουλευτά, η
κοινωνική πολιτική και η στήριξη των πιο ευάλωτων συµπολιτών
µας και µέσα στους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας είναι κυρίως
τα άτοµα µε αναπηρία, είναι τα τέσσερα χρόνια αυτά στις βασι-
κές προτεραιότητες της Κυβέρνησης αυτής και δεν είναι µε λέ-
ξεις, δεν είναι µε ρητορική, είναι µε πράξεις. 

Θα σας υπενθυµίσω ή θα σας γνωστοποιήσω ότι οι πρώτες
συµβάσεις -περί τις πενήντα συµβάσεις- προσωπικών βοηθών για
άτοµα µε αναπηρία έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί, δεν είναι στη
ρητορική. Η λειτουργικότητα και η ενεργητική κοινωνική πολιτική
που θέλουµε να κάνουµε, δεν είναι σε βάση ρητορικής, είναι βά-
σει αποτελέσµατος, αποτέλεσµα που έχουµε ήδη δείξει εµπρά-
κτως -πώς;- στο κοµµάτι της αναπηρίας, µε τον διπλασιασµό των
στεγών υποστηριζόµενης διαβίωσης. 

Το είπατε και εσείς για τα άτοµα µε οπτική αναπηρία αλλά και
λοιπές αναπηρίες, γιατί το στοίχηµα για εµάς για τα άτοµα µε
οπτική αναπηρία δεν είναι να πάνε σε µια στέγη υποστηριζόµενης
διαβίωσης. Είναι να έχουν την κατάλληλη εκπαίδευση που χρει-
άζεται, έτσι ώστε να µην χρειάζονται φροντιστές και νοσηλευτές
σε µια στέγη υποστηριζόµενης διαβίωσης, ώστε να µπορούν να
πάρουν τη ζωή τους στα χέρια τους και µε την εκπαίδευση κινη-
τικότητας. Με το νέο ΕΣΠΑ µπαίνει ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα,
µετά από είκοσι χρόνια µπαίνει πρόγραµµα κινητικότητας στο
ΚΕΑΤ.

Το κοµµάτι της στήριξης των πιο ευάλωτων είναι στην κορυφή
της ατζέντας µας όχι στη ρητορική, αλλά στην πράξη, µε τους
προσωπικούς βοηθούς που ήδη ξεκίνησαν εντός αυτών και σε
άτοµα µε αναπηρία, µε οπτική αναπηρία, µε τις στέγες υποστη-
ριζόµενης διαβίωσης που διπλασιάστηκαν. Από εξήντα δύο έ-
χουµε πάνω από εκατόν είκοσι πλέον µέσα σε τριάµισι χρόνια
στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης, µε τον διπλασιασµό των
ωφελούµενων στα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης ατόµων
µε αναπηρία. Από τεσσερισήµισι χιλιάδες ωφελούµενους έχουµε
πάνω από εννέα χιλιάδες ωφελούµενους στα ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ, αλλά
και µε πολλές συγκεκριµένες, στοχευµένες παρεµβάσεις, οι
οποίες λειτουργούν στο ενεργητικό κοµµάτι της κοινωνικής πο-
λιτικής. 

Ναι, βεβαίως και συνεχίζουµε την επιδοµατική ενίσχυση των
ατόµων µε αναπηρία. Ναι, ενισχύουµε την επιδοµατική πολιτική,
εκεί που υπάρχει ανάγκη µε έκτακτες δόσεις, αλλά αυτό που είναι
σηµαντικό για εµάς είναι η ενεργητική κοινωνική πολιτική και ο
προσωπικός βοηθός των ατόµων µε αναπηρία, που ξεκίνησε και
λειτουργεί από την προηγούµενη εβδοµάδα, είναι η προµετωπίδα
αυτού του πράγµατος. 

Τόσα χρόνια δεν είναι ότι δεν είχαµε τα χρήµατα και το δηµο-
σιονοµικό χώρο στην Ελλάδα για να το καταφέρουµε. Κανείς δεν
το τόλµησε, κανείς δεν το οργάνωσε, κανείς δεν επιχείρησε να
στήσει προσωπικούς βοηθούς σε άτοµα µε αναπηρία, για να εξυ-
πηρετήσει τους ίδιους και τις οικογένειές τους. Το είπαµε, το κά-
ναµε, το πραγµατοποιήσαµε. 

Τώρα, στο κοµµάτι του οικονοµικού ελέγχου, θέλω να σας
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υπενθυµίσω ότι -γιατί είναι πολύ σηµαντικό για εµάς- δεν είναι
ένας οικονοµικός έλεγχος, ο οποίος ήρθε στο Κέντρο Εκπαίδευ-
σης και Αποκατάστασης Τυφλών. Είναι ένας οικονοµικός έλεγχος
που η ίδια η διοίκηση τον ζήτησε, η ίδια η διοίκηση τον διέταξε.
Και ακριβώς επειδή το προηγούµενο φοροτεχνικό γραφείο της
«Πρωτοπορίας» δεν συνεργάστηκε σε αυτό -κάτι θα είχε δει η δι-
οίκηση για να ζητήσει τον έλεγχο, έτσι;-, κατάφερε η διοίκηση και
άλλαξε φοροτεχνικό γραφείο και τώρα βαίνει προς ολοκλήρωση
αυτό που η διοίκηση εντόπισε και η διοίκηση ζήτησε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ. 
Προχωρούµε στη δέκατη µε αριθµό 633/27-3-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Η απο-
σάθρωση και το περιορισµένο των δοµών στην προστασία του
παιδιού γεννάει όλο και περισσότερο νέες τραγωδίες».

Στην ερώτηση θα απαντήσει, επίσης, η Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Μιχαηλίδου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και σας πα-
ρακαλώ να κρατήσετε τον χρόνο, εάν µπορείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Όλο και πιο συχνά, κυρία Υπουργέ, πλέον βλέπουν το φως της

δηµοσιότητας αποτρόπαια περιστατικά που αφορούν στην παι-
δική προστασία. Το περιστατικό βέβαια µε τη δεκατετράχρονη
στη Νέα Σµύρνη έρχεται να αναδείξει ξανά και αυτό -µαζί µε όλα
τα υπόλοιπα και τα πολύ κοντινά και τα ολοένα και πιο συχνά,
όπως είπαµε- αυτή τη βαρβαρότητα και τη σαπίλα ενός συστή-
µατος που στηρίζεται στην εκµετάλλευση και το µόνο που το εν-
διαφέρει είναι το κυνήγι του κέρδους. 

Ας έρθουµε όµως πιο συγκεκριµένα. Το δεκατετράχρονο αυτό
κορίτσι φιλοξενούνταν στη δηµόσια δοµή της Νέας Σµύρνης Μο-
νάδα Προστασίας Νεανίδων «Αγία Βαρβάρα», µια δοµή η οποία
είναι παράρτηµα του Κέντρου Προστασίας Παιδιού «Η Μητέρα»
που ανήκει στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου του Κέντρου
Κοινωνικής Περιφέρειας Αττικής και εποπτεύεται από το δικό σας
Υπουργείο, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.
Είναι δηλαδή µια δηµόσια δοµή, η οποία παρέχει υπηρεσίες παι-
δικής προστασίας σε έφηβες, σε νέα κορίτσια από δώδεκα χρο-
νών και πάνω, όπως και η δεκατετράχρονη που φιλοξενούνταν
εκεί. Αντίστοιχη δηµόσια δοµή, µε το ίδιο µάλιστα νοµικό καθε-
στώς λειτουργίας, αποτελεί και η παιδόπολη «Άγιος Ανδρέας»
στον Άλιµο. 

Όµως, αυτές οι δηµόσιες δοµές, όπως και όλες άλλωστε σε
όλη τη χώρα, λειτουργούν, κυρία Υπουργέ, µε τεράστιες ελλεί-
ψεις σε προσωπικό και φυσικά χάρη στην ηρωική προσπάθεια και
αυτοθυσία καµµιά φορά των ελάχιστων εργαζόµενων τους, πολ-
λοί από τους οποίους εργαζόµενους εργάζονται µε ελαστικές ερ-
γασιακές σχέσεις. Πότε και σε ποιες δοµές; Σε αυτές που τα
παιδιά που µένουν εκεί, που φιλοξενούνται εκεί, χρειάζονται την
πιο σταθερή παιδαγωγική σχέση. Σε αυτούς λοιπόν, έχουµε ερ-
γαζόµενους µε ελαστικές εργασιακές σχέσεις, οι οποίοι εργάζο-
νται για κάποιους µήνες και µετά απολύονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στη δοµή της Νέας Σµύρνης υπηρετούν εννέα κοινωνικοί επι-
µελητές, ένας µόνιµος κοινωνικός λειτουργός και άλλοι δύο συµ-
βασιούχοι –άρα µε χρόνο απόλυσης- και ένας ψυχολόγος –µε
σύµβαση παρακαλώ-, ενώ ανάλογη είναι και η κατάσταση στην
παιδόπολη «Άγιος Ανδρέας», όπου είναι στοιβαγµένα σε ένα διώ-
ροφο οίκηµα τριάντα δύο παιδιά από πέντε έως δώδεκα χρονών,
αρκετά µάλιστα από τα οποία είναι πάνω και από τα δώδεκα, αρ-
κετά πάνω από τα δώδεκα. 

Επιπλέον σε αυτές τις δηµόσιες δοµές –και αυτό ίσως είναι και
το πιο σηµαντικό- αλλά και στις ιδιωτικές, είναι ανύπαρκτα εκείνα
τα εξειδικευµένα προγράµµατα στήριξης αυτών των παιδιών, µε
βάση το φύλο τους, την ηλικία τους, τα τραύµατα που έχει βιώσει
το καθένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε και ευχαριστώ για
την ανοχή. 

Τι προγράµµατα στήριξης να κάνει κανείς, κυρία Υπουργέ, µε
παιδιά από έξι έως δεκαοκτώ χρονών, όταν υπάρχει ένας εργα-
ζόµενος για είκοσι τέτοια παιδιά; Πείτε µου εσείς. Καταλαβαίνετε
ότι όλη αυτή η πολιτική της υποχρηµατοδότησης και της υποβάθ-
µισης των δηµόσιων δοµών για την προστασία του παιδιού έρχε-
ται εν τέλει να λειτουργήσει και αυτή µε τρόπο κακοποιητικό για
τα παιδιά αυτά από τη µεριά του κράτους, παιδιά τα οποία έχουν
εγκαταλειφθεί ή κακοποιηθεί από το οικογενειακό τους περιβάλ-
λον. 

Σας ζητάµε λοιπόν, κυρία Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεται να πά-
ρει έστω και τώρα, στο τέλος της θητείας της, ετούτη η Κυβέρ-
νηση, ώστε να αντιµετωπιστούν όλα αυτά τα προβλήµατα όχι
µόνο σε αυτές τις δύο δοµές, αλλά και σε όλες τις δηµόσιες δο-
µές που λειτουργούν στην υπόλοιπη χώρα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρία Πρόεδρε, κύριε Βουλευτά, µε
πραγµατική λύπη και στεναχώρια καταλαβαίνω ότι τις απόψεις
µας για παιδική προστασία και αποϊδρυµατοποίηση χωρίζει µία
άβυσσος. 

Μας κατηγορείτε ότι συκοφαντούµε –αν είναι δυνατόν!- τις δη-
µόσιες δοµές γιατί θέλουµε -λέει- πεισµατικά να τις κλείσουµε.
Αυτό καταλαβαίνετε, όταν τέσσερα χρόνια διακηρύσσουµε σε
όλους τους τόνους και µε όλους τους τρόπους το πρόσταγµα
της αποϊδρυµατοποίησης, το ότι πρέπει να βρούµε µία οικογένεια
για κάθε παιδί; Γιατί τα παιδιά που βρίσκονται σήµερα σε δοµές
δεν είναι παιδιά τα οποία είναι ορφανά. Είναι παιδιά τα οποία
έχουν µεταφερθεί µακριά από την βιολογική τους οικογένεια,
γιατί αυτή είναι είτε κακοποιητική είτε παραµελητική είτε και τα
δύο και πρέπει να τους βρούµε µία κατάλληλη γι’ αυτά οικογέ-
νεια.

Και ξέρετε κάτι; Το έχουµε καταφέρει για τα µισά παιδιά που
είναι στα ιδρύµατα. Τα µισά παιδιά, από το 2019 που δεν ξέραµε
καν πόσα ήταν, έχουν ήδη βρει την κατάλληλη γι’ αυτά οικογέ-
νεια. Και συνεχίζουµε. 

Η σηµασία της οικογένειας για εµάς είναι τεράστια, πολύ µε-
γαλύτερη αυτής ενός καλού, σωστού ιδρύµατος. Μόνο όταν τα
παιδιά έχουν ένα πρόσωπο αναφοράς, το οποίο δεν αλλάζει κάθε
οκτάωρο, µπορούν να αναπτυχθούν σωστά συναισθηµατικά, ψυ-
χολογικά, ακόµα και σωµατικά. 

Αυτό δεν είναι κάτι το οποίο το λέω εγώ, δεν είναι κάτι το οποίο
το λέει το Υπουργείο Κοινωνικής Πολιτικής, δεν είναι καν κάτι που
το λέει η Κυβέρνηση. Είναι κάτι το οποίο το λένε όλοι οι ειδικοί
παιδικής προστασίας, όλος ο κόσµος που ασχολείται ερευνητικά
και επαγγελµατικά πάνω στο βέλτιστο συµφέρον του παιδιού,
αλλά επίσης είναι κάτι που µας το λέει η ίδια η ζωή και όλα τα
εµπειρικά στοιχεία που κοιτάµε και βλέπουµε ότι η εξέλιξη ενός
παιδιού είναι πολύ καλύτερη και προτιµότερη όταν πηγαίνει σε
µια ανάδοχη οικογένεια από το να µένει σε ένα ίδρυµα. Επίσης,
κανείς δεν µίλησε για οποιαδήποτε οικογένεια. 

Κύριε Βουλευτά, θα ήθελα να γνωρίζετε το τι γίνεται όταν µια
οικογένεια συνδέεται µε ένα παιδί. Γιατί συνδέεται µαζί του, δεν
παίρνει απλώς ένα παιδί. Η οικογένεια αυτή έχει πρώτα περάσει
κοινωνική έρευνα. Πλέον περνάει εκπαιδευτικά µαθήµατα, τα
οποία οι ίδιες οι οικογένειές µας λένε ότι ψυχοκοινωνικά τους
βοηθούν, έτσι ώστε να τους προετοιµάσουν για την υποδοχή
ενός παιδιού, αλλά και µετά να γνωρίζουν τα προβλήµατα που
θα προκύψουν και πώς µπορούν να ανταποκριθούν σε αυτά. 

Η αναδοχή επίσης δεν είναι υιοθεσία. Η αναδοχή στηρίζεται
πριν και µετά από την πολιτεία µε επίδοµα που δίνεται κάθε µήνα
στα άτοµα τα οποία γίνονται ανάδοχοι γονείς και -κατ’ εµέ- κυ-
ριότερα µε την ψυχοκοινωνική στήριξη των αναδόχων γονέων,
αλλά και του παιδιού. Επίσης, υπάρχει και εποπτεία, έτσι ώστε η
πολιτεία να είναι σίγουρη ότι η αναδοχή αυτή πηγαίνει καλά προς
το βέλτιστο συµφέρον του παιδιού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)
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Κάναµε την υιοθεσία και την επαγγελµατική αναδοχή, επειδή
είµαστε πεπεισµένοι -και το έχουµε πραγµατώσει- ότι το κατάλ-
ληλο περιβάλλον για ένα παιδί είναι η οικογένεια και όχι η δοµή. 

Ρωτάτε: «Μα, είναι δυνατόν να πληρώνεται ένας άνθρωπος για
να γίνει επαγγελµατίας ανάδοχος;». Και σας αντιστρέφω το ερώ-
τηµα. Τι θα προτιµούσατε εσείς για ένα παιδί µε αναπηρία που
αγαπάτε; Να είναι µέσα σε ένα ίδρυµα µαζί µε άλλα δέκα παιδιά,
σε έναν κοιτώνα, και να το προσέχουν τέσσερις φροντιστές, οι
οποίοι κάθε οκτάωρο θα αλλάζουν; Και ξέρετε κάτι; Και οι -τέσ-
σερις επί τρεις- δώδεκα φροντιστές θα πληρώνονται. Δεν κάνουν
τη δουλειά τους οι δηµόσιοι λειτουργοί εθελοντικά. 

Οπότε, τι προτιµάτε; Να είναι ένα παιδί µε αναπηρία σε ένα
ίδρυµα µε τέσσερις φροντιστές και άλλα δέκα παιδιά στην αί-
θουσα, οι οποίοι φροντιστές αλλάζουν κάθε οκτάωρο και πληρώ-
νονται όλοι; Ή να είναι µε έναν εκπαιδευµένο συµπολίτη µας ο
οποίος θα πληρώνεται, έτσι ώστε ο ίδιος να είναι υπεύθυνος, εκ-
παιδευµένος και να ελέγχεται, για να έχει το παιδί αυτό στο σπίτι
του και το παιδί να µην είναι πια στον κοιτώνα, το παιδί να µην
είναι πια στο ίδρυµα, το παιδί να µπορεί να κοινωνικοποιείται; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία Υπουργέ, πρέπει
να κλείσετε. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές,
εµείς αυτό θέλουµε και αυτό καταφέραµε, αυτό εκδώσαµε. Και
έτσι πάµε µπροστά την κοινωνία µας. Με την αποϊδρυµατοποίηση
και µε τη διαφορετικότητα εντός κοινωνικού πλαισίου, όχι µακριά
µας, µέσα σε ένα ίδρυµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Οι λέξεις-κλειδιά δια της απάντησης της πρωτολογίας της κυ-

ρίας Υπουργού ήταν δύο: «Αποϊδρυµατοποίηση», η πρώτη. Και
«επαγγελµατική αναδοχή», η δεύτερη. Ας τα πάρουµε, λοιπόν, µε
τη σειρά. 

Κατ’ αρχάς, κυρία Υπουργέ, ποτέ δεν είπαµε εµείς ότι η εξωϊ-
δρυµατική αποκατάσταση των παιδιών που στερούνται τη φυσική
τους οικογένεια -σε κατάλληλα περιβάλλοντα πάντα αυτή η απο-
κατάσταση και η φροντίδα- δεν είναι η καλύτερη επιλογή. Ποτέ
το είπαµε αυτό; Ποτέ δεν το είπαµε. Είναι απολύτως λογικό. 

Απ’ αυτή την παραδοχή, όµως, µέχρι το να κλείσουν όλες οι
δοµές οργανωµένης φιλοξενίας -γιατί εκεί οδηγεί η αντίληψή σας
για την αποϊδρυµατοποίηση, «όλα τα σφάζω, όλα τα µαχαιρώνω»,
ειδικά τις δηµόσιες δοµές, γιατί γι’ αυτές µιλάτε συνήθως, όχι για
τις ιδιωτικές- η διαφορά καταλαβαίνετε ότι είναι χαοτική. 

Γιατί είναι χαοτική αυτή η διαφορά; Γιατί, κυρία Υπουργέ, το
ξέρετε και εσείς ότι είναι εντελώς αναγκαία η ύπαρξη σύγχρονων
δηµόσιων δοµών παιδικής προστασίας, βραχύχρονης φιλοξενίας,
µέχρι να βρεθεί το παιδί και να ενταχθεί σε ένα ποιοτικό, σε ένα
ασφαλές οικογενειακό περιβάλλον, µε κριτήρια όµως επιστηµο-
νικά και µε βάση το συµφέρον του ίδιου του παιδιού. 

Ζητάτε –λέτε- το κλείσιµο των ιδρυµάτων. Δεν το ζητάτε µόνο
εσείς. Και ο ΣΥΡΙΖΑ το ζητάει. Και η κ. Φωτίου, η Υπουργός πριν
από εσάς, τα ίδια έλεγε πάνω-κάτω. Και αυτό το ζητάτε κυρίως
για τις δηµόσιες δοµές. Για τις ιδιωτικές δεν σας έχουµε ακούσει
να λέτε και πολλά πράγµατα, γιατί αυτές «ανθίζουν». Επίσης,
ιδρύετε ιδιωτικές δοµές µέσα σε νοσοκοµεία από δωρεές, όπως
έγινε πέρυσι.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): …(Δεν ακούστηκε). 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Λέτε ότι πρέπει τα παιδιά να τοποθετούνται
αµέσως σε µια οικογένεια, γιατί η θέση τους είναι εκεί. Ασφαλώς!
Ποιος δεν θα το ήθελε αυτό, κάθε παιδί να έχει µια οικογένεια;
Πρόκειται, όµως, για ευχολόγια, κυρία Υπουργέ. Εντελώς! Γιατί
δεν έχουν σχέση µε τις πραγµατικές συνθήκες που δηµιουργού-
νται όταν πρέπει ένα παιδί να αποµακρυνθεί από την οικογένειά
του. Και µάλιστα, καµµιά φορά και µε εισαγγελική εντολή. 

Αυτές ακριβώς οι έκτακτες συνθήκες που προκύπτουν σε οποι-
ονδήποτε χρόνο της ζωής του παιδιού υπαγορεύουν και την ανά-
γκη ύπαρξης αυτών των -δεν θα κουραστούµε να το λέµε- δη-
µόσιων δοµών στήριξης αυτών των παιδιών, όταν δεν υπάρχει µια

οικογένεια να τα αναλάβει. 
Εκτός αν θεωρείτε την παραµονή δεκάδων -για να µην πω εκα-

τοντάδων- παιδιών στα παιδιατρικά νοσοκοµεία ως καταλληλό-
τερη από τις δηµόσιες δοµές. Γιατί εκεί «λιµνάζουν» -συγγνώµη
για τη λέξη που χρησιµοποιώ- δεκάδες έφηβα παιδιά, στις πτέ-
ρυγες των νοσοκοµείων, µε ό,τι αυτό σηµαίνει και για τα ίδια, αλ-
λά και για τους υπόλοιπους ασθενείς, για τα υπόλοιπα περιστα-
τικά. 

Επιπλέον, κυρία Υπουργέ, ας µιλήσουµε και λίγο πιο ειδικά.
Υπάρχουν περιπτώσεις παιδιών, όπως οι έφηβοι ή παιδιά που
έχουν βαρύ πένθος ή έχουν υποστεί εξαιρετικά κακοποιητικές
καταστάσεις στην οικογένειά τους, παιδιά µε αναπηρίες, που δεν
προτιµώνται πολλές φορές από τις οικογένειες που θέλουν να
υιοθετήσουν ή να γίνουν ανάδοχες. Δεν υπάρχουν τέτοια παιδιά;
Φυσικά και υπάρχουν. Πού θα πάνε αυτά τα παιδιά, αν κλείσουµε
όλες τις δηµόσιες δοµές; 

Να, λοιπόν, γιατί λέµε εµείς ότι χρειάζονται δηµόσιες δοµές,
µε σύγχρονες εγκαταστάσεις, µικρού µεγέθους, ενταγµένες στη
γειτονιά, όχι αποµακρυσµένες, έτσι ώστε το παιδί να εντάσσεται
και στο κοινωνικό περιβάλλον, στις γειτονιές, στελεχωµένες µε
ειδικά προγράµµατα, σύγχρονα, µε βάση τις ιδιαιτερότητες, εξα-
τοµικευµένα επιστηµονικά προγράµµατα για κάθε ένα τέτοιο
παιδί. Γιατί αυτά τα παιδιά -είµαι σίγουρος ότι το ξέρετε- που
έχουν ζήσει σε ένα τόσο έντονα κακοποιητικό περιβάλλον έχουν
πολλά τραύµατα. Η ζωή τους βρίσκεται σε µία δίνη. Χρειάζεται,
λοιπόν, να στηριχθούν. Και µερικά χρειάζεται να στηριχθούν και
σε όλη την υπόλοιπη ζωή τους, γιατί έχουν τραύµατα που δεν ξε-
περνιούνται πολλές φορές. Άρα, λοιπόν, δεν µπορούµε να πε-
τάµε µια «αποϊδρυµατοποίηση» και να τελειώνουµε. 

Εν πάση περιπτώσει, φυσικά και χρειάζεται ένα οικογενειακό
περιβάλλον, φυσικά και χρειάζεται το περιβάλλον της οικογέ-
νειας, όµως µερικές φορές αρκετά απ’ αυτά τα παιδιά οι οικογέ-
νειες δεν µπορούν από µόνες τους να τα βοηθήσουν, αν δεν έ-
χουν και εκείνες µια αντίστοιχη επιστηµονική υποστήριξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσο για τον θεσµό της επαγγελµατικής αναδοχής -µιλάµε για
εκµίσθωση γονέων επί εικοσιτετραώρου βάσεως, γι’ αυτό µιλάµε
τώρα, για να τα λέµε τα πράγµατα όπως είναι, περί αυτού πρό-
κειται- σύµφωνα µε τον οποίο µπορούν να δέχονται µέχρι και
πέντε παιδιά στο σπίτι τους, και τον οποίο θεσµό µάλιστα τον
φέρνετε σε αντιπαράθεση µε τα ιδρύµατα, θεωρούµε ότι είναι
εξόχως αντιδραστικός, πολύ περισσότερο όταν υπάρχει και η διε-
θνής εµπειρία µε αρνητικότατα αποτελέσµατα. 

Υπάρχει η εµπειρία, κυρία Υπουργέ, ότι οι επαγγελµατίες ανά-
δοχοι επιστρέφουν πολλές φορές τα παιδιά που αναλαµβάνουν
και τα παιδιά τελικά γυρνάνε από επαγγελµατία σε επαγγελµατία,
εισπράττοντας ξανά απόρριψη και κακοποίηση. Δεν τα γνωρίζετε
όλα αυτά; Έτσι λοιπόν; «Ζήτω η επαγγελµατική αναδοχή»; Είναι
δυνατόν αυτή η σχέση να επαγγελµατοποιηθεί; Αν είναι δυνατόν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι θα πρέπει να υ-
πάρξουν οι κατάλληλες δοµές, οι δηµόσιες, οι βραχυχρόνιες,
υποστηριζόµενες από το προσωπικό το κατάλληλο, το επαρκές,
όχι αυτό που κάνει συµβάσεις πέντε και έξι µηνών και µετά φεύγει
και τα παιδιά ψάχνουν να βρουν πού πήγε αυτός. Και βεβαίως σε
χώρους κατάλληλους και µε προγράµµατα εξατοµικευµένα, επι-
στηµονικά. 

Τίποτα από αυτά δεν υπάρχει, δυστυχώς, στις δηµόσιες δοµές.
Και όπως είπα, αυτές λειτουργούν µε το φιλότιµο, την αυτοθυσία
και τον ηρωισµό των εργαζοµένων εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρία Πρόεδρε, κύριε Βουλευτά, τα
παιδιά θέλουµε να ζουν σε οικογένειες, όχι σε δοµές. Δεν ξέρω
αν εσείς ή η δική σας παράταξη προτιµά τα παιδιά να ζουν…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αυτό σας είπα εγώ;
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Δεν σας διέκοψα και άκουσα πολλά
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πράγµατα τα οποία θεωρώ επιεικώς απαράδεκτα. Δεν σας διέ-
κοψα ούτε ένα δευτερόλεπτο. Άλλο το αν µου ανεβάσατε το αίµα
στο κεφάλι! Όµως, δεν σας διέκοψα ούτε ένα δευτερόλεπτο. Ο-
πότε θα σας παρακαλέσω να σεβαστείτε την κοινοβουλευτική
διαδικασία.

Τώρα, αν το µοντέλο «γκούλαγκ» είναι κάτι το οποίο ταιριάζει
σε εσάς, δεν χρειάζεται καν να αναφέρω το πόσο κάθετοι είµαστε
κατά αυτού. Όµως, αυτό που θα ήθελα να σας ζητήσω είναι να
ενηµερώνεστε. Όλοι µας την πληροφορία τη χρειαζόµαστε! Όλοι
µας χρειαζόµαστε την πληροφορία, όχι την υποθετική, αλλά την
πραγµατική πληροφορία.

Άκουσα να λέτε για «ευχολόγια». Ποια ευχολόγια; Πότε κάνατε
κοινοβουλευτικό έλεγχο, κύριε Δελή; Κάνατε κοινοβουλευτικό
έλεγχο; Επιτελούσατε ως παράταξη το έργο σας µέχρι το 2019
που κανένας δεν ήξερε πόσα παιδιά είχαµε µέσα σε δοµές στη
χώρα; Σας ενδιέφερε πόσα ήταν τα παιδιά ή σας ενδιέφερε απλά
να κάνετε ρητορικές άνευ προηγουµένου; Κανείς δεν ήξερε µέχρι
το 2019 και κανείς δεν ήλεγχε ακόµα και από τον κοινοβουλευτικό
του ρόλο και από ανάγκη να ελέγχει, πόσα ήταν τα παιδιά στις
δοµές. Και λέτε ότι θέλουµε να τις κλείσουµε.

Ενηµερωθείτε. Η πληροφορία µετράει. Δεν µιλάµε για ψευδή
πληροφορία, αλλά για αληθή πληροφορία.

Κάτσαµε, λοιπόν, µετρήσαµε και τις δοµές και τα παιδιά και
τον Ιούλιο του 2020 στις δοµές υπήρχαν δύο χιλιάδες τριακόσια
παιδιά. Σχεδόν τα µισά, δηλαδή χίλια εκατόν πενήντα, έχουν ήδη
βγει και είναι σε οικογένειες. Και ξέρετε κάτι; Έχουµε µια συγκε-
κριµένη κατάσταση. Δεν είστε πληροφορηµένος. Είτε δεν θέλετε
να πληροφορηθείτε, είτε θέλετε και το αφήνετε πίσω. Έχουµε τα
µισά παιδιά στις ίδιες δοµές. Οι δοµές δεν έχουν κλείσει. Ογδό-
ντα τέσσερις δοµές παιδικής προστασίας είχαµε και η αλήθεια
είναι ότι τώρα έχουµε ογδόντα τρεις. Ξέρετε γιατί; Διότι για
πρώτη φορά βγάλαµε τα προβλήµατα κάτω από το χαλί σε συ-
νεργασία µε την εισαγγελία και µε τον αρµόδιο ελεγκτικό µηχα-
νισµό, αυτόν της περιφέρειας, βρήκαν πολύ έντονα κακοποιητι-
κές συµπεριφορές χωρίς καµµία διάθεση και πραγµάτωση αλλα-
γής σε µία δοµή εδώ στην Αττική και πήγε η εισαγγελία. 

Επειδή, λοιπόν, κάνουµε το έργο µας –και κάνουµε πάρα-πάρα
πολύ καλή δουλειά, κύριε Δελή- έβγαλαν τα πράγµατα κάτω από
το χαλί και κατάλαβαν ότι οι κακοποιητικές συµπεριφορές δεν
µπορούν να συνεχίζονται και έκλεισαν τη δοµή. Για πρώτη φορά
στην ιστορία της Ελλάδας έκλεισε δοµή, όπως και για πρώτη
φορά στην ιστορία της Ελλάδας, στις αρχαιότερες δοµές της
χώρας, στις µονάδες παιδικής προστασίας, βάλαµε κανόνες και
προδιαγραφές, έτσι ώστε να ξέρουµε τι γίνεται µέσα σε αυτές.
Και γι’ αυτό, ναι, πολεµήθηκα. Πολεµήθηκε το Υπουργείο, πολε-
µήθηκε η Κυβέρνηση, πολεµήθηκα και εγώ προσωπικά. Όµως,
ξέρετε, για τα παιδιά το κάναµε και συνεχίζουµε µε το ίδιο πεί-
σµα. Και τίποτα -µα, τίποτα- δεν µας σταµατά.

Οπότε έχουµε την ανάγκη και το πρόταγµα της αποϊδρυµατο-
ποίησης. Έχουµε καταφέρει να βγάλουµε τα µισά παιδιά από τα
ιδρύµατα. Συνεχίζουµε, αλλά δεν συνεχίζουµε έτσι γενικώς και
αορίστως. Συνεχίζουµε µε στοιχεία τα οποία στο κοµµάτι του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου σας ξαναλέω ότι δεν σας ενδιέφεραν
ποτέ. 

Τα παιδιά, λοιπόν, που είναι τώρα σε δοµές, είναι στις ίδιες
δοµές. Από τις ογδόντα τέσσερις είναι οι ίδιες δοµές, δηλαδή
έχουµε τα µισά παιδιά και τις ίδιες δοµές. Πώς τις κλείνουµε; Πώς
εσείς καταλαβαίνετε ότι τις κλείνουµε τις δοµές όταν έχουν οι ίδιες
δοµές τα µισά παιδιά; Ούτε δηµόσιες ούτε ιδιωτικές κλείνουν. 

Και ξέρετε κάτι; Μέχρι τώρα ακούω ότι εγώ δεν θέλω τις ιδιω-
τικές δοµές και θέλω µόνο τις δηµόσιες και µε τραβούν από πα-
ράθυρα, σε ειδήσεις, οτιδήποτε. Πρώτη φορά εντός του Εθνικού
Κοινοβουλίου ακούω ότι δεν θέλω ούτε τις δηµόσιες δοµές. 

Επειδή ακούµε τους ειδικούς παιδικής προστασίας, εγώ θέλω
τα παιδιά –όπως και η Κυβέρνηση- να είναι σε οικογένειες και
µέχρι να το καταφέρουµε αυτό, µέχρι να στηρίξουµε το παιδί και
τη νέα οικογένεια, τα παιδιά πρέπει να είναι σε δοµές όσο το δυ-
νατόν λιγότερο γίνεται, να είναι δοµές που να έχουν κανόνες,
δοµές που να έχουν προδιαγραφές, δοµές που να έχουν έλεγχο
και να είναι κατάλληλες για τα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά των
παιδιών.

Κι επειδή λέτε ότι δεν έχουµε χρηµατοδότηση, οι δηµόσιες
δοµές σήµερα που µιλάµε έχουν κατά το 1/3 µεγαλύτερη στελέ-
χωση από το 2019 που αναλάβαµε. Η συγκεκριµένη, η εν λόγω
δοµή στην οποία αναφερθήκατε, είχε το 2019 εννέα υπαλλήλους
και σήµερα έχει δεκαπέντε. Το 2019 είχε είκοσι δύο παιδιά και
σήµερα έχει έντεκα. Οπότε για τα µισά παιδιά έχει σχεδόν τους
διπλάσιους υπαλλήλους. 

Σας παρακαλώ πολύ, λοιπόν, επειδή ο κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος είναι µια πάρα-πάρα πολύ σοβαρή διαδικασία, να είστε του-
λάχιστον ενηµερωµένος και πληροφορηµένος, όταν µε ρωτάτε
κάποια πράγµατα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο και λυκειακές τάξεις της Κα-
ρυάς Λευκάδας. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Γυµνάσιο και λυκειακές τάξεις Βολίµων Ζακύνθου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε τώρα στην έκτη µε αριθµό 610/24-3-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου
Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αντωνίας (Τόνιας) Α-
ντωνίου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ποιες πρωτοβουλίες θα πάρει το Υπουργείο Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας σε συνέχεια της απόφασης 176/2023 του
Σ.τ.Ε. σχετικά µε την εκτός σχεδίου δόµηση που έχει προκαλέσει
µεγάλη αναστάτωση σε ιδιοκτήτες ακινήτων και στις υπηρεσίες
δόµησης σε όλη τη χώρα;»

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Ταγαράς.

Θα σας παρακαλέσω και τους δύο να κρατήσετε τον χρόνο
σας.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την ερώτησή
σας. 

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η απόφαση 176/2023 της Ολοµέλειας του Συµ-

βουλίου της Επικρατείας, σύµφωνα µε την οποία ήδη από το
1985 για την εκτός σχεδίου δόµηση δεν αρκεί το ελάχιστο εµβα-
δόν, αλλά απαιτείται ως προϋπόθεση και η ύπαρξη προσώπου σε
κοινόχρηστο χώρο, έχει προκαλέσει τεράστια αναστάτωση στους
ιδιοκτήτες ακινήτων, αλλά και στις υπηρεσίες δόµησης, σε µηχα-
νικούς και τοπογράφους σε όλη τη χώρα. 

Ήδη, η ερµηνεία της περίληψης της απόφασης ως κατάργηση
του δικαιώµατος της εκτός σχεδίου δόµησης έχει οδηγήσει για
άγνωστο χρονικό διάστηµα σε «πάγωµα» της έκδοσης οικοδοµι-
κών αδειών, των οικοδοµικών εργασιών και αγοραπωλησιών γε-
ωτεµαχίων που ήταν σε εξέλιξη. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι έχει επικρατήσει απόλυτο χάος.
Είναι προφανές ότι η απόφαση οδηγεί σε απαξίωση της εκτός
σχεδίου περιουσίας των πολιτών και έχει τεράστιο αντίκτυπο
στην οικονοµία. Επιπλέον υπάρχει µεγάλος κίνδυνος να αµφισβη-
τηθούν οικοδοµικές άδειες που έχουν εκδοθεί στο παρελθόν ή
οι ιδιοκτήτες που αγόρασαν αγροτεµάχια και η αξία τους εκµη-
δενίζεται να καταφύγουν στα δικαστήρια και να δικαιωθούν. Μά-
λιστα, η ερµηνεία αυτή δεν είναι ενιαία, γιατί άλλες πολεοδοµίες
συνεχίζουν να εκδίδουν άδειες εκτός σχεδίου δόµησης και άλλες
όχι. 

Όπως είπα και πριν, το χάος αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί και
προφανώς δεν µπορούν οι πολίτες να περιµένουν η λύση να
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δοθεί µέσα από την αναγνώριση οδών που αναµένεται να ολο-
κληρωθεί σε βάθος πολλών ετών, αν δεν υπάρξει σοβαρή κυβερ-
νητική παρέµβαση για το θέµα αυτό.

Έχουν περάσει πλέον ήδη δύο ολόκληροι µήνες από τη δηµο-
σίευση της περίληψης της απόφασης, δύο µήνες που επικρατεί
αβεβαιότητα, αλλά και η ασύµµετρη λειτουργία των πολεοδοµιών.

Διατυπώθηκε η άποψη από το Υπουργείο ότι το Υπουργείο πε-
ριµένει να καθαρογραφεί η απόφαση. Στη συνέχεια, ο ίδιος ο κ.
Σκρέκας µίλησε για αναγκαία νοµοθετική ρύθµιση µεταβατικού
χαρακτήρα που θα έρθει στη Βουλή το άµεσο επόµενο χρονικό
διάστηµα. Επειδή, όµως, το θέµα αυτό πρέπει να λυθεί άµεσα,
ρωτάµε ρητά πότε θα φέρετε τη νοµοθετική ρύθµιση ώστε «να
ξεπαγώσει» άµεσα η έκδοση οικοδοµικών αδειών, οικοδοµικών
εργασιών και αγοραπωλησιών γεωτεµαχίων, αφού, κύριε Υπουρ-
γέ, σε πέντε µέρες κλείνει η Βουλή. Πότε θα τη φέρετε, όταν εκ-
κρεµεί δύο µήνες και την προηγούµενη βδοµάδα φέρατε νοµο-
θέτηµα µε πάρα πολλά άρθρα;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, πράγµατι υπάρχει αναστάτωση στην κοινω-

νία και στους ιδιοκτήτες σε ό,τι αφορά το δικαίωµα της οικοδο-
µησιµότητας στην εκτός σχεδίου δόµηση. Αναφερθήκατε σε
αυτό και εισαγωγικά θα σας πω ότι επεξεργαζόµαστε εξαιρετικά
και ως µεταβατική -πριν κλείσει η Βουλή, πριν το Πάσχα- διάταξη
η οποία θα δίνει σαφή απάντηση στο πρόβληµα το οποίο έχει δη-
µιουργηθεί µετά από την απόφαση 176/2023 του Συµβουλίου της
Επικρατείας που αφορά σε ένα γήπεδο στην Πάτµο όπου είχε εκ-
δοθεί µια οικοδοµική άδεια και ως σκεπτικό ήταν ότι δεν µπορεί
να οικοδοµείται ένα γήπεδο εκτός σχεδίου αν δεν έχει πρόσωπο,
έστω και αν νοµοθετικά γνωρίζετε ότι από τον ν.3212/2003 -στις
31-12-2003 ήταν η δηµοσίευση στο ΦΕΚ- επιτρεπόταν κατ’ εξαί-
ρεση στο άρθρο 23 το δικαίωµα και µε δουλεία διόδου έκδοσης
οικοδοµικής άδειας, εφόσον είχε δηµιουργηθεί το γήπεδο αυτό
πριν από την ισχύ του νόµου, πριν από τις 31 Δεκεµβρίου του
2003.

Αναφερθήκατε στην καθυστέρηση. Πράγµατι είχε δηµοσιοποι-
ηθεί µέρος της απόφασης. Θέλω να σας πω ότι εµείς από την
πρώτη στιγµή µε το υλικό που είχαµε αρχίσαµε να επεξεργαζό-
µαστε λύσεις στο θέµα που έχει ανακύψει, όµως περιµέναµε και
την απόφαση στο σύνολό της, την οποία τη λάβαµε στις 30 του
µήνα, την Παρασκευή που µας πέρασε. Και αφού έχουµε όλο το
υλικό, είπα ότι είµαστε σε φάση επεξεργασίας, εξεύρεσης λύσης
µεταβατικής -θα αναφερθώ και στη δευτερολογία µου, για να συ-
µπληρώσω- που θα δίνει απάντηση σε ένα θέµα το οποίο είναι
εξαιρετικά δύσκολο και έχει πράγµατι δηµιουργήσει, όπως κι
εσείς σωστά είπατε, αναστάτωση στην κοινωνία, διότι υπάρχουν
άδειες που έχουν εκδοθεί, υπάρχουν αγοραπωλησίες που έχουν
γίνει µε δικαιώµατα τα οποία έχουν εδραιωθεί από πλευράς βε-
βαιώσεων που έχουν εκδοθεί και είναι ένα θέµα το να µπορέ-
σουµε να το λύσουµε µε ασφάλεια δικαίου, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τις ιδιαιτερότητες που καθορίζει η απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Και είµαστε υποχρεωµένοι να το κάνουµε αυτό. Γι’
αυτό είπα ότι θα είναι εξαιρετική η διάταξη και θα έχει µεταβατικό
χαρακτήρα µέχρι την ολοκλήρωση ενός διαχρονικού ιστορικά
κενού σε ό,τι αφορά το ποιος και πώς χαρακτηρίζεται ο κοινό-
χρηστος στην εκτός σχεδίου περιοχή δρόµος, µε την πολεοδο-
µική όµως έννοια, όχι µε την έννοια της ιδιοκτησίας. 

Κι εδώ ερχόµαστε -θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε και θα συ-
µπληρώσω στη δευτερολογία µου- ακριβώς µετά από εκατό χρό-
νια να βάλουµε τάξη σε εκκρεµότητες που δεν ορίστηκαν ποτέ.
Και αναφέροµαι στα διατάγµατα του 1923 περί σχεδίων πόλεων
και οικισµών. Αυτή είναι η αφετηρία. Περάσαµε πολλά, φτάσαµε
στο σήµερα και θα πω στη δευτερολογία µου, για να µην υφίστα-
νται τέτοια θέµατα και εκκρεµότητες τι εξελίσσεται, µε συγκεκρι-
µένη αναφορά. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, για µας ο

εξορθολογισµός της εκτός σχεδίου δόµησης σε µια ευνοµούµενη
πολιτεία πρέπει να πληροί δύο βασικές, αµοιβαίες προϋποθέσεις.
Πρώτον, πρέπει να γίνει µεθοδικά και όχι βίαια: Πρώτα κάνουµε
τα τοπικά χωρικά σχέδια και µετά προχωρά ο περιορισµός της
εκτός σχεδίου δόµησης.

Και δεύτερον, είναι επίσης σηµαντικό ότι ο όποιος περιορισµός
της εκτός σχεδίου δόµησης πρέπει να συµπεριλαµβάνει όλες τις
ιδιοκτησίες γης ανεξαρτήτως µεγέθους, δηλαδή µικρά και µε-
γάλα οικόπεδα, ώστε να παράγει δίκαιο αποτέλεσµα για όλους,
γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν γίνεται να κινδυνεύει το περιβάλλον
από µικρούς ιδιοκτήτες, αλλά από τους µεγαλοξενοδόχους και
άλλους «στρατηγικούς επενδυτές» οι όροι δόµησης να ρυθµίζο-
νται ad hoc και µε προνοµιακό τρόπο.

Η δική σας Κυβέρνηση µε τον ν.4759/2020 του Υπουργείου σας
διαχώρισε τους µικροµεσαίους ιδιοκτήτες από τους µεγαλοϊδιο-
κτήτες. Προβλέψατε την κατάργηση της δόµησης εκτός σχεδίου
µόνο για ιδιοκτησίες γης µικρότερες των τεσσάρων στρεµµάτων,
δηλαδή για µικρά οικόπεδα των επτακοσίων πενήντα, χιλίων δια-
κοσίων ή δύο χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων, οι οποίες στο πα-
ρελθόν ήταν κατά παρέκκλιση άρτιες και οικοδοµήσιµες εάν
είχαν πρόσβαση από δρόµο. Στους µικροϊδιοκτήτες γης που η
περιουσία τους απαξιωνόταν δώσατε περιθώριο δύο χρόνων για
έκδοση οικοδοµικής άδειας, που έληξε τον Δεκέµβριο. Αλλά φυ-
σικά επιτρέψατε τη δόµηση εκτός σχεδίου για µεγάλες ιδιοκτη-
σίες γης, οικόπεδα µεγαλύτερα των οκτώ στρεµµάτων, εφόσον
η αξιοποίησή τους αφορούσε τουριστικές υποδοµές. Τότε, για
να ρίξετε στάχτη στα µάτια τους, δηλώνατε ότι σε δύο χρόνια θα
έχουν ολοκληρωθεί τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια τουλάχιστον
στις τουριστικές περιοχές και αργότερα σε όλη την επικράτεια.

Σήµερα, δύο χρόνια µετά, δεν έχουν καν αρχίσει να εκπονού-
νται τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια και οι ορισµοί των δρόµων,
που τώρα προκηρύσσονται στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης,
ενώ η προθεσµία για έκδοση οικοδοµικής άδειας στις µικροϊδιο-
κτησίες έχει λήξει. Θα καθυστερήσει πολύ η ολοκλήρωσή τους
αφού τα έχετε αναθέσει, κύριε Υπουργέ, σε λίγους, όπως λέει ο
τεχνικός κλάδος, µε αποτέλεσµα να απαξιώνεται η µικροϊδιοκτη-
σία. Χρειάζεται πολύ περισσότερες εταιρείες να κάνουν αυτή τη
δουλειά, για να προλάβουµε να είµαστε µέσα στο χρονικό περι-
θώριο του Ταµείου Ανάκαµψης, και µιλάµε για το 2025.

Ποιους συµφέρει αυτή η επιλογή σας; Κυρίως όσους µπορούν
να αγοράσουν τη µικροϊδιοκτησία έναντι πινακίου φακής, ειδικά
στα τουριστικά µας νησιά, προκειµένου να συγκεντρώσουν έκ-
ταση µεγαλύτερη των οκτώ στρεµµάτων για να χτίσουν ξενοδο-
χεία. Η απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας έρχεται πάνω από
τη δική σας απόφαση, καθιστώντας το πρόβληµα ακόµα πιο έ-
ντονο πάλι για τους µικρούς και µεσαίους ιδιοκτήτες, ακόµα και
για γεωτεµάχια πριν από το 1985, αφού οι πολεοδοµίες δεν λει-
τουργούν ενιαία.

Κύριε Υπουργέ, µου έχουν τηλεφωνήσει πάρα πολλοί πολίτες
από διάφορα µέρη της Ελλάδος, διότι κάποιες πολεοδοµίες -το
ξέρετε- είναι κλειστές, δεν δίνουν άδειες και κάποιες όχι, ακόµα
και για γαιοκτήµατα πριν το 1985. Γι’ αυτό σας καλούµε σήµερα
να µας πείτε από το Βήµα της Βουλής πότε ακριβώς θα έρθει η
µεταβατική διάταξη. Αν άκουσα καλά, είπατε ότι µέχρι τη Μεγάλη
Τετάρτη θα νοµοθετήσετε. Σωστά άκουσα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι. 

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πολύ ωραία. Περιµένουµε
τότε τη µεταβατική σας διάταξη µέχρι τη Μεγάλη Τετάρτη, για
να λυθεί αυτό το θέµα που ξέρετε ότι δηµιουργεί τεράστιο πρό-
βληµα σε όλη την αγορά και όχι µόνο, και περιµένουµε αυτή η
διάταξη αν και µεταβατική να µπορεί να λύσει το θέµα. Και από
την άλλη, περιµένουµε στη δευτερολογία σας να µας πείτε πώς
θα πετύχετε τον στόχο έτσι ώστε από τους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης µέχρι το 2025 να έχουν λυθεί όλα τα θέµατα που έχει
θέσει ο δικός σας νόµος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε.
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Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θέσατε πολλά θέµατα, είµαι έτοιµος όµως

να απαντήσω σε όλα. Θα χρειαστώ λίγο χρόνο παραπάνω, αγα-
πητή κυρία Πρόεδρε. 

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και δεν σας έβαλα και το θέµα
για τα Κ5, για να µη σας πέσουν πολλά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θέσατε ήδη πολλά, αλλά εγώ είµαι έτοιµος να απα-
ντήσω σε όλα. 

Όλη η συζήτηση που κάνουµε σε σχέση µε την εκτός σχεδίου
δόµηση, ειδικότερα σε αυτό, είναι ιστορικά διαχρονική εκκρεµό-
τητα. Για πρώτη φορά για σχέδια πόλεων και οικισµούς µιλήσαµε
µε τα διατάγµατα του 1923. Γι’ αυτό είπα ότι ακριβώς µετά από
εκατό χρόνια, για να µην παρουσιάζονται αυτά τα κενά, οι εκκρε-
µότητες και οι αναστατώσεις, ερχόµαστε αξιοποιώντας πόρους
του Ταµείου Ανάκαµψης και µε ένα ποσό 400 περίπου εκατοµµυ-
ρίων να βάλουµε τάξη στην οργάνωση του χώρου. Η φράση «ορ-
γάνωση του χώρου» είναι η µεγαλύτερη µεταρρύθµιση της χώ-
ρας µας, που δεν έγινε ποτέ µέχρι σήµερα. Όλοι θα είµαστε εδώ,
αλλά και να µην είµαστε θα την παρακολουθήσουµε -γιατί εκλο-
γές έχουµε σε λίγο. Είναι ένα εθνικό στοίχηµα που δεν έχει να
κάνει µε τους παρόντες ή τους επόµενους. Έχει να κάνει µε τη
απαίτηση, έστω και µε καθυστέρηση -ξαναλέω- διαχρονική, να
λύσουµε ένα πρόβληµα. 

Μιλάµε για 400 εκατοµµύρια προϋπολογισµό και παρεµβαί-
νουµε χωροταξικά για σχεδιασµό και οργάνωση χώρου στο 70%
της επικράτειας και µέσα σε τρία χρόνια, µέχρι το 2025, να έχουν
ολοκληρωθεί και στο τέλος, µε έγκριση µε προεδρικά διατά-
γµατα, για ασφάλεια δικαίου του σχεδιασµού. Αυτά δεν έχουν
γίνει ποτέ. 

Θα εστιάσω στα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια. Μι-
λούµε, για να έχετε µια εικόνα, για διακόσια είκοσι έξι τοπικά και
ειδικά πολεοδοµικά σχέδια. Από αυτά, τα εκατόν είκοσι οκτώ σε
λίγο συµβασιοποιούνται. Τα υπόλοιπα ενενήντα οκτώ είναι σε εξέ-
λιξη και σε λίγο θα έχουµε τη δηµοπράτηση και των υπολοίπων
ενενήντα οκτώ. Είναι µαζικές οι αναφορές, γι’ αυτό αναφέρθηκα
σε όλον τον χώρο. 

Πέραν τούτων όµως, έχουµε ζώνες υποδοχής συντελεστή, ένα
άλλο µείζον θέµα και εκκρεµότητα διαχρονική. Έχουµε οριοθε-
τήσεις οικισµών -επειδή βάλατε το θέµα του σχεδιασµού και των
προβληµάτων-, καθώς επίσης έχουµε πέραν αυτών και τον χαρα-
κτηρισµό των δρόµων. Και αυτό το συνδέω µε αυτό που είπατε
«τι κάνουµε για να λύσουµε οριστικά αυτό το πρόβληµα». 

Αναφέρθηκα στη µεταβατική διάταξη που ετοιµάζουµε και
µέχρι να κλείσει η Βουλή αυτή θα έχει έρθει εδώ στην Ολοµέλεια.
Αναφέροµαι όµως και στο τι κάνουµε για να λύσουµε άπαξ διά
παντός αυτή την εκκρεµότητα.

Σε εξήντα εννέα δήµους στη νησιωτική Ελλάδα αυτή τη στιγµή
που µιλάµε ήδη είµαστε στη φάση της κατακύρωσης του αναδό-
χου, έχουν τελειώσει οι διαγωνιστικές διαδικασίες, τα πάντα, να
υπογραφεί η σύµβαση, για να ολοκληρώσουµε διά µέσου της κα-
ταγραφής του υπάρχοντος οδικού δικτύου στην εκτός σχεδίου
περιοχή και να καταλήξουµε στο τέλος στην κύρωση των κοινό-
χρηστων οδών, µε την πολεοδοµική έννοια, για να ξεφύγουµε
από τα προβλήµατα που συζητούµε. Προϋπολογισµός 30 εκα-
τοµµύρια.

Και είµαστε σε εξέλιξη και πιστεύω σύντοµα θα έχουµε ορι-
στική κατάληξη, για άλλη µια χρηµατοδότηση 60 εκατοµµυρίων
και για την υπόλοιπη Ελλάδα. Να χαρακτηρίσουµε, ξαναλέω,
άπαξ, γιατί ποτέ δεν έχει γίνει, την έννοια πολεοδοµικά του κοι-
νόχρηστου δρόµου και του προσώπου κατ’ επέκταση των γηπέ-
δων, για να µην υφίστανται θέµατα σαν και αυτό που ζούµε µε
την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Για να δώσουµε οριστική λύση, έχω υπογράψει ήδη την υπουρ-
γική απόφαση που αναφέρεται στις τεχνικές προδιαγραφές, στα
κριτήρια, στις προϋποθέσεις χαρακτηρισµού των δρόµων, αφού
πρώτα καταγράψουµε, τουλάχιστον και σε επίπεδο δηµοτικής
ενότητας, όχι µεµονωµένα, αποσπασµατικά, αλλά σε επίπεδο δη-
µοτικής ενότητας, όλους τους δρόµους που υπάρχουν, να τους

αξιολογήσουµε, να τους κατηγοριοποιήσουµε και στο τέλος να
κυρώσουµε το κοινόχρηστο δίκτυο στην εκτός σχεδίου δόµηση.
Για να δώσουµε, ξαναλέω, τέλος για πρώτη φορά γιατί δεν δό-
θηκε ποτέ. Βεβαίως αυτό θέλει δύο-τρία χρόνια για να ολοκλη-
ρωθεί, δεν είναι µια µέρα. 

Δεν το κάναµε την προηγούµενη περίοδο από τότε που ιδρύ-
θηκε το ελληνικό κράτος και εκατό χρόνια µετά από τα σχέδια
που για πρώτη φορά µπήκαν και οι οικισµοί. Το κάνουµε όµως
σήµερα. Γι’ αυτό αναφέροµαι ως εθνικό στοίχηµα, πέρα από το
ποιος θα είναι και στην κυβέρνηση αλλά και στο Υπουργείο. Είναι
ένα θέµα στο οποίο οφείλουµε όλοι µαζί να συνεργαστούµε.

Θέλω να σας πω, επειδή είναι ένα τεράστιας έκτασης…
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα σας πω. Δεν υπάρχουν µεγάλοι και µικροί. Τους
πάντες αφορά ο σχεδιασµός και αφορά και την ανάπτυξη που
αναφέρεται σε όλη την κοινωνία, αλλά και στην προστασία του
περιβάλλοντος που ενδιαφέρει όλους µας. Γιατί χωρίς οργάνωση
του χώρου, ούτε ανάπτυξη έχουµε ούτε προστασία περιβάλλο-
ντος έχουµε. Και φωνάζουµε όλοι µαζί αποσπασµατικά, απλώς
για να µας ακούν, χωρίς όµως να µπαίνουµε στην ουσία του προ-
βλήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κλείστε, κύριε Υφυ-
πουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, και ζητώ συγγνώµη
για την καθυστέρηση, αλλά τέθηκαν πολλά ζητήµατα.

Μιλήσατε πριν για τις καταργήσεις. Δεν είναι θέµα µικρών ή
µεγάλων ιδιοκτητών ή ιδιοκτησιών. Είναι θέµα τάξης στον χώρο
και οργάνωσης. Οι παρεκκλίσεις καταργήθηκαν, γι’ αυτό και πάµε
όλα αυτά και χωρίς να είναι οριζόντιες διατάξεις, γιατί οι οριζό-
ντιες διατάξεις είναι άδικες διατάξεις, αλλά ανάλογα µε τον τόπο
και µε τις ιδιαιτερότητες, να ισχύουν αυτά που ταιριάζουν στον
τόπο και για την ανάπτυξή του και για τα χαρακτηριστικά του και
για την προστασία του. 

Αυτές είναι οι παρατηρήσεις που µπορώ να σας πω. Μίλησα
για τη µεταβατικότητα και την αναγκαιότητα αµέσως για να λυθεί
η εκκρεµότητα που περιγράψατε και είναι έτσι, µίλησα όµως και
για τη µόνιµη και οριστική λύση που στην τελευταία τουλάχιστον
θα πρέπει να είµαστε όλοι µαζί για να φύγουν αυτά τα αδιέξοδα. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στη δωδέκατη µε αριθµό 618/27-3-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Μετακίνηση πυροσβε-
στών από τον Νοµό Αργολίδας στο Πυροσβεστικό Κλιµάκιο Τροι-
ζήνας».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Τουρνάς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. Σας παρα-
καλώ κρατήστε τον χρόνο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, το Σωµατείο Πυροσβε-
στών Αργολίδας και Αρκαδίας εκφράζει τις έντονες διαµαρτυρίες
του σχετικά µε την απόφαση του διοικητή της Περιφερειακής Πυ-
ροσβεστικής Διοίκησης Πελοποννήσου να µεταφερθούν υπάλλη-
λοι από τις πυροσβεστικές υπηρεσίες του Νοµού Αργολίδας στο
Πυροσβεστικό Κλιµάκιο Τροιζήνας για την κάλυψη υπηρεσιακών
αναγκών, χαρακτηριζόµενες ως µετακινήσεις.

Ειδικότερα, όπως υποστηρίζει το σωµατείο, η διαταγή του δι-
οικητή της Περιφερειακής Πυροσβεστικής Διοίκησης Πελοπον-
νήσου για την εν λόγω πραγµατοποίηση των µετακινήσεων ανα-
φέρει ότι αυτές γίνονται µε βάση το ν.4662 του 2020 και παράλ-
ληλη γνωµάτευση του Υπαρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Όµως ο ν.4662, στα άρθρα 161 και 164, δεν προβλέπει ρητά
κινητικότητα υπαλλήλων µε τη µορφή µετακίνησης από έναν
νοµό γεωγραφικά στον άλλον, αλλά µόνο εντός του ίδιου νοµού.
Σύµφωνα µε το άρθρο 79 της παραγράφου 13Α του ίδιου νόµου,
οι πυροσβεστικές υπηρεσίες θεωρείται ότι ευρίσκονται στην ίδια
πόλη µόνο εάν ανήκουν στον ίδιο νοµό της ηπειρωτικής χώρας. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10463



Επισηµαίνεται επίσης ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία Ναυπλίου
στην οποία υπάγεται διοικητικά και λειτουργικά το Πυροσβεστικό
Κλιµάκιο Τροιζήνας ανήκει γεωγραφικά στον Δήµο Ναυπλιέων
Περιφερειακής Ενότητας Αργολίδας της Περιφέρειας Πελοπον-
νήσου, ενώ το Πυροσβεστικό Κλιµάκιο Τροιζήνας του Δήµου
Τροιζηνίας Μεθάνων ανήκει από το 1925 και εντεύθεν µε ΦΕΚ
στον Νοµό Αττικής και πλέον στην Περιφερειακή Ενότητα Νήσων
και Περιφέρειας Αττικής, κατόπιν του ν.3852 του 2010, του νόµου
«Καλλικράτη». 

Συνεπώς υφίσταται νοµικό και πραγµατικό ζήτηµα για τη νοµι-
µότητα της µετακίνησης των υπαλλήλων των πυροσβεστικών
υπηρεσιών του Νοµού Αργολίδας στο Πυροσβεστικό Κλιµάκιο
Τροιζήνας, καθόσον το τελευταίο, ενώ υπάγεται διοικητικά και
λειτουργικά στην Πυροσβεστική Υπηρεσία Ναυπλίου, που ανήκει
στον ίδιο νοµό της ηπειρωτικής χώρας στην Αργολίδα, δεν µπο-
ρεί να θεωρηθεί εκ του νόµου ότι περικλείεται εντός των γεωγρα-
φικών ορίων της Διεύθυνσης Πυροσβεστικών Υπηρεσιών Νοµού
Αργολίδας, για να δικαιολογείται ο όρος «µετακίνηση». 

Το συγκεκριµένο θέµα έχει δηµιουργήσει εύλογα µεγάλη ανα-
στάτωση και σύγχυση στους πυροσβέστες και ήδη έχουν στείλει
σειρά εγγράφων προς την υπηρεσία, αλλά και προς το Υπουρ-
γείο, χωρίς να λάβουν συγκεκριµένες απαντήσεις και εξηγήσεις
επί των συγκεκριµένων νοµοθετικών διατάξεων. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, να µας απαντήσετε µε βάση ποιο νοµοθε-
τικό πλαίσιο αποφασίζονται και πραγµατοποιούνται οι µετακινή-
σεις πυροσβεστών από πυροσβεστικές υπηρεσίες του Νοµού
Αργολίδας προς το Πυροσβεστικό Κλιµάκιο Τροιζήνας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε, που ήσασταν και συνεπής στον χρόνο.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ, για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµες και αξιότιµοι Βουλευτές, βρισκόµαστε σε µια χρονική

στιγµή κατά την οποία ολοκληρώνεται ο επιχειρησιακός σχεδια-
σµός και η συνολική προετοιµασία του Πυροσβεστικού Σώµατος
για την επερχόµενη αντιπυρική περίοδο. Ήδη συγκεντρώνονται
και µελετώνται τα στοιχεία της χειµερινής περιόδου, σύµφωνα
µε τα οποία µπορεί να είχαµε κατά διαστήµατα ακραία και επικίν-
δυνα καιρικά φαινόµενα, εντούτοις δεν είχαµε τις απαιτούµενες
βροχές και χιόνια σε ποσότητα που θα χρειαζόταν.

Αν και το επόµενο διάστηµα της άνοιξης δεν έχουµε τις αναµε-
νόµενες συνήθεις βροχές που θα αυξήσουν έστω και λίγο την
υγρασία του εδάφους, τότε θα έχουµε ένα πολύ δύσκολο καλο-
καίρι, µε χαµηλή υγρασία, αυξηµένη ξηρασία στον υπόροφο και
την έρπουσα βλάστηση, στοιχεία τα οποία σε συνδυασµό µε τις
υψηλές θερµοκρασίες αυξάνουν το πυροθερµικό φορτίο και συνε-
πώς, τον κίνδυνο έναρξης και γρήγορης επέκτασης της πυρκαγιάς. 

Με σκοπό, λοιπόν, την έγκαιρη προετοιµασία και βασισµένη
στην εµπειρία που αποκτήθηκε από την επιτυχηµένη περσινή
αντιπυρική περίοδο, πραγµατοποιήσαµε στις 27 Ιανουαρίου την
πρώτη διυπουργική συντονιστική σύσκεψη µε τη συµµετοχή όλων
των συναρµόδιων υπουργείων και φορέων. 

Οι αποφάσεις αυτής της πρώτης σύσκεψης είναι σε εξέλιξη και
η υλοποίησή τους παρακολουθείται σε εβδοµαδιαία βάση από τη
διυπουργική. 

Στο πλαίσιο αυτό συνεχίζονται οι καθαρισµοί περιαστικών
δασών, αλσών και αρχαιολογικών χώρων µέσω του προγράµµα-
τος «ANTINERO I», που ξεκίνησε πέρυσι µε χρηµατοδότηση 70
εκατοµµύρια ευρώ, ενώ αντίστοιχα για φέτος διατέθηκαν ήδη επι-
πλέον 86 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης και τον
εθνικό προϋπολογισµό για το πρόγραµµα «ANTINERO II». 

Αποδεσµεύτηκε έγκαιρα η χρηµατοδότηση για καθαρισµούς
των δήµων ύψους 23,2 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Τροποποιήθηκε η διάταξη περί καθαρισµού οικοπεδικών χώ-
ρων από τους ιδιοκτήτες και για καλύτερη ευελιξία των δήµων. 

Προχωρά ο διαγωνισµός της NSPA και για φέτος θα έχουµε,
σύµφωνα µε τον επιχειρησιακό σχεδιασµό του πυροσβεστικού
σώµατος, σαράντα πέντε έως πενήντα µισθωµένα εναέρια µέσα
έναντι των σαράντα τεσσάρων που είχαµε πέρυσι. 

Συνεχίζονται εκπαιδεύσεις όλων των πυροσβεστικών υπηρε-

σιών στην επικράτεια και οι συνασκήσεις µε τις ένοπλες δυνά-
µεις, τα σώµατα ασφαλείας, την τοπική αυτοδιοίκηση και τους
εθελοντές. 

Όπως έχω ήδη αναφέρει σε προηγούµενες απαντήσεις µου,
ενεργούµε µεθοδικά και ολιστικά, µε στόχο την επιχειρησιακή
αναβάθµιση του πυροσβεστικού σώµατος, δίνοντας έµφαση στο
προσωπικό και ιδιαίτερα στην εκπαίδευσή του. Τον περασµένο
Νοέµβριο, για τον σκοπό αυτό, εγκαινιάσαµε την Ακαδηµία Πολι-
τικής Προστασίας, όπου παρέχεται εντατική εκπαίδευση στο
προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος, στους ΟΤΑ και στους
εθελοντές πολιτικής προστασίας. Την προηγούµενη εβδοµάδα
εγκαινιάσαµε το Κέντρο Εκπαίδευσης του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος στη Νέα Μάκρη, το οποίο κατασκευάστηκε µε την ευγενική
χορηγία του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», όπου ήδη εκπαι-
δεύονται οι µαθητές της Σχολής Αξιωµατικών. 

Προετοιµάζεται, σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, το
“pre-positioning programme” Ευρωπαίων πυροσβεστών όπως και
πέρυσι και βέβαια στο πλαίσιο της φροντίδας µας για την πυρο-
σβέστρια και τον πυροσβέστη εξασφαλίσαµε τα απαιτούµενα
κονδύλια για την πρόσθετη εργασία πέραν του ωραρίου για τους
εποχικούς και τους ΠΠΥ. Εντάξαµε όλους τους ΠΠΥ και τους
εποχικούς πυροσβέστες στο επίδοµα επικινδυνότητας και επι-
πλέον, από την προηγούµενη εβδοµάδα, εισαγάγαµε και ψηφί-
στηκε από τη Βουλή σχετική διάταξη για την πρόσθετη εργασία
των πυροσβεστών που επιθυµούν να εργαστούν µέχρι τέσσερις
επιπλέον βάρδιες τον µήνα και µέχρι δώδεκα συνολικά στην αντι-
πυρική περίοδο. 

Όλα τα ανωτέρω είναι µερικά από όσα υλοποιούµε στην πα-
ρούσα φάση για την προετοιµασία εν όψει της επερχόµενης αντι-
πυρικής περιόδου. Θα ανέµενε, λοιπόν, κανείς να αποτελούν
µείζον ζήτηµα για επίκαιρες ερωτήσεις οι ενέργειες του Υπουρ-
γείου µας, αφ’ ενός για την επιχειρησιακή αναβάθµιση του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος, αφ’ ετέρου για την επερχόµενη αντιπυρι-
κή περίοδο. 

Παρ’ όλα αυτά, απαντώντας στο ερώτηµά σας που αφορά στη
µετακίνηση των τριών στελεχών του Πυροσβεστικού Σώµατος
από την Πυροσβεστική Υπηρεσία Ναυπλίου στο Πυροσβεστικό
Κλιµάκιο Τροιζήνας σάς γνωρίζω ότι αναφέρεστε σε ένα θέµα δι-
οικητικής φύσεως, που εµπίπτει κατά νόµο στις αρµοδιότητες
του Πυροσβεστικού Σώµατος και το οποίο έχει απαντηθεί επαρ-
κώς, αιτιολογηµένα και κατά νόµο από τα υπηρεσιακά όργανα
του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Συγκεκριµένα και αναφορικά µε τη διοικητική και επιχειρησιακή
υπαγωγή του Πυροσβεστικού Κλιµακίου Τροιζήνας σάς ενηµε-
ρώνω ότι τα γεωγραφικά όρια των ΔΙΠΥΝ πυροσβεστικών υπη-
ρεσιών-πυροσβεστικών κλιµακίων, εντός των οποίων έχουν διοι-
κητική και επιχειρησιακή αρµοδιότητα οι υπηρεσίες δεν είναι υπο-
χρεωτικό να συµπίπτουν απόλυτα µε τα γεωγραφικά όρια των πε-
ριφερειακών ενοτήτων στις οποίες είναι διοικητικά διαιρεµένο το
ελληνικό κράτος. 

Εν προκειµένω, υπάρχουν οι σχετικές ΚΥΑ και οι υπουργικές
αποφάσεις και η απόφαση του διοικητή της ΠΕΠΥΔ Πελοποννή-
σου, από τις οποίες προκύπτει ότι το Πυροσβεστικό Κλιµάκιο
Τροιζήνας ανήκει επιχειρησιακά και διοικητικά στην ΠΕΠΥΔ Πε-
λοποννήσου, στη ΔΙΠΥΝ Αργολίδας, στην ΠΥ Ναυπλίου. Άρα οι
µετακινήσεις των τριών στελεχών του Πυροσβεστικού Σώµατος
πραγµατοποιήθηκαν από την υπηρεσία για την κάλυψη επιχειρη-
σιακών αναγκών και στο πλαίσιο της κείµενης νοµοθεσίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υφυπουρ-

γέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, σας άκουσα πολύ προσεκτικά και αυτό που

έχω να σας πω είναι ότι στο θέµα της στελέχωσης των πυροσβε-
στικών υπηρεσιών κινείστε µε απόλυτη προχειρότητα και ασά-
φεια, η οποία βαίνει εις βάρος των πυροσβεστών που ήδη υπη-
ρετούν. Μετακινείτε πυροσβέστες από την Αργολίδα στην Τροι-
ζήνα, τη στιγµή που το νοµοθετικό πλαίσιο ορίζει ότι για την ενέρ-
γεια αυτή δεν υφίσταται ο όρος «µετακίνηση», αλλά ο όρος «από-
σπαση». 
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Σε απάντηση σε σχετική αναφορά που κατέθεσα, επικαλείστε
υπουργικές αποφάσεις στις οποίες δεν γίνεται καµµία αναφορά
για µετακινήσεις και σε καµµία περίπτωση δεν υπερισχύουν του
ν.4662/2020, ο οποίος ορίζει ρητά ότι η µετακίνηση µπορεί να
γίνει µόνο εντός του ίδιου νοµού. 

Είναι γεγονός ότι το πυροσβεστικό κλιµάκιο της Τροιζήνας έχει
αποδυναµωθεί από τον Οκτώβριο του 2022, όταν έφυγαν οι πυ-
ροσβέστες για να περπατήσουν στα νησιά. Το γεγονός όµως
αυτό δεν αποτελεί δικαιολογία για την αποδυνάµωση των πυρο-
σβεστικών υπηρεσιών της Αργολίδας. Προφανώς η µετακίνηση
πυροσβεστών από την Αργολίδα στην Τροιζήνα είναι για σας µια
εύκολη και µια ανέξοδη λύση, καθώς δεν προβλέπεται καµµία οι-
κονοµική αποζηµίωση για αυτούς τους πυροσβέστες που ανα-
γκάζονται να µετακινούνται αρκετά χιλιόµετρα για να υπηρετή-
σουν στη νέα θέση, επωµιζόµενοι εξ ολοκλήρου το οικονοµικό
βάρος της απόφασης αυτής. 

Το σωστό και νόµιµο θα ήταν να καλείτε τους πυροσβέστες να
εκδηλώσουν ενδιαφέρον για απόσπαση στο Πυροσβεστικό Κλι-
µάκιο Τροιζήνας και µε οικονοµική αποζηµίωση, όπως ορθώς κά-
νετε και για άλλα κλιµάκια όπως των Σπετσών και του Πόρου, µε
βάση την απόφαση του Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος
που εξεδόθη στις 30 Μαρτίου του 2023. 

Γιατί δεν κάνετε το αυτονόητο; Δεν είναι δύο µέτρα και δύο
σταθµά για αυτούς τους πυροσβέστες. Πρέπει ό,τι ισχύει για
τους µεν -γιατί και οι Σπέτσες και ο Πόρος ανήκουν στον Νοµό
Αττικής, αλλά καλύπτονται διοικητικά από τον Νοµό Αργολίδας-
να ισχύει και για τους δε. Ναι, γι’ αυτούς ισχύει η πρόσκληση εν-
διαφέροντος. Για το Πυροσβεστικό Κλιµάκιο Τροιζήνας δεν
ισχύει; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας εξήγησα και στην εισήγησή µου,
κύριε Βουλευτά, ότι εδώ πρόκειται για ένα καθαρά υπηρεσιακό
θέµα το οποίο εξετάστηκε από τα υπηρεσιακά όργανα σε όλα τα
επίπεδα και απαντήθηκε κατά νόµο αιτιολογηµένα. Εξάλλου δεν
θα µπορούσαν τα υπηρεσιακά όργανα να κάνουν κάτι διαφορε-
τικό, γιατί θα ήταν εκτεθειµένα έναντι του νόµου. Αντίστοιχα και
αντίθετα θα ήταν εκτεθειµένα εάν έκαναν αυτό που τους ζητούν
οι συνάδελφοί τους και σε αυτή την περίπτωση πράγµατι θα πα-
ρέβαιναν τον νόµο και θα ήταν υπόλογοι απέναντι στην υπηρεσία
τους. 

Επισηµαίνω ότι η υπηρεσία θα µπορούσε γι’ αυτά τα τρία στε-
λέχη να τους έχει βγάλει µια µετάθεση και να τους στείλει εκεί
πέρα για τρία χρόνια και να καλύψει την ανάγκη της. Όµως είθι-
σται, εν όψει των εποχικών αναγκών της αντιπυρικής περιόδου,
να προβαίνει σε τέτοιες µετακινήσεις εντός της ίδιας περιοχής
ευθύνης, διοικητικής και επιχειρησιακής διοικήσεως της ΔΙΠΥΝ,
έτσι ώστε να καλύπτει τις ανάγκες της, χωρίς να προβαίνει σε µε-
ταθέσεις, που δεν τις θέλουν ούτε οι υπάλληλοι αλλά ούτε και η
υπηρεσία. Άρα είναι επωφελές και για τους δύο. 

Από κει και πέρα, θα ήθελα να σας πω ότι αναφέρεστε σε µένα
σε ένα θέµα που είναι καθαρά διοικητικής φύσεως. Σας λέω λοι-
πόν ξανά ότι η υπηρεσία πολύ ορθά απάντησε και συµφωνώ µε
αυτό που έπραξε η υπηρεσία. Εγώ ως Υπουργός δεν έχω το δι-
καίωµα σε καµµία περίπτωση να επεµβαίνω ούτε στην επιχειρη-
σιακή ούτε στη διοικητική διοίκηση του Σώµατος. Είναι κατά
ν.4662, όπως επικαλεστήκατε, αρµοδιότητα και ευθύνη της πυ-
ροσβεστικής υπηρεσίας και των οργάνων της, του ΔΙΠΥΝάρχη,
του περιφερειάρχη, της ηγεσίας και του επιτελικού σχεδιασµού.

Απλά να σας πω ότι στο παρελθόν, όσες φορές παρενέβησαν
σε αυτό το έργο οι πολιτικοί προϊστάµενοι µάλλον κάνανε ζηµιά
και σε κάποιες περιπτώσεις που αφορά και στο υλικό, αυτές οι
περιπτώσεις, πιστέψτε µε, έχουν καταδικαστεί και από τον ελλη-
νικό λαό και από την ελληνική κοινωνία. 

Άρα, λοιπόν, επεµβαίνετε σε ένα θέµα διοικητικής φύσεως, το
οποίο προσωπικά το υπερασπίζοµαι έναντι του Σώµατος, ως προ-
ερχόµενος από τις ένοπλες δυνάµεις, γιατί δεν ήθελα την παρέµ-
βαση οποιουδήποτε στον επιχειρησιακό µου σχεδιασµό. Άρα,

λοιπόν, καλύπτω το Σώµα. Πολύ σωστά έπραξαν κατά νόµο.
Εκείνο που ζητώ εγώ από το Σώµα είναι να κάνει τον σχεδιασµό
του και από κει και πέρα να σβήνει τη φωτιά, να κάνει να εκτελούν
την αποστολή τους, να κάνουν τη δουλειά. 

Θα ήθελα να σας πω στο σηµείο αυτό ότι, όσον αφορά τις υπα-
γωγές, αυτές περιγράφονται αναλυτικά όπως είπατε και κατα-
θέτω στα Πρακτικά τις υπουργικές αποφάσεις και τις ΚΥΑ, όπως
καταθέτω και την απόφαση του ΔΙΠΥΝάρχη, οι οποίες καθορί-
ζουν µε συντεταγµένες τα γεωγραφικά όρια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για τα γεωγραφικά όρια επικαλείστε το άρθρο 161 και 64 του
ν.4662, όµως πρέπει να καταλάβουµε όλοι ότι ακριβώς το πνεύµα
του νοµοθέτη, µε το οποίο καθορίζει τις περιοχές διοικητικής και
επιχειρησιακής ευθύνης των διοικήσεων, έχει να κάνει µε την
αποστολή του Σώµατος.

Και προφανώς συµπίπτει µε την άποψη του Πυροσβεστικού
Σώµατος το οποίο είναι και εκείνο το οποίο συνέβαλε στην κα-
τάρτιση του νόµου. Άρα, λοιπόν, κι εδώ δεν έχει διαφορά - από-
κλιση το πνεύµα του νοµοθέτη στον 164 από το πώς ερµηνεύεται
η επιχειρησιακή και διοικητική διοίκηση των διοικήσεων του Σώ-
µατος. Αυτό ισχύει και για τις Ένοπλες Δυνάµεις, ισχύει βέβαια
και για τα Σώµατα Ασφαλείας. Άλλο ο «Καλλικράτης» και ο δια-
χωρισµός των περιφερειών των δήµων και ούτω καθ’ εξής για τις
ανάγκες της τοπικής αυτοδιοίκησης και άλλο ο διαχωρισµός της
επικράτειας για τις ανάγκες της επιχειρησιακής και της διοικητι-
κής διοικήσεως του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα. Για φανταστείτε να έχουµε µία
φωτιά στο Πυροσβεστικό Κλιµάκιο Τροιζήνας. Κι όπως λέτε
εσείς, πού ανήκει; Κατά την άποψή σας ανήκει, σύµφωνα µε τον
«Καλλικράτη», στην Αττική. Άρα, λοιπόν, αν η φωτιά ξεφύγει και
το συµβάν µεγαλώσει τότε θα πρέπει να φέρουµε ενισχύσεις από
την Αττική, από τον Πειραιά είτε ακτοπλοϊκώς είτε οδικώς. Και
µετά από µερικές ώρες θα έχει γίνει παρανάλωµα του πυρός, θα
έχει καταστραφεί το σύµπαν. 

Όταν έχουµε ένα τέτοιο συµβάν -όπως συνέβη σε αρκετές πε-
ριπτώσεις πέρσι στην περιοχή σας- όπως στο Κατακάλι, τι κά-
νουµε; Στέλνουµε ενισχύσεις στο Κατακάλι από την Τροιζήνα,
από το Ναύπλιο από το Άργος και γενικά από τις όµορες υπηρε-
σίες και κλιµάκια, έτσι ώστε να είµαστε άµεσοι και αποτελεσµα-
τικοί στο να σβηστεί η φωτιά. Εξάλλου, το ίδιο γίνεται και στα
Κύθηρα, όπου δεν ενισχύεται από την Αττική, δεν ενισχύεται από
τον Πειραιά. Θα πρέπει να ενισχυθεί από τη Λακωνία. Αυτό είναι
το σκεπτικό της επιχειρησιακής κατανοµής διοίκησης και επιχει-
ρήσεων, έτσι ώστε να µπορεί να είναι αποτελεσµατικό το Πυρο-
σβεστικό Σώµα στην αποστολή του. 

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, υπάρχει η κατανοµή. Και θα ήθε-
λα στο σηµείο αυτό να σας πω ότι εδώ υφίσταται -όπως θα δείτε
αναλυτικά και από τις συντεταγµένες αλλά και από τις διοικήσεις-
η κάθετη δοµή διοίκησης όπου το Πυροσβεστικό Κλιµάκιο Τροι-
ζήνας υπάγεται στην Πυροσβεστική Υπηρεσία Ναυπλίου, αυτή
στη ΔΙΠΥΝ Αργολίδας και ακολούθως στην ΠΕΠΥΔ Πελοποννή-
σου. 

Κύριε Βουλευτά, εγώ κλείνοντας θα ήθελα να σας πω ότι στο
τέλος της ηµέρας ενδιαφερόµαστε όλοι για να εκτελεστεί η απο-
στολή του Πυροσβεστικού Σώµατος, να εξασφαλιστεί η ανθρώ-
πινη ζωή, η περιουσία αλλά και ο φυσικός πλούτος της χώρας
µας. Σε αυτή την προσπάθεια που έχουµε ξεκινήσει εδώ και πολύ
καιρό να ετοιµαζόµαστε για την επερχόµενη αντιπυρική περίοδο,
ο καθένας έχει το µερίδιο του. Και θα πρέπει να καταλάβουµε ότι
όλοι θα πρέπει να συνεισφέρουν και να µην αποφεύγουν να κά-
νουν αυτό το αυτονόητο για το οποίο θα πρέπει να δουλέψουµε
όλοι, έτσι ώστε να έχουµε το αποτέλεσµα το οποίο χρειαζόµαστε. 

Το Πυροσβεστικό Σώµα βρίσκεται ψηλά στη συνείδηση, στην
αγάπη, στην κρίση του ελληνικού λαού, ακριβώς γιατί ο πυρο-
σβέστης και η πυροσβέστρια προσφέρουν τα πάντα και σπεύ-
δουν όπου τους καλεί το καθήκον και είµαι σίγουρος γι’ αυτό,
κύριε Βουλευτά, γιατί εµείς εστιάζουµε στο πώς να ισχυροποι-
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ήσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα, στα γενικά προβλήµατα και πώς
θα τα επιλύσουµε, έτσι ώστε να του δώσουµε τον υλικοτεχνικό
εξοπλισµό, ακόµα και το ανθρώπινο δυναµικό. Πέρυσι προσλά-
βαµε οχτακόσια τριάντα δύο άτοµα και σχεδιάζουµε και άλλες
προσλήψεις, έτσι ώστε να το ενισχύσουµε. Και σχεδιάζουµε και
τη µίσθωση σαράντα πέντε έως πενήντα, όπως σας είπα, εναέ-
ριων µέσων, έτσι ώστε να το θωρακίσουµε να ανταποκριθεί στην
αποστολή του. 

Άρα, λοιπόν, αυτός είναι ο στόχος µας. Εστιάζουµε σε αυτά
και σας ευχαριστώ πολύ. Και είµαι σίγουρος και για εσάς κύριε
Βουλευτά, ότι από το µετερίζι που υπηρετείτε, στην περιφέρεια
όπου εκλέγεστε, είµαι σίγουρος ότι µπορείτε να βοηθήσετε σε
αυτή τη συλλογική προσπάθεια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ. 
Θα σας παρακαλέσω -και το έχω πει εξαρχής- επειδή οι ερω-

τήσεις είναι εξαιρετικά πολλές, θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ
συνεπείς στον χρόνο µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαεννέα
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυ-
µνάσιο Ζαρού Ηρακλείου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει στο Κοινοβούλιο, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε στη δέκατη τρίτη µε αριθµό 636/27-3-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα στο
Σχολικό συγκρότηµα Γυµνασίου - Λυκείου Αγίου Κηρύκου Ικα-
ρίας».

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Κοµνηνάκα θα απαντήσει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Πέτσας. 

Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κοινωνία και οι µαζικοί φορείς της Ικαρίας

µε επανειληµµένες παρεµβάσεις τους, τις οποίες σας έχουµε
γνωστοποιήσει σε προηγούµενη ερώτηση που δεν απαντήθηκε,
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου για τα πολύ σοβαρά κτηριακά
προβλήµατα που παρουσιάζει το σχολικό συγκρότηµα Γυµνασίου
- Λυκείου στον Άγιο Κήρυκο.

Προβλήµατα που δεν είναι, βέβαια, καινούργια, στην πραγµα-
τικότητα συνδέονται µε κατασκευαστικές αστοχίες που δεν αντι-
µετωπίστηκαν ήδη από πριν παραδοθεί το κτήριο στα µέσα της
δεκαετίας του ’90, αλλά σε όλα αυτά τα χρόνια και µε την υπο-
χρηµατοδότηση και τη µη συντήρηση του κτηρίου, η κατάσταση
έχει φτάσει πραγµατικά στο απροχώρητο. 

Μέρος αυτών των προβληµάτων, έχει γίνει προσπάθεια να αντι-
µετωπιστούν τα προηγούµενα χρόνια µε επιµέρους παρεµβάσεις
της τοπικής διοίκησης στο βαθµό που επαρκούσαν και οι ελάχι-
στοι πόροι που δίνονται γι’ αυτές τις περιπτώσεις. Ωστόσο, πα-
ραµένει το πολύ σοβαρό πρόβληµα της εισροής υδάτων από την
ταράτσα του κτηρίου, η οποία διαβρώνει τις οροφές όλου του
κάτω ορόφου, µε σοβαρούς κινδύνους βέβαια, για την ασφάλεια
τόσο των παιδιών όσο και των εκπαιδευτικών, για να µη συζητή-
σουµε, βέβαια, και για το αν είναι αυτές συνθήκες για να λειτουρ-
γεί ένα σχολικό κτήριο. 

Ήδη η προηγούµενη δηµοτική αρχή του Δήµου Ικαρίας, σε µια
προσπάθεια να διεκδικήσει πρόσθετες χρηµατοδοτήσεις, ώστε
να αντιµετωπίσει τα χρόνια και οξυµµένα προβλήµατα υποχρη-
µατοδότησης που υπήρχαν, είχε καταφέρει να αποσπάσει από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων της Περιφέρειας Βορείου Αι-
γαίου το ποσό των 200.000 ευρώ, για την εκπόνηση των ανα-
γκαίων εργασιών συντήρησης του έργου, που δηµοπρατήθηκε
τον Αύγουστο του 2018 και συµβασιοποιήθηκε τον Φλεβάρη του
2019. Ωστόσο χρειάστηκε µια συµπληρωµατική σύµβαση το 2021
για 54.000 ευρώ υποτίθεται µε παράταση προθεσµίας περαίωσης
των εργασιών έως τον Αύγουστο του 2022.

Σήµερα αν και έχουν παρέλθει όλοι αυτοί οι χρόνοι εκτέλεσης
των αναγκαίων εργασιών, η κατάσταση του σχολικού κτηρίου πα-
ραµένει απογοητευτική. Τα προβλήµατα µένουν και διογκώνονται
όλον αυτόν τον καιρό και βέβαια είναι µια κατάσταση που απο-
τυπώνει, αν θέλετε -ουσιαστικά είναι µια φωτογραφία- της πολι-
τικής της χρόνιας υποχρηµατοδότησης της παιδείας, µεταφοράς
αρµοδιοτήτων από το κράτος στην τοπική διοίκηση µε ελάχιστα
κονδύλια για να ανεγερθούν και να συντηρηθούν τα σχολεία, που
ακολουθήσατε πιστά τόσο εσείς όσο και η προηγούµενη κυβέρ-
νηση.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, ποια µέτρα θα πάρετε, προκειµένου να
πραγµατοποιηθούν ουσιαστικοί στατικοί έλεγχοι από τις αρµό-
διες αρχές, σε συνεργασία µε τις τεχνικές υπηρεσίες των ΟΤΑ
και να παρασχεθούν πιστοποιητικά καταλληλότητας για το συ-
γκεκριµένο σχολικό συγκρότηµα και βέβαια για να δοθεί άµεσα
έκτακτη χρηµατοδότηση, προκειµένου να αποκατασταθούν πλή-
ρως τα προβλήµατα στο σχολικό συγκρότηµα που παραµένουν
και αυτή η αποκατάσταση να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα των
κτηρίων και την αντισεισµική τους προστασία, σύµφωνα µε τους
σύγχρονους κανονισµούς κι όχι βέβαια µε τα γνωστά µπαλώµατα
που ακολουθείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυ-
λιανός Πέτσας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ και την κ. Κοµνη-
νάκα για την ερώτηση.

Πράγµατι, το ζήτηµα της σχολικής στέγης, είναι ένα ευαίσθητο
θέµα που αφορά τους µαθητές µας φυσικά, τους εκπαιδευτικούς
και τους γονείς, αλλά και δείχνει την ευαισθησία της κοινωνίας
µας απέναντι σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα.

Η Κυβέρνηση, µάλιστα, για πρώτη φορά, µέσω του Υπουργείου
Εσωτερικών έχει προβλέψει ένα κονδύλι πολύ σηµαντικό, µέσω
του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» για τον προσεισµικό
έλεγχο δηµοσίων κτηρίων, συµπεριλαµβανοµένων φυσικά και των
σχολείων µας.

Όπως, όµως, γνωρίζετε, το ζήτηµα της σχολικής στέγης, η συ-
ντήρηση και επισκευή των κτηρίων αυτών, που στεγάζουν τα παι-
διά µας και τα µαθήµατά τους, είναι αρµοδιότητα των δήµων και
το άρθρο 75 του ν.1894/1990, προβλέπει αυτό το ζήτηµα, σε συν-
δυασµό µε τον ν.3463/2006, όπως και το Σύνταγµά µας, προβλέ-
πει το τεκµήριο αρµοδιότητας υπέρ της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Εποµένως η κύρια αρµοδιότητα εδώ είναι του δήµου. Κατα-
θέτω στα Πρακτικά τις ενέργειες που έχει κάνει για το συγκεκρι-
µένο σχολείο που έχει ρωτήσει η κυρία Βουλευτής.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και θα σας πω ότι, συγκεκριµένα και συνοπτικά, το έργο µε τίτ-
λο: «Συντήρηση και επισκευή κτηρίου Γυµνασίου - Λυκείου Αγίου
Κηρύκου» αρχικού προϋπολογισµού 200.000 ευρώ που δηµοπρα-
τήθηκε από την Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου στις 30 Αυγούστου
του 2018 και συµβασιοποιήθηκε στις 4 Φεβρουαρίου του 2019,
συµπληρώθηκε µε νέα σύµβαση ύψους 54.613 ευρώ στις 19
Οκτωβρίου του 2021 και ολοκληρώθηκε στις 31 Αυγούστου του
2022.

Αυτό που αναµένεται είναι η επιδιόρθωση από τον εργολάβο
τυχόν αστοχιών που έχουν γίνει στο έργο, όπως µας ενηµερώνει
η Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου. Συµπληρωµατικά µε αυτό, ο
Δήµος Ικαρίας από τις 7 Μαρτίου 2023 έχει προχωρήσει σε σύµ-
βαση µε ιδιώτη πολιτικό µηχανικό, προκειµένου να πραγµατοποι-
ηθούν στατική έλεγχοι στο σχολικό συγκρότηµα.

Αυτές είναι οι αρµοδιότητες του δήµου και της περιφέρειας.
Έχουν κάνει τις ενέργειές τους και εµείς συµπληρωµατικά, ως
Κυβέρνηση, προσφέρουµε πόρους στην αυτοδιοίκηση για να
κάνει τη δουλειά της. Συγκεκριµένα, έχει χορηγηθεί στον Δήµο
Ικαρίας το ποσό των 425.370 ευρώ για την κάλυψη δαπανών εκτέ-
λεσης έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων µέσω των Κεντρι-
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κών Αυτοτελών Πόρων του έτους 2022 και το ίδιο ποσό αναµένε-
ται µέσα στο 2023.

Επίσης, επειδή είναι ένας µικρός νησιωτικός δήµος, στον Δήµο
Ικαρίας έχει χορηγηθεί το ποσό των 283.300 ευρώ για την κά-
λυψη λειτουργικών και λοιπών γενικών δαπανών του, καθώς και
για την υλοποίηση έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων.

Τρίτον, ειδικά για την επισκευή και συντήρηση σχολικών κτη-
ρίων, στον δήµο έχει χορηγηθεί το 2022 το ποσό των 25.500
ευρώ και το ίδιο ποσό θα λάβει και το 2023.

Τέταρτον, από το πρόγραµµα ενίσχυσης «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» ο
δήµος έχει χρηµατοδοτηθεί µε ποσό 516.500 ευρώ σε σχετικές
µε την παιδεία προσκλήσεις.

Εποµένως έχουµε σηµαντικές χρηµατοδοτήσεις προς τον
δήµο. Επίσης, η εταιρεία «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.» είναι
έτοιµη να συνδράµει τον δήµο σε οποιαδήποτε συνδροµή αυτή
απαιτείται από την τεχνική του υπηρεσία.

Επιφυλάσσοµαι, κυρία Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου να το-
ποθετηθώ για τα ευρύτερα θέµατα προσεισµικού ελέγχου που
ανέφερε η κ. Κοµνηνάκα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε Υπουργέ. Συνεπέστατος στον χρόνο!
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι αναγνωρί-

ζετε και εσείς ότι η κατάσταση στο σχολικό συγκρότηµα -δεν
ξέρω αν έχετε δει τις εικόνες που έχουµε καταθέσει, τις οποίες
θα καταθέσω και στη συνέχεια στα Πρακτικά- πραγµατικά εκπέ-
µπει S.O.S. και δεν επιτρέπει, αν θέλετε, να συνεχίζεται αυτό το
πινγκ-πονγκ των ευθυνών µεταξύ του κράτους και των θεσµών
της τοπικής αυτοδιοίκησης ούτε βέβαια χωρά άλλη αναβολή η
επισκευή του κτηρίου.

Δεν ακούσαµε ούτε τώρα συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα
κατά τα οποία πρόκειται πραγµατικά να αποκατασταθούν οι πολύ
σοβαρές βλάβες και σας το λέω, γιατί οι εικόνες είναι πραγµατικά
αποκαλυπτικές.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τα εξής. Μιλάµε εδώ για αίθουσα
που υποτίθεται ότι θα ήταν το κλειστό γυµναστήριο του κτηρίου.
Χάσκουν σωληνώσεις και τρέχουν νερά από την τουαλέτα στην
αίθουσα αυτή. Στην αίθουσα της βιβλιοθήκης είναι πεσµένοι οι
σοβάδες και φαίνονται το τσιµέντο και τα σίδερα πάνω από τα βι-
βλία και υπάρχει η υγρασία βέβαια, που σηµαίνει ότι δεν µπορεί
να χρησιµοποιηθεί αυτό το πράγµα για βιβλιοθήκη. Μιλάµε για
κολόνες στο σχολείο που έχουν πέσει σοβάδες και φαίνονται τα
σίδερα.

Σε αυτούς τους χώρους καλούνται να κάνουν µάθηµα οι µαθη-
τές του γυµνασίου και του λυκείου στον Άγιο Κήρυκο. Σας ρω-
τάµε µε την αρµοδιότητα που έχετε, ως εκπρόσωπος της Κυβέρ-
νησης, αν είναι αυτές συνθήκες για να γίνεται διδασκαλία εν έτει
2023.

Ξέρετε ότι δεν µπορεί να συνεχίζει αυτή η µετάθεση ευθυνών,
γιατί ιδιαίτερα σε αυτόν τον νοµό έχουµε θρηνήσει ήδη δύο µα-
θητές στη Σάµο από αντίστοιχη µετάθεση ευθυνών, όταν έβλεπαν
τα µισογκρεµισµένα κτήρια να χάσκουν και έπρεπε να έρθει ο σει-
σµός, να θρηνήσουµε τα θύµατα, για να παρθούν µέτρα για να
κατεδαφιστούν τα ακατάλληλα κτήρια.

Άρα δεν µπορεί να περιµένουµε να γίνει το έγκληµα για να αντι-
µετωπιστούν τα προβλήµατα που υπάρχουν στη σχολική στέγη,
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Και σας αναφέρω ότι οι επιστολές του
συλλόγου γονέων και κηδεµόνων είναι πραγµατικά αποκαλυπτι-
κές. Μιλούν για αίθουσες στις οποίες υπάρχουν και κρέµονται
σωληνώσεις, τα λύµατα των τουαλετών και η υγρασία βγαίνουν
σε αυτή την αίθουσα, στις κολώνες βγαίνουν τα σίδερα. Μιλάµε
για καταστάσεις τουλάχιστον τριτοκοσµικές.

Και επειδή αναφερθήκατε και στα κονδύλια που δίνει το Υ-
πουργείο για την αποκατάσταση της σχολικής στέγης, είναι χα-
ρακτηριστικό ότι, όταν ξεκίνησε αυτή η προσπάθεια αντιµετώπι-
σης χρόνιων προβληµάτων -που υπάρχουν και σε πολλά άλλα,
δυστυχώς, σχολικά κτήρια στην Ικαρία- το 2017, που είχε γίνει κι-
νητοποίηση από την τότε δηµοτική αρχή, τότε τα χρήµατα που
δίνονταν για τη συντήρηση των κτηρίων ήταν περίπου 15.600
ευρώ και οι ανάγκες για να αντιµετωπιστεί τότε, το 2017 και όχι

µε τις σηµερινές τιµές της ακρίβειας, η συντήρηση όλων των σχο-
λικών κτηρίων έφθανε περίπου τις 500.000 ευρώ. Για τέτοια από-
κλιση µιλάµε στα ποσά!

Και σήµερα, πέντε χρόνια µετά, αναφέρατε και εσείς ο ίδιος
ότι η ετήσια επιδότηση που δίνετε για τη συντήρηση των σχολι-
κών κτηρίων είναι µόλις 25.500 ευρώ. Για πόσα σχολικά κτήρια;
Για να αποκατασταθεί ποιο µέρος όλης της απαραίτητης συντή-
ρησης των υποδοµών;

Άρα πίσω από αυτή την πολιτική που συνεχίζεται να παραπέ-
µπονται αρµοδιότητες και ευθύνες του κράτους, γιατί τέτοιες θα
έπρεπε να είναι η συντήρηση των σχολικών κτηρίων, όπως και το
σύνολο της εκπαιδευτικής διαδικασίας, το να µπορεί εύρυθµα να
συνεχίζει και να λειτουργεί -που αµφιβάλλουµε αν µπορεί πρά-
γµατι να γίνεται σήµερα στις συνθήκες που σας περιέγραψα- µε-
ταθέτετε ευθύνες στην τοπική διοίκηση, χωρίς βέβαια παράλληλα
να τους δίνετε και τους κατάλληλους πόρους για να µπορέσουν
να αντιµετωπίσουν όλες αυτές τις ανάγκες.

Άρα, λοιπόν, σας λέµε ότι δεν µπορείτε ότι αυτή τη στιγµή, αν
συνεχίζεται αυτή η κατάσταση το σχολικό συγκρότηµα του Αγίου
Κηρύκου, αναλαµβάνετε την ευθύνη στην καλύτερη περίπτωση
ενός τραυµατισµού -για να µη µιλήσουµε για πιο τραγικές κατα-
στάσεις- και, βέβαια, δεν µπορεί πάλι να βγαίνετε εκ των υστέρων
και να λέτε ότι δεν γνωρίζατε. Είναι γνωστές οι συνθήκες, πρέπει
να παρέµβετε άµεσα, να λυθούν τα προβλήµατα, να ελεγχθούν
όλα τα σχολικά κτήρια και βέβαια, να δηµιουργηθεί ένα σύγχρονο
σχολικό κτήριο που θα µπορεί να ανταποκρίνεται στις εκπαιδευ-
τικές ανάγκες, ιδιαίτερα σε αυτές τις ακριτικές περιοχές.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Κοµνηνάκα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς δεν µιλήσαµε, εκτός αν δεν έγινε κατανοητό αυτό

που είπα, για κανένα πινγκ-πονγκ και µπαλάκι ευθυνών. Οι ευθύ-
νες και οι αρµοδιότητες είναι ξεκάθαρες. Είναι αρµοδιότητα η
σχολική στέγη της αυτοδιοίκησης, του δήµου εν προκειµένω. Δεν
βλέπω καµµιά σύγχυση αρµοδιοτήτων. Επικουρικά συνδράµουµε
µε χρηµατοδότηση. Ποια χρηµατοδότηση; Όχι των 25.000 που
είπατε.

Σας ανέφερα νούµερα εδώ από διάφορες πηγές χρηµατοδό-
τησης, που πέρα από τις 253.000, µε συµπληρωµατική σύµβαση
για το συγκεκριµένο έργο, ξεπερνούν το 1,2 εκατοµµύριο ευρώ.

Η τοπική κοινωνία και ο Δήµος Ικαρίας µπορούν να κατανεί-
µουν τους πόρους εκεί που είναι προτεραιότητες. Εµένα, αν µε
ρωτάτε, φυσικά, η σχολική στέγη είναι από τις βασικές προτεραι-
ότητες.

Όσον αφορά στο θέµα του προσεισµικού ελέγχου γενικά, για
τα δηµόσια κτήρια και τα σχολεία ξέρετε ότι πολύ πρόσφατα, µε
το άρθρο 265 του ν.5037/2023 θεσπίστηκε µια διαδικασία -ας την
πω έτσι εξπρές- όπου αναθέτουµε στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδας τον πρωτοβάθµιο και δευτεροβάθµιο προσεισµικό έλεγχο,
προκειµένου, µετά από την τραγική εµπειρία που υπήρξε µε τον
θάνατο χιλιάδων ανθρώπων στη Συρία και στην Τουρκία, να ελέγ-
ξουµε τα δηµόσια κτήρια, µε προτεραιότητα ιδίως τα κτήρια που
είναι προ του 1985 και µετά θα προχωρήσουµε και σε όλα τα υπό-
λοιπα δηµόσια κτήρια.

Άρα προσεισµικός έλεγχος καθολικός και γρήγορος σε όλα τα
δηµόσια κτήρια θα γίνει µε βάση τη νέα αυτή εξαιρετική διαδικα-
σία που σας περιέγραψα. Όσον αφορά το τι είχαµε κάνει ήδη ε-
µείς, εγώ, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, είµαι περήφανος
που στο Υπουργείο Εσωτερικών για πρώτη φορά υπήρξε σχετική
πρόσκληση που απευθυνόταν στους δήµους να υποβάλουν τις
προτάσεις τους για προσεισµικό έλεγχο. Έχουν ενταχθεί σε αυτό
πάνω από πενήντα δήµοι. Το αρχικό ποσό για τη µελέτη και τον
πρωτοβάθµιο και δευτεροβάθµιο έλεγχο ήταν πάνω από 5 εκα-
τοµµύρια και µπορεί να οδηγήσει σε έργα, όπου βρεθούν ευρή-
µατα, ενίσχυσης των συγκεκριµένων κτηρίων, σε πάνω από 50
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εκατοµµύρια ευρώ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)
Άρα βήµατα γίνονταν, βήµατα θα γίνουν και, µάλιστα, µε εξαι-

ρετικά γρήγορη διαδικασία και αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι,
πραγµατικά, µε νηφαλιότητα να προσεγγίσουµε ένα θέµα που
µας απασχολεί όλους. Και δεν µιλάµε εδώ, επαναλαµβάνω, για
µπαλάκι ευθυνών. Ως προς τη σχολική στέγη, η αρµοδιότητα ανή-
κει στην αυτοδιοίκηση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Καλησπέρα σας! Καλή εβδοµάδα! Καλό µήνα!
Θα συζητηθεί, τώρα, η δέκατη έβδοµη µε αριθµό 635/27-3-

2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλο-
ακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντό-
πουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κίνδυνος στην
παλαιά εθνική οδό Αντιρρίου - Ιωαννίνων, στον κόµβο του Γαλα-
τά, λόγω έλλειψης οδοφωτισµού και περίφραξης».

Κύριε Κωνσταντόπουλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα,
καλό µήνα!

Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για το ξεκίνηµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα έλεγα ότι η οδική ασφάλεια αποτελεί για ό-

λους µας µείζον ζήτηµα για την καθηµερινότητά µας. Απαιτεί σχε-
διασµό, εγρήγορση και επαγρύπνηση.

Φυσικά χρέος της πολιτείας είναι η παρακολούθηση, η διαµόρ-
φωση και η συντήρηση των οδικών αξόνων της χώρας και, µάλι-
στα, θα έλεγα εδώ ιδιαίτερα των παλαιών εθνικών οδικών
δικτύων, και τούτο φυσικά µε χαρτογράφηση των κινδύνων και
µε ανάλυση των σηµείων όπου παρουσιάζεται υψηλή συγκέ-
ντρωση ατυχηµάτων. Ένα τέτοιο ιδιαίτερα επικίνδυνο σηµείο βρί-
σκεται στην παλαιά εθνική οδό Αντιρρίου - Ιωαννίνων, στην
εκλογική µου περιφέρεια, την Αιτωλοακαρνανία, και συγκεκρι-
µένα στη συµβολή της επαρχιακής οδού Γαλατά - Κρυονερίου
του Δηµοτικού Διαµερίσµατος Χάλκειας. Στο σηµείο αυτό καθη-
µερινά εισβάλλουν άγρια άλογα, προς έκπληξη βέβαια και των
οδηγών, αλλά και των πολιτών. Μάλιστα, αυτά τα άλογα εισβάλ-
λουν ανεξέλεγκτα, χωρίς να υπάρχουν οι υποδοµές για την απο-
φυγή της έλευσής τους στο οδικό δίκτυο και φυσικά για την
αποφυγή ατυχηµάτων.

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, για περίπου δύο χιλιόµετρα δεν
υπάρχει οδοφωτισµός, αλλά ούτε και η κατάλληλη σήµανση και
περίφραξη. Οδηγοί και κάτοικοι της περιοχής βρίσκονται καθη-
µερινώς σε κίνδυνο και σε απόγνωση, µε φόβο για τη ζωή τους,
αλλά και τη σωµατική τους ακεραιότητα. Πλήθος ατυχηµάτων κα-
θηµερινώς σηµειώνεται µέχρι σήµερα, χωρίς ωστόσο να αναλαµ-
βάνει κάποιος τις ευθύνες. Χαρακτηριστικά θα ήθελα εδώ να
θυµίσω ότι δύο νέα παιδιά δεκαεπτά και δεκαεννέα ετών πέρυσι
κινδύνεψαν θανάσιµα από σύγκρουση του οχήµατός τους µε
αυτά τα άγρια άλογα.

Μέχρι σήµερα βέβαια δεν έχει δοθεί καµµία λύση, ούτε σε επί-
πεδο ασφαλούς διαµόρφωσης της οδού, αλλά ούτε και σε επί-
πεδο λήψης µέτρων, ώστε τα άλογα να µην εισέρχονται στο
οδόστρωµα των τοπικών και εθνικών δικτύων. Οι αρµόδιοι ΟΤΑ,
παρ’ ότι όφειλαν να προβούν και στον οδοφωτισµό του σηµείου,
αλλά και στην κατάλληλη περίφραξη, µέχρι σήµερα δεν έχουν
προβεί προς αυτή την κατεύθυνση. Το αποτελέσµατα, λοιπόν, ου-
σιαστικά είναι ότι παρακωλύεται η ασφαλής κυκλοφορία στην
εθνική οδό, η οποία αποτελεί ταυτόχρονα και τµήµα της ευρω-
παϊκής οδού µε χιλιάδες καθηµερινά διερχόµενους οδηγούς,
καθώς και η κυκλοφορία στην επαρχιακή οδό Γαλατά - Κρυονέρι.

Κατόπιν αυτών, κύριε Υπουργέ, ερωτάστε: Υπάρχει κατ’ αρχάς
ενηµέρωσή σας, υπάρχει η ενηµέρωση του Υπουργείου για την
έλλειψη ασφαλούς διαµόρφωσης κοντά στον κόµβο του Γαλατά
και στην επαρχιακή οδό Γαλατά - Κρυονέρι, και συγκεκριµένα για
την έλλειψη οδοφωτισµού και περίφραξης, η οποία να εµποδίζει
τα ζώα να εισέρχονται στο οδόστρωµα των τοπικών και εθνικών
δικτύων; Επίσης, ποιος είναι ο σχεδιασµός για την ασφάλεια των
διερχόµενων οδηγών, µέσω των κονδυλίων από το Υπουργείο,

ώστε να αντιµετωπιστεί ο καθηµερινός κίνδυνος για οδηγούς και
πολίτες;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-

τερικών κ. Στυλιανός Πέτσας.
Κύριε Πέτσα, καλησπέρα σας. Σας εύχοµαι καλή εβδοµάδα και

καλό µήνα! Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κωνσταντόπουλε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση.

Είναι ένα θέµα οδικής ασφάλειας πολύ σηµαντικό. Και στη δευ-
τερολογία µου επιφυλάσσοµαι να πω ευρύτερα θέµατα για την
οδική ασφάλεια και πώς την αντιµετωπίζουµε το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα. Για το συγκεκριµένο θέµα πραγµατικά αντιλαµβά-
νοµαι πλήρως την αγωνία των κατοίκων. Έχω περάσει πρόσφατα
από το σηµείο το οποίο αναφέρετε. Και πράγµατι απαιτείται ιδι-
αίτερη ψυχραιµία από τους οδηγούς και εγρήγορση. Έχετε από-
λυτο δίκιο σε αυτό.

Όσον αφορά τις ενέργειες που έχουν γίνει, επειδή ο κόµβος
αυτός είναι αρµοδιότητα της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας, θα
καταθέσω στα Πρακτικά το σχετικό της έγγραφο, προκειµένου
να ενηµερωθείτε για τις ενέργειες που έχει κάνει η Περιφέρεια
Δυτικής Ελλάδος. Θα πω, όµως, κάποια βασικά στοιχεία από
αυτή την απάντηση. Μας έχει ενηµερώσει η περιφέρεια ότι από
τις 20 Μαρτίου του 2023 ο οδοφωτισµός στον κόµβο Γαλατά -
Κρυονέρι λειτουργεί πλέον χωρίς προβλήµατα -είναι το ένα από
τα δύο θέµατα που θίγετε- καθώς έγινε πλήρης αντικατάσταση
των παλαιών φωτιστικών µε τα νέα φωτιστικά τύπου LED. Επίσης,
η περιφέρεια, σε συνεργασία µε την Τροχαία, εξετάζει το ζήτηµα
τοποθέτησης ειδικής σήµανσης στο σηµείο προς ενηµέρωση των
διερχόµενων οδηγών και την πιθανότητα διέλευσης άγριων ζώων,
όπως υπάρχει τέτοια σχετική ένδειξη και σε άλλες περιοχές της
πατρίδας µας. Όσον αφορά την περίφραξη οδών -που είναι το
δεύτερο θέµα που θίγετε- αυτό συντελείται όταν η οδός είναι τα-
χείας κυκλοφορίας και κλειστός αυτοκινητόδροµος. Ο κόµβος
της εθνικής οδού Αντιρρίου - Ιωαννίνων δεν εµπίπτει στο πλαίσιο
αυτό, βάσει του άρθρου 2 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, δη-
λαδή του ν.2696/1999. 

Από πλευράς µας για τις τυχόν επιπλέον ενέργειες που µπορεί
να κάνει η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος, να ενηµερώσω ότι µέσα
από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους Έτους 2022 έχουµε κα-
τανείµει στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας το ποσό των
5.040.000 ευρώ για την κάλυψη επενδυτικών της δαπανών και δα-
πανών βελτίωσης της συντήρησης και της αποκατάστασης του
οδικού δικτύου. Φυσικά αντίστοιχο ποσό αναµένεται και το 2023.
Επιφυλασσόµαστε στη δευτερολογία µου να σας πω για τα χρή-
µατα που έχουν δοθεί στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος για
έργα οδικής ασφάλειας ύψους 18 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργό Εσωτερικών κ. Στυ-

λιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πολύ ωραία, κύριε
Πέτσα, ευχαριστούµε. 

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε και εσείς τρία λεπτά. Παρακαλώ
να τηρήσουµε τους χρόνους, γιατί σήµερα έχει πάρα πολλές επί-
καιρες ερωτήσεις.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή. Όµως, η ανθρώπινη
ζωή και η ασφάλεια των πολιτών αποτελεί χρέος όλων µας. Το
µείζον πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί στον Γαλατά Ναυπα-
κτίας µε την ανεξέλεγκτη είσοδο των άγριων αλόγων στο οδικό
δίκτυο είναι ζήτηµα οδικής ασφάλειας. Μάλιστα, όταν τίθενται σε
κίνδυνο οι ζωές των συνανθρώπων µας, τα µέτρα πρόληψης και
αποφυγής είναι και επιβεβληµένα, αλλά και αναγκαία.

Να θυµίσω ότι, σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας,
τα τροχαία ατυχήµατα αποτελούν την κύρια αιτία θανάτου νέων
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ανθρώπων, και τούτο σε ολόκληρο τον κόσµο. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση στο πλαίσιο αυτής της πολιτικής του οδικού δικτύου
ασφάλειας 2021 - 2030 µε σχεδιασµό και αποτύπωση συγκεκρι-
µένα: αποτυπώνει σταθερά βήµατα για την επίτευξη του στόχου
για µηδενικές απώλειες συνανθρώπων µας. Ένα από αυτά είναι
η βελτίωση των οδικών υποδοµών.

Θα µπορούσε, λοιπόν, να αξιοποιηθεί εδώ το κρίσιµο αυτό
πλαίσιο µε ό,τι χρήζει και µε ό,τι επιβάλλεται και στην περίπτωση
αυτής της παλαιάς εθνικής οδού Αντιρρίου - Ιωαννίνων και συ-
γκεκριµένα, όπως προανέφερα και στην πρωτολογία µου, στο το-
πικό Διαµέρισµα Γαλατά Ναυπακτίας και δη στη συµβολή της
επαρχιακής οδού Γαλατά - Κρυονερίου. Ωστόσο, εδώ να σηµει-
ωθεί ότι η παλαιά εθνική οδός αποτελεί έναν από τους πιο επι-
κίνδυνους δρόµους του εθνικού οδικού δικτύου της Ελλάδας,
καθώς διέρχεται και µέσα από οικισµούς και από κατοικηµένες
περιοχές. Η κατάλληλη, λοιπόν, διαµόρφωση του σηµείου µε νέο
οδοφωτισµό κρίνεται αναγκαία και επιβεβληµένη. Η δε σήµανση
είναι, θα έλεγα, και αυτή αναγκαία, όπως και η περίφραξη, ώστε
να εξαλειφθεί ο κίνδυνος ατυχηµάτων από την εισβολή των
άγριων αυτών αλόγων, αλλά και άλλων ζώων εντός του οδοστρώ-
µατος της παλαιάς εθνικής οδού.

Το πρόβληµα είναι γνωστό στην τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και
στα αρµόδια Υπουργεία εδώ και καιρό. Ο κίνδυνος, όµως, είναι
καθηµερινός και άµεσος για πολίτες και οδηγούς. Δεν είναι δυ-
νατόν η τοπική κοινωνία να γίνεται «µπαλάκι» ανάµεσα στο
Υπουργείο και την τοπική αυτοδιοίκηση και να ψάχνουµε ποιος
έχει την ευθύνη και την αρµοδιότητα για τα συγκεκριµένα ζώα.
Δεν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, η γραφειοκρατία του 2023 να
αποτελεί γάγγραινα στην καθηµερινότητα των πολιτών και την
ασφάλειά τους, και φυσικά, κύριε Υπουργέ, όλοι να την καταδι-
κάζουν συλλήβδην, αλλά από όλους να υπηρετείται. Βγάλτε τα
συµπεράσµατά σας.

Η υποχρέωση της πολιτείας είναι η ασφαλής διαµόρφωση του
τµήµατος αυτού µε φωτισµό και µε περίφραξη, ώστε να αποφεύ-
γεται τα άλογα να διέρχονται στο εθνικό οδικό δίκτυο, αλλά και
κάθε ζώο που µπορεί να εισβάλει εντός του οδικού δικτύου, προ-
καλώντας αφαίρεση ζωής ή και ατυχηµάτων. Είναι καιρός πλέον
να σταµατήσουµε να θρηνούµε θύµατα από έλλειµµα της πολι-
τείας, κάτι το οποίο φυσικά είναι διαχρονικό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να πω ότι πράγµατι το θέµα του οδοφωτισµού φαίνεται να έχει

ολοκληρωθεί. Αναµένονται τα θέµατα της σήµανσης, όπως πολύ
σωστά λέτε. Θα το παρακολουθήσουµε και εµείς. Και το θέµα
της περίφραξης, όµως, χρειάζεται µια ευρύτερη προσέγγιση,
καθώς δεν εµπίπτει, όπως είπαµε και πριν, στις απαιτήσεις του
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας.

Γι’ αυτόν τον σκοπό έχω να σας πω ότι για πρώτη φορά -του-
λάχιστον από όσο γνωρίζω, δεν υπήρχε στο παρελθόν ποτέ τέ-
τοιου είδους πρόγραµµα- λόγω της χρηµατοδότησης από το
Ταµείο Ανάκαµψης ήµασταν σε θέση να διαµορφώσουµε µαζί µε
το Υπουργείο Οικονοµικών ένα Πρόγραµµα Οδικής Ασφάλειας
για όλη την επικράτεια. Αυτό είναι ένα πρόγραµµα, το οποίο
µέχρι σήµερα έχει πολύ µεγάλη επιτυχία: 612 εκατοµµύρια ευρώ
ενταγµένα έργα σε όλη την επικράτεια, 450 εκατοµµύρια ευρώ
ήδη δηµοπρατηµένα µέσα στους πρώτους τρεις µήνες του 2023,
µεταξύ αυτών 18 εκατοµµύρια ευρώ που έχουν διατεθεί στην Πε-
ριφέρεια Δυτικής Ελλάδας για έργα οδικής ασφάλειας.

Τα έργα αυτά έχουν να κάνουν µε αντιµετώπιση τέτοιου είδους
ζητηµάτων, όπως κόµβοι, ειδικές σηµάνσεις, θέµατα που έχουν
να κάνουν µε τη σηµατοδότηση, θέµατα που έχουν να κάνουν µε
έξυπνες διαβάσεις, θέµατα που έχουν να κάνουν µε κάµερες, όλα
αυτά τα οποία συµβάλλουν, τέλος πάντων, στη µεγαλύτερη οδική
ασφάλεια για όλη την περιοχή. Και έχω να σας πω ορισµένα στοι-
χεία τα οποία είναι σηµαντικά και τα οποία θα µας απασχολήσουν
και στο µέλλον, σε σχέση µε αυτά τα σηµεία που καλύπτουµε,
για να σας δείξω ότι είναι και συµπληρωµατική η δράση αυτή µε

µία ακόµη δράση του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών για
δέκα περιφέρειες της χώρας.

Θα ήθελα να πω ότι µε αυτόν τον τρόπο, µε τη χρηµατοδότηση
στα έργα που σας είπα πριν, καλύπτουµε εννιάµισι χιλιάδες επι-
κίνδυνα σηµεία και καλύπτουµε τρεις χιλιάδες διακόσια χιλιόµε-
τρα, που, σύµφωνα µε τις µελέτες, ήταν απαραίτητη η βελτίωση
της οδικής ασφάλειας. Με το δικό µας πρόγραµµα απευθυνόµα-
στε σε δώδεκα περιφέρειες και σε δέκα από τις δεκατρείς µε το
πρόγραµµα του Υπουργείου Υποδοµών και µιλάµε για µία κά-
λυψη περίπου επτά χιλιάδων στρεµµάτων εντός αστικών περιο-
χών και µε διάφορους έξυπνους σηµατοδότες και άλλες παρεµ-
βάσεις καλύπτουµε χίλια εκατό τέτοιου είδους επικίνδυνα σηµεία.

Επίσης, δηµιουργούνται τρεισήµισι χιλιάδες θέσεις εργασίας
για όσο γίνεται η κατασκευή αυτών των παρεµβάσεων, η οποία
λόγω των πολύ σφιχτών χρονοδιαγραµµάτων από το Ταµείο Ανά-
καµψης είναι εντός του 2023.

Θα ήθελα να πω, λοιπόν, ότι αυτή η ερώτηση µε αφορµή το
συγκεκριµένο θέµα, για το οποίο γίνονται ενέργειες να αντιµετω-
πιστεί, µας δίνει την ευκαιρία να τοποθετηθούµε για ένα ευρύ-
τερο διαχρονικό θέµα, όπως είπατε, για την οδική ασφάλεια και
να κάνουµε ό,τι περνά από το χέρι µας σε όλα τα επίπεδα διακυ-
βέρνησης, ώστε να δώσουµε τέλος σε ένα πρόβληµα που βλέ-
πουν οι πολίτες καθηµερινά στις µετακινήσεις τους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε. 
Καλή συνέχεια, κύριε Κωνσταντόπουλε! 
Ο κ. Πέτσας θα µείνει, γιατί πρέπει να µας απαντήσει και την

επόµενη ερώτηση, που είναι η δεύτερη µε αριθµό 2114/6-2-2023
ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Αποτελεσµατικότητα µέτρων για
τη µείωση του υπερπληθυσµού και την προστασία των αδέσπο-
των ζώων στην Ελλάδα και κοινωνικές συνέπειες από την αδυνα-
µία εξάλειψης του φαινοµένου».

Κύριε Αχµέτ, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα και καλό µήνα.
Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Καλή εβδοµάδα.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, άκουσα την επίκαιρη ερώτηση του

συναδέλφου πριν και παρόµοιο πρόβληµα υπάρχει παντού, και
στη Ροδόπη και παντού. Νοµίζω ότι είναι επιτακτική ανάγκη η πο-
λιτεία να φροντίσει, ώστε, όντως, να µη θρηνήσουµε ανθρώπους,
ιδίως όταν µετακινούνται λεωφορεία µε µαθητές ή µε τουρίστες.

Ας έρθουµε στη δική µας ερώτηση. Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρ-
χάς, µε σεβασµό βέβαια στα ζώα συντροφιάς και στο φιλοζωικό
κίνηµα της χώρας µας και µε αίσθηµα αγάπης του ανθρώπου
προς τα ζώα, θέλω να αναδείξω σήµερα ένα θέµα, για να δούµε
σε ποια βάση κινείται ο ν.4830 που ψηφίστηκε και έχει κάποιες
υποχρεώσεις προς τα αδέσποτα ζώα, αλλά και κάποιες υποχρε-
ώσεις προς την πολιτεία.

Συγκεκριµένα, τι θέλω να πω: Σύµφωνα µε τα στοιχεία που
ήρθαν προσφάτως στη δηµοσιότητα η χώρα µας έχει έναν τερά-
στιο και ολοένα αυξανόµενο πληθυσµό αδέσποτων σκύλων. Πε-
ρίπου τρία εκατοµµύρια αδέσποτα σκυλιά υπάρχουν σε όλη τη
χώρα και η ζωή τους ενίοτε κρέµεται από µια κλωστή, όπως και
η προστασία των ανθρώπων. Αυτά τα σκυλιά είναι αδέσποτα, δεν
έχουν να φάνε και οι δήµοι αδυνατούν να τα περιθάλψουν όλα,
µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται κίνδυνοι.

Όπως ξέρετε, ο ν.4830 κάνει κάποιες προβλέψεις και ορίζει ότι
αυτά τα αδέσποτα ζώα -τρία εκατοµµύρια περίπου λένε τα στοι-
χεία- πρέπει να µαζεύονται, να φροντίζονται και να διαχειρίζονται.
Στον ίδιο νόµο, µάλιστα, προβλέπεται ότι εάν δεν υπάρχουν δια-
θέσιµες θέσεις σε καταφύγια, εάν δηλαδή είναι γεµάτα τα κατα-
φύγια, το ζώο επιστρέφεται στο οικείο περιβάλλον του και σε
περιοχές που ορίζονται µε την απόφαση της παραγράφου 5 του
άρθρου 45, µε την προϋπόθεση βέβαια να είναι πάντα στειρω-
µένα. Μάλιστα, τα ζώα που βρίσκονται σε καταφύγιο και δεν υιο-
θετούνται µετά από ένα διάστηµα τριών µηνών συνεχούς παρα-
µονής, για να προστατεύσουµε την ψυχολογία του ζώου και αυτά
επιστρέφονται, µε την προϋπόθεση να είναι στο φυσικό τους πε-
ριβάλλον.
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Κύριε Υπουργέ, την ίδια στιγµή δαπανώνται χιλιάδες ευρώ
προς τα δηµοτικά κυνοκοµεία, τα οποία έχουν υπερπληθυσµό
αδέσποτων ζώων στην Ελλάδα και, όπως λένε τα στοιχεία που
βρήκαµε εµείς, φαίνεται να κατευθύνονται προς τους δήµους
όλης της χώρας κονδύλια 40 εκατοµµυρίων ευρώ µε το πρό-
γραµµα «ΆΡΓΟΣ», προκειµένου να αποκτήσουν τις απαραίτητες
υποδοµές.

Παρά ταύτα, εξακολουθούν, κύριε Υπουργέ, να είναι επίκαιρες
οι κάτωθι τέσσερις ερωτήσεις, οι οποίες είναι συγκεκριµένες:

Πρώτον, ποια είναι η εικόνα σήµερα που αποκόµισαν οι αρµό-
διες υπηρεσίες σας, δηλαδή το Υπουργείο, όταν προ πενταµήνου
ζήτησαν από όλους τους δήµους -εσείς ζητήσατε- στοιχεία για
την αποτελεσµατικότητα των µέτρων περισυλλογής, περίθαλψης
και φροντίδας, µείωσης και εξάλειψης, σε σχέση µε τα κονδύλια
που διατέθηκαν για τον σκοπό αυτό; Δηλαδή, θέλω να µας κάνετε
στην Ολοµέλεια µια αξιολόγηση των στοιχείων αυτών.

Δεύτερον, ποια είναι τα αποτελέσµατα από την αυστηροποί-
ηση των ποινών και των προστίµων για τις παραβάσεις σε σχέση
µε την κακοποίηση ζώων στην Ελλάδα; Δηλαδή, η αυστηροποί-
ηση των ποινών έφερε αποτέλεσµα; Αποτρέψαµε κάποιους να
φέρονται απάνθρωπα στα ζώα µας;

Τρίτον, πόσα περιστατικά έχουν καταγραφεί κατά το έτος 2022
στα ελληνικά νοσοκοµεία από πολίτες που προσήλθαν στις πρώ-
τες βοήθειες µετά από επιθέσεις σκύλων και ιδίως αδέσποτων,
εάν υπάρχει διάκριση στο νοσοκοµείο;

Και τέταρτον, πόσοι αντιλυσσικοί οροί -και από εκεί θα κατα-
λάβουµε τελικά τι γίνεται- χορηγήθηκαν σε όλη την επικράτεια
κατά το 2022;

Βέβαια αυτά -και τελειώνω- τα είχαµε υποβάλει πρώτα γρα-
πτώς, κύριε Υπουργέ, διότι το θέµα ήταν µεγάλο. Επειδή, όµως,
δεν πήραµε γραπτή απάντηση από εσάς, υποχρεωθήκαµε να
επανακαταθέσουµε και βάσει του Κανονισµού, µετετράπη σε επί-
καιρη ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας απαντήσει τώ-
ρα ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυλιανός Πέτσας.

Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κ. Ιλχάν Αχµέτ για την ερώτηση. Πραγµατικά

είναι ένα θέµα πολύ σηµαντικό για όλη τη χώρα και το πώς φε-
ρόµαστε απέναντι στα ζώα, δεσποζόµενα και αδέσποτα, δείχνει
το επίπεδο του πολιτισµού µας.

Ένα βασικό στοιχείο σε σχέση µε τα ερωτήµατα που έχει θέσει
ο κύριος Βουλευτής έχει να κάνει µε τις συναρµοδιότητες µε
άλλα Υπουργεία. Γι’ αυτόν τον σκοπό, για να µη µακρηγορήσω,
θα καταθέσω στα Πρακτικά δύο πολύ αναλυτικές απαντήσεις από
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και από το Υπουργείο
Υγείας, σχετικά µε τον αριθµό των επιθέσεων, τη διάκριση µεταξύ
αδέσποτων και δεσποζόµενων ζώων, τον αριθµό των αντιλυσσι-
κών εµβολίων και µια σειρά από απαντήσεις, προκειµένου να λά-
βετε γνώση και για να µπορέσω να επικεντρωθώ στο βασικό
ζήτηµα που έχει να κάνει µε την αρµοδιότητα του Υπουργείου
Εσωτερικών.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Το βασικό ζήτηµα είναι η εφαρµογή του νέου κανονιστικού
πλαισίου που ψηφίστηκε τον Σεπτέµβριο του 2021. Εδώ υπάρ-
χουν δύο σειρές από θέµατα. Το ένα έχει να κάνει µε τους πό-
ρους που διαθέτουµε στην αυτοδιοίκηση, για να κάνει τη δουλειά
της στο πλαίσιο της εφαρµογής του νέου νοµοθετικού πλαισίου
και το άλλο είναι το κανονιστικό πλαίσιο, αυτό καθαυτό, κυρίως
η δευτερογενής νοµοθεσία µε την έκδοση υπουργικών αποφά-
σεων και κοινών υπουργικών αποφάσεων. 

Όσον αφορά τους πόρους, πράγµατι, όπως πολύ σωστά εί-
πατε, είναι 40 εκατοµµύρια ευρώ µέσω του προγράµµατος «Άρ-
γος» και είναι ένα πρωτοφανές ποσό χρηµατοδότησης για την
αυτοδιοίκηση. Παρακαλώ, συγκρίνετε αυτό µε τις µόλις 600.000
ευρώ που έδινε τον χρόνο η εκάστοτε ελληνική κυβέρνηση προς

τους τριακόσιους τριάντα δύο δήµους της χώρας, για να κάνουν
τη δουλειά τους σε σχέση κυρίως µε τα αδέσποτα ζώα, δηλαδή,
τη σίτιση, την κτηνιατρική φροντίδα, τη σήµανση, τη στείρωση
και οποιονδήποτε εµβολιασµό. Είναι πραγµατικά ένα άλµα χρη-
µατοδότησης. 

Τα 32 εκατοµµύρια από αυτά έχουν να κάνουν µε τον πάγιο
εξοπλισµό, δηλαδή, µε καταφύγια ζώων, βανάκια για τη µετα-
φορά τους, µε εξοπλισµό που έχει να κάνει µε σκάνερ που χρει-
άζονται για να ελέγχεται η σήµανση των ζώων και µια σειρά
πάγιου εξοπλισµού. Τα 8 εκατοµµύρια ευρώ διατίθενται για δύο
δράσεις: Τα 5 εκατοµµύρια ευρώ είναι για το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα στειρώσεων που έχει γίνει στη χώρα και τα 3 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για πρώτη φορά είναι για εµβολιασµό απέναντι στους
ζωανθρωπονόσους. 

Αυτά τα στοιχεία δείχνουν ότι είµαστε σε έναν καλό δρόµο µε
το πρόγραµµα «Άργος», όµως δεν είναι το µόνο βήµα χρηµατο-
δότησης. Το άλλο είναι η πάγια χρηµατοδότηση µέσω των κεντρι-
κών αυτοτελών πόρων για τους δήµους, για να κάνουν τη δουλειά
τους. Πέρυσι εκδόθηκε για πρώτη φορά η απόφαση χρηµατοδό-
τησης, αφού είχε προηγηθεί κοινή υπουργική απόφαση µε το
Υπουργείο Οικονοµικών για τα κριτήρια χρηµατοδότησης, ύψους
5 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό το ποσό θα διατίθεται κάθε χρόνο
και σταδιακά θα αυξάνει µέχρι να φτάσουµε στο ποσό των 15
εκατοµµυρίων ευρώ, που θεωρούµε ότι είναι ικανοποιητικό, για
να µπορέσουν οι δήµοι να κάνουν όλα αυτά τα οποία είπαµε πριν,
δηλαδή, κτηνιατρική φροντίδα, σίτιση, σήµανση και όλα όσα χρει-
άζονται, για να δείχνουν αυτόν τον πολιτισµό µας. 

Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο επίπεδο που έχει να κάνει µε
το κανονιστικό πλαίσιο, έχουν εκδοθεί: Η υπ’ αριθµ.1609/2022
κοινή υπουργική απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών και του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης για το Εθνικό Μητρώο
Ζώων Συντροφιάς. Η υπ’ αριθµ.84653/2022 Κοινή Υπουργική
Απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οι-
κονοµικών για τους πόρους, τα κριτήρια και τον τρόπο χρηµατο-
δότησης των δήµων για την υλοποίηση δράσεων διαχείρισης
αδέσποτων ζώων συντροφιάς. Η υπ’ αριθµ.1616/2023 κοινή υ-
πουργική απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τα θέµατα που
έχουν να κάνουν µε τη διαδικασία, τα όργανα, τα αναγκαία δι-
καιολογητικά και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την αδειοδότηση
των καταφυγίων ζώων συντροφιάς. 

Επίσης, έχουµε και την Ειδική Γραµµατεία των ζώων συντρο-
φιάς και το αρµόδιο τµήµα στο Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο
δίνει εγκυκλίους και απαντήσεις σε ερωτήµατα και µέσα από
αυτές τις εγκυκλίους και τα ερωτήµατα, ερχόµαστε στην αποτί-
µηση και τον απολογισµό των δράσεων που έχουν κάνει οι δήµοι. 

Με αφορµή έγγραφα, όπως το 73358 από τις 4-10-2022 και το
64525 του Οκτωβρίου του 2022 και το 51534 του Αυγούστου του
2022, ζητήθηκε από τους δήµους να δώσουν συνοπτικά στοιχεία
για τις δράσεις διαχείρισης αδέσποτων ζώων συντροφιάς εντός
των διοικητικών ορίων ευθύνης τους για το διάστηµα από 1-1-
2020 έως 30-6-2022. Ανταποκρίθηκαν διακόσιοι πενήντα οκτώ
δήµοι, από τους τριακόσιους τριάντα δύο, µε θετική ενέργεια, µε
δράση σε όλα τα επίπεδα. 

Η ακριβής αποτύπωση, φυσικά, των αποτελεσµάτων θα γίνει
όταν θα είναι λειτουργικό το Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς
και τα διάφορα υποµητρώα αυτού, ώστε να οριστούν και οι δεί-
κτες παρακολούθησης, δηλαδή αν βελτιωνόµαστε κάθε χρόνο ή
αν είµαστε στάσιµοι ή αν, ο µη γένοιτο, οπισθοχωρήσουµε σε αυ-
τούς τους δείκτες.

Αυτό µε φέρνει και στην απάντηση, όσον αφορά τη λειτουργία
του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς. Ο διαγωνισµός είχε
προχωρήσει -γιατί µιλάµε για ένα µεγάλο έργο- απ’ το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, απ’ τη Γενική Γραµµατεία Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων, συγκεκριµένα. Αναµένεται τµηµατική παρά-
δοση των υποσυστηµάτων εντός του έτους. Το πρώτο, σύµφωνα
µε την ενηµέρωση που έχουµε, εντός της άνοιξης, ενδεχοµένως
και µέχρι το τέλος Απριλίου και θα συνεχίσουµε µε αυτόν το
ρυθµό, ώστε να θέσουµε σε λειτουργία ένα, πράγµατι, φιλόδοξο
νέο πλαίσιο για την προστασία των ζώων συντροφιάς και ελπίζω
πάνω σε αυτό να χτίσουµε και να δείξουµε αυτόν τον πολιτισµό
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που, όπως είπαµε και πριν, πρέπει να µας διακρίνει.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Σχετικά µε τις δύο τελευταίες ερωτήσεις µου,

ως προς τον αριθµό περιστατικών και για τους αντιλυσσικούς
ορούς, είπατε ότι καταθέσατε κάποια πράγµατα στα Πρακτικά.
Αυτά θα τα εξετάσουµε, θα τα διαβάσουµε και θα ενηµερώσουµε
τους πολίτες µας, προκειµένου και οι δήµοι να βγάλουν τα συ-
µπεράσµατά τους στο κατά πόσο προστατεύεται και η ανθρώπινη
ζωή.

Ως προς τις δύο πρώτες ερωτήσεις, κύριε Υπουργέ, πήρα µια
απάντηση από εσάς, αλλά νοµίζω ότι υπάρχουν κάποια σηµεία
που πρέπει να διασαφηνίσουµε. Είπατε ότι –όντως- αυτή η Κυ-
βέρνηση διαθέτει πάρα πολλά ποσά. Οι πολίτες ακούνε για εκα-
τοµµύρια ευρώ. Δεν αντιλέγω, είναι πραγµατικά ένα µεγάλο βήµα
σε σχέση µε άλλες χρονιές ή µε άλλες περιόδους, όπου ήταν λίγα
τα λεφτά για την προστασία των ζώων. 

Πάρα ταύτα, όµως, το αποτέλεσµα που βλέπουµε εµείς, του-
λάχιστον, στη δική µας περιφέρεια, την Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, χωρίς να κατηγορήσω τους δηµάρχους
µας, οι οποίοι καταβάλλουν υπεράνθρωπες προσπάθειες, δεν
είναι αυτό το οποίο ακούει σήµερα ο πολίτης. Παρά την ύπαρξη
του νόµου, παρά τα κονδύλια που έχουν διατεθεί, όπως λέτε
εσείς, παρ’ όλα αυτά, οι δρόµοι και οι πλατείες είναι γεµάτες και
υπάρχουν και διαµαρτυρίες. Εµείς δεν λέµε, αυτά τα ζώα να τα
µαζέψουµε µε άναρχο τρόπο, όπως λένε κάποιοι άλλοι. Αλλά,
από την άλλη, πρέπει να προστατεύσουµε και την υγεία των αν-
θρώπων. 

Δηλαδή, εγώ έβαλα αυτή την ερώτηση για την αυστηροποίηση
των παραβάσεων γι’ αυτόν τον λόγο. Από τη µία, δηλαδή, καλός
ο νοµοθέτης -και την ψηφίσαµε κι εµείς- να δίνει 40.000 – 50.000
ευρώ πρόστιµο σε όποιον κακοποιεί ένα ζώο, δεν λέµε. Από την
άλλη, όµως, τι γίνεται όταν ένας πολίτης δέχεται µια επίθεση και
θα χρειαστεί να πάει στο νοσοκοµείο, να νοσηλευτεί δέκα ή δε-
καπέντε µέρες, να υποχρεούται να χάσει τη δουλειά του, να υπο-
χρεούται έπειτα να κάνει µια αγωγή προς την εκάστοτε τοπική
αυτοδιοίκηση, µε ελάχιστους πόρους, η οποία θα επιδικαστεί,
διότι είναι νόµιµο δικαίωµά του η ηθική βλάβη και τα διαφυγόντα
κέρδη από τη δουλειά. 

Αυτό νοµίζω είναι ένα σοβαρό θέµα, κύριε Υπουργέ, διότι, ο
πολίτης, κατ’ αυτόν τον τρόπο έρχεται αντιµέτωπος και µε τα φι-
λοζωικά σωµατεία. Δηλαδή, δηµιουργείται ένα ρεύµα –εγώ ο
ίδιος είµαι φιλόζωος, όπως πολλοί- όπου «καταριέται» τα ζώα γι’
αυτό που του προξενεί και ίσως οδηγηθούµε έτσι σε άλλους δρό-
µους.

Άρα, κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία σας θα ήθελα, πιο συ-
γκεκριµένα, εκτός από το Εθνικό Μητρώο Ζώων το οποίο θα βοη-
θήσει, να µας πείτε πρακτικά πώς µπορεί να γίνει έλεγχος από το
Υπουργείο στο κατά πόσο οι δήµαρχοι ανταποκρίνονται ή πώς
µπορεί να επιταχυνθεί, εν τέλει, αυτή η διαδικασία, ούτως ώστε
να µην έχουµε αυτό το φαινόµενο.

Σήµερα, πάτε στη Βιέννη, πάτε στο Παρίσι, πάτε σε όλες τις
χώρες της Ευρώπης, και δεν βλέπετε κανένα αδέσποτο  ζώο. Δεν
υπάρχει πουθενά, ούτε ένα, ούτε γάτα δεν θα δείτε στο δρόµο,
όχι σκύλο. 

Σας το ξαναλέω, αναγνωρίζουµε, εµείς ως ΠΑΣΟΚ, ότι όντως
έγινε µεγάλη κίνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο, ότι όντως διατέθη-
καν κάποια κονδύλια, αλλά νοµίζω ότι αυτό πρέπει να ολοκληρω-
θεί και να αποκτήσουµε ένα πρόσωπο ευρωπαϊκών αστικών
πόλεων και στην Ελλάδα και στην περιφέρειά µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, είναι ένα πολύ δύσκολο θέµα το θέµα των ζώων συ-

ντροφιάς. Έχει πάρα πολλούς µετόχους µε διαφορετική αφετη-
ρία ο καθένας. Είναι διαφορετική η οπτική γωνία των ανθρώπων
που συνδράµουν µέσω εθελοντικής εργασίας τα φιλοζωικά σω-
µατεία, είναι άλλη η οπτική γωνία των ανθρώπων που φοβούνται

τα ζώα, άλλη εκείνων που θέλουν να συναναστρέφονται µε ζώα,
άλλη της αυτοδιοίκησης, άλλη των κτηνιάτρων, άλλη των ανθρώ-
πων που αγαπούν ή ασχολούνται µε το κυνήγι. Εποµένως, κατα-
λαβαίνουµε ότι είναι πολύ δύσκολο το ζήτηµα αυτό.

Όµως ως Κυβέρνηση αλλά και ως οργανωµένη πολιτεία, πρέ-
πει να εκφράσουµε το δηµόσιο συµφέρον, όλους αυτούς δηλαδή
που δεν έχουν φωνή, όπως για πρώτη φορά τα αδέσποτα αλλά
και τα δεσποζόµενα ζώα, µέσω της υιοθέτησης των βασικών
ελευθεριών που προβλέπονται στη σχετική διεθνή νοµοθεσία και
ενσωµατώνονται, πλέον, µε το νέο νοµοθετικό πλαίσιο και στην
εθνική µας νοµοθεσία.

Πώς θα έχουµε ένα καλύτερο αποτέλεσµα, µε ρωτάτε. Κατ’
αρχάς, εµείς πιστεύουµε ότι θα έχουµε ένα καλύτερο αποτέλε-
σµα από τα κάτω προς τα πάνω και όχι από πάνω προς τα κάτω.
Τι εννοώ; Στο νέο νοµοθετικό πλαίσιο θεσπίσαµε την υποχρέωση
κατάθεσης από τους δήµους ενός επιχειρησιακού σχεδίου που
ελέγχεται από πενταµελή επιτροπή, προκειµένου να δούµε ποιοι
είναι οι δείκτες οι οποίοι µπαίνουν, προκειµένου να βελτιώνεται
η εικόνα κάθε χρόνο. Και αν δεν εκπληρώνονται αυτές οι υποχρε-
ώσεις του επιχειρησιακού σχεδίου, τότε µε βάση την κεντρική
επιτροπή αλλά και το Κίνηµα Ζώων Συντροφιάς του Υπουργείου
Εσωτερικών µπορεί να υπάρχει πρόστιµο στους δήµους –έµµεσο
πρόστιµο θα το πω εγώ- το οποίο έχει να κάνει µε την επιβολή ή
τη στέρηση µέχρι καταβολής και δύο δόσεων ΚΑΠ. Είναι πολύ
σηµαντικό αυτό όταν οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι είναι το µε-
γαλύτερο κοµµάτι για τους πόρους αυτοδιοίκησης και µάλιστα
θα είναι αυξανόµενοι το επόµενο χρονικό διάστηµα. Εµείς θέ-
λουµε τη συνεργασία και όχι την τιµωρία γι’ αυτό το επιχειρη-
σιακό σχέδιο που θα ξεκινάει από τους ίδιους, από κάτω προς τα
πάνω, και δεν θα τους επιβάλλεται από το Υπουργείο. 

Το δεύτερο στοιχείο για να βελτιωθεί η εικόνα, είναι ο χρόνος.
Αντιλαµβανόµαστε ότι η καθολική στείρωση, πλέον, προβλέπεται
στο νοµοσχέδιο εκτός από ρητές εξαιρέσεις. Τα ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε όλες αυτές τις παρεµβάσεις, µε τους πό-
ρους, για να µπορέσουµε να επιταχύνουµε τις στειρώσεις και τα
ζητήµατα καλλιέργειας καλύτερης νοοτροπίας και κουλτούρας
στα δεσποζόµενα ζώα, µε την αυστηροποίηση ιδίως των ποινών,
πιστεύουµε ότι σε λίγο χρόνο θα µπορέσει να αρχίσει να έχει ένα
ορατό αποτέλεσµα στην καθηµερινότητα του πολίτη. 

Είναι ένα δύσκολο εγχείρηµα, αλλά νοµίζω ότι έχουµε κάνει
σοβαρά βήµατα µπροστά και πιστεύω πως σε συνεργασία µε
όλους -φιλοζωικές οργανώσεις, όσους ασχολούνται µε τα ζώα,
δήµους και κεντρική Κυβέρνηση- θα φέρουµε ένα καλό αποτέλε-
σµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Τώρα θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 609/23-3-2023 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας
Σακοράφα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Διαχείριση αποβλήτων στην Ικαρία».

Ορίστε, κυρία Σακοράφα, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για ένα αδιανόητο πρόβληµα της δια-

χείρισης των αποβλήτων στην Ικαρία. Εκεί λειτουργούν δύο χώ-
ροι ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων, µία στον Αγκαθό-
τοπο, στον Εύδηλο και µία στην Αργιουλάκη, στις Ράχες. Η υλο-
ποίηση νόµιµης εγκατάστασης για τα αστικά απόβλητα του
νησιού εκκρεµεί εδώ και δεκαεπτά χρόνια. 

Είναι εντυπωσιακό -θα έλεγα- και ντροπιαστικό, όµως, παράλ-
ληλα και για την ελληνική πολιτεία αλλά και για όλες τις κυβερ-
νήσεις να λειτουργεί αυτή η κατάσταση τόσα χρόνια και υπάρχει
και µια απόφαση του ευρωπαϊκού δικαστηρίου, η Ε378/13 του
2014, που καταδικάζει τη χώρα µας και επιβάλλει κάποιες κυρώ-
σεις. 

Μετά από τόσα χρόνια, µόλις, τον περασµένο Νοέµβριο -υπο-
τίθεται ότι- εφαρµόζεται µία, πάλι, προσωρινή λύση, δηλαδή η
µεταφορά των απορριµµάτων στη Χίο. Για λόγους νοµιµοφά-
νειας, έγινε η γραφειοκρατική ένταξη της Ικαρίας στο Φορέα Δια-
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χείρισης Στερεών Αποβλήτων της Χίου και η πραγµατικότητα
είναι ότι οι δύο ΧΑΔΑ εξακολουθούν να χρησιµοποιούνται ακόµα
και τώρα παράνοµα. 

Φαντάζοµαι πως δεν χρειάζονται καθόλου επιχειρήµατα ως
προς τις επιπτώσεις στο περιβάλλον και την υγεία των κατοίκων.
Αυτό είναι παγκοίνως γνωστό τι µπορεί να σηµατοδοτεί για την
υγεία των ανθρώπων.

Στο ΧΑΔΑ Ευδήλου, υπάρχουν σπίτια µόλις τριακόσια µέτρα,
κύριε Υπουργέ, από τη χωµατερή. Τα χωριά Φύτεµα και Κάµπος
απέχουν εξακόσια µε οκτακόσια µέτρα από τη χωµατερή και χίλια
µέτρα από τον Εύδηλο και είναι δίπλα ένα ρέµα. 

Ο ΧΑΔΑ των Ραχών είναι πάνω σε ένα από τα πιο σηµαντικά
ρέµατα του νησιού, λιγότερο από χίλια µέτρα από τα χωριά Κου-
νιάδοι και Προεσπέρα. Η υπερχείλιση έχει φτάσει στα σπίτια της
Προεσπέρας. Η µόλυνση της ευρύτερης περιοχής είναι τεράστια. 

Είχαµε καταθέσει ερώτηση στις 14 Δεκεµβρίου για το ποια συ-
γκεκριµένα µέτρα έλαβε ή ποια θα λάβει άµεσα η Κυβέρνηση για
να µην διαιωνίζεται αυτή η εντελώς απαράδεκτη κατάσταση. Λά-
βαµε µια τυπική υπηρεσιακή απάντηση, χωρίς ευθύνη της υπη-
ρεσίας -που δεν είχε και δεν θα µπορούσε να έχει- ούτε ουσια-
στική απάντηση, οπωσδήποτε, αλλά ούτε και πολιτική δέσµευση. 

Γι’ αυτό κι αναγκαστήκαµε να επανέλθουµε µε επίκαιρη ερώ-
τηση, κύριε Πρόεδρε. Επειδή, λοιπόν, εδώ έχουµε µια αδιανόητη
περίπτωση, που κανείς δεν δικαιούται να κάνει τα στραβά µάτια,
ρωτάµε τον κύριο Υπουργό µε ποια άµεσα και συγκεκριµένα
µέτρα και µε ποιο ορισµένο χρονοδιάγραµµα θα πάψει η συνεχι-
ζόµενη παράνοµη λειτουργία των χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης
αποβλήτων στην Ικαρία;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Σακοράφα.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Κωνσταντίνος Σκρέκας. 
Καλησπέρα σας, κύριε Σκρέκα, καλή εβδοµάδα και καλό µήνα!
Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Καλή εβδοµάδα, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, κύριοι συνάδελφοι, κυρία Σακοράφα, το πρόβληµα

των χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων είναι ένα πρό-
βληµα, το οποίο ταλανίζει τη χώρα µας πολλές δεκαετίες. Έχου-
µε κληρονοµήσει δεκάδες ΧΑΔΑ στην Ελλάδα  και µάλιστα για τη
λειτουργία τέτοιων χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµά-
των, η Ελλάδα πληρώνει κάθε χρόνο πρόστιµα σε Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, έχει καταδικαστεί. Βεβαίως, τα πρόστιµα είναι µει-
ούµενα, γιατί µετά από µεγάλη προσπάθεια της Κυβέρνησής µας
έναν-έναν κλείνουµε τους ΧΑΔΑ µε έναν τρόπο, όµως, που αυτό
δεν σηµαίνει ότι ανοίγει ένας ΧΑΔΑ κάπου αλλού, γιατί αυτό συ-
νέβαινε τα προηγούµενα χρόνια. Το να κλείσει, δηλαδή, ένας
ΧΑΔΑ είναι εύκολο, αλλά πρέπει να δοθεί µια µόνιµη λύση για το
πού θα πάνε τελικά τα απορρίµµατα, για το πώς θα τα διαχειρι-
στούν οι τοπικές κοινωνίες γιατί σε περίπτωση που δεν δοθεί µια
µόνιµη και καθαρή λύση, τότε -δυστυχώς!- αυτό το οποίο συµ-
βαίνει, είναι κάπου αλλού σε µια διπλανή περιοχή να ανοίγει ένας
νέος χώρος ανεξέλεγκτης διάθεσης. 

Να πω, βέβαια, εδώ και να επισηµάνω ότι την ευθύνη της εξά-
λειψης της ανεξέλεγκτης διάθεσης των αστικών στερεών απο-
βλήτων και της αποκατάστασης των υφιστάµενων χώρων ανεξέ-
λεγκτης διάθεσης, την έχουν οι δήµοι σύµφωνα µε το άρθρο 228
του ν.4555/2018 του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η Γενική Συνέλευση της Ανώνυµης Εταιρείας των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης µε την επωνυµία «Διαχείριση Απορριµµά-
των Χίου Α.Ε.» και διακριτικό τίτλο ΔΙΑΝΟΧ Α.Ε. αποφάσισε στις
5 Μαρτίου του 2021 τη συµµετοχή του Δήµου Ικαρίας στο φορέα
διαχείρισης στερεών αποβλήτων, ΦοΣΔΑ Χίου.

Μέσα από τους φορείς διαχείρισης, βεβαίως, µετά από συνεν-
νοήσεις που έχουν γίνει και από τοπικούς δήµους και µε τη συµ-
µετοχή µικρότερων δήµων σε αυτούς, δίδεται η δυνατότητα
τελικά ένας πιο ολοκληρωµένος οργανισµός να µπορεί να διαχει-
ριστεί καλύτερα τα µεγάλα προβλήµατα, τα οποία µπορεί να µην
µπορεί να τα διαχειριστεί ένας µικρός δήµος, ο οποίος δεν έχει
τις απαραίτητες τεχνικές υπηρεσίες, που δεν έχει τα µέσα, που

δεν έχει το ανθρώπινο δυναµικό και δεν έχει και τα χρηµατοδο-
τικά µέσα. Γι’ αυτό εµείς προσπαθήσαµε να συγκεντρώσουµε τε-
λικά τις κατά τόπους υπηρεσίες και αρµοδιότητες σε κεντρικούς
ΦοΔΣΑ, έτσι ώστε µέσα από µία πιο οργανωµένη υπηρεσία, από
έναν πιο επαρκή οργανισµό, να µπορούµε να χειριστούµε τα
πολύ σηµαντικά προβλήµατα που έχουν να κάνουν µε τα απορ-
ρίµµατα. 

Η ένταξη του Δήµου Ικαρίας στον ΦοΔΣΑ είχε, µεταξύ άλλων,
ως στόχο την υποστήριξη του δήµου στην ορθή εκ µέρους του
διαχείριση αποβλήτων, άρα στην εξάλειψη της ανεξέλεγκτης διά-
θεσης αποβλήτων, µέσω της µεταφοράς τους στον ΧΥΤΑ Χίου. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε εγκρίνει ως ένα ενδιάµεσο σηµείο, ως
µια ενδιάµεση λύση τη δυνατότητα της µεταφοράς των αποβλή-
των της Ικαρίας στη Χίο. Αυτό το κάνουµε, για να αποσυµπιέσου-
µε την κατάσταση -επαναλαµβάνω- σε ένα µεταβατικό στά- διο,
σαν µια µεταβατική λύση, µέχρι να υπάρξει η οριστική λύση του
προβλήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Βεβαίως, η οριστική λύση -και θα συνεχίσω στη δευτερολογία
µου, κύριε Πρόεδρε- θα δοθεί µέσα από τις επενδύσεις που θα
γίνουν, αξιοποιώντας τα χρήµατα του προγράµµατος «Περιβάλ-
λον και Κλιµατική Αλλαγή» από το Υπουργείο Ανάπτυξης και Ε-
πενδύσεων, όπου προγραµµατίζεται να εκδοθούν προσκλήσεις,
µεταξύ των οποίων και για τα νησιά του βορείου Αιγαίου, άρα και
για την Ικαρία.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Σκρέκα.
Κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Υπουργέ, στην ερώτησή µου είπα µια φράση που δεν ξέρω αν
την προσέξατε Είπα ότι έγινε όλη αυτή η ιστορία που αναφερθή-
κατε εσείς προηγουµένως για λόγους νοµιµοφάνειας, δηλαδή
αυτή η γραφειοκρατική, αν θέλετε, ένταξη της Ικαρίας στο
ΦοΣΔΑ Χίου, ακριβώς γιατί υπήρξε αυτό το πρόστιµο από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Και οι δύο ΧΑΔΑ λειτουργούν κανονικά. Εδώ έχουµε αδιαµφι-
σβήτητα µια απαράδεκτη κατάσταση, µε αποκλειστική ευθύνη
της πολιτείας και το αν λέγεται δήµος ή κεντρική πολιτεία, νοµίζω
ότι τους κατοίκους ποσώς τους ενδιαφέρει. Είναι ένα πρόβληµα
που υπάρχει επί δεκαετίας και δεν έχει δοθεί λύση. Μιλάµε για
δεκαεπτά ολόκληρα χρόνια! Δεκαεπτά ολόκληρα χρόνια σκουπί-
δια δίπλα στα σπίτια  των ανθρώπων!

Για να είµαι ειλικρινής, κύριε Υπουργέ, δεν είχα καµµία γνώση
για το θέµα. Ειλικρινά το λέω αυτό. Είδαµε όµως ότι οι άνθρωποι
εκεί, ο Εξωραϊστικός Εκπολιτιστικός Σύλλογος Προεσπέρας µάς
έστειλε µια επιστολή µε αποδέκτες όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες,
τον δήµο, τον Συνήγορο του Πολίτη και όλα τα κοινοβουλευτικά
κόµµατα. Έτσι έφτασε και σε εµάς. Και δεν διεκδικώ κανένα προ-
νόµιο βεβαίως ευαισθησίας, αλλά µου κάνει εντύπωση ότι είµα-
στε απλώς σήµερα εδώ να συζητάµε αυτήν την ερώτηση του
µικρότερου σε εκπροσώπηση κοινοβουλευτικού κόµµατος, κύριε
Πρόεδρε.

Μετά την ερώτησή µας ήρθαν σε επαφή µαζί µας και άλλοι πο-
λίτες από την Ικαρία και από µια δηµοτική παράταξη, την Αυτό-
νοµη Συσπείρωση Πολιτών Ικαρίας. Έτσι έχουµε πια µια πληρέ -
στερη ενηµέρωση για την πραγµατικότητα, η οποία δεν συµφωνεί
καθόλου µε τα υπηρεσιακά έγγραφα τα οποία έχουν σταλεί κατά
διαστήµατα. Μιλάµε για ένα σκηνικό παραλόγου, κύριε Υπουργέ.

Εγώ µπορώ να δεχθώ ότι οι ευθύνες δεν βαρύνουν µόνο τη ση-
µερινή Κυβέρνηση, αυτό είναι γεγονός. Κλείνετε, όµως, και εσείς
µια ολόκληρη τετραετία ως κυβέρνηση και θα έπρεπε να έχετε
κάνει τουλάχιστον ένα ουσιαστικό βήµα, θα έλεγα, για την ορι-
στική λύση. Δεν είναι δικαιολογία «τι να προλάβουµε να κάνουµε
εµείς στη θητεία µας γιατί είναι πολύ µικρός ο χρόνος». Πόσο
πρέπει να είναι µια κυβερνητική θητεία για να λυθεί ένα τόσο σο-
βαρό πρόβληµα; Και ως πότε, θα έλεγα, οι πολίτες θα πληρώνουν
την ασυνέχεια του κράτους και τη διαπάλη των συµφερόντων που
υπάρχουν στα συγκεκριµένα θέµατα που αφορούν τα σκουπίδια;

Διάφοροι αρµόδιοι παράγοντες θέλουν να πείσουν όσους δεν
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ζουν στο νησί ότι οι ΧΑΔΑ δεν χρησιµοποιούνται πια. Και λέω
µόνο όσους δεν ζουν στο νησί, γιατί όσοι ζουν στο νησί, όσοι είναι
ντόπιοι δηλαδή, ξέρουν πάρα πολύ καλά ότι λειτουργούν κανο-
νικότατα. Ο ίδιος ο κύριος δήµαρχος εκδίδει έγγραφο µε τίτλο
«βεβαίωση» µε ηµεροµηνία 22 Νοεµβρίου του 2021, όπου ανα-
φέρει ότι ο Δήµος Ικαρίας έπαψε τη λειτουργία των συγκεκριµέ-
νων ΧΑΔΑ. 

Είµαι υποχρεωµένη εδώ να καταθέσω στα Πρακτικά –και θα τα
καταθέσω µόλις τελειώσω την οµιλία µου- αυτήν τη δήθεν βεβαί-
ωση του δηµάρχου. Απ’ όσο γνωρίζουµε, ο ίδιος ως δήµαρχος
απέναντι στην προφανή αβασιµότητα της «βεβαίωσης» -µέσα σε
εισαγωγικά- αµύνεται µε τον ισχυρισµό ότι το συγκεκριµένο έγ-
γραφο δεν έχει αριθµό πρωτοκόλλου του δήµου. Βέβαια, αυτό
το έγγραφο έχει πάρει αριθµό πρωτοκόλλου στα εισερχόµενα
όλων των άλλων αρµοδίων υπηρεσιών όπου εστάλη για να την
επικαλούνται στη συνέχεια.

Σε κάθε περίπτωση σας δείχνω, κύριε Υπουργέ, και θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά και αυτές τις εντελώς πρόσφατες φωτογρα-
φίες που δείχνουν ποια είναι η πραγµατική κατάσταση σήµερα.
Σας δείχνω αυτήν την τελευταία και θα τις δείτε και τις υπόλοι-
πες. Λέει «ΧΑΔΑ Ευδήλου 3-4-2023». Απορριµµατοφόρο αδειάζει
στην περιοχή που αναφερόµαστε τώρα. 

Όµως ο παραλογισµός δεν σταµατάει εδώ. Έχουµε και µια
άλλη µαγική εικόνα, τη δήθεν διαρκή και µόνιµη µεταφορά των
στερεών αποβλήτων της Ικαρίας στη Χίο. Εµείς βρήκαµε έγ-
γραφο µόνο για µία µεταφορά, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς τον Νο-
έµβριο του 2021 που είναι περίπου οκτώ τόνοι στερεών αποβλή-
των. Ένα απορριµµατοφόρο πήγε στη Χίο µε το πλοίο της γραµ-
µής. Μιλάµε για τα απορρίµµατα της Ικαρίας µιας και µόνο ηµέ-
ρας. Για να λειτουργήσει αυτή η έστω προσωρινή λύση, θα
έπρεπε ο δήµος να διαθέσει press container που δεν έχει και δεν
βρίσκει χρήµατα για να τα πάρει. Αυτή είναι η πολιτική διαχείρι-
σης των αποβλήτων της Ικαρίας. Όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, δεν
τιµούν κανέναν. Νοµίζω ότι είναι ντροπή για όλους και για όλους
µας, να βάλω και τον εαυτό µου µέσα, γιατί κι εγώ µέλος του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου είµαι. 

Επιτέλους, λοιπόν. Για να µην πούµε και για την ανακύκλωση,
για τα βιο-απόβλητα. Υπάρχει υλοποιήσιµος, κύριε Υπουργέ, κυ-
βερνητικός σχεδιασµός για να υπάρξει χώρος υγειονοµικής
ταφής υπολειµµάτων στην Ικαρία; Και πότε θα γίνει αυτό; Είναι
πολύ σοβαρό αυτό. Ο κόσµος χωρίς καθόλου υποµονή πια περι-
µένει από εµάς, περιµένει από την πολιτεία να ανταποκριθεί στις
υποχρεώσεις της απέναντί τους σε αυτό το τόσο σοβαρό θέµα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-

κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Ορίστε, κύριε Σκρέκα, τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Χωρίς καµµία διάθεση να µεταφέρω την ευθύνη που
έχει η κεντρική πολιτεία, το κεντρικό κράτος σε ό,τι αφορά την
ορθή διαχείριση των αποβλήτων και των αστικών απορριµµάτων
και χωρίς καµµία δικαιολογία, πρέπει όµως να πω, κυρία συνά-
δελφε, ότι οι δήµοι έχουν ευθύνη και πρέπει να αναλαµβάνουν
την ευθύνη. Ο καθένας έχει τη δική του ευθύνη, κάθε θεσµός. Ο
δήµαρχος είναι ένας θεσµός που έχει συγκεκριµένες αρµοδιότη-
τες, συγκεκριµένα δικαιώµατα, αλλά και συγκεκριµένες ευθύνες.
Και επειδή κρίνεται κάθε τέσσερα χρόνια από τους δηµότες, καλό
είναι να γνωρίζουν οι δηµότες τι κάνει ο κάθε δήµαρχος για να
µπορούν να αξιολογούν και να επιλέγουν αυτόν που πιστεύουν
ότι καλύτερα θα αντιµετωπίσει τα τοπικά προβλήµατα. Αυτό δεν
είναι µοµφή στον συγκεκριµένο δήµαρχο. Δεν τον γνωρίζω τον
άνθρωπο, έχει κάνει σηµαντικές προσπάθειες να λύσει το πρό-
βληµα, αλλά γενικά µια γενική τοποθέτηση σε αυτό που είπατε,
ότι δεν έχει σηµασία αν είναι αρµοδιότητα των δήµων και της κε-
ντρικής πολιτείας, τελικά είµαστε όλοι υπεύθυνοι. 

Είµαστε όλοι είµαστε υπεύθυνοι, αλλά υπάρχουν συγκεκριµέ-
νες αρµοδιότητες συγκεκριµένων οργάνων που θα πρέπει να τις
εκπληρώνουν, αν θέλουµε επιτέλους το κράτος µας να προχω-

ρήσει µπροστά και θα πρέπει ο καθένας να αναλαµβάνει την ευ-
θύνη, αλλά και να κρίνεται γι’ αυτό.

Αυτή τη στιγµή υλοποιούνται µελέτες αποκατάστασης χώρων
ανεξέλεγκτης διάθεσης αποβλήτων µε χρηµατοδότηση από την
Κυβέρνηση. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να το πούµε αυτό και γι’
αυτόν τον λόγο επαναλαµβάνω ότι µέρα µε τη µέρα και µήνα µε
τον µήνα κλείνουν οι χώροι ανεξέλεγκτης διάθεσης αποβλήτων. 

Η οριστική λύση του προβλήµατος φυσικά της διαχείρισης των
αποβλήτων στην Ικαρία θα χρειαστεί να λάβει χώρα την επόµενη
τριετία, έτσι όπως εκτιµούν οι υπηρεσίες, όπου εκεί προγραµµα-
τίζονται τα εξής: Πρώτον, η δηµιουργία Μονάδας Επεξεργασίας
Βιοαποβλήτων, ΜΕΒΑ, όπως ονοµάζεται στην Ικαρία και, βε-
βαίως, µε τη µερική µεταφορά σύµµεικτων και ανακυκλώσιµων
αστικών στερεών αποβλήτων σε µονάδα ανάκτησης και ανακύ-
κλωσης αποβλήτων εκτός Ικαρίας. Η λύση αυτή θα περιγράφεται,
βεβαίως, στο Περιφερειακό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων του
βορείου Αιγαίου, το οποίο αξιολογείται αυτή τη στιγµή από τη Γε-
νική Γραµµατεία Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων, ώστε να
χορηγηθεί η απαιτούµενη γνώµη. Στη συνέχεια θα εγκριθεί και
θα ξεκινήσει να υλοποιείται. 

Έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί συναντήσεις µε όλους τους
εµπλεκόµενους φορείς κάτω από τον συντονισµό του Γενικού
Γραµµατέα Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων για να συζητη-
θούν ειδικότερα θέµατα που έχουν ανακύψει στα νησιά του Βο-
ρείου Αιγαίου, όπως είναι και η Ικαρία. 

Οι προβλεπόµενες γενικά στο βόρειο Αιγαίο µονάδες επεξερ-
γασίας αποβλήτων αναµένεται να εξυπηρετήσουν µείωση του πο-
σοστού των υπολειµµατικών αστικών αποβλήτων, τα οποία οδηγ-
ούνται προς ταφή, έτσι ώστε να συνεισφέρουν και στην επίτευξη
του εθνικού στόχου µείωσης τελικά των αποβλήτων, τα οποία
οδηγούνται προς υγειονοµική ταφή και βεβαίως θα πρέπει προ-
ηγουµένως να επεξεργάζονται τα απόβλητα, όπως επιτάσσει η
νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Άρα πραγµατικά µέσα από τον περιφερειακό σχεδιασµό επι-
διώκεται µια ολοκληρωµένη πια αντιµετώπιση του θέµατος της
διαχείρισης των αποβλήτων µε έµφαση φυσικά σε θέµατα πρό-
ληψης και χωριστής συλλογής, διαλογής δηλαδή αποβλήτων
στην πηγή, µε σκοπό την ανακύκλωση και την ανάκτηση µε τρόπο
βέβαια που θα αποτυπώνεται στα αποτελέσµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε. Καλή ξεκούραση και καλή συνέχεια στην κ. Σακοράφα.
Ακολουθεί η πέµπτη µε αριθµό 629/27-3-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τα ρου-
σφέτια της Νέας Δηµοκρατίας στο µοίρασµα του ηλεκτρικού
χώρου συνεχίζονται εις βάρος της ενεργειακής δηµοκρατίας και
των µικρών παραγωγών». 

Κύριε Φάµελλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, καλό µήνα!
Έχετε  δύο λεπτά. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλή
εβδοµάδα πράγµατι.

Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αφορά στην υπουργική απόφαση
που εκδώσατε λίγες ώρες πριν τον Δεκαπενταύγουστο. Ήταν µε-
σηµέρι Παρασκευής της 12ης Αυγούστου, όταν αλλάξατε την
προτεραιότητα στη χορήγηση όρων σύνδεσης στα έργα Ανανε-
ώσιµων Πηγών Ενέργειας. 

Τότε, κύριε Πρόεδρε, καταργήθηκε η χρονική προτεραιότητα.
Δεν έχει πλέον καµµία σηµασία πότε υποβάλλεις αίτηση. Κατα-
τάσσονται τα έργα σε οµάδες µε βάση την προσωπική διάθεση
του Υπουργού µε καθαρά φωτογραφικά κριτήρια. Έχει αναστα-
τώσει όλη την αγορά των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και ήδη
η κ. Πέρκα σας κατέθεσε από τον Οκτώβριο ερώτηση, που εσείς
αντί να µας απαντήσετε, µας στείλατε ένα δελτίο Τύπου. Αυτό
κατ’ αρχάς είναι ντροπή για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Αυτή την υπουργική απόφαση, όµως, έρχεστε και την τροπο-
ποιείτε πάλι τον Ιανουάριο. Και τι λέει η τροποποίησή σας; Πρώ-
τον, ότι στην απόφαση του Αυγούστου ξεχάσατε τα διµερή
συµβόλαια και τα PPAs, δηλαδή τις πράσινες συµβάσεις για τη
βιοµηχανία και τους µεγάλους καταναλωτές. Αυτό δείχνει πόσο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 10473



ξέρετε από ενεργειακή αγορά. Το δεύτερο είναι ότι µάλλον σας
ζήτησαν και άλλα ρουσφέτια και ήρθατε να αλλάξετε πάλι τις φω-
τογραφικές ρυθµίσεις. Άρα φαίνεται ότι όποιος έρχεται και σας
ζητάει ένα ρουσφέτι, εσείς, κατά το πολιτικό συµφέρον της πα-
ράταξής σας, αλλάζετε τους κανόνες ενεργειακής αγοράς. 

Εµείς σας ζητήσαµε να µας δώσετε ποια είναι τα στοιχεία του
ΑΔΜΗΕ και του ΔΕΔΔΗΕ από τα οποία προκύπτει αυτό το µοίρα-
σµα του ηλεκτρικού χώρου και νοµίζω ότι οφείλετε να απαντή-
σετε κατά τη διάρκεια της Κυβέρνησής σας, διότι µετά την 21η

Μαΐου µάλλον θα πρέπει µε άλλους τρόπους εµείς να δούµε στο
πλαίσιο µιας άλλης κυβέρνησης µε ποια σκοπιµότητα, αλλά κυ-
ρίως ποια χατίρια µε ονοµατεπώνυµο τακτοποιήσατε, γιατί τα-
κτοποιήσατε χατίρια. 

Το ειδικό θέµα της ερώτησης είναι οι υποσχέσεις σας για τους
µικρούς επενδυτές. Σε αυτό θα ήθελα µια απάντηση. 

Γνωρίζω ότι υπάρχει δυνατότητα οµαδοποιηµένων αιτηµάτων,
αλλά το οµαδοποιηµένο αίτηµα έχει ένα όριο ισχύος, το οποίο το
έχουν θέσει, κύριε Πρόεδρε, πολύ ψηλά. Δηλαδή, έχετε θέσει τα
50 µεγαβάτ στο όριο για να µπουν σε µια οµάδα για να έχει µια
δυνατότητα και αυτή να µπει σε όρους σύνδεσης.   

Το αποτέλεσµα ποιο είναι για περιοχές οι οποίες φτάνουν
µέχρι, παραδείγµατος χάριν, τα 45 MW; Μάλιστα, έχω ένα αίτηµα
τέτοιο αντίστοιχο –που έχει κοινοποιηθεί επιστολή και προς το
δικό σας γραφείο-, για ενενήντα ένα φωτοβολταϊκά στη Θεσπρω-
τία µε συνολική ισχύ 44,4 MW που δεν µπορούν να συνδεθούν
και µάλιστα ενώ στην κοντινή γραµµή δεν υπάρχει άλλο έργο, δη-
λαδή ενώ υπάρχει περιθώριο ισχύος και δεν είναι κορεσµένο το
δίκτυο. Γιατί ξέρουµε ότι στις περιοχές που είναι κορεσµένο το
δίκτυο, αλλάζετε τη σειρά για να βάλετε τους κολλητούς σας.
Στις περιοχές που υπάρχει χώρος, γιατί κοροϊδεύετε τους µι-
κρούς επενδυτές, οι οποίοι ψάχνουν να συνδεθούν µε κάποιο
τρόπο; Και έτσι καταδικάζετε και την ύπαιθρο γιατί καταδικάζετε
περιοχές που έχουν και δηµογραφικό πρόβληµα. 

Μήπως, κύριε Σκρέκα, αν έρθει ένα νέο αίτηµα στο γραφείο
σας µέχρι τις εκλογές θα ξαναλλάξετε την υπουργική απόφαση,
θα κάνετε και άλλη φωτογραφική ρύθµιση; Για να ξέρουµε, να εί-
µαστε προετοιµασµένοι. Όµως, είναι δυνατόν µε τέτοια προχει-
ρότητα, µε τέτοιες φωτογραφικές ρυθµίσεις να αποφασίζετε
µόνος σας ποιες εταιρείες θα τακτοποιηθούν και να αφήνετε απ’
έξω πιθανά κάποια συλλογικά αιτήµατα που δεν υπάρχει και
θέµα, αν θέλετε, επάρκειας ηλεκτρικού χώρου;

Σε κάθε περίπτωση, πάντως, κύριε Σκρέκα, οφείλετε να είστε
ξεκάθαρος, να δώσετε τα στοιχεία, να γνωρίζουµε µε ποιον τρό-
πο οδηγηθήκατε σε αυτή την τακτοποίηση. Γιατί να είστε σίγου-
ρος ότι οι άδειες σύνδεσης θα µαθευτούν, η αγορά θα τις µάθει
και πιθανόν θα τις µάθει και η δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.

Τα πήγατε καλά µέχρι στιγµής. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Κωνσταντίνος Σκρέκας. 
Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Είναι εντυπωσιακό, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτοί που θα
έπρεπε να απολογούνται για την ανυπαρξία της πολιτικής τους
για την ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, έρχονται
σήµερα και έχουν το θράσος να επιχειρούν να παραστήσουν
τους κατήγορους. 

Εγώ θα αναφέρω κάποια στοιχεία και βεβαίως, θα πάω στην
ουσία των λεγοµένων του κ. Φάµελλου, τα οποία, βεβαίως, δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Γι’ άλλη µία φορά,
µέσα από µία ρητορική που δυστυχώς, δεν εδράζεται πάνω σε
στοιχεία, προσπαθεί να παραπλανήσει τους Βουλευτές αλλά και
τον κόσµο που µπορεί να µας βλέπει. 

Κατ’ αρχάς, πρέπει να σας πω, κύριε Φάµελλε, ότι δεν µπορώ
να καταλάβω πώς είναι δυνατόν να υπάρχει φωτογραφική προ-
τεραιοποίηση συγκεκριµένων επενδύσεων, όταν τα κριτήρια της
υπουργικής απόφασης έτσι όπως ορίζονται είναι οριζόντια και
αντικειµενικά. 

Και αυτό το οποίο λέµε, κύριε Φάµελλε, είναι πάρα πολύ απλό.
Όταν το 2021 µου έκανε την τιµή ο Πρωθυπουργός να αναλάβω

αυτό το κρίσιµο πόστο, εκείνο το οποίο σας είπα είναι ότι θα προ-
ωθήσουµε και θα βοηθήσουµε την ενεργοβόρα βιοµηχανία, αλλά
και τον παραγωγικό ιστό της χώρας να βελτιώσει την ανταγωνι-
στικότητά του µέσα από την ανάπτυξη και τη βελτίωση του κό-
στους της ενέργειας χρησιµοποιώντας τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. 

Εκείνο το οποίο είπα είναι ότι θα προωθήσουµε διµερή συµβό-
λαια µεταξύ παραγωγών ΑΠΕ µεγάλων φωτοβολταϊκών που θα
µπορούσαν να καλύψουν την ενεργειακή κατανάλωση της βιοµη-
χανίας της χώρας µας, της παραγωγικής βάσης της χώρας µας,
των µεταποιητικών δραστηριοτήτων της Ελλάδας. Και αυτό κά-
ναµε µε τη συγκεκριµένη υπουργική απόφαση που έχει αντικει-
µενικά κριτήρια.

Κατηγορείτε ότι δήθεν αυτή η Κυβέρνηση δεν βοηθάει τους µι-
κρούς επενδυτές. Ακούστε να δείτε πόσο αισχρό είναι το ψέµα,
το οποίο, δυστυχώς, λέτε. Συνδέσεις ΔΕΔΔΗΕ επί ΣΥΡΙΖΑ: Στον
ΔΕΔΔΗΕ, τον Διαχειριστή Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας, συν-
δέονται τα µικρά φωτοβολταϊκά. Ακούστε τι συνδέσεις είχατε επί
ηµερών σας. Το 2015 συνδέθηκαν διακόσια είκοσι δύο έργα σε
όλη την Ελλάδα µε ισχύ 31 MW µόλις. Το 2016 συνδέθηκαν πε-
ντακόσια δεκατρία έργα µε ισχύ, επίσης, 31 MW. Το 2017 συνδέ-
θηκαν τετρακόσια είκοσι οκτώ έργα µε ισχύ 74 MW και το 2018
συνδέθηκαν τετρακόσια εξήντα εννέα έργα µε ισχύ 112 MW. 

Ακούστε τις συνδέσεις επί Νέας Δηµοκρατίας: Το 2020 συνδέ-
θηκαν χίλια εκατό σαράντα επτά έργα µε ισχύ 466 MW, δηλαδή
όσα συνδέσετε εσείς από το 2015 µέχρι το 2018 τα συνδέσαµε
εµείς, µικρά έργα, µικρών επενδυτών ΑΠΕ, το 2020. Τον επόµενο
χρόνο, το 2021, συνδέθηκαν δύο χιλιάδες εκατόν εξήντα έργα µε
ισχύ 797 MW, δηλαδή διπλάσιες επενδύσεις, µικρές επενδύσεις,
διπλάσια µικρά φωτοβολταϊκά συνδέθηκαν στο δίκτυο το 2021
επί ηµερών Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας και Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Διπλάσια φωτοβολταϊκά σε έναν χρόνο από ό,τι στο σύ-
νολο των πέντε ετών επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ Τσίπρα!

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2021 συνδέ-
σαµε δύο χιλιάδες εκατό εξήντα µικρά φωτοβολταϊκά στον ΔΕΔ-
ΔΗΕ. Και το 2022 πέντε χιλιάδες τριάντα επτά, πάνω από τον
διπλάσιο αριθµό. Προσέξτε! Πέντε χιλιάδες το 2022, τετρακόσια
είκοσι οκτώ το 2017 - 2018. Χίλια ενενήντα δύο µεγαβάτ! Και ήδη
το πρώτο τρίµηνο του 2023 έχουµε συνδέσει πάνω από χίλια
µικρά φωτοβολταϊκά, µε ύψος εγκατεστηµένης ισχύος εκατό εξή-
ντα τρία µεγαβάτ. Δηλαδή, το πρώτο τρίµηνο του 2023 έχουµε
συνδέσει παραπάνω µικρά φωτοβολταϊκά απ’ ό,τι τα τρία χρόνια
του ΣΥΡΙΖΑ. Και έρχεται εδώ ο κ. Φάµελλος να κατηγορεί τη ση-
µερινή Κυβέρνηση ότι δεν βοηθάει τους µικρούς επενδυτές! 

Αυτά τα λίγα για την πρωτολογία µου. Έχω στη συνέχεια να
πω και άλλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πολύ ωραία, για να
µην ξεφεύγουµε στον χρόνο. Άλλωστε, είστε και οι δύο κύριοι
στον λόγο σας. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Στον χρόνο µας θα είµαστε, κύριε

Πρόεδρε. 
Βέβαια, αναρωτιέµαι. Τα τελευταία τέσσερα χρόνια είναι κυ-

βέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί ο κύριος Υπουργός -πραγµατικά αναρω-
τιέµαι- ασχολείται µε το τι έγινε στην κυβέρνηση µέχρι το 2019,
αλλά δεν µπορεί να απαντήσει για το τι γίνεται τώρα. 

Κύριε Σκρέκα, πέραν του ότι δεν απαντήσατε στο ερώτηµα για
τις συλλογικές αιτήσεις σε περιοχές που υπάρχει περιθώριο ηλε-
κτρικού χώρου -τίποτα δεν έχω δει γι’ αυτό, περιµένω-, µας εί-
πατε από πού τα ξέρουµε. 

Κατ’ αρχάς, η αγορά και των µεγάλων έργων ΑΠΕ και των διε-
θνών οίκων σας καταγγέλλει. Και στο Μαξίµου σας έχει καταγ-
γείλει. Γιατί, κύριε Πρόεδρε; Από πού προκύπτει ότι δεν είναι
οριζόντια η ρύθµισή του; Όταν ξέρεις στην αγορά τι αιτήσεις
έχουν υποβληθεί και πας εκ των υστέρων και αλλάζεις τους κα-
νόνες, καταργώντας τη σειρά προτεραιότητας, δηλαδή όποιος
υπέβαλε πρώτος αξιολογείται πρώτος, τροποποιώντας τους κα-
νόνες για το ποιος µπαίνει πρώτος στο δίκτυο, απλά στήνεις το
«παιχνίδι». 

Το στήσατε, κύριε Σκρέκα. Όλη η αγορά λέει ότι ήταν ρου-
σφέτι η υπουργική απόφαση. Η δεύτερη του Ιανουαρίου ήταν ένα
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ακόµα ρουσφέτι, γιατί υποδεικνύει ότι ήταν και λάθος το πρώτο
ρουσφέτι του Αυγούστου. 

Το ερώτηµα που σας έχω θέσει, επίσης, είναι αν θα κάνετε κι
άλλο ρουσφέτι µέχρι τις εκλογές. Ότι θα το βρούµε εµείς στις
22 Μαΐου που θα φύγετε, θα το βρούµε. Και ποιους «φωτογρα-
φίσατε» θα βρούµε. 

Προσπαθούµε τώρα να βοηθήσουµε και κάποια µικρά έργα.
Από πού µάθαµε για το µικρό έργο; Έχω το αίτηµά τους προς το
γραφείο σας. Θα το καταθέσω. Να µας απαντήσετε όµως. 

Ξέρετε τι λένε αυτοί οι άνθρωποι; Δεν θέλουν πια καµµία αί-
τηση σύνδεσης από εσάς. Να φύγετε το συντοµότερο θέλουν.
Και πολλοί ήταν από τον δικό σας πολιτικό χώρο. 

Κύριε Πρόεδρε, µέσα στην ερώτησή µας έχουµε και ένα δεύ-
τερο ζήτηµα: Τι σκοπεύετε να κάνετε για τις ενεργειακές κοινό-
τητες όσον αφορά στον ηλεκτρικό χώρο; Όταν το υποβάλαµε δεν
είχατε περάσει αυτόν τον κατάπτυστο νόµο, που έχει και την ιδιω-
τικοποίηση του νερού, για την οποία σας έδωσε µία ωραία απά-
ντηση εχθές βράδυ η Θεσσαλονίκη. Ελπίζω να χαρήκατε τις
δεκάδες χιλιάδες νέους και τον κόσµο της Θεσσαλονίκης που
τραγουδάγανε κατά της ιδιωτικοποίησης και του σχεδίου Μητσο-
τάκη. 

Θέλω λιγάκι να συζητήσουµε για τις ενεργειακές κοινότητες
και για όλο αυτό τον λογύδριο που βγάλατε για τις ΑΠΕ. Ναι, ο
ΣΥΡΙΖΑ έκανε µεγάλες µεταρρυθµίσεις για να έχουµε σήµερα
ΑΠΕ. Και µία µεγάλη µεταρρύθµιση ήταν ο νόµος των ενεργει-
ακών κοινοτήτων. Τις «παγώσατε» τέσσερα χρόνια, κόψατε την
προτεραιότητα σύνδεσης στο δίκτυο. Τώρα τις διασπάτε σε άλλα
δύο υποκείµενα. Έχουµε τρεις διαφορετικές µορφές κοινοτήτων
και δεν ξέρουν οι άνθρωποι των ενεργειακών κοινοτήτων πλέον
τι να κάνουν. Τους κόψατε τη χρηµατοδότηση. Και ποια είναι πρα-
γµατικότητα στα µικρά έργα, που λέτε ότι έχετε κάνει πολλά; Θα
σας το πω. Τα µικρά έργα δεν βρίσκουν ηλεκτρικό χώρο, δεν
έχουν που να συνδεθούν. 

Θέλετε απόδειξη; Ορίστε τα στοιχεία του ΔΕΔΔΗΕ, τα οποία
έχουν δηµοσιοποίηση ΠΟΣΠΗΕΦ, που λένε εδώ ότι ο χρόνος
απάντησης ήταν τρεισήµισι µήνες το 2019 και τώρα είναι δώδεκα.
Δηλαδή, τριπλάσιος χρόνος για να απαντήσουν στο αίτηµα σύν-
δεσης, κύριε Πρόεδρε. Είναι τα επίσηµα στοιχεία του ΔΕΔΔΗΕ,
είναι από τον πίνακα. 

Και τι άλλο έχουν; Ποιος ΔΕΔΔΗΕ; Ο ΔΕΔΔΗΕ του κ. Μάνου,
κύριε Πρόεδρε. Σας θυµίζω ότι ο κ. Μάνος για τον εαυτό του
βρήκε χρόνο να πάρει απόφαση για να πάρει ένα «χρυσό» µπό-
νους, χωρίς να κάνει τη δουλειά του όµως, πολλαπλασιάζοντας
τον χρόνο σύνδεσης των µικρών έργων ΑΠΕ. Αυτά είναι τα «γα-
λάζια» παιδιά, που θα «φάνε και τα πόµολα» µέχρι τις 21 Μαΐου. 

Τι βλέπω στο δελτίο Τύπου της ΠΟΣΠΗΕΦ στις 6-2-2023; «Ανα-
µονή για σύνδεση στο δίκτυο έως και δεκαέξι µήνες». Αυτή είναι
η αριστεία σας; Ρουσφέτια για τους µεγάλους και οι µικροί να
περιµένουν δεκαέξι µήνες; Ακόµα και στις ακριτικές περιοχές,
που κάνετε τάχατες ότι σας νοιάζουν, στον Έβρο που πήγα πε-
ριοδεία, ερχόντουσαν οι παραγωγοί που είχαν έτοιµα έργα και
µας είπαν ότι κάνουν έναν χρόνο για να τους απαντήσουν.
Έτοιµα για σύνδεση, για να δώσουν πράσινη ενέργεια! 

Να µην αναφερθώ τι έγινε στους διαγωνισµούς της Πελοπον-
νήσου και της Κρήτης. Στον έναν ήταν κλειστό το σύστηµα, αλλά
πρόλαβαν κάποιοι και µπήκαν και στο άλλο µπήκε µηχανάκι ρο-
µποτικό, το οποίο εσείς το λύσατε µε εγκύκλιο µετά τους διαγω-
νισµούς, αφού έγινε το σκάνδαλο. Και ήρθε η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας και έχει «παγώσει» τους διαγωνισµούς τώρα και πιθα-
νόν να χρειαστεί να επαναληφθούν. Αυτά γίνονται στις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας. 

Και, µάλιστα, τελικά καταλήξαµε στις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας να µην υπάρχει ισοτιµία και κάποιοι να έχουν «µπάρµπα
στην Κορώνη» για να µπορούν να προχωράνε. Χειρότερα και από
την ΕΡΕ του 1960. Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι τα ρουσφέ-
τια, να είναι τα «γαλάζια» παιδιά εκεί και να τρώνε µε χρυσά κου-
τάλια και το πλιάτσικο που κάνουνε, γιατί ως προς τα έργα των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, πέρα από το ότι τώρα πράγµατι
συνδέονται στο δίκτυο έργα που µπήκαν λόγω των διαγωνιστικών
διαδικασιών του ΣΥΡΙΖΑ, που ξεκίνησαν από τον νόµο Σταθάκη,
έχετε χρεοκοπήσει για δεύτερη φορά τον λογαριασµό των ΑΠΕ,

επιβάλλετε χαράτσι σε όλα τα έργα ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, δεν έχετε κάνει ούτε ένα θεσµικό βήµα στην αποχέτευση
κι έχετε οδηγήσει τις ΑΠΕ σε υπερθέρµανση. 

Πείτε µας σε ποιο δίκτυο θα συνδεθούν τα εκατό GW που
άνοιξε τάχατες την αγορά ο «µάγος» Χατζηδάκης και γίνεται το
«έλα να δεις» και τα έργα δεν βρίσκουν χώρο, παρά µόνο εσείς
έρχεστε µε φωτογραφικές ρυθµίσεις για τους κολλητούς σας και
αφήνετε συλλογικά δίκτυα και συλλογικές αιτήσεις στην περιφέ-
ρεια της Θεσπρωτίας να µην έχουν χώρο να συνδεθούν. 

Δεν υπάρχει ερώτηµα, κύριε Σκρέκα, ούτε για το πότε θα φύ-
γετε. Το ξέρουµε κι αυτό. Το ζήτηµα είναι πόση ζηµιά θα κάνετε
µέχρι την 22α Μαΐου που θα υπάρχει µία προοδευτική κυβέρνηση
στη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πάντως, εσείς, κύριε Φάµελλε, κάνατε τεράστια
ζηµιά στην Ελλάδα, γιατί µη συνδέοντας σχεδόν καθόλου ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας επί τέσσερα και πέντε χρόνια, πληρώ-
σαµε πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ αυτά τα χρόνια σε φυσικό
αέριο το οποίο εισάγαµε για να παράγουµε ηλεκτρική ενέργεια
που θα µπορούσαµε να παράγουµε από τον ήλιο και από τον ά-
νεµο, αν εσείς, δυστυχώς, δεν είχατε ολιγωρήσει τραγικά όσο κυ-
βερνούσατε. Ακόµα και τώρα, ο Έλληνας πολίτης πληρώνει πολύ
ακριβά –και το νοιώθει στην τσέπη του- την ενεργειακή πολιτική
του ΣΥΡΙΖΑ που επί της ουσίας καταδίκασε τις ΑΠΕ επί πέντε
χρόνια. 

Συγγνώµη που θα το πω, αλλά λέτε κάποια πράγµατα που δεν
θέλω να πω ότι δεν ξέρετε τι λέτε, αλλά θα σας πω τι λέτε για να
καταλάβετε και να µου πείτε εσείς αν ξέρετε τι λέτε. Είπατε ότι
οι διαγωνιστικές διαδικασίες του κ. Σταθάκη και τα έργα τα οποία
προέκυψαν τότε µε τις διαγωνιστικές διαδικασίες του κ. Σταθάκη
έχουν φέρει σήµερα µεγάλη ανάπτυξη των ΑΠΕ. Μα, καλά, τα
µικρά έργα τα οποία συνδέονται στον ΔΕΔΔΗΕ µέχρι 1 MW, δεν
γνωρίζετε ότι δεν συµµετέχουν σε διαγωνιστικές διαδικασίες και
ότι η ταρίφα προκύπτει από υπουργική απόφαση; Δηλαδή, για να
καταλάβετε την ορθότητα αυτών που λέτε, σας λέω αυτό το
µικρό παράδειγµα. Ό,τι είπατε είναι εκτός πραγµατικότητας. 

Επίσης, φαίνεται ότι έχετε πάρει ένα µόνιµο διαζύγιο µε την ει-
λικρίνεια και µε την αλήθεια, όταν λέτε ότι η Κυβέρνηση προσπα-
θεί να ιδιωτικοποιήσει το νερό. Πολύ ωραία πραγµατικά η συ-
ναυλία που διοργάνωσε ο σύλλογος των εργαζοµένων στην
ΕΥΑΘ, στη δηµόσια εταιρεία ύδρευσης στη Θεσσαλονίκη, αλλά
αρκεί να διαβάσετε το πρώτο και το τρίτο άρθρο για να καταλά-
βετε ότι για πρώτη φορά µε νόµο οι πάροχοι νερού είναι µόνο
δηµοτικές ή δηµόσιες επιχειρήσεις. Τελεία και παύλα. Είναι πα-
ράνοµο µε νόµο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη να υπάρξει κάποιος
ιδιώτης ο οποίος παρέχει νερό. 

Εκείνο, όµως, που δεν είπατε, κύριε Φάµελλε, είναι το εξής: Ξε-
χάσατε ότι τον Μάρτιο του 2018 έµεινε η Θεσσαλονίκη µία βδο-
µάδα χωρίς νερό; Το ξεχάσατε αυτό; Ξεχάσατε και δεν γνωρίζετε
ότι οι απώλειες στο δίκτυο της ΕΥΑΘ ξεπερνούν το 35% και φθά-
νουν το 38%; Δηλαδή, έχουµε σχεδόν 40% απώλειες, σύµφωνα
µε τα στοιχεία που αναρτά η ΕΥΑΘ στην ιστοσελίδα και στην
πλατφόρµα του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Έτσι
θα προστατεύσετε το νερό; Δηλαδή, εσείς επί ηµερών σας αφή-
σατε κατά 40% το νερό να χάνεται. Μιλάµε για διυλισµένο νερό.
Μάλιστα, για τη Θεσσαλονίκη τον Μάρτιο του 2018. Γιατί έγινε
αυτό; Ήταν όλα τόσο καλά; Είναι δυνατόν να µείνει µία βδοµάδα
χωρίς νερό η συµπρωτεύουσα; Ένα εκατοµµύριο άνθρωποι έµει-
ναν µία βδοµάδα χωρίς νερό τον Μάρτιο του 2018 µε κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ, Υπουργό Σταθάκη και Αναπληρωτή Υπουργό εσάς. Τα
ξεχάσατε αυτά; Έτσι κυβερνήσατε. Γι’ αυτό, ο λαός σας έστειλε
στην αντιπολίτευση.

Πάµε τώρα στο διά ταύτα, στις ενεργειακές κοινότητες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, να

µπούµε στην ερώτηση. Εκτός αν δεν σας ενδιαφέρει το νερό και
δεν το ξέρω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου ένα λεπτό.
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Είναι σηµαντικό. Για να µην τα ξεχνάµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας δώσω, αλλά

ελάτε στην ερώτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Για να µην πω, επίσης, ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία
ανακτά το κόστος κατά 133% σήµερα η ΕΥΑΘ και πρέπει να
δούµε για ποιον λόγο. Για ποιον λόγο, δηλαδή, να το ανακτά 30%
πιο ακριβά; Δεν πρέπει να λογοδοτούν οι δηµόσιες επιχειρήσεις; 

Σε σχέση µε την υπουργική απόφαση για την τιµολόγηση του
νερού που εκδώσατε εσείς, κύριε Φάµελλε, το 2017, θα έπρεπε
να ανακτά 30% χαµηλότερα το κόστος η ΕΥΑΘ. Δηλαδή, σε
σχέση µε τη δική σας υπουργική απόφαση τιµολόγησης ανακτά
παραπάνω κόστος σήµερα η ΕΥΑΘ. Δεν πρέπει να ελεγχθεί; 

Γι’ αυτό θέλουµε µια ανεξάρτητη αρχή, επιτέλους, να ελέγξει,
να εποπτεύσει, να βάλει τα πράγµατα έτσι όπως πρέπει να είναι
και να λογοδοτήσουν µε απόλυτη διαφάνεια τα δηµόσια µονοπώ-
λια του νερού. Γιατί το νερό είναι και θα παραµείνει δηµόσιο,
αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να ελέγχεται η ποιότητά
του και δεν σηµαίνει ότι επειδή παρέχεται από δηµόσιες επιχει-
ρήσεις πρέπει να το πληρώνει όσο-όσο ο πολίτης κι ο δηµότης. 

Πάµε τώρα στην αγορά. «Η αγορά καταγγέλλει». Ακούτε την
αγορά, τουλάχιστον, έχετε προχωρήσει λιγάκι. Όσον αφορά στις
ενεργειακές κοινότητες που δήθεν «πάγωσαν» επί Νέας Δηµο-
κρατίας -δήθεν!-, εµείς παραλάβαµε τετρακόσιες ενεργειακές
κοινότητες το 2020, δηλαδή το 2019 και το 2020 ιδρύθηκαν.
Έχουµε τα στοιχεία, το 2020 ήταν τετρακόσιες, σήµερα είναι χί-
λιες τετρακόσιες. 

Συγκεκριµένα, ενεργειακές κοινότητες, σε σχέση µε τα επί-
σηµα στοιχεία του ΔΑΠΕΕΠ: Το 2019 δέκα έργα 7 MW. Το 2020
τριακόσια είκοσι τρία έργα ενεργειακών κοινοτήτων –τριακόσιες
είκοσι τρεις ενεργειακές κοινότητες- 227 MW. Αυτά είναι τα ρου-
σφέτια που δήθεν κάνουµε για άλλους και «παγώνουµε» τις ενερ-
γειακές κοινότητες; Το 2022 τετρακόσια πενήντα έξι έργα ενερ-
γειακών κοινοτήτων 343 MW, σε έναν µόλις χρόνο! Τετρακόσιες
ήταν όλες κι όλες οι κοινότητες που είχαν γίνει επί ηµερών ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τον πρώτο χρόνο της Νέας Δηµοκρατίας. Τον δεύτερο,
τον τρίτο και τον τέταρτο έχουµε δεκαπλασιασµό των ενεργει-
ακών κοινοτήτων και δεκαπλασιασµό της εγκατεστηµένης ισ-
χύος! Αυτά είναι τα «ρουσφέτια»; Γι’ αυτά µιλάτε; Επειδή ένας,
µία ενεργειακή κοινότητα, δεν µπορεί να βρει χώρο ενεργειακό;
Μπορεί και να βρει. Ο ΔΕΔΔΗΕ θα απαντήσει ή ο ΑΔΜΗΕ, εγώ
θα απαντήσω; Δεν υπάρχει αρµόδιος διαχειριστής;

Κι επειδή µπερδεύεστε, δεν µου λέτε, στην τροποποίηση της
υπουργικής απόφασης, που έγινε τα Χριστούγεννα περίπου, δεν
είδατε ότι την κατηγορία Γ’ που είναι οι ενεργειακές κοινότητες
την ανεβάσαµε σε ό,τι αφορά στην αξιολόγηση από τον ΑΔΜΗΕ,
από τον διαχειριστή,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): …κι εξετάζεται παράλληλα µε την κατηγορία Β’, που
είναι τα µεγάλα έργα, για διµερείς συµβάσεις µε την ενεργοβόρο
βιοµηχανία εκ παραλλήλου; Εµείς βοηθάµε την κοινωνία, βοη-
θάµε τον τόπο και αυτό έχει αποτέλεσµα, που εσείς δεν είχατε.
Αυτή είναι η διαφορά η δική µας µε εσάς. 

Αυτό θα αξιολογηθεί από τον λαό. Και βεβαίως, εµείς δεν ζη-
τάµε τη σύγκριση µόνο ως προς ό,τι κάναµε, εµείς ζητάµε τη σύ-
γκριση από τον ελληνικό λαό και σε αυτά τα οποία θα κάνουµε,
κύριε Φάµελλε. Και εµείς εδώ θέλουµε να αλλάξουµε τις παθο-
γένειες. Δουλεύουµε. Δεν σηκώνουµε ψηλά το κεφάλι, χαµηλώ-
νουµε τα µάτια και δουλεύουµε για να αλλάξουµε τις παθογέ-
νειες. Εσείς συνεχίζετε να κοµπάζετε ότι τα τέσσερα - πέντε χρό-
νια τα κάνατε όλα σωστά σ’ αυτόν τον τόπο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.

Παραµείνετε στη θέση σας για να κάνουµε ένα «τάιµ άουτ» µε
τον κ. Αρσένη, η ερώτηση του οποίου θα συζητηθεί τώρα.

Πρόκειται για την δέκατη τέταρτη µε αριθµό 634/27-3-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Γη, ύδωρ και

δηµόσιο χρήµα για την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.» στη βορει-
οανατολική Χαλκιδική». 

Κύριε Αρσένη, καλησπέρα σας. Καλή εβδοµάδα και καλό µήνα. 
Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω την ταραχή σας για τη χθεσινή

γιγάντια συγκέντρωση στη Θεσσαλονίκη για το νερό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να µην ξεφεύγουµε

από το θέµα -ξέφυγε ο Υπουργός- και να µιλάµε για το νερό. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Καθόλου. Θα το εξηγήσω αµέ-

σως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µε είδατε ταραγµένο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν θα το πω εγώ αυ-

τό. Όπως κρίνει ο συνάδελφος. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Καταλαβαίνω την ταραχή σας,

κύριε Υπουργέ, για τη χθεσινή γιγαντώδη συγκέντρωση για το
νερό στη Θεσσαλονίκη. Όµως δεν πρέπει να ξεχνάτε ότι αντίστοι-
χης εµβέλειας, αντίστοιχου εύρους ήταν οι συγκεντρώσεις για
τον χρυσό, ενάντια στην εξόρυξη χρυσού.

Εµείς δεν ξεχνάµε ότι το πρώτο πράγµα που κάνατε ως νέος
Υπουργός Περιβάλλοντος ήταν να φέρετε αυτή την αποικιοκρα-
τική σύµβαση για την εξόρυξη χρυσού στις Σκουριές, που παρό-
µοιά της δεν υπάρχει πουθενά αλλού στον κόσµο, όπου όλα τα
κέρδη της εταιρείας είναι κεφάλαια εξωτερικού και πρέπει η
χώρα µας να έχει συναλλαγµατικά αποθέµατα για να τα εξάγει
αυτή η εταιρεία όπου θέλει, όποτε θέλει. Της ανήκει όλη η βορει-
οανατολική Χαλκιδική και είναι άβατο για τις υπηρεσίες του δη-
µοσίου. Ακόµα και οι επιθεωρητές περιβάλλοντος πρέπει να
ενηµερώνουν, πρέπει να συνυπογράφει ιδιώτης επιθεωρητής το
πόρισµά τους, και υπάρχουν και χιλιάδες άλλα πράγµατα, όπως
ρήτρες αν κοπεί η πρόσβαση στα δίκτυα της εταιρείας, ρήτρες,
ρήτρες…Ό,τι και να γίνει, το δηµόσιο πληρώνει. 

Και τι κάνετε τώρα; Με αυτή τη σύµβαση, την πιο αποικιοκρα-
τική σύµβαση σε ολόκληρο τον κόσµο, η εταιρεία δεν έβρισκε να
πουλήσει σε κάποιον άλλον αγοραστή την εξόρυξη.

Και βέβαια, τώρα παίρνουν δάνειο 700 εκατοµµύρια ευρώ από
τις ελληνικές τράπεζες που όλοι µας, οι πολίτες δηλαδή, χρηµα-
τοδότησαν µε 80 δισεκατοµµύρια ευρώ αυτά τα χρόνια για να
ανακεφαλαιοποιηθούν. Και τους δίνετε δάνειο 700 εκατοµµύρια
ευρώ µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. Θα µας πείτε κιόλας
αν κάνουµε κάποιο λάθος. Υπάρχει αυτή η εγγύηση; Κι επίσης,
µε µεταβίβαση στις τράπεζες όλων των δικαιωµάτων από την
αποικιοκρατική αυτή σύµβαση της εταιρείας.

Θέλουµε οπότε να µας απαντήσετε στα ερωτήµατα. Ποιες εί-
ναι οι εύλογες απαιτήσεις που αναφέρετε στη σύµβαση των χρη-
µατοδοτών της εταιρείας, που καλείται να εκπληρώσει το δηµό-
σιο; Θα δοθεί στις τράπεζες η εγγύηση του δηµοσίου για την
αποπληρωµή των δανείων που θα λάβει η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ»; Με ποιον τρόπο κρίνετε ότι οι εγγυήσεις αυτών των δα-
νείων, µέρος των οποίων πρόκειται για χρήµατα που θα βγουν
από τα δηµόσια ταµεία, δεν αποτελεί παράνοµη κρατική ενί-
σχυση;

Και όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, σε µία εταιρεία µε αρνητικούς
ισολογισµούς όλα αυτά τα χρόνια και µε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
χρέος. Σε αυτή δίνουµε 700 εκατοµµύρια ευρώ δάνειο. Και αν
δεν υπήρχε η ασυλία των τραπεζιτών, θα πήγαινε για απιστία. 

Για ποιον λόγο δεν φέρνετε τη συµπληρωµατική σύµβαση για
ψήφιση στη Βουλή; Για ποιον λόγο δεν γνωµοδότησε το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους, αλλά επιλέξατε ένα τυχαίο νοµικό γρα-
φείο για να γνωµοδοτήσει; Πώς θα αντιµετωπίσει το ΥΠΕΝ την
προφανή σύγκρουση συµφερόντων που θα προκύψει, εάν η «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» δεν τηρήσει τις υποχρεώσεις της για άλλη
µία φορά, όπως έχει πράξει στο παρελθόν, που αντί να καταγγεί-
λουν τη σύµβαση, έφτιαξαν µία καινούργια, για να µην υπάρχει
καµµία πιθανότητα να έχει την παραµικρή κύρωση ποτέ η εται-
ρεία, ό,τι και αν καταστρέψει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Αρσένη, εγώ δεν καταλαβαίνω τι θέλετε να κά-
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νουµε. Θέλετε η εταιρεία να κλείσει τις δραστηριότητές της εκεί
και να σηκωθεί να φύγει; Τι θέλετε να κάνουµε; Δηλαδή, αν γινό-
σασταν Υπουργός, εσείς τι θα κάνατε; Θα κλείνατε την εταιρεία;
Θα ακυρώνατε τη σύµβαση που έχει ψηφίσει η ελληνική Βουλή; 

Εκεί δουλεύουν χιλιάδες άνθρωποι άµεσα και έµµεσα, πάνω
από χίλιοι πεντακόσιοι εργαζόµενοι και εµµέσως δουλεύουν και
πάρα πολλοί σε συναφείς και υποστηρικτικές λειτουργίες. Ρω-
τάω. Θέλετε να σηκωθούν να φύγουν; Να κλείσει επιχείρηση; Θα
βρουν δουλειά δυόµισι και τρεις χιλιάδες άνθρωποι στην περιοχή
εκεί; Θα βρουν δουλειά τα νέα παιδιά; Θα ζήσουν τις οικογένειές
τους; Τι θα κάνουν εκεί; Ή θα σηκωθούν να φύγουν να πάνε στη
Γερµανία για να φτιάξουν µία καλύτερη ζωή; Ή θα φύγουν να
πάνε στις µεγάλες πόλεις της Ελλάδας για να βρουν µία καλύ-
τερη ζωή;

Εσείς τι θέλετε να κάνουµε; Πείτε µου. Τι λέτε εσείς; Δεν είναι
προσωπικό το θέµα και δεν θέλω να προσωποποιώ ένα πολιτικό
ζήτηµα, αλλά απευθύνω µία ρητορική ερώτηση. Τι θα έπρεπε να
κάνουµε, κύριε συνάδελφε; Δεν θα έπρεπε να στηρίξουµε µία επι-
χείρηση, έναν επενδυτή; Όπως είπατε κι εσείς, έχει έρθει, επεν-
δύει, ακόµη δεν είναι κερδοφόρες οι χρήσεις τους, αλλά δεν έχει
ολοκληρωθεί το επιχειρησιακό πλάνο. 

Πρέπει να πάρει αυτά τα 700 εκατοµµύρια ευρώ που λέτε εσείς
-δεν ξέρω αν θα είναι 600 ευρώ, 700 ευρώ ή 800 ευρώ-, για να
προχωρήσει και να επεκτείνει τις δραστηριότητες στις Σκουριές,
να δουλέψουν και άλλοι εργαζόµενοι και άλλοι πολίτες της τοπι-
κής κοινωνίας. Και άλλοι θα δουλέψουν, πάνω από πεντακόσιοι
εκτιµούν ότι θα δουλέψουν επιπλέον και θα διασφαλιστούν και οι
θέσεις εργασίας των υπολοίπων. Και τότε θα γίνει κερδοφόρα,
βεβαίως, η δραστηριότητα, γιατί τώρα δεν έχει ολοκληρωθεί και
δεν είναι κερδοφόρα. Ένα τµήµα του επιχειρησιακού πλάνου έχει
υλοποιηθεί. Δεν έχει ολοκληρωθεί όλο.

Αυτή τη στιγµή, για παράδειγµα, φτάνουµε σε ένα ποσοστό κα-
θαρότητας του µετάλλου, αν θυµάµαι καλά, λίγο λιγότερο από
30%, και θα φτάσουµε στο 70% στο 80% να έχει περιεκτικότητα
σε χρυσό το µετάλλευµα, άρα θα έχει πολύ µεγαλύτερο τζίρο,
πολύ µεγαλύτερα έσοδα. 

Θα έχει κέρδη, θα έχει έσοδα φορολογικά το κράτος γιατί φο-
ρολογεί τα κέρδη, θα δουλέψουν περισσότεροι εργαζόµενοι, θα
πληρώσουν φόρους, θα πληρώσουν ασφαλιστικά ταµεία, θα πλη-
ρώσει ο εργοδότης εργοδοτικές εισφορές. Εκατοµµύρια έσοδα
στα ταµεία του κράτους, σε ασφαλιστικά ταµεία και οι άνθρωποι
που θα συντηρούν και θα µεγαλώνουν αξιοπρεπώς τις οικογέ-
νειές τους. 

Εσείς τι θέλετε; Να µην κάνουµε τίποτα, να τους διώξουµε, να
φύγουν, να νεκρώσει, να µείνουν κουφάρια εκεί, να µη µείνει τί-
ποτα στην περιοχή, να φύγουν οι άνθρωποι, να µεταναστεύσουν,
να πάνε σε ξένη χώρα για να βρουν ένα καλύτερο µέλλον;

Γιατί; Δεν υπάρχουν αντίστοιχες επενδύσεις στην Ευρώπη,
στις ευρωπαϊκές χώρες; Υπάρχουν. Για ποιον λόγο να µην αξιο-
ποιήσουµε τον πλούτο που µας έχει δώσει η φύση σε αυτή τη
χώρα, µε τρόπο που να βοηθούµε και να προστατεύουµε το πε-
ριβάλλον, φυσικά για να το παραδώσουµε στις επόµενες γενιές,
ίδιο και καλύτερο από αυτό που το παραλάβαµε; 

Πόσα απόβλητα διαχειρίστηκε αυτή η εταιρεία, που τα είχαν
αφήσει οι προηγούµενοι διαχειριστές, οι προηγούµενοι που είχαν
τη δραστηριότητα εκεί; Πόσα απόβλητα διαχειρίστηκε, που ήταν
επικίνδυνα για το περιβάλλον; Γιατί δεν τα λέτε όλα αυτά; Πλή-
ρωσε και τα διαχειρίζεται, ώστε να είναι ουδέτερα, ώστε να µην
αποτελούν κίνδυνο, που αποτελούσαν κίνδυνο. Αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα. 

Εδώ πρέπει να απαντήσουµε µε ρεαλισµό, κύριε συνάδελφε,
στον κόσµο -γιατί πλησιάζουν κι εκλογές: Τι θα κάνουµε την επό-
µενη ηµέρα; Πώς θα δηµιουργήσουµε θέσεις εργασίας; Πώς θα
βρουν δουλειά οι νέοι και οι νέες; Πώς θα βρουν αξιοπρεπείς θέ-
σεις εργασίας, υψηλά αµειβόµενες; 

Πώς; Με τα λόγια; Αν δεν αξιοποιήσουµε τον ορυκτό πλούτο,
αν δεν αξιοποιήσουµε το ανθρώπινο δυναµικό, τους νέους επι-
στήµονες που βγάζει η χώρα µας, τους νέους οι οποίοι θέλουν
να δουλέψουν σε χειρωνακτικές εργασίες, πώς θα γίνει αυτό;
Πώς θα προχωρήσει η πατρίδα µπροστά; 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ, κύριε Σκρέ-
κα.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Σκρέκα, προσπαθούσα να

ακούσω µε προσοχή το παραλήρηµά σας, αλλά δεν µπόρεσα να
εντοπίσω µία απάντηση στα ερωτήµατά µου. Την ακούσατε την
ερώτηση; Την έχετε διαβάσει; Έχετε διαβάσει την ερώτηση στην
οποία ήρθατε να απαντήσετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα απαντήσω στη δευτερολογία µου.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Στη δευτερολογία, που δεν µπο-
ρείτε να πάρετε απάντηση. Πολύ δηµοκρατικό, χαρακτηριστικό
της Κυβέρνησής σας. Εξαιρετικό, το έχουµε δει ξανά και ξανά. 

Αλλά ξέρετε κάτι; Δεν νοµίζω να µου απάντησε καν στη δευτε-
ρολογία. Μετά εγώ θα πρέπει να σας απαντήσω µε δελτίο Τύπου,
µε τα µέσα που ελέγχετε να παρουσιάζουν τις δικές σας βερσιόν
της απάντησης κάθε φορά. 

Πολύ δηµοκρατικό το σύστηµά σας. Ξέρετε γιατί είναι τόσο δη-
µοκρατικό; Γιατί θέλετε να αποκρύψετε την αλήθεια. Θέλετε να
αποκρύψετε ότι αυτόν τον τόπο, από τον οποίο έλκω κι εγώ την
καταγωγή µου και από τη Μεγάλη Παναγιά και από τον Άγιο Νι-
κόλαο της Χαλκιδικής -δεν µιλάω εδώ πέρα θεωρητικά- τον έχετε
τσακίσει, τον έχετε φέρει µε απόφαση Σαµαρά σε κατάσταση εµ-
φυλίου, βάλατε τους εργαζόµενους απέναντι σε όλους τους άλ-
λους εργαζόµενους, σε όλους τους άλλους επιχειρηµατίες. Διότι
εδώ µας µιλάτε λες και είναι ένας ανύπαρκτος τόπος, χαµένος
από τον χάρτη, ενώ µιλάµε για έναν από τους µεγαλύτερους του-
ριστικούς προορισµούς στην Ευρώπη. 

Κι εσείς µας µιλάτε για την ανεργία, όταν αυτό που προωθείτε
προκαλεί ανεργία σε όλους τους κραταιούς κλάδους, στον του-
ρισµό, στο εξαιρετικό µέλι της Χαλκιδικής, στα εξαιρετικά προ-
ϊόντα ΠΟΠ της Χαλκιδικής. Όλα αυτά διαλύετε. Κι έρχεστε εδώ
πέρα να µας πείτε για θέσεις απασχόλησης, που στη σύµβασή
σας, κύριε Σκρέκα, προκάνατε να διαγράψετε τον όρο ότι πρέπει
να είναι τοπικές θέσεις απασχόλησης. 

Δεν χρειάζεστε πλέον τους εργαζόµενους, οι οποίοι βγαίνουν
και απεργούν απέναντι στην εταιρεία για τα εργατικά ατυχήµατα,
για τη διάλυση των εργασιακών. Δεν τους χρειάζεστε πλέον.
Αφού έχουν τον Υπουργό και τον Πρωθυπουργό, τι να τους κά-
νουν τους εργαζόµενους; Ό,τι θέλουν το υπογράφουν. Δεν χρει-
άζονται κοινωνική πίεση πλέον. Έφτασαν κατευθείαν στην πηγή
της υπογραφής. 

Έχουµε µία εταιρεία η οποία µε τη δραστηριότητά της κατα-
στρέφει αυτόν τον τόπο. Διότι αυτό κάνει η εξόρυξη. Έχουµε µία
εταιρεία η οποία έχει ισολογισµούς αρνητικούς, έχει ένα χρέος
1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Και της δίνετε µε εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου αλλά 700 εκατοµµύρια ευρώ, σε µία εταιρεία που πα-
ραβίασε τις προηγούµενες συµβάσεις; Και βέβαια, βρήκαν εσάς
να τους κάνετε µία καινούργια σύµβαση διαγράφοντας τις προ-
ηγούµενες απαιτήσεις. Και τους κάνετε µία σύµβαση που ό,τι και
να παραβιάσουνε, πάντα αυτοί θα εισπράττουν. Δεν υπάρχει ένας
τρόπος στη σύµβασή σας που θα βρεθούν να πληρώνουν, ό,τι
και να κάνουν. Και αυτούς τους όρους, τους αποικιοκρατικούς,
που δεν υπάρχει άλλη χώρα στον κόσµο µε τέτοια σύµβαση, τους
µεταβιβάσατε τώρα και στις τράπεζες.

Αναρωτιέµαι πού µας οδηγείτε, πόσο αχαρτογράφητα είναι
αυτά τα νερά. Τι δικαιώµατα δίνετε στις τράπεζες αυτές µέσα
από το να παίρνουν τα δικαιώµατα της αποικιοκρατικής σύµβα-
σης που ήταν µέχρι τώρα για την «ELDORADO». 

Σας κάναµε πολύ σαφή ερωτήµατα. Θέλουµε χωρίς υπεκφυγές
να µας απαντήσετε ως οφείλετε σε καθένα από αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Αρσένη.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν καταλαβαίνω που είδατε το δήθεν παραλήρηµα,
κύριε συνάδελφε. Είναι παραλήρηµα να µιλάµε για τους νέους
και τις νέες και πώς θα βρουν θέσεις εργασίας; Είναι παραλή-
ρηµα να µιλάµε και να λέµε ότι άµα κλείσει µια δραστηριότητα
που απασχολεί χίλιους πεντακόσιους ανθρώπους, αυτοί οι άν-
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θρωποι δεν θα έχουν δουλειά και πού θα βρουν δουλειά; Πού θα
βρουν δουλειά; Για πείτε µου. Θα πάνε να δουλέψουν γκαρσόνια
στον τουρισµό; Φτάνουν; Χίλιοι πεντακόσιοι, δύο χιλιάδες. Καλά
είναι να πάνε να δουλέψουν κι εκεί. Βεβαίως και πηγαίνουν πολ-
λοί. Είναι χιλιάδες. Από τον τόπο µου φεύγουν χιλιάδες άνθρωποι
να πάνε να δουλέψουν στη σεζόν που ξεκινάει και να µπορέσουν
να ζήσουν τις οικογένειες που αφήνουν πίσω. 

Να φύγουν οι χίλιοι πεντακόσιοι άνθρωποι από εκεί που είναι
εξειδικευµένοι τεχνίτες, εξειδικευµένοι εργάτες, επιστήµονες, µε-
ταλλειολόγοι; Να κάνουν τι; Πού θα πάνε αυτοί; Δεν µου λέτε
κάτι; Αυτή η επένδυση αντίκειται στους υπόλοιπους οικονοµικούς
κλάδους; Μειώθηκε το τουριστικό προϊόν ή αυξήθηκε; Έχετε δει
τα στοιχεία; Έχετε δει ότι έχει αυξηθεί ο τουρισµός στην περιοχή
κι ότι βοηθάει και η δραστηριότητα τους χειµερινούς µήνες που
είναι κλειστές οι επιχειρήσεις, κάποιες να µείνουν ανοιχτές επειδή
υπάρχει αυτή η δραστηριότητα; Τα έχετε δει τα στοιχεία; Γιατί
έρχεστε εδώ και λέτε ψέµατα; 

Έχουν µειωθεί τα προϊόντα ΠΟΠ; Έχουν πρόβληµα τα αγρο-
τικά προϊόντα; Αν φύγουν χίλιες πεντακόσιες οικογένειες, δη-
λαδή, αν φύγουν τρεις τέσσερις χιλιάδες άνθρωποι να βρουν
κάπου αλλού δουλειά, ποιος θα αγοράσει τα τοπικά προϊόντα;
Θα πρέπει να βρουν εξαγωγικές αγορές. Διότι αυτοί παντού θα
αγοράζουν. Δεν θα καταναλώνουν εκεί. Μιλάµε για τις τρεις µε
τέσσερις χιλιάδες οικογένειες. 

Αυτό είναι το παραλήρηµα ή το παραλήρηµα είναι ότι ακόµα
συνεχίζετε να λέτε αυτό το τεράστιο, το αισχρό ψέµα, την παρα-
πλάνηση, ότι δήθεν το νοµοσχέδιο που έπρεπε να το έχετε δια-
βάσει, έστω το άρθρο 3, στα πρώτα τρία άρθρα ιδιωτικοποιεί το
νερό, όταν το νοµοσχέδιο είναι αυτό που θωρακίζει ότι το νερό
θα παραµείνει δηµόσιο αλλά προστατεύει και τον καταναλωτή.
Δεν σας αρέσει.

Το ξέρετε εσείς ότι το Μάρτιο του 2008 επί κυβερνήσεως ΣΥ-
ΡΙΖΑ η πόλη της Θεσσαλονίκης έµεινε µία βδοµάδα χωρίς νερό;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα απαντήσετε στην επίκαιρη; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Σε όλα θα απαντήσω, κύριε συνάδελφε. Σε όλα θα απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε

Αρσένη, δεν σας διέκοψε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Να µην αφήνουµε να πλανώνται ανυπόστατα ψέ-
µατα. Εσείς είστε και τα αναφέρετε αυτά. 

Θα πάρω χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Υπουργέ…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εσείς αναφέρετε και για το νερό και για όλα αυτά
τα οποία λέτε και για τον τουρισµό και για τα αγροτικά προϊόντα.
Εγώ τα ανέφερα στην ερώτησή µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, αφή-
στε το νερό. Έχετε µιλήσει γι’ αυτό…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ, µπορώ και
µόνος µου. Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είναι έτσι η διαδι-
κασία. Σας παρακαλώ πολύ. Για το νερό απαντήσατε στον κ. Φά-
µελλο, απαντήσατε και στον κ. Αρσένη. Δεν υπάρχει στην ερώτη-
ση το νερό. Το άκουσα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΚΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, δεν το ανέφερε στην ερώτησή του
ο κύριος Βουλευτής, στην πρωτολογία του; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, εκτός κι αν είναι
µέσα γραµµένο και δεν το έχω δει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όταν απάντησε δεν ανέφερε για το νερό; Θα σας
πω τι είπε. Είπε ότι αισθάνοµαι ταραχή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν είπε τέτοιο
πράγµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Είπε ότι ιδιωτικοποιούµε το νερό. Ένα παραλήρηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μόνο αυτό είπε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα τα απαντήσουµε όλα. Δεν είναι προσωπικό το ζή-
τηµα. Έχουµε χρόνο να τα πούµε όλα. Όλα θα τα πούµε εδώ. 

Η σύναψη της απευθείας σύµβασης αποτελεί ανειληµµένη
υποχρέωση από την πλευρά του ελληνικού δηµοσίου, δυνάµει
του άρθρου 18.4 της επενδυτικής συµφωνίας, η οποία έχει κυ-
ρωθεί από τη Βουλή. Το δηµόσιο υποχρεούται να προβαίνει στη
σύναψη σύµβασης µε τους χρηµατοδότες της εταιρείας µετά
από αίτηµα της τελευταίας και να διασφαλίζει ότι οι αρµόδιες
κρατικές αρχές πράττουν το ίδιο. 

Είναι κάτι το οποίο συµβαίνει µε όλους τους επενδυτές, όλες
τις δραστηριότητες που έχουν λάβει παραχώρηση από το δηµό-
σιο ή τουλάχιστον όταν χρειάζεται και όταν υπάρχει ανάγκη χρη-
µατοδότησης. Δεν είναι κάτι το οποίο γίνεται για πρώτη φορά. Η
σύµβαση αυτή θα διέπεται από το ελληνικό Δίκαιο και θα περι-
λαµβάνει όρους σύµφωνα µε την πρακτική που τηρείται διεθνώς
και στην Ελλάδα σε αντίστοιχες συναλλαγές. Είναι ξεκάθαρο.

Επιπλέον, εξυπηρετεί το συµφέρον των εµπλεκοµένων µερών,
διότι εξασφαλίζει τις συνθήκες που επιτρέπουν την παροχή χρη-
µατοδότησης για την ανάπτυξη του έργου και αποσκοπεί στην
απρόσκοπτη εξέλιξη επενδυτικής συµφωνίας, µέσω της σύµπρα-
ξης του δηµοσίου και των χρηµατοδοτών. 

Στο πλαίσιο συµβάσεων παραχώρησης και συµβάσεων ΣΔΙΤ,
δηλαδή σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, µε συµβαλλό-
µενο το ελληνικό δηµόσιο ή άλλους φορείς του δηµοσίου, αλλά
και διεθνώς, η σύναψη απευθείας συµβάσεων µεταξύ των χρη-
µατοδοτών και του δηµοσίου αποτελεί συνήθη πρακτική και έχει
συµβάλει στη δυνατότητα χρηµατοδότησής τους, αλλά και στη
διασφάλιση της βιωσιµότητάς τους σε περιπτώσεις που απαιτή-
θηκε η στενή συνεργασία του δηµοσίου, χρηµατοδοτών και πα-
ραχωρησιούχων για την αντιµετώπιση σοβαρών προβληµάτων
που…

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Μα, τι λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αρσένη, δεν σας

διέκοψε καθόλου. Μην επεµβαίνετε, σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Όλα αυτά περιλαµβάνονται στην επενδυτική σύµ-
βαση που έχουµε υπογράψει και που έχει κυρωθεί. Το καταλα-
βαίνετε; Είναι πολύ απλό. Να σας την καταθέσουµε. Την έχετε.
Ψηφίστηκε από τη Βουλή. Θα µπορούσε να τη δείτε. Να την κα-
ταθέσουµε να τη διαβάσετε ξανά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Την έχετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Είστε Βουλευτής; Δεν ήσασταν εδώ; Δεν τη συζητή-
σαµε; Ξεχάσατε πριν δύο χρόνια; Το ξεχάσατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Με βάση τη σύµβαση…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν υπάρχει, λοιπόν. Είναι παραπλανητική η ερώ-
τηση για δήθεν επιπλέον εύλογες απαιτήσεις των χρηµατοδοτών
της εταιρείας που καλείται να εκπληρώσει το δηµόσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Εδώ, κύριε συνάδελφε, για να τα πούµε πάρα πολύ
απλά τα πράγµατα, έχουµε παραχωρήσει το δικαίωµα εκµετάλ-
λευσης κάποιων περιοχών στον ιδιώτη µέσα από µια σύµβαση
που κυρώθηκε από τη Βουλή.

Έρχονται, λοιπόν, οι χρηµατοδότες -που µπορεί να είναι χρη-
µατοπιστωτικά ιδρύµατα- και λένε τι θα γίνει, αν δεν πάει καλά η
δουλειά. Θα χρηµατοδοτήσουν τη δουλειά. Αν δεν υπάρξει χρη-
µατοδότηση, δεν θα δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας. Έχετε δει
καµµία επένδυση να γίνεται χωρίς χρηµατοδότηση; Έχετε δει
καµµία επένδυση εδώ, στην Ελλάδα ή στην Αµερική ή στην Ευ-
ρώπη ή στην Κίνα να γίνεται χωρίς χρηµατοδότηση από τράπεζες
και από χρηµατοδοτικά σχήµατα;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Να σας απαντήσω;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν χρειάζεται.
Λοιπόν, ακούστε λιγάκι. Εγώ σας άκουσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αρσένη, έχει
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δίκιο. Δεν σας διέκοψε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Απλά, βασικά πράγµατα λέµε τώρα. Βασικά πρά-
γµατα λέµε, να τα πούµε, να τα καταλάβουµε.

Τι λένε, λοιπόν, οι δανειστές ή τα χρηµατοδοτικά; Ότι, αν δεν
πάει καλά, εµείς τι θέλουµε; Θέλουµε να δώσουµε τη δυνατότητα
σε κάποιο τρίτο µέρος να αναλάβει τα δικαιώµατα αξιοποίησης
και να συνεχίσει η δραστηριότητα για να αποπληρώσει το δάνειο.
Αυτό είναι; Πού είναι το κακό; Αυτό είναι, όπως ορίζει ο νόµος.
Δεν το λέµε εµείς. Δεν το κάναµε εµείς από µόνοι µας, δεν µας
κάπνισε. Το ορίζει ο νόµος αυτό. Διαφωνείτε;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Εσείς περάσατε τον νόµο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Διαφωνείτε;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Εσείς περάσατε τον νόµο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ωραία.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ.
Έχετε και άλλη επίκαιρη ερώτηση, κύριε Αρσένη, οπότε παρα-

µένετε.
Και προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 1835/

90/23-1-2023 ερώτησης και αίτησης κατάθεσης εγγράφων του
κύκλου Αναφορών-Ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελ-
λου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Αδιαφάνεια στη διαχείριση του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβα-
σης».

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, οφείλω

να σηµειώσω ότι στην προηγούµενη επίκαιρη δεν απάντησε τί-
ποτα για το συλλογικό αίτηµα ο κύριος Υπουργός και δεν ξέ-
ρουµε τι να πούµε στους πολίτες. Σας παρακολούθησαν.

Δεύτερον, θέλω να πω ότι κατέθεσε ψευδώς ότι η Κυβέρνηση
δεν έχει κάνει ποτέ σχέδιο ιδιωτικοποίησης του νερού. Οφείλω
να απαντήσω θεσµικά ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας στην επι-
τροπή συµµόρφωσης έκρινε ως απαράδεκτο το άρθρο που ο κ.
Σταϊκούρας έβαλε σε νόµο του κ. Σκρέκα, που απέφυγε απόφαση
του Σ.τ.Ε. για τη µεταφορά των µετοχών της ΕΥΔΑΠ και της
ΕΥΑΘ στο δηµόσιο. Εσείς το κάνατε και το Σ.τ.Ε. σας εξέθεσε.

Και επίσης, το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει απορρίψει τη
σύµβαση ΣΔΙΤ του υδραγωγείου της Αττικής του κ. Καραµανλή.
Δύο αποφάσεις Σ.τ.Ε. για σχέδιο ιδιωτικοποίησης της δικής σας
Κυβέρνησης. Αυτό για να τα ξεκαθαρίζουµε.

Πάµε τώρα στην ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να µην το πάµε στο

νερό. Να πάµε στις ερωτήσεις, για να είµαι εντάξει εγώ, σας πα-
ρακαλώ πολύ και τους δύο. Αυτά που είπατε πριν από λίγο τα εί-
πατε και στην Ολοµέλεια, όταν ήταν το νοµοσχέδιο για το νερό.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. Πάµε στην ερώ-
τηση.

Έχουµε µια ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων, κύριε
Σκρέκα, που υποβλήθηκε στις 23 Ιανουαρίου, που αφορά στη δια-
φάνεια του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης. Από υπολογισµούς
ολοκληρωθέντων οικονοµικών πράξεων, είναι 6,5 δισεκατοµµύ-
ρια. Από δηλώσεις σας φτάνει 8 µε 8,5 δισεκατοµµύρια, όπως
έχω ακούσει και τον Πρόεδρο του ΔΑΠΕΕΠ.

Σε κάθε περίπτωση, µιλάµε για πολλά δισεκατοµµύρια τα οποία
δεν υπάρχουν σε καθεστώς διαφάνειας στη διαχείρισή τους. Και
αναρωτιέµαι: Θα µας φέρετε τα έγγραφα αυτά σήµερα; Διότι η
ερώτηση µπήκε στις 23 Ιανουαρίου και είναι περίεργο το ότι εί-
µαστε στον Απρίλιο και δεν έχετε απαντήσει και δεν είναι και κα-
θόλου σύµφωνο µε τον κοινοβουλευτικό κανόνα. Μήπως θα πάµε
στις εκλογές και θα ψάχνουµε µετά, στις 22 Μαΐου, τι πάρτι έγινε
και µε αυτά τα δισεκατοµµύρια των πολιτών;

Η ουσία είναι ότι δεν σέβεστε τη διαφάνεια και δεν σέβεστε
ούτε τους κοινοβουλευτικούς κανόνες.

Το Ταµείο αυτό, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, Ενεργειακής Μετάβα-
σης αθροίζει δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία προέρχονται ή από
την τσέπη των πολιτών ή από τον πλειστηριασµό δικαιωµάτων

ρύπων, που θα έπρεπε να πάνε σε δράσεις εξοικονόµησης και
προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή.

Άρα είναι τα λεφτά που µαζεύετε από παντού, κύριε Σκρέκα,
και ιδιαίτερα από τις τσέπες των πολιτών και των επιχειρήσεων
για να χρηµατοδοτήσετε την ακρίβεια.

Δηλαδή, µε τα λεφτά του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης
χρηµατοδοτείτε αυτούς που αισχροκερδούν εδώ και δύο χρόνια
στην ενέργεια. Γιατί η πρωτιά στις τιµές ενέργειας είναι επιβε-
βαιωµένη από τη EUROSTAT. Η EUROSTAT λέει ότι προ επιδο-
τήσεων οι ενεργειακές εταιρείες στην Ελλάδα εισπράττουν τα
περισσότερα λεφτά ανά MWh. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι γιατί οι ενεργειακές εταιρείες στην
Ελλάδα εισπράττουν τα περισσότερα ευρώ ανά MWh; Θα έρθω
στους καταναλωτές στη συνέχεια, στη δεύτερη ερώτηση. Το
πρώτο πρέπει να το απαντήσετε όµως. Γιατί είναι πιο ακριβή η
MWh Μητσοτάκη! Στους πρώτους τρεις µήνες ήµασταν µαζί µε
την Ιταλία στην πρώτη θέση. Για ποιον λόγο; Τι έχει η ελληνική
ενέργεια και είναι πιο ακριβή; Έχει Κυριάκο Μητσοτάκη Πρωθυ-
πουργό. Είναι η αισχροκέρδεια Μητσοτάκη. 

Ζητάµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να µας δοθούν τα έγγραφα
για το ποιες ήταν οι εισροές και εκροές του Ταµείου Ενεργειακής
Μετάβασης του 2021 και 2022. Ποια τα λεφτά των επιδοτήσεων,
που πήγαν ανά µήνα, σε ποια κατηγορία κατανάλωσης, πώς απο-
δόθηκαν ανά προµηθευτή τι έγινε στην προκαταβολή και στην τε-
λική εκκαθάριση. Να αναφέρω, βέβαια, ότι στο άρθρο 124 του
ν.4951 -δικό σας νόµο- αφήνετε δύο παραθυράκια: το ένα για
απευθείας ανάθεση στο ΔΑΠΕΕΠ µε τα δισεκατοµµύρια των πο-
λιτών και το άλλο για την ανάπτυξη πληροφοριακού συστήµατος.
Πάρτε, λοιπόν, και χωρίς διαφάνεια. 

Όµως για ποιον λόγο στην ίδια διάταξη δεν προβλέπετε τη δη-
µοσιοποίηση στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης; Για ποιον
λόγο δεν το βάλατε στον νόµο; Για ποιον λόγο δεν το έχετε φέρει
µε τροπολογία τόσο καιρό που σας το λέµε; Για ποιον λόγο δεν
έχετε εξασφαλίσει τη διαφάνεια και τη δηµοσιοποίηση;

Κύριε Σκρέκα, οι καταναλωτές και το Κοινοβούλιο έχουν δι-
καίωµα και υποχρέωση να γνωρίζουν τα ποσά και τη διαχείριση
του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης. Ξέρουµε ότι η διαφάνεια
δεν είναι το φόρτε σας. Για τον λόγο αυτό εσείς προσωπικά έχετε
απαγορεύσει να έρθει στο Κοινοβούλιο η έκθεση υπερκερδών
της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας που έστειλε στο Υπουργείο
σας, χωρίς καµµία υποσηµείωση, το Νοέµβριο του 2022. 

Κύριε Πρόεδρε, σε ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγχου έχει
αρνηθεί να πει ο Υπουργός επικαλούµενος εµπορικό απόρρητο
που η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας δεν επικαλείται. Άρα, µας απα-
γορεύει, στην ελληνική Βουλή και τους πολίτες, να µάθουµε τι
έγινε µε τα υπερκέρδη. Δεν ξέρει κανείς, ούτε οι Βουλευτές ούτε
τα κόµµατα ούτε οι πολίτες πόσα ήταν τελικά τα υπερκέρδη και
για ποιο λόγο υποφορολογήθηκαν. 

Και ξέρετε γιατί δεν το κάνει, κύριε Πρόεδρε; Γιατί θέλει να
κρύψει προσωπικά ο κ. Σκρέκας και ο κ. Μητσοτάκης πού πήγαν
τα 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ υπερκέρδη των ηλεκτροπαραγω-
γών. Γιατί στις 22 Μαΐου θα τα µάθουµε όλα, επειδή θα αλλάξουν
όλα. Το ζήτηµα είναι για ποιον λόγο εσείς βάζετε πλάτη στα υπερ-
κέρδη. 

Η µόνη στρατηγική εδώ και ενάµιση χρόνο είναι τα υπερκέρδη
να πηγαίνουν στα ταµεία των ηλεκτροπαραγωγών στην αρχή, στη
συνέχεια των προµηθευτών και τώρα να µαζεύετε λεφτά από το
Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης για να τα δίνετε πάλι στην ακρί-
βεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πρέπει να κλείσετε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τριάµισι δισεκατοµµύρια ευρώ,

κύριε Σκρέκα, έχετε δώσει σε λίγες ενεργειακές εταιρείες. Και
όλα αυτά είναι στα ταµεία τους, δεν έχουν επιστραφεί από τους
καταναλωτές και λείπουν από όλους τους καταναλωτές και από
όλες τις επιχειρήσεις. Έτσι αγαπάτε τους πολίτες και την επιχει-
ρηµατικότητα; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Και σ’ αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας κ. Σκρέκας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας): Μισό λεπτό για την αρχική τοποθέτηση περί του
δήθεν σχεδίου ιδιωτικοποίησης του νερού από τη στιγµή που δεν
εφαρµόστηκε µια απόφαση του Σ.τ.Ε. για µεταφορά των µετοχών
της ΕΥΔΑΠ από το Υπερταµείο στο δηµόσιο. 

Άρα, λέει ο κύριος συνάδελφος, κύριε Πρόεδρε, ότι η µετα-
φορά των µετοχών της ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο αποτελεί από-
δειξη ιδιωτικοποίησης της ΕΥΔΑΠ. Άρα η ιδιωτικοποίηση της
ΕΥΔΑΠ, σύµφωνα µε τον κύριο συνάδελφο, έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ,
γιατί επί ΣΥΡΙΖΑ µεταφέρθηκαν οι µετοχές του δηµοσίου της
ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο. 

Συµφωνείτε, κύριε συνάδελφε, ή διαφωνείτε; Γιατί αυτό είπατε.
Για να καταλάβουµε εδώ το ψέµα και την παραπλάνηση. Επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ µεταφέρθηκαν οι µετοχές της ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο, που
δήθεν λέει τώρα ο κ. Φάµελλος ότι επειδή δεν επιστρέφουν στο
δηµόσιο, µετά από απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας,
είναι απόδειξη ιδιωτικοποίησης. Για να δείτε πως κοροϊδεύουν
τον κόσµο, δηλαδή!

Το δεύτερο που είπε το Σ.τ.Ε., για ένα έργο κατασκευής ενός
αγωγού, γνωµάτευσε αρνητικά, κύριε συνάδελφε. Δεν είχε σχέση
µε παροχή υπηρεσιών ύδατος, αλλά µε την κατασκευή αγωγού.
Καµµία σχέση µε ιδιωτικοποίηση των παροχών υπηρεσιών ύδατος. 

Σε ό,τι αφορά στις τιµές η Ελλάδα, λέει, έχει τις πιο υψηλές
στην Ευρώπη. Αυτό είναι ψέµα. Η Ελλάδα, πράγµατι, έχει σε ό,τι
αφορά τις τιµές χονδρικής από τις πιο υψηλές. Υπήρχαν τρεις
χώρες που ήταν πιο ακριβές από αυτή, µέσα στους είκοσι επτά.
Δηλαδή, η Ελλάδα ήταν η τέταρτη πιο ακριβή χώρα το 2022 σε
τιµές χονδρικής. Επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ τι θέση είχε η Ελλάδα στην
ακρίβεια; Τα δύο από τα τέσσερα χρόνια η Ελλάδα ήταν η πιο
ακριβή ή η δεύτερη πιο ακριβή. 

Θα µου πεις «καλά, µπορεί κανείς να πανηγυρίζει επειδή επί
ΣΥΡΙΖΑ, πράγµατι, σε ό,τι αφορά τις τιµές χονδρικής η Ελλάδα
ήταν η πιο ακριβή ή η δεύτερη πιο ακριβή και τώρα έγινε η τέ-
ταρτη πιο ακριβή; Φυσικά και δεν πανηγυρίζουµε, αλλά τότε δεν
είχαµε ενεργειακή κρίση, δεν είχαµε ακριβό φυσικό αέριο, δεν εί-
χαµε εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα, δεν είχαµε κόστος άν-
θρακα να φτάνει τα 100 ευρώ. Δεν τα είχαµε όλα αυτά. Και η
Ελλάδα ήταν η πιο ακριβή, η νούµερο 1 πιο ακριβή χώρα στην
Ευρώπη επί ΣΥΡΙΖΑ, επί Τσίπρα, επί Σταθάκη και επί Αναπληρωτή
Υπουργού Φάµελλου. Αυτά για να αποκαταστήσουµε την αλή-
θεια. 

Για ποιον λόγο αρχίζει να µειώνεται η θέση της Ελλάδας σε
ό,τι αφορά στην ακρίβεια; Στη χονδρική τιµή επαναλαµβάνω,
γιατί στη λιανική η Ελλάδα παραµένει από τις πιο φθηνές χώρες
µετά τις επιδοτήσεις. Για ποιον λόγο; Για τον λόγο ότι έχουν µπει
πολύ περισσότερες ΑΠΕ που επί ΣΥΡΙΖΑ τις είχαν ξεχάσει, είχαν
παγώσει, όπως είπαµε. Τίποτα δεν είχαν κατασκευάσει. Είχαν κα-
τασκευάσει 1.000 MW σε τέσσερα χρόνια και εµείς κατασκευά-
ζουµε 2.000 MW τον χρόνο. 

Θα καταθέσω τα στοιχεία, τους πίνακες, εισροές, Ταµείο Ενερ-
γειακής Μετάβασης από πού; Εκροές από πού; Και ανά κατηγο-
ρία. Φυσικά και δεν υπάρχει καµµία διάθεση, κύριε συνάδελφε,
να µη δείξουµε στους Έλληνες αυτό το οποίο, πραγµατικά, πέ-
τυχε η Κυβέρνηση, να διαχειριστεί ένα τεράστιο πρόβληµα, µια
ενεργειακή κρίση. 

Μέχρι τώρα οι εισροές στο Ταµείο Μετάβασης φτάνουν τα
8.888.000.000. Σχεδόν 9 δισεκατοµµύρια οι εισροές. Το
1.100.000.000 προέρχεται από το πλεόνασµα του ΕΛΑΠΕ. Θυµάστε,
είναι τα πρώτα χρήµατα που χρησιµοποιήσαµε το 2021. Τα έσοδα
από το σύστηµα δηµοπρασιών εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου
είναι 2.000.063.000. Τα έσοδα από τον µηχανισµό φορολόγησης
υπερκερδών είναι 3.188.000.000. Από τα 9 δισεκατοµµύρια,
1.600.000.000 µόνο είναι τα χρήµατα που έχει λάβει από τον κρατικό
προϋπολογισµό. Δηλαδή, ούτε 20%. 

Τα πλεονάσµατα από τα ΥΚΩ είναι 400.000.000. Η έκτακτη ει-
σφορά στο φυσικό αέριο που βάλαµε και που πληρώνουν οι ηλε-
κτροπαραγωγοί, οι εταιρείες, δηλαδή, που παράγουν ηλεκτρική
ενέργεια από φυσικό αέριο είναι 56.000.000. Τα έκτακτα φορο-
λογικά έσοδα τα οποία έχουµε επιβάλλει στους παραγωγούς ηλε-
κτρικής ενέργειας πριν εφαρµοστεί ο µηχανισµός είναι
337.000.000. Και 141.000.000 είναι µεταφερόµενα από το 2021.
Σύνολο 8,88.

Εκροές µέχρι τώρα έχουµε 8 δισεκατοµµύρια 142. Επίδοµα
θέρµανσης 90.000.000. Για τη δυτική Μακεδονία δόθηκαν
15.000.000, για να στηρίξουµε εκεί τις περιοχές απολιγνιτοποί-
ησης από την αύξηση του ενεργειακού κόστους. Δόθηκαν
9.000.000 για να επανασυνδέσουµε φτωχά νοικοκυριά µέσα από
τον ΔΕΔΔΗΕ. Τα συνδέουµε και πληρώνουµε το κόστος επανα-
σύνδεσης, αλλά και τις ληξιπρόθεσµες οφειλές στο 100% µέχρι
6.000 και µετά ένα ποσοστό. Επιδοτήσεις ηλεκτρικής ενέργειας
είναι 7.659.000.000. Επιδοτήσεις φυσικού αερίου 339.000.000 και
28.000.000 επιπλέον επιδοτήσεις αγροτικών παρόχων. Τα έχουµε
και ανά κατηγορία. 

Απλά εδώ κύριε Φάµελλε, θα πρέπει να βάλετε το 2021. Το
έχουµε στον προηγούµενο πίνακα. Τα 631.000.000 ήταν µόνο για
οικιακές παροχές. Πρέπει να το προσθέσετε στα οικιακά τιµολό-
για γιατί λείπει το 2021, αλλά φαίνεται από τον προηγούµενο
χρόνο. 

Το 2022, για οικιακά τιµολόγια, έχουν δοθεί 2,5 δισεκατοµµύ-
ρια συν 47.000.000 τον Ιανουάριο που έχει εκροή προς εταιρείες.
Επειδή αυτό είναι ταµειακό δεν έχουν γίνει εκκαθαρίσεις ακόµη,
επειδή καθυστερούν τα στοιχεία. Να ξέρετε ότι αυτά είναι ταµει-
ακά. Δεν είναι το τελικό νούµερο. Αυτό θα αυξηθεί κατά
1.000.000.000 τελικά, γιατί δεν έχουν αποπληρωθεί στις εταιρείες
αυτά που οι εταιρείες έχουν ήδη αποδώσει στους πελάτες τους.

Για τα µη οικιακά, για τα επαγγελµατικά έχουν δοθεί 3,9 δισε-
κατοµµύρια ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να αφήσουµε τα υπό-
λοιπα για τη δευτερολογία; Καταθέστε αυτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτά θα τα καταθέσω για ενηµέρωση των Βουλευ-
τών. Και φυσικά, είναι λογαριασµός του ελληνικού δηµοσίου. Φυ-
σικά και υπάρχει διαφάνεια. Είναι δυνατόν; Μιλάµε για δηµόσιο
χρήµα. Τι είναι αυτά τα οποία λέτε; Ότι δεν ελέγχουµε και ότι δεν
υπάρχει διαφάνεια; 

Τα καταθέτουµε, για να ενηµερωθούν οι Βουλευτές. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε το λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Σκρέκα, πάλι καλά που έκανε
ερώτηση ο ΣΥΡΙΖΑ και άρχισαν να έρχονται τα στοιχεία στη
Βουλή, γιατί εσείς δεν τολµήσατε και δεν τολµάτε ακόµα να νο-
µοθετήσετε την υποχρεωτικότητα µηνιαίων αναφορών παρακο-
λούθησης εσόδων και εξόδων στο Ταµείο Ενεργειακής Μετά-
βασης.

Με βάση τα στοιχεία που πρόχειρα έγραψα, θα µου επιτρέψετε
να κάνω τον εξής σχολιασµό. 

Μας είπε, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Σκρέκας, ο κύριος Υπουργός,
ότι υπάρχουν περίπου 8,8 δισεκατοµµύρια εισροές, αν δεν κάνω
λάθος. Αν κάνω ένα λάθος, δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία. Μιλάµε
για τάξη µεγέθους. Τι ακριβώς βλέπουµε, κύριε Πρόεδρε, από
αυτά τα λεφτά που έχουν πάει στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβα-
σης και χρηµατοδοτούν την ακρίβεια; Είναι οι επιδοτήσεις. Άρα,
πάνε στην πιο ακριβή ενέργεια στην Ευρώπη. 

Να δούµε λίγο τι περιλαµβάνουν. Περιλαµβάνουν: Πρώτον, 1,1
δισεκατοµµύριο ευρώ από το πλεόνασµα του λογαριασµού των
ΑΠΕ, δηλαδή, λεφτά που κακώς εισπράχθηκαν από τους πολίτες
και δεν χρειάστηκαν για την επιδότηση των ΑΠΕ και άρα, θα τα
γλιτώναµε, κύριε Πρόεδρε. Αυτά έπρεπε να ανασταλούν νωρί-
τερα, κύριε Σκρέκα. Δεν ήσασταν επαρκής, για να το κάνετε. Δεύ-
τερον, 0,4 δισεκατοµµύριο, λέει, από τις είκοσι υπηρεσίες κοινής
ωφέλειας, που είναι αυτά που πληρώνουµε όλοι στους λογαρια-
σµούς για τα µη συνδεδεµένα νησιά µας, που επειδή συνδέονται
πλέον µε έργα που ξεκίνησε και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, θα
έπρεπε και αυτά να τα κόψετε, κύριε Σκρέκα. Είναι ενάµισι δισ.,
λοιπόν, εισπραχθέντα από τους πολίτες που πήγαν στο Ταµείο
Ενεργειακής Μετάβασης από τους λογαριασµούς των πολιτών
που δεν έπρεπε να χρεωθούν, κύριε Σκρέκα. 

Συνεχίζουµε: 3,1 είναι παρακράτηση υπέρ εσόδων. Δηλαδή, τα
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πληρώνουν οι πολίτες, δεν φορολογούνται, δεν πάνε στους πα-
ραγωγούς, γιατί είναι παραπάνω ο λογαριασµός, και τα κρατάει
το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης. Και ερωτώ, κύριε Πρόεδρε:
Από ποια αγορά στερείτε 3 δισεκατοµµύρια και δεν δίνετε τη δυ-
νατότητα να ελαφρυνθούν οι λογαριασµοί νωρίτερα; Πέρα από
το ενάµισι, που κακώς εισπράχθηκε, εδώ πέρα λέτε ότι τρία µπή-
καν στους λογαριασµούς, πληρώθηκαν από τους πολίτες, κρα-
τήθηκαν στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης και δεν πήγαν ποτέ
στους παραγωγούς. Καλά κάνανε και δεν πήγαν, όταν µπήκε ο
µηχανισµός, αλλά για ποιον λόγο τα εισπράττετε; Στερείτε, λοι-
πόν, από µια αγορά στεγνή τρία δισεκατοµµύρια επιπλέον.

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίζω. Είναι και 2 δισεκατοµµύρια, λέει,
από το Ταµείο των πόρων των δικαιωµάτων άνθρακα, δηλαδή,
κύριε Πρόεδρε, 2 δισεκατοµµύρια που θα έπρεπε να πάνε στην
εξοικονόµηση ενέργειας, στα έργα ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, στο δίκτυο για συνδέσεις ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
και στην κλιµατική προσαρµογή. Στερείτε, λοιπόν, και 2 δισεκα-
τοµµύρια από την κλιµατική προσαρµογή της χώρας και το µε-
τριασµό. Για ποιον λόγο; Για να πάνε τα λεφτά αυτά στο καρτέλ
ενέργειας. Αυτό είναι το πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε. Τα στερούν
από την αγορά, χρεώνουν τους καταναλωτές, για να τα πάρουν
πίσω και να κάνουν τον καλό ότι επιδοτούν µε λεφτά των κατα-
ναλωτών -όλα λεφτά των καταναλωτών-, για να έρθει ο κ. Μητσο-
τάκης να πει ότι το κράτος επιδοτεί, µε λεφτά των καταναλωτών
που τα έχετε προεισπράξει.

Και 1,6 δισ. είπατε από φόρο, κύριε Σκρέκα. Δηλαδή, κύριε
Πρόεδρε, για να καταλάβετε, υπερφορολόγησαν τους πολίτες µε
1,6 δισεκατοµµύριο, δηλαδή έχουν χαράτσια, νέους φόρους, για
να λένε τώρα ότι τα δίνουν σε επιδοτήσεις, δηλαδή στο καρτέλ
ενέργειας. Είναι 1,6 δισ. Σηµείωσα πρόχειρα. Κρατώ µια επιφύ-
λαξη. Μπορεί να είναι 1,5 ή 1,4. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Και τι είναι, όµως, η αλήθεια πίσω από όλα αυτά; Πριν ένα
χρόνο ακριβώς, κύριε Σκρέκα, εσείς στο Φόρουµ των Δελφών λέ-
γατε «ψάχνουµε τα υπερκέρδη που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και δεν τα βρί-
σκουµε». Τελικά, τώρα ήρθατε και µας είπατε ότι 340 εκατοµ-
µύρια φορολογήσατε τα υπερκέρδη. Τα βρήκατε τώρα; Όταν
σας τα λέγαµε πριν από ένα χρόνο, γιατί λέγατε ότι δεν τα βρί-
σκετε; Και ξέρετε ποια είναι η αλήθεια; Ότι αυτά τα 340 εκατοµ-
µύρια που λέτε υποκριτικά ότι φορολογήσατε -που είναι ο µόνος
φόρος, κύριε Πρόεδρε, από τα 8,8 δισ.- είναι πολύ λίγα µπροστά
στα 2,2 δισεκατοµµύρια των υπερκερδών. Βέβαια, είναι απόδειξη
του πόσο ψέµατα µας λέγατε τότε ότι δεν τα βρίσκετε. Τελικά
βρέθηκαν 340, έτσι; Γιατί λέγατε πριν ένα χρόνο ακριβώς ότι δεν
τα βρίσκετε και ταΐζατε τότε τα µέσα ενηµέρωσης µε τη λίστα
Πέτσα, για να λένε ότι δεν υπάρχουν υπερκέρδη. 

Κύριε Πρόεδρε η αλήθεια είναι η εξής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με αυτό κλείστε, σας

παρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Από τα υπερκέρδη στην ηλεκτροπα-

ραγωγή που τεκµηριωµένα µε στοιχεία της ΡΑΕ και του ΑΔΜΗΕ
είναι 2,2 δισ. φορολόγησαν µόνο 340 εκατοµµύρια. Από τα υπερ-
κέρδη στην προµήθεια από τον Αύγουστο του 2022 µέχρι σήµερα
δεν έχει φορολογηθεί ούτε 1 ευρώ, ενώ είναι πάνω από ένα δι-
σεκατοµµύριο κι ενώ είχε νοµοθετήσει ο κ. Σκρέκας ότι θα φο-
ρολογήσει τους τρεις µήνες µέχρι τον Οκτώβρη του 2022 και θα
τα εισπράξει έως τέλος του 2022 και έκανε τροπολογία, για να
αλλάξει τη δική του ρύθµιση και να µη φορολογήσει τα υπερ-
κέρδη.

Από τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων –είναι εδώ ο κ. Σκυλακά-
κης- που ανέρχονται σε 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ δεν έχουν φο-
ρολογήσει ούτε ένα. Κάνανε µια ρύθµιση ότι µετά τον Ιούνιο του
2023 θα δούµε για 600 εκατοµµύρια, ενώ η πραγµατικότητα των
υπερκερδών είναι 2,6 δισ.. Και από το φυσικό αέριο τα 330 εκα-
τοµµύρια των άλλων «γαλάζιων» παιδιών της ΔΕΠΑ Εµπορίας δεν
έχετε φορολογήσει ούτε 1 ευρώ. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Μιλάµε για συνολικά τουλάχι-
στον 5,7 δισεκατοµµύρια που παραµένουν στα ταµεία των ενερ-
γειακών εταιρειών, ενώ θα έπρεπε να επιστρέψουν στους
καταναλωτές, γιατί µοναδική στρατηγική τους είναι τα υπερ-
κέρδη στο καρτέλ ενέργειας και αυτά τα 6 δισεκατοµµύρια είναι
δύο διυλιστήρια και τέσσερις πέντε εταιρείες ρεύµατος µε πρώτη

τη ΔΕΗ του κ. Στάσση. Αυτά τα δισεκατοµµύρια έχουν κλαπεί από
τους καταναλωτές, τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις της χώρας.
Και ιδιαίτερα, πλήττονται οι επιχειρήσεις που δεν είναι σε επιδο-
τήσεις, γιατί η EUROSTAT ανακοίνωσε ότι η ελληνική επιχειρη-
µατικότητα έχει το δεύτερο πιο ακριβό ρεύµα µετά τις επιδο-
τήσεις µετά τη Δανία. Έτσι αγαπάτε την επιχειρηµατικότητα,
κύριε Σκρέκα; Επιφυλάσσοντας για το παραγωγικό µέσο, που
είναι η ενέργεια, το δεύτερο πιο ακριβό ρεύµα µετά τις επιδοτή-
σεις;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Πόσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείνει ο κ. Φάµελλος
και θα απαντήσετε, κύριε Σκρέκα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εκτός επιδοτήσεων είναι και η µέση
τάση, είναι και η ΔΕΥΑ. Και θέλετε µετά το ρεύµα, που έγινε φαρ-
µάκι, να πούµε και το νερό νεράκι µε τον κ. Μητσοτάκη! 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Σκρέκα.

Τώρα µπορείτε να απαντήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Να επαναλάβει λίγο ο κύριος συνάδελφος, γιατί δεν
άκουσα. Πόσα δισεκατοµµύρια είναι αυτά τα οποία δεν φορολο-
γήθηκαν; Να ακούσω λίγο, για να λάβω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είπατε ότι είναι 2,6
δισ.;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι στιγµής για το
δωδεκάµηνο Ιούλιος 2021 - Ιούνιος 2022 µε στοιχεία ΡΑΕ -
ΑΔΜΗΕ τα υπερκέρδη είναι 2,2 δισ. και έχουν φορολογήσει 340
εκατοµµύρια. Και από τον Ιούλιο του 2022 και µετά, παρ’ ότι είχε
νοµοθετήσει ίδιος ο κ. Σκρέκας τη φορολόγηση, δεν έχει πάρει
ούτε ένα ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Σκρέκα.
Σας βάζω τον χρόνο από την αρχή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Εκτιµώ ότι ο συνάδελφος προφανώς έχει υπολογίσει
γύρω στα 2,2 µε 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ τα φορολογικά έσοδα
του κράτους, τα οποία δεν έχουµε εισπράξει. Άρα, θεωρώ, κύριε
συνάδελφε, αν αυτά που λέτε είναι σωστά, ότι στο οικονοµικό
πρόγραµµα το οποίο θα ανακοινώσει ο κ. Τσίπρας για τα µέτρα
στήριξης της ελληνικής κοινωνίας θα συµπληρώσει µία γραµµή
που θα λέει: «2,2 µε 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ έξτρα φορολογία,
που θα κάνουµε στα διυλιστήρια, σε εταιρείες ηλεκτροπαραγω-
γής, στους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας, θα τα εισπράξω από
εκεί και θα τα διαθέσω, για να στηρίξω την ελληνική κοινωνία».
Σωστά; Ρωτάω, κύριε συνάδελφε. Στο οικονοµικό πρόγραµµα το
οποίο θα ανακοινώσει ο κ. Τσίπρας θεωρώ ότι θα προσθέσει και
τη γραµµή τη δική σας, αυτά τα φορολογικά έσοδα τα οποία του
βρήκατε εσείς το τελευταίο διάστηµα, 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
τα οποία θα εισπράξετε φορολογώντας επιπλέον από τα 600 -
700 εκατοµµύρια που φορολογήσαµε εµείς τα διυλιστήρια. Εσείς
θα τα φορολογήσετε και θα εισπράξετε άλλο 1 δισεκατοµµύριο
από ό,τι καταλαβαίνω και άλλο 1,8 ή 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ
από τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας θα εισπράξετε 2,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Έτσι; Για να ξέρουµε τι λέµε, δηλαδή. Περιµένω
να δω τον κ. Τσίπρα να το πει. 

Από εκεί και πέρα, τι είπατε τώρα; Ότι 1,6 δισεκατοµµύριο
ευρώ έσοδα από τον κρατικό προϋπολογισµό στον Ταµείο Ενερ-
γειακής Μετάβασης είναι αποτέλεσµα των χαρατσιών, λέει. Δη-
λαδή, υπερφορολογήσαµε τους Έλληνες, τα εισπράξαµε από
τους Έλληνες και ήρθαµε και τους επιτρέψαµε πίσω αυτά τα 1,6
δισεκατοµµύριο ευρώ. Και ρωτάω το εξής: Εσείς, κύριε Φάµελλε
-δεν έχω διαβάσει το δικό σας πόθεν έσχες, αλλά αν είχατε- δεν
ξέρετε ότι θα πληρώνατε 30% λιγότερο ΕΝΦΙΑ, αν είχατε κάποιο
ακίνητο; Δεν ξέρετε ότι µειώθηκε ο φόρος επιχειρήσεων από το
29% στο 22%, ο εισαγωγικός συντελεστής έως 10.000 ευρώ για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες από 22% στο 9%, οι ασφαλιστι-
κές εισφορές κατά 3%, το αφορολόγητο κατά 1.000 ευρώ για
κάθε παιδί, η προκαταβολή φόρου από 100% στο 55%; Ανεστάλη
ο ΦΠΑ στην οικοδοµή; Ανεστάλη ο φόρος µεταβίβασης ακινήτων;
Καταργήθηκε η εισφορά αλληλεγγύης; Μειώθηκε ο φόρος στα
µερίσµατα από 15% στο 5%, που είναι 70% µείωση; Αυξήθηκε το
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αφορολόγητο για γονικές παροχές στα 800.000 ευρώ; Μειώθηκε
το ΦΠΑ στην εστίαση στο 13%; Μειώθηκε το τέλος κινητής τηλε-
φωνίας για τους 29 και άνω στο 10% από 12% ως 20% που το εί-
χατε εσείς; Μειώθηκε ο ΦΠΑ κατά 30% στα πέντε ανατολικά
νησιά του Αιγαίου, Λέσβο, Χίο, Σάµο, Κω, Λέρο; Υπήρξε απαλ-
λαγή από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης στα εισοδήµατα του
φορολογικού έτους 2021 και άλλους πενήντα φόρους συνολικά; 

Δεν έχετε δει ότι όλα αυτά έχουν µειωθεί; Και µιλάτε για υπερ-
φορολόγηση; Εµείς κληρονοµήσαµε πενήντα φόρους από εσάς
και τους µειώσαµε ή τους καταργήσαµε και λέτε ότι δήθεν υπερ-
φορολογήσαµε, για να έρθουµε να στηρίξουµε; Και δεν µου λέτε
κάτι, δηλαδή τι είπατε τώρα, ότι τα έσοδα από τις εκποµπές διο-
ξειδίου του άνθρακα από τις δηµοπρασίες αντί να τα δώσουµε
στην ελληνική οικογένεια, να βγάλει αυτόν τον δύσκολο χειµώνα,
να µειώσει το ρεύµα, πρέπει να το δώσουµε και να γίνουν επεν-
δύσεις φωτοβολταϊκών αυτόν τον χρόνο; Αυτό είπατε, ότι έπρεπε
να το δώσουµε σε επενδυτές; Αυτό λέτε, δηλαδή. Εσείς είπατε
ότι δεν έπρεπε να στηρίξουµε την ελληνική οικογένεια, δεν
έπρεπε αυτά τα 2 δισεκατοµµύρια, το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
από τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα από τις δηµοπρασίες
να το δώσουµε να στηρίξουµε τους λογαριασµούς ρεύµατος των
νοικοκυριών. Έπρεπε να το κάνουµε επενδύσεις.

Δεν µου λέτε κάτι, εσείς, κύριε συνάδελφε, πού τα κάνατε
επενδύσεις, γιατί πάτωσαν οι επενδύσεις επί ηµερών σας στις
ΑΠΕ; Γιατί τα τέσσερα χρόνια που κυβερνήσατε εγκαταστάθηκαν
1.000 ΜW ΑΠΕ και επί ηµερών δικών µας σε τριάµισι χρόνια εγκα-
ταστάθηκαν 5.000 ΜW ΑΠΕ, πέντε φορές παραπάνω; Γιατί; Ενώ
δεν δίναµε κιόλας αυτά τα χρήµατα από τις δηµοπρασίες αερίων
του θερµοκηπίου.

Επιτέλους! Επιτέλους πείτε την αλήθεια στον κόσµο, κάντε την
αυτοκριτική σας, κάντε την αυτογνωσία σας, ώστε να µπορέσετε
να προχωρήσετε και να βοηθήσετε αυτόν τον τόπο. Γιατί και αυτά
που λέω εγώ δεν είναι για να πανηγυρίζουµε. Είναι ένα µέρος της
δουλειάς που πρέπει να γίνει. Έχουµε πολλή δουλειά µπροστά
και η δουλειά δεν µπορεί να γίνει µε ψέµατα και µε λόγια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη, µε αριθµό 2393/21-2-2023 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Και η αναθεώρηση του Εθνικού Σχεδίου για την
Ενέργεια και το Κλίµα θύµα της επικοινωνιακής πολιτικής της ΝΔ
που αποβαίνει σε βάρος της εθνικής οικονοµίας και της ελληνι-
κής κοινωνίας;».

Έχετε δύο λεπτά, κύριε Φάµελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, οφείλω να ευχαριστήσω τον κύριε Σκρέκα, γιατί

στην τελευταία του οµιλία επιβεβαίωσε ποιο είναι το µεγάλο
άγχος της Νέας Δηµοκρατίας. Μας ρωτάτε αν θα φορολογή-
σουµε τα υπερκέρδη στα διυλιστήρια και στο ρεύµα. Έχετε τέ-
τοια αγωνία! Πράγµατι τελικά είστε µε τα υπερκέρδη, κύριε Σκρέ-
κα.

Σας δηλώνω, λοιπόν, ξεκάθαρα, ναι, θα φορολογηθούν τα
υπερκέρδη και στα διυλιστήρια και στο ρεύµα και θα επιστρα-
φούν στους καταναλωτές είτε µέσα από τους λογαριασµούς
τους είτε µε µείωση, παραδείγµατος χάριν, του ειδικού φόρου
κατανάλωσης, που αρνείται ο κ. Σκυλακάκης να κάνει. Γιατί τα
υπερκέρδη στα διυλιστήρια είναι 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ και η
µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο χαµηλότερο σηµείο
της Ευρώπης κοστίζει 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ. Πράγµατι, κύριε
Σκρέκα, καταλαβαίνω την ανησυχία σας, αλλά στις 22 Μαΐου θα
είναι όλα διαφορετικά.

Όµως αυτό που δεν καταλαβαίνω είναι την άγνοιά σας για τα
δηµοσιονοµικά. Δεν ξέρετε ότι το 2022 εισπράχθηκαν 4 δισεκα-
τοµµύρια ΦΠΑ περισσότερα από το ’21; Κάπως έτσι χρηµατοδο-
τήσατε µε τις επιδοτήσεις την ακρίβεια στο ρεύµα. Ναι, µε
φορολογικά έσοδα των πολιτών πληρώσατε την ακρίβεια στο
ρεύµα και ας κουνάτε το χέρι σας. Περισσότερα έσοδα είχατε
και έξω ακόµα και από τον προγραµµατισµό του προϋπολογι-

σµού του κ. Σταϊκούρα.
Πάµε, όµως, στην ερώτηση. Κύριε Σκρέκα, µπαίνουµε σε ένα

άλλο σοβαρό ζήτηµα που είναι ότι η χώρα δεν έχει εθνικό σχε-
διασµό. Η χώρα δεν έχει εθνικό σχεδιασµό εδώ και αρκετό καιρό
όχι µόνο γιατί αναθεωρήθηκαν οι ευρωπαϊκοί στόχοι για το 2030.
Σας θυµίζω ότι το προηγούµενο εθνικό σχέδιο για την ενέργεια
και το κλίµα της δικής σας Κυβέρνησης έχει διαψευστεί πλήρως.
Εκείνο το εθνικό σχέδιο προέβλεπε την απόσυρση των λιγνιτικών
µονάδων εκτός από την «Πτολεµαΐδα 5» το ’23. Το αναίρεσε ο κ.
Μητσοτάκης τον Απρίλιο που πήγε στην Κοζάνη. Τελικά τώρα
βλέπουµε τον Φεβρουάριο ότι πήρε και τη δέσµευση για το ’28,
γιατί βάζετε την «Πτολεµαΐδα 5» στις στρατηγικές εφεδρείες.

Εµείς από τότε σας τα λέγαµε, ότι είναι στο πόδι όλα αυτά, γο-
νατογραφήµατα τότε Χατζηδάκη, αλλά εσείς θέλετε να εξυπηρε-
τήσετε το καρτέλ του φυσικού αερίου, δηλαδή να κλείσετε
δηµόσιες λιγνιτικές µονάδες για να υπάρχουν οι ιδιωτικές µονά-
δες φυσικού αερίου και είχατε προτεραιότητα τα επικοινωνιακά
παιχνίδια. Αλλά ανεξαρτήτως αν η αιτία είναι ο πολιτικαντισµός,
η ψηφοθηρία ή η προχειρότητα, αυτό µας δείχνει ότι έχουµε µια
ψευτοπράσινη και επικίνδυνη Κυβέρνηση, η οποία θέτει σε αµφι-
σβήτηση την ονειρική και κλιµατική πολιτική της χώρας και βά-
ζετε σε περιπέτειες τον ενεργειακό σχεδιασµό και την ασφάλεια
της χώρας. Είστε επικίνδυνοι για την επιβίωση και της οικονοµίας
και της κοινωνίας.

Ενώ, λοιπόν, δεν έχουµε, κύριε Πρόεδρε, σχεδιασµό εδώ και
πάνω από έναν χρόνο, στις 18 Ιανουαρίου δίνει µια συνέντευξη ο
κ. Σκρέκας για να παρουσιάσει κάτι που ονοµάζει εθνικό σχέδιο
για την ενέργεια και το κλίµα, κάτι σενάρια. Μάλιστα, αν καταλα-
βαίνουµε καλά, λέτε στη συνέντευξη τύπου -γιατί από τα ρεπορ-
τάζ το διαβάσαµε- ότι θα το πάτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση µέχρι
τέλος Απριλίου. Έτσι είπατε τον Ιανουάριο και δεν ήταν Πρωτα-
πριλιά. Γιατί, κύριε Πρόεδρε; Γιατί ποτέ δεν δηµοσιεύθηκε τίποτα.
Δεν υπήρξε πουθενά κείµενο, πουθενά υπολογισµοί, δεν αναρ-
τήθηκε τίποτα στη Διαβούλευση, ούτε οι παραγωγικοί φορείς,
ούτε οι επιστηµονικοί, ούτε η κοινωνία, ούτε η Βουλή έµαθε ποτέ
τι είναι αυτό που παρουσίασε ο κ. Σκρέκας. Μόνο ο ίδιος το ξέρει.
Δεν ξέρω αν το ξέρει και ο ίδιος δηλαδή. Μπορεί να του είπαν ότι
έχουν σχέδιο και να νόµιζε ότι έχει σχέδιο.

Μάλιστα πριν λίγες µέρες, στο «Power & Gas Forum» αν δεν
κάνω λάθος, είπε: «Να, µωρέ, µπορεί να µην είναι και σχέδιο ακρι-
βώς αυτό. Μπορεί να το αλλάξουµε λίγο, γιατί τελικά η διαπρα-
γµάτευση για τις ΑΠΕ έκλεισε στην Ευρώπη σε χαµηλότερα
ποσοστά και θα πάει ένα σχέδιο µέχρι το τέλος της χρονιάς».
Ερώτηση: Θα πάει τελικά στην Ευρώπη τέλος Απριλίου ή τέλος
της χρονιάς; Γιατί δεν έχουµε καταλάβει.

Το ερώτηµα, όµως, κύριε Σκρέκα, είναι άλλο. Τι ακριβώς κά-
νετε στο Υπουργείο; Δίνετε συνεντεύξεις τύπου µε power point
και µάλιστα λανθασµένα; Υπάρχει σοβαρότητα του Υπουργείου
για τον ενεργειακό σχεδιασµό της χώρας; Μπορείτε να κάνετε
ενεργειακό σχεδιασµό χωρίς να το ξέρει η Βουλή, οι παραγωγικοί
φορείς και η κοινωνία της χώρας; Είναι δυνατόν να µην ξέρει ο
Υπουργός πότε τελειώνουν οι ευρωπαϊκές διαπραγµατεύσεις και
να βγαίνει να ανακοινώνει ενεργειακό σχεδιασµό και µετά να µας
λέει ότι είναι στο πόδι; Το πρώτο ερώτηµα είναι αυτό.

Το δεύτερο ερώτηµα είναι το εξής: Θα µας δώσετε ποτέ κά-
ποιο κείµενο; Θα µας δώσετε ποτέ κάποιο κείµενο; Θα αναθεω-
ρήσετε στόχους; Θα κάνετε διαβούλευση; Εµείς καταλαβαίνουµε
ότι προσπαθήσατε να κάνετε ένα επικοινωνιακό πυροτέχνηµα,
κάποιος σας είπε βγείτε γρήγορα, µπορεί να γίνουν εκλογές, εί-
πατε έχουµε σχεδιασµό ας το πω, λάθος ήταν τελικά. Όµως, µπο-
ρείτε να ανταποκριθείτε έστω ένα τελευταίο πεντάλεπτο -γιατί
αυτό σας µένει σε αυτή την ερώτηση- στις υποχρεώσεις του
ρόλου σας, να απαντήσετε συγκεκριµένα ποιος θα είναι ο σχε-
διασµός και αν τελικά -το κρίσιµο ερώτηµα που έχουµε, γιατί φαί-
νεται από τον σχεδιασµό- η Ελλάδα δεν θα είναι κλιµατικά ου-
δέτερη το ’50; Γιατί αυτό φέρνετε µέσα στον σχέδιο που δηµο-
σιοποιήσατε. Γιατί άλλο λέει ο κλιµατικός νόµος, αυτός ο προ-
σχηµατισµός και άλλο λέει το power point.

Θα έχουµε στόχο τις µηδενικές, καθαρές εκποµπές το ’50;
Γιατί δεν είναι η πρώτη φορά που αλλάζετε κάτι. Όλο πρόχειρα
τα λέτε και όλα στο πόδι. Εγώ έχω το power point µαζί. Μην πείτε
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ότι δεν έχει εκποµπές το ’50. Είναι γραµµένο.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πριν δώσω τον λόγο

στον κύριο Υπουργό, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «ποινική ευθύνη
των Υπουργών», όπως ισχύουν από την 3-4-2023 ποινική δικογρα-
φία που αφορά τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, κ. Κωνσταντίνο Χατζηδάκη και ποινική δικογραφία που
αφορά την Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας κ. Ασηµίνα Γκάγκα.

Κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, αν και δεν θέλω να αναφέροµαι
στη δική σας διακυβέρνηση, δυστυχώς αυτά τα οποία λέτε δεν
µε αφήνουν πραγµατικά να κοιτάξω λίγο µπροστά και να ανα-
λύσω τη στρατηγική που πραγµατικά έχουµε σχεδιάσει, ώστε η
Ελλάδα όχι µόνο να είναι κλιµατικά ουδέτερη το 2050, αλλά πολύ
γρηγορότερα να καταστεί καθαρή εξαγωγός χώρα πράσινης ηλε-
κτρικής ενέργειας, να έχει τεράστια εγχώρια προστιθέµενη αξία
από την πράσινη µετάβαση και τέλος πάντων να διασφαλίσουµε
ανταγωνιστικότητα και βιωσιµότητα στην ελληνική κοινωνία και
στην ελληνική οικονοµία.

Δεν µε αφήνετε, όµως, να πάω κατευθείαν στην ουσία που είναι
αυτή. Αυτό ενδιαφέρει τον κόσµο. Γιατί αυτά τα οποία κάνατε
εσείς τα ξέρει, αλλά πρέπει να τα υπενθυµίσω λίγο.

Κύριε συνάδελφε, εσείς εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το
κλίµα πέντε χρόνια που κυβερνήσατε, καταφέρατε να καταθέσετε
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Απάντηση: Καταθέσατε ένα εθνικό
σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα, ο κ. Σταθάκης τότε, η κυ-
βέρνησή σας, η κυβέρνηση του κ. Τσίπρα, το οποίο επέστρεψε
ως απαράδεκτο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δυστυχώς κα-
θόλου φιλόδοξο, το οποίο ήρθαµε εµείς το 2019 και το αλλάξαµε,
το καταθέσαµε και πέρασε ως ένα από τα πιο φιλόδοξα, πιο πρά-
σινα εθνικά σχέδια για την ενέργεια και το κλίµα στην Ευρώπη.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Εσείς πέντε χρόνια δεν καταφέ-
ρατε να περάσετε ούτε ένα εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το
κλίµα και εµείς τώρα ερχόµαστε να καταθέσουµε και το δεύτερο.

Δεν µου λέτε κάτι, για να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους;
Εσείς είπατε ότι κυβερνούµε µε τρόπο, ο οποίος δεν είναι απο-
τελεσµατικός και πως καθοδηγούµε τους πολίτες, γιατί -είπατε
ότι- αυξήθηκε το ΦΠΑ κατά 4 δισεκατοµµύρια ευρώ τον προηγού-
µενο χρόνο και άρα γι’ αυτό φορολογήθηκαν πολύ οι πολίτες. 

Σας ρωτάω: Δεν ξέρετε ότι η Ελλάδα το 2022 σχεδόν είχε
ρεκόρ τουρισµού; Δεν ξέρετε ότι έχουν διπλασιαστεί οι εξαγωγές
από τότε που ήσασταν εσείς, που ήταν στα 20 δισεκατοµµύρια
και είχε ξεπεράσει τα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ; Δεν ξέρετε ότι
έχουν πενταπλασιαστεί οι οικοδοµικές άδειες, ότι αυτή τη στιγµή
έχουµε νέες οικοδοµικές άδειες που η έκταση, η δοµηµένη επι-
φάνεια ξεπερνάει τα πέντε εκατοµµύρια τετραγωνικά µέτρα ετη-
σίως το 2022, όταν εσείς είχατε δοµηµένη επιφάνεια και άδειες,
οι οποίες ήταν κάτω από ένα, ενάµισι εκατοµµύριο, ελάχιστες οι-
κοδοµικές άδειες. Έχει πενταπλασιαστεί η οικοδοµική δραστη-
ριότητα! Αυτό σηµαίνει ανάπτυξη. Εσείς τι νοµίζετε; Πώς θα
µειωθούν οι φόροι στους πολίτες; Οι φόροι εισοδήµατος στα φυ-
σικά πρόσωπα, στον εργαζόµενο, στον ιδιωτικό υπάλληλο, στο
δηµόσιο υπάλληλο, στον ελεύθερο επαγγελµατία, στον συνταξι-
ούχο, στον αγρότη ξέρετε πότε θα µειωθούν; Όταν µεγαλώσει η
οικοδοµική δραστηριότητα, η οικονοµική δραστηριότητα, στη
χώρα, όταν δουλεύουν περισσότερο οι βιοµηχανίες, όταν εξά-
γουν περισσότερα προϊόντα στο εξωτερικό, όταν έρχονται περισ-
σότεροι τουρίστες. Τότε φυσικά θα αυξάνονται τα έσοδα. Και
επειδή θα αυξάνονται τα έσοδα από άλλες πηγές, θα µειώνεται
η φορολογία που θα πληρώνουν τα συνήθη υποζύγια που ήταν
µέχρι τώρα επί των ηµερών σας, που ήταν οι µισθωτοί, οι ιδιωτικοί
και δηµόσιοι υπάλληλοι και συνταξιούχοι. Γι’ αυτό καταφέρνουµε
να µειώνουµε τους φόρους. Γιατί έρχεται η ανάπτυξη. Αυτό λέ-
γεται ανάπτυξη, κύριε συνάδελφε. Και η ανάπτυξη δεν ήρθε επί
ηµερών σας. 

Έρχεστε εδώ λοιπόν, και ρωτάτε για το εθνικό σχέδιο για την
ενέργεια και το κλίµα. Το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το
κλίµα προσφέρει πολύ µεγάλη στήριξη, ώστε να έχουµε µια αντα-

γωνιστική και µία αναπτυξιακή πορεία της χώρας που θα φέρει
καλύτερους µισθούς, αξιοπρεπείς µισθούς και περισσότερα
έσοδα, όχι επειδή θα αυξήσουµε τους φόρους, όχι επειδή θα αυ-
ξήσουµε το ποσοστό ή θα φέρουµε νέους φόρους όπως ανέφερε
ο κ. Δραγασάκης πρόσφατα, αλλά επειδή θα βελτιωθεί η οικονο-
µική δραστηριότητα στη χώρα µας. 

Εµείς, κύριε συνάδελφε, είπαµε ότι µέχρι τέλος Απριλίου θα
παρουσιάσουµε το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και φυσικά θα το κάνουµε µέχρι τέλος
Απριλίου. Σήµερα έχουµε 3 Απριλίου, αρχές Απριλίου. Φυσικά και
θα το προωθήσουµε. Ο λόγος που δεν το έχουµε βγάλει ακόµα
σε δηµόσια διαβούλευση -το είπα- είναι πρώτον, ότι θα το παρου-
σιάσουµε στην Ευρώπη για να πάρουµε το πρώτο feedback, τα
πρώτα σχόλια και στη συνέχεια να ενσωµατώσουµε αυτά τα σχό-
λια και να βγει στη δηµόσια διαβούλευση και να συµµετέχουν και
όλοι οι φορείς. Μέχρι πότε, κύριε συνάδελφε, που γνωρίζετε
εσείς πρέπει να κατατεθεί το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και
το κλίµα από τα κράτη-µέλη; Μέχρι πότε; Το γνωρίζετε; Σας
ρωτάω. Αφήνω να το απαντήσετε και αν όχι να σας το πω εγώ.
Έχουµε, λοιπόν, αρκετό χρόνο για να καταθέσουµε και µετά τη
δηµόσια διαβούλευση το draft, δηλαδή το πρόχειρο εθνικό σχέδιο
για την ενέργεια και το κλίµα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Και βε-
βαίως είναι ένα πολύ φιλόδοξο και το παρουσιάσαµε. Εµείς µι-
λάµε για συµµετοχή των ΑΠΕ στο 45% της τελικής κατανάλωσης
ενέργειας. Όταν η Ευρώπη αυτή τη στιγµή διαπραγµατεύεται τα
κράτη-µέλη να είναι µεταξύ 40% και 45% και τα καταλήγουν πε-
ρίπου στο 43%. Εµείς είµαστε πιο φιλόδοξοι για τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, γιατί αυτό είναι το ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα
της χώρας µας. Ο ήλιος και ο άνεµος, δύο πηγές που εσείς δυ-
στυχώς δεν αξιοποιήσατε όσο ήσασταν στην κυβέρνηση.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία.
Ορίστε, κύριε Φάµελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εντάξει, σιγά-σιγά µαθαίνουµε πραγµατάκια, κύριε Σκρέκα.
Προχωράτε. Ξέρετε πότε βγήκε ο Κανονισµός Ενεργειακής

Διακυβέρνησης που υποχρέωνε τις χώρες να στείλουν σχέδιο για
την ενέργεια και το κλίµα; Πότε η Ευρώπη έκανε κλιµατική πολι-
τική; Θέλετε να ψάξετε λίγο την αλληλογραφία; Αν δεν έγιναν
όλα αυτά τα 2018, όταν πήγε και το προσχέδιο του κ. Σταθάκη
για το ΕΣΕΚ; Δηλαδή είχαµε αρχίσει να δουλεύουµε και πριν ολο-
κληρωθούν οι κανονισµοί. Και µάλιστα, σε αυτό το προσχέδιο του
κ. Σταθάκη δεν υπήρχαν παρατηρήσεις ως προς το ενεργειακό
ισοζύγιο. Στην εξοικονόµηση ζήτησε φιλοδοξία, όπως θα ζητήσει
και σε σας η Κοµισιόν, γιατί δεν έχετε κάνει τίποτα στην εξοικο-
νόµηση, τέσσερα χρόνια. Διαβάστε λίγο καλύτερα την αλληλο-
γραφία, κύριε Σκρέκα. Είναι καλό να µαθαίνετε συχνά πραγµα-
τάκια. 

Αυτό που µαθαίνουµε εµείς και µένουµε εµβρόντητοι, όµως,
είναι ότι κάνατε συνέντευξη τύπου για τον σχεδιασµό για την
ενέργεια και το κλίµα τον Ιανουάριο, χωρίς να έχετε σχέδιο. Αυτό
µας είπατε. Και θα το παρουσιάσετε -λέει- στην επιτροπή και θα
το αλλάξετε µετά και οι διαπραγµατεύσεις δεν είχαν τελειώσει.
Όλα στο πόδι δηλαδή, γονατογράφηµα. Είναι δυνατόν να έχετε
κάνει τέτοια πράγµατα; Και µάλιστα, χωρίς να απαντήσετε ακόµα
για τις εκποµπές αερίων του θερµοκηπίου το ’50; Δεν απαντή-
σατε. Σας ρώτησα για τις εκποµπές, να µας πείτε τις εκποµπές,
το νετ ισοζύγιο των εκποµπών. 

Συνεχίζω, λοιπόν, τώρα. Εφόσον η χώρα, λοιπόν, λέει ο κ. Σκρέ-
κας, ότι παραµένει στον στόχο της κλιµατικής σταθερότητας που
πρώτος ο Αλέξης Τσίπρας στη Σύνοδο Κορυφής τον Ιούνιο του
2019 δεσµεύτηκε εκ µέρους της ελληνικής πολιτείας, τότε ο κ.
Μητσοτάκης δεν το είχε πει ακόµα, το είπε στη συνέχεια που
έγινε πιο πράσινος, υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα. Τι γίνεται τε-
λικά µε το φυσικό αέριο στο σχεδιασµό. Κατά τη διάρκεια της
διακυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη, κύριε Πρόεδρε, η Ελλάδα
αντικατέστησε το λιγνίτη µε φυσικό αέριο και κρατάει τώρα στο
power point το φυσικό αέριο µέχρι το ’50. Δηλαδή, δεσµεύουν τη
χώρα σε µονάδες φυσικού αερίου, στο καρτέλ ενέργειας που
έχει βγάλει τα υπερκέρδη που δεν φορολογήθηκαν, και θα τις
κρατήσει και µετά το ’30 και θα τις πληρώνουµε ενώ µπορεί να
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είναι και κλειστές, κύριε Πρόεδρε. Θα πληρώνουµε αποζηµιώσεις
µε κλειστές µονάδες. Αυτή είναι η δέσµευση που θα κάνει στις
επόµενες γενιές η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Και αυτή την κατα-
στροφική σελίδα θα γράψουν. Δηλαδή µας δεσµεύουν σε κόστος
για µονάδες αερίου που δεν χρειάζονται. Και θέλετε να ξέρετε
και γιατί άλλο το κάνουν αυτό; Γιατί δηµοσιεύτηκε τις προηγού-
µενες µέρες ότι ο κ. Σκρέκας µε δικές του επιλογές, έχει παραγ-
γείλει δύο φορτία φυσικού αερίου τα οποία δεν θα χρειαστούν
στην Ελλάδα και θα τα πληρώσουµε µε 20 εκατοµµύρια ευρώ
από το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης που µιλάγαµε προηγου-
µένως για τα 8 δισεκατοµµύρια. Αυτά είναι τα γαλάζια παιδιά.
Άφησαν δε το καλοκαίρι στο 4951 ελεύθερες τις άδειες για το
φυσικό αέριο. Τους λέγαµε τότε όταν σταµάτησαν οι άδειες λι-
γνίτη «σταµατήστε και το φυσικό αέριο» και δεν το σταµάτησαν.
Έδωσαν τη δυνατότητα να υπάρχει ένα χρονικό παράθυρο λίγων
µηνών και την προηγούµενη βδοµάδα λέει δεν παίρνουν άλλες
άδειες φυσικού αερίου. Δώσατε αυτή την περίοδο κάποιες άδειες
φυσικού αερίου, κύριε Σκρέκα; Θα το ψάξουµε αυτό πολύ καλά
να δούµε για ποιο λόγο αφήσατε οκτώ µήνες, γιατί εµείς το λέ-
γαµε τότε. Συµφωνούσαµε να κοπούν οι άδειες φυσικού αερίου.
Άρα από τη µια µεριά µας δεσµεύουν στο φυσικό αέριο. 

Το δεύτερο µεγάλο πρόβληµα όµως, του σχεδιασµού πέρα
από τον προγραµµατισµό της ενέργειας είναι τι γίνεται µε την
εξοικονόµηση. Τέσσερα χρόνια η εξοικονόµηση έχει χτυπήσει
κόκκινο µε σας. Το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» του 2020 αρχίζει να πληρώ-
νει τώρα µε τα χίλια ζόρια. Το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» του 2021 υλοποι-
είται το 2023, του 2022 δεν προκηρύχθηκε και του 2023 προεκλο-
γικό. Χάθηκε µια χρονιά ξαφνικά. Ακόµα του 2020, του κ. Χατζη-
δάκη έχει πρόβληµα πληρωµών.

Και ταυτόχρονα, κύριε Σκρέκα, θα έπρεπε να έχουν µπει από
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας 1 δισεκατοµµύριο τον
χρόνο στην Ελλάδα για έναν τοµέα τεχνικής παραγωγής που τον
ξέρουµε, που θα ενίσχυε την ελληνική παραγωγική βάση και τους
Έλληνες επαγγελµατίες. Δεν τα καταφέρατε. Δεν προκάµατε. Το
«ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» στην επιχειρηµατικότητα δεν ξεκίνησε, προ-
εκλογικά. Το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» στα δηµόσια κτήρια δεν ξεκίνησε.
Έτοιµο το «ΗΛΕΚΤΡΑ» από τον κ. Σταθάκη. Αυτό είναι η εξοικο-
νόµηση. Αυτή είναι η κατάσταση. 

Και βέβαια στην ενεργειακή δηµοκρατία και στις ΑΠΕ, τα εί-
παµε νωρίτερα. Πίσω στην αποθήκευση, δεν έχουµε ρυθµιστικό
πλαίσιο αποθήκευσης. Ίσως να είµαστε και η µόνη χώρα στην Ευ-
ρώπη, πάντως δεν έχουµε. Αποσπασµατικές παρεµβάσεις µε
στόχους τον αέρα. Και διαβάζουµε τώρα τελευταία ότι θα παρά-
γεται ενέργεια, κύριε Πρόεδρε, από ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, αλλά θα τη ρίξουµε στη θάλασσα. Δεν θα τη χρησιµο-
ποιούµε γιατί αν τη χρησιµοποιούµε υπάρχει κίνδυνος black out.
Αυτό έλεγαν τα δηµοσιεύµατα και συνεδρίαζε η Επιτροπή Κρί-
σεων χθες και προχθές, αν δεν κάνω λάθος. Αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα, γιατί ο στόχος δεν είναι η παραγωγή ενέργειας από
ΑΠΕ, αλλά είναι η συµµετοχή της ενέργειας στο ενεργειακό µεί-
γµα. 

Φαίνεται, λοιπόν, ότι δεν θα έχουµε δίκτυα, δεν θα έχουµε απο-
θήκευση, οι διαχειριστές δηλώνουν το σύστηµα είναι στα όρια
του, σχεδιασµό για το κλίµα και την ενέργεια δεν έχουµε. Και
αναρωτιέµαι, κύριε Σκρέκα, τώρα τι δελτίο Τύπου θα βγάλετε;
Σαν τη συνέντευξη Τύπου του Ιανουαρίου; Πώς θα καλύψετε ότι
αφήνετε πίσω ένα µπάχαλο, µε µόνη επιτυχία ότι παίρνετε τις επι-
δοτήσεις από τα λεφτά των πολιτών για να καλύψετε τα υπερ-
κέρδη που βγάζουν κάποιοι, ενώ οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
δεν έχουν δίκτυο και πιθανά η περίσσεια από ενέργεια ΑΠΕ θα
την πετάµε στη θάλασσα.

Αυτό θα είναι ο επίλογος της δικής σας θητεία.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σκρέκα, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Για εκπρόσωπος κόµµατος που πάγωσε τις ΑΠΕ επί
πέντε χρόνια, έχετε µεγάλο θάρρος και µεγάλο θράσος να λέτε
αυτά που λέτε σήµερα στην Αίθουσα. Δηλαδή πραγµατικά
απορώ.

Εγκαθιστούσατε 100 µε 200 MW τον χρόνο και εγκαθιστούµε

200 MW τον µήνα. Εσείς τον χρόνο 100 µε 200 MW, εµείς 200
MW τον µήνα ΑΠΕ. Και έχετε το θράσος και µιλάτε για ΑΠΕ, µι-
λάτε για πράσινη µετάβαση. Είχατε το λιγνίτη στο εθνικό σχέδιο
για την ενέργεια και το κλίµα το οποίο συνέστησε η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Πότε έκλειναν τα λιγνιτικά εργοστάσια, κύριε Φάµελλε;
Θυµάστε; Θυµάστε; 

Το 2030 υπήρχε παραγωγή από λιγνίτη, κύριε Φάµελλε, στο
ΕΣΕΚ που στείλατε στην Ευρώπη; Υπήρχε, κύριε Φάµελλε. Υ-
πήρχε παραγωγή από λιγνίτη το 2030. Σήµερα στο ΕΣΕΚ, το
οποίο εφαρµόζουµε και το οποίο αναθεωρούµε, λέµε ότι το 2028
θα αποσυρθούν τα λιγνιτικά εργοστάσια. Αυτό λέµε στο σηµε-
ρινό. Δεν λέµε το 2023, δεν λέµε το 2025. Αυτά είναι δικά σας.
Από το µυαλό σας τα βγάλατε. Στο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέρ-
γεια και το Κλίµα το οποίο έχουµε καταθέσει λέµε πως το 2028
θα έχουµε µηδέν παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από λιγνίτη.
Βεβαίως, για στρατηγική εφεδρεία µπορεί να παραµείνει για το
ένα απόγευµα τον χρόνο που µπορεί να χρειαστεί. Και άλλες
χώρες θα το κάνουν αυτό. Σταµατάνε να έχουν εµπορική λειτουρ-
γία τα λιγνιτικά εργοστάσια.

Σχετικά µε το φυσικό αέριο, για το οποίο λέγατε πάλι και τα
µπερδέψατε αν βγαίνουν άδειες φυσικού αερίου, αν δεν βγαί-
νουν, αν δώσαµε καινούργιες, να σας πω το εξής. Την παρου-
σίαση την έχετε, σας τη στείλαµε. Δεν είδατε ότι µειώνεται η
κατανάλωση φυσικού αερίου το 2030 σε σχέση µε σήµερα στο
επικαιροποιηµένο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα
κατά 30% ή 40%; Αν µειώνεται η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
από φυσικό αέριο κατά 40% µέχρι το 2030 και εσείς λέτε ότι
υπάρχουν κάποιοι που θα κατασκευάσουν φυσικό αέριο, κακό
του κεφαλιού τους, εκτός αν αντικαταστήσουν λιγνιτικές µονάδες
ή παλιότερα εργοστάσια φυσικού αερίου. Διότι φυσικά θα χρει-
αζόµαστε να έχουµε ισχύ για να στηρίζουµε το σύστηµα κάποιες
ώρες και κάποιες µέρες που δεν θα έχουµε παραγωγή από ΑΠΕ.

Για την αποθήκευση, τι κάνατε εσείς, κύριε Φάµελλε; Μήπως
εγκαταστάθηκε καµµιά µπαταρία και δεν το ξέρω; Μήπως λάβετε
έγκριση ενίσχυσης και στήριξης για να κατασκευασθούν συστή-
µατα αποθήκευσης στη χώρα; Ούτε ένα. Αµφιλοχία, αντλησοτα-
µίευση. Παίρνουµε το νερό το ανεβάζουµε σε µια µεγαλύτερη
δεξαµενή, πέφτει το νερό µετά και παράγει ηλεκτρική ενέργεια.
Όταν έχουµε πλεόνασµα από ενέργεια από ΑΠΕ ανεβάζουµε το
νερό στην πάνω δεξαµενή και όταν χρειαζόµαστε αφήνουµε το
νερό, κυλάει και παράγουµε ηλεκτρική ενέργεια 800 MW. Πρό-
κειται για ένα έργο από το οποίο έχουµε διασφαλίσει 250 εκα-
τοµµύρια ευρώ επιδότηση αν κοστίσει πάνω από 600 εκατοµ-
µύρια, έργα µηχανικού µε τοπική προστιθέµενη αξία. Έχει ξεκι-
νήσει και υλοποιείται τώρα επί ηµερών µας. Καταφέραµε αδει-
οδότηση, έγκριση, ενίσχυση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
Ανταγωνισµού σε χρόνο ρεκόρ για να µπορεί να ξεκινήσει. Εσείς
τι κάνατε γι’ αυτό; Τίποτα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποιος έβγαλε την περιβαλλοντική;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μπαταρίες. Είµαστε οι πρώτοι που καταθέσαµε
σχήµα ενίσχυσης για να κατασκευαστούν µπαταρίες αποθήκευ-
σης ηλεκτρικής ενέργειας από τον ήλιο και από τον άνεµο στην
Ευρώπη. Είµαστε η πρώτη χώρα, που πήρε έγκριση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού. Και έρχεστε εδώ και µιλάτε
όταν παγώσατε τις ΑΠΕ επί ηµερών σας; Οι ΑΠΕ επί ηµερών σας
ήταν µηδέν. Και µιλάτε; Πληρώσαµε πάνω από 2-3 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ φυσικό αέριο όλα αυτά τα χρόνια και θα πληρώσουµε
και τα επόµενα χρόνια επειδή εσείς για πέντε χρόνια δεν κάνατε
τίποτα σε ό,τι αφορά την πράσινη µετάβαση; Και µιλάτε εσείς για
ενεργειακή δηµοκρατία; Για πείτε µου, πόσα φωτοβολταϊκά κα-
τασκευάστηκαν στις στέγες των σπιτιών, των νοικοκυριών ή των
επαγγελµατιών ή των αγροτών για να συµψηφίζουν ηλεκτρική
ενέργεια; Πόσοι; Μερικοί θαρραλέοι, µερικοί πρωτοπόροι. Εµείς
έχουµε ανακοινώσει ένα πρόγραµµα και θα ανοίξει τις επόµενες
ηµέρες η πλατφόρµα και θα µπορέσουν εκατοντάδες χιλιάδες
Έλληνες να κατασκευάσουν ένα φωτοβολταϊκό στη στέγη τους.
Τι κάνατε εσείς γι’ αυτό; Και µιλάτε για ενεργειακή δηµοκρατία;
Σας τα είπα πριν. Εµείς εγκαταστήσαµε πέντε χιλιάδες µικρά φω-
τοβολταϊκά κι εσείς εγκαταστήσατε διακόσια και τριακόσια. Το
2022 εγκαταστάθηκαν πέντε χιλιάδες µικρά φωτοβολταϊκά. Μι-
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λάτε εσείς για ενεργειακή δηµοκρατία όταν είχαν παγώσει οι ΑΠΕ
και δεν µπορούσε κανένας µικρός επενδυτής να εγκαταστήσει
ένα φωτοβολταϊκό; Έχετε το θράσος και έρχεστε και εγκαλείτε
την Κυβέρνηση που έχει φέρει τα πάνω κάτω σε ό,τι αφορά την
ενεργειακή µετάβαση, όταν η Ελλάδα κατάφερε µέσα σε τρία
χρόνια να είναι η πρώτη χώρα στην Ευρώπη, που παράγει ηλε-
κτρική ενέργεια από τον ήλιο που δεν ήταν και κατάφερε να είναι
η όγδοη χώρα στον πλανήτη στη συνολική συµµετοχή των ΑΠΕ,
όταν φτάσαµε από το 29% που παραλάβαµε από εσάς στο 42%
και τώρα στο 46% η ενέργεια που καταναλώνουµε στη χώρα να
παράγεται από ΑΠΕ; Μέσα σε τρία χρόνια αυξήσαµε κατά 40%-
50% την ηλεκτρική ενέργεια, που παράγεται και διπλασιάσαµε
την ηλεκτρική ενέργεια που παράγεται από τις ΑΠΕ από το 2018
µέχρι σήµερα. Από έντεκα TWh φτάσαµε τις είκοσι TWh.

Νοµίζω πραγµατικά ότι το ότι έρχεστε εδώ και εγκαλείτε την
Κυβέρνηση, συγκρινόµενοι µάλιστα µε αυτά τα οποία κάνατε
εσείς, πραγµατικά πάει πάρα πολύ. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Περνάµε στην τέταρτη, µε αριθµό 613/26-3-2023, επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Μέτρα για την προστασία δανειοληπτών
ελβετικού φράγκου».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι δανειολήπτες ελβετικού φράγκου έχουν

πληρώσει ήδη το δάνειό τους και χρωστάνε δύο φορές το δάνειό
τους. Οι τράπεζες πόσα έχουν κερδίσει από αυτά τα δάνεια;
Πόση είναι η κερδοφορία των τραπεζών για τα δάνεια αυτά σε
ελβετικό; Είναι τεράστια προφανώς γιατί όλο αυτό είναι ένα κερ-
δοσκοπικό παιχνίδι απέναντι σε αυτούς τους πολίτες. Δεν το λένε
οι οργανώσεις τους, το λένε και οι αποφάσεις των δικαστηρίων.
Έχουµε τόσο την απόφαση του Αρείου Πάγου, που λέει ότι θα
ήταν λογικό να υπάρχει ένα δίχτυ προστασίας απέναντι στους
δανειολήπτες. Είναι αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις του 2015
και το 2017 οι οποίες ακυρώνουν τις πράξεις αναγνώρισης της
οφειλής γιατί αντίκεινται στα χρηστά ήθη. Γιατί προφανώς αν µι-
λάµε για τριπλασιασµό ενός δανείου, που πληρώνεται µάλιστα
και κανονικά, προφανώς µιλάµε για ένα ξεκάθαρο κερδοσκοπικό
παιχνίδι στις πλάτες πολιτών µε την ανοχή των κυβερνήσεων.

Έχουµε αποφάσεις και σε άλλες χώρες και στο Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο και στη Γαλλία ότι όλα αυτά τα δάνεια είναι καταχρη-
στικά. Έχουµε τον Συνήγορο του Καταναλωτή να σας καταθέτει
το 2015 πρόταση τροπολογίας σχετικά µε το θέµα και να ζητάει
την αποκατάσταση της δικαιοσύνης και άµεση ανακούφιση των
δανειοληπτών, να πληρώσουν για ό,τι δανείστηκαν. Έχουµε τον
Σύλλογο Δανειοληπτών Ελβετικού Φράγκου να καταθέτει ξανά
πέρυσι πρόταση τροπολογίας για µια δίκαιη νοµοθετική αποκα-
τάσταση της ισορροπίας µεταξύ παροχής - αντιπαροχής δανει-
οληπτών και τραπεζών µε προσδιορισµό µιας ενδιάµεσης ισοτι-
µίας ευρώ-ελβετικού φράγκου η οποία θα διέπει υποχρεωτικά
όλα τα συναφή δάνεια από την ηµεροµηνία ανατροπής της ισο-
τιµίας των δύο νοµισµάτων το 2015 και µέχρι σήµερα, λαµβανο-
µένου υπ’ όψιν του επιτοκίου που συµφωνήθηκε. Το ΜέΡΑ25
στηρίζει αυτή την πρόταση.

Έχω δύο ερωτήµατα, και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και
σας ευχαριστώ για την ανοχή: Γιατί αρνείστε τόσο καιρό να δείτε
τον Σύλλογο Δανειοληπτών Ελβετικού Φράγκου; Για ποιον λόγο
δεν τους δέχεστε και δεν συζητάτε µαζί τους; Δεσµεύεστε να εξε-
τάσετε την πρόταση, που έχει κατατεθεί πολλές φορές και εδώ
στη Βουλή για να σταµατήσει η οικονοµική αφαίµαξη που έχουν
υποστεί οι άνθρωποι αυτοί οι οποίοι διατρέχουν τον κίνδυνο να
χάσουν την περιουσία τους, ενώ αποπληρώνουν το δάνειό τους
κανονικά και βλέπουν να έχουν αποπληρώσει όλο το δάνειο και
οι οφειλές τους να βρίσκονται αυτή τη στιγµή στα 9 δισεκατοµ-
µύρια, ενώ έχουν ήδη αποπληρώσει πάνω από 7 δισεκατοµµύρια
γι’ αυτά που είχαν λάβει και τελικά θα είναι τρεις φορές αυτό που
λάβανε αυτό που θα συζητηθεί και βλέπουµε και στο µέλλον πού
θα βγει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Αρσένη.
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Θεό-

δωρος Σκυλακάκης.
Κύριε Σκυλακάκη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα και καλό

µήνα. Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Καλησπέρα, καλή εβδοµάδα και καλό µήνα.
Το θέµα για το οποίο µιλάµε δεν είναι ένα εύκολο θέµα για

τους ανθρώπους, που πήραν την οικονοµική απόφαση να δανει-
στούν σε ελβετικό φράγκο. Γιατί δεν είναι ένα εύκολο θέµα; Γιατί
η ισοτιµία τελικά του ελβετικού φράγκου σε σχέση µε το ευρώ
δεν ήταν αυτή που ανέµεναν όταν έλαβαν αυτό το δάνειο.

Είναι προφανές ότι κανένας δεν ήταν υποχρεωµένος να κάνει
δανειοδότηση σε ελβετικό φράγκο. Υπήρχε για όλους η δυνατό-
τητα να δανειστούν σε ευρώ και από την ώρα που αναλαµβάνεις
να δανειστείς σε ένα άλλο νόµισµα για να έχεις τα οφέλη του δα-
νεισµού σε ένα άλλο νόµισµα, αναλαµβάνεις και τους κινδύνους
αυτής της πράξης. 

Τώρα δεν µπορούµε να έχουµε εικόνα για το τι συνεπάγεται
για τους πιστωτικούς οργανισµούς αυτός ο δανεισµός, αλλά είναι
προφανές ότι ταυτόχρονα µε την παροχή µε µια τέτοια σύµβαση
και ο πιστωτικός οργανισµός αναλαµβάνει και αυτός έναν παρεµ-
φερή κίνδυνο και αν είναι να κάνει τη δουλειά του προασπίζοντας
τα συµφέροντα των δικών του µετόχων, πρέπει να αναλάβει και
τους κινδύνους για την περίπτωση που η ισοτιµία δουλέψει δια-
φορετικά, γιατί οι ισοτιµίες µπορούν να πάνε έτσι, µπορούν να
πάνε και αλλιώς. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν µπορεί το κράτος να παρεµβαίνει σε
τέτοιου είδους οικονοµικές συναλλαγές, παρά µόνο όταν προκύ-
πτουν στοιχεία ευαλωτότητας των συναλλασσοµένων, δηλαδή
µόνο όταν οι συναλλασσόµενοι έχουν από τη φύση των εισοδη-
µάτων τους και της κοινωνικής κατάστασής τους ανάγκη βοή-
θειας, όπως προκύπτει από τη βοήθεια του εξωδικαστικού µηχα-
νισµού ρύθµισης οφειλών που δίνει τη δυνατότητα στους δανει-
ολήπτες του ελβετικού φράγκου να λάβουν κατόπιν αίτησης ρύθ-
µιση των οφειλών τους. Αυτή δεν µπορεί να είναι, όµως,
γενικευµένη προστασία προς µια ολόκληρη κατηγορία. Κάποιος
µπορεί να πήρε ένα τέτοιο δάνειο και κατά τα άλλα να είναι ιδιαί-
τερα εύπορος. Γιατί θα πρέπει να παρέµβει το κράτος στις οικο-
νοµικές αποφάσεις ενός πολίτη; Μόνο όταν προκύπτει ευαλω-
τότητα υπάρχουν οι µηχανισµοί µε τους οποίους έρχεται κανείς
και βοηθά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ. Εσείς περιγράφετε ότι δεν

υπάρχει ευαλωτότητα. Αυτό δεν ισχύει. Εγώ ξέρω πολλές περι-
πτώσεις στη δυτική Αθήνα που κάποιοι άνθρωποι δεν είναι εύπο-
ροι. Θέλετε να πείτε ότι γι’ αυτό δεν συναντάτε καν τον Σύλλογο
Δανειοληπτών Ελβετικού Φράγκου; Ούτε η πολιτική ηγεσία τούς
συναντά. Αυτό που σας ζητάνε δεν προκύπτει από το κεφάλι
τους. Προκύπτει από τις δικαστικές αποφάσεις και προκύπτει και
από τον Συνήγορο του Καταναλωτή. Ο Συνήγορος του Κατανα-
λωτή, δηλαδή, κάνει κάποιο λάθος στην πρόταση που είχε κάνει;
Ποια είναι η απάντησή σας στον θεσµικό ρόλο του Συνηγόρου
του Καταναλωτή; Δηλαδή ο Συνήγορος του Καταναλωτή βλέπει
µια ευαλωτότητα που εσείς δεν βλέπετε; 

Να δούµε λίγο και την ουσία του θέµατος, γιατί για εµένα αυτό
το θέµα δείχνει το πόσο ανάλγητοι είστε, ανεξαρτήτως της οικο-
νοµικής κατάστασης στην οποία βρίσκεται ο κάθε άνθρωπος.
Αµέσως µετά απ’ αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα συζητήσουµε
για τους Ροµά και θα λέτε τα ίδια και θα µιλάτε για ευαλωτότητα
χωρίς να δίνετε καµµία προστασία στην ευαλωτότητα, οπότε µη
µας λέτε ότι για τους ευάλωτους κάνετε κάτι, γιατί οριζόντια η
πολιτική που υλοποιεί η Κυβέρνηση, άσχετα από το τι διακηρύσ-
σει, είναι ότι όποιου δανείστηκε θα πάει το δάνειό του κάποια στι-
γµή σε funds και θα χάσει το σπίτι του, µε ελάχιστες εξαιρέσεις.
Αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν να χρωστούν πολύ περισσότερα απ’
αυτούς που έχουν κόκκινα δάνεια, όµως στο τέλος θα έχουν,
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όταν τριπλασιάζεται το αρχικό ποσό.
Εσείς εδώ πέρα µ’ αυτό που µας λέτε περί ευαλωτότητας έρ-

χεστε στην ουσία να καλύψετε το πλιάτσικο που κάνουν οι τρά-
πεζες, γιατί για πλιάτσικο πρόκειται. Όταν οι τράπεζες δεν έχουν
την πραγµατική αυτή έκθεση, γιατί ήταν λογιστικό το δάνειο και
όχι πραγµατικό σε ελβετικό φράγκο και ήταν ένα κερδοσκοπικό
παιχνίδι των τραπεζών, οι τράπεζες έβγαλαν τα χρήµατά τους και
τώρα βέβαια, ανεξαρτήτως από το ποιο ήταν το ρίσκο τους, που
ήταν ανύπαρκτο, καλούνται να πληρώσουν οι πολίτες και είναι
καταχρηστικό γιατί επικαλούνται και οι ίδιοι την έλλειψη διαφά-
νειας και ενηµέρωσης κατά τη σύναψη του δανείου έτσι κι αλ-
λιώς. 

Επειδή ξέρουµε ότι η πολιτική σας είναι το ίδιο ανάλγητη είτε
είναι κάποιος απόλυτα ευάλωτος είτε ανήκει στη µεσαία τάξη -
αυτό γίνεται προφανές από αυτή τη συζήτηση εδώ πέρα- σας κα-
λούµε να αλλάξετε στάση, να δεχθείτε αυτή την τροπολογία, η
οποία είναι µια σταθµισµένη τροπολογία, µιλάει για ανάληψη µε-
γαλύτερου κόστους από αυτό που ανέλαβαν υπογράφοντας το
δάνειο, όµως να αναλάβουν ένα κόστος το οποίο δεν θα αυξάνε-
ται διαρκώς κάθε µέρα που περνάει, αλλά κάποια στιγµή οριοθε-
τείται και αποπληρώνεται, εκτός αν δεν σας ενδιαφέρει η απο-
πληρωµή των δανείων, κύριε Υπουργέ, και σας ενδιαφέρει πώς
οι τράπεζες θα πάρουν τα σπίτια τους. Αν σας ενδιαφέρει αυτό,
καλώς κάνετε. Αν σας ενδιαφέρει, όµως, η αποπληρωµή των δα-
νείων, να µη γίνουν κόκκινα, να µην πληρώνουν τις εγγυήσεις του
σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ», να µη χάσουν οι άνθρωποι τα σπίτια τους,
τότε βρείτε λύση. Υπάρχουν πολιτικές λύσεις. Αυτές σας ζητάµε
και αυτό κάνουν και άλλες χώρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Αρσένη.

Κύριε Σκυλακάκη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Είναι σαφές ότι ο κ. Αρσένης -φαίνεται και από την επί-
καιρη ερώτηση που θα ακολουθήσει, στην οποία έκανε αναφορά-
δεν αντιλαµβάνεται την έννοια του δανείου και επίσης δεν αντι-
λαµβάνεται ότι από τα δάνεια, όταν δεν πληρώνονται, ένα µεγάλο
τους κοµµάτι οδηγείται στον φορολογούµενο, διότι µετά, αφού
χάνουν οι τράπεζες και οι τραπεζίτες την αξία των µετοχών τους,
οι οποίες στη δική µας περίπτωση πήγαν σε πάρα πολύ µικρά
ποσά, µετά ήλθε ο φορολογούµενος και έβαλε χρήµατα στις τρά-
πεζες. Μάλιστα, µε τη βοήθεια του Αρχηγού του κ. Αρσένη, του
κ. Βαρουφάκη, ο φορολογούµενος πλήρωσε πανάκριβα εκείνο
το «σπορ» του κλεισίµατος των τραπεζών το 2015, πανάκριβα και
πολλαπλώς. 

Με αυτή την άνεση, λοιπόν, που χαρακτηρίζει το ΜέΡΑ25 σε
σχέση µε το «κλείνω-ανοίγω τις τράπεζες και στέλνω λογαριασµό
στον φορολογούµενο», µας οµιλεί για αναλγησία.

Λοιπόν, δεν υπάρχει µεγαλύτερη αναλγησία από το να στέλνεις
για την ιδεοληψία ή για την προσωπική σου προβολή δισεκατοµ-
µύρια, δεκάδες δισεκατοµµύρια λογαριασµό στον φορολογού-
µενο, τα οποία πλήρωσε στη συνέχεια των ετών του µνηµονίου
του ΣΥΡΙΖΑ µε πανάκριβη και αγριευτική φορολογία από πάσης
πλευράς. Πλήρωσε απίστευτα ο λαός αυτή την ελαφρότητα µε
την οποία διαχειρίζεστε αυτά τα θέµατα.

Σε σχέση τώρα µε το πόσο βοηθήσαµε και µε το ότι ήµασταν
ανάλγητοι, εµείς ήρθαµε στη διάρκεια της πανδηµίας και πήραµε
ειδικά µέτρα για όλους τους δανειολήπτες µε το περίφηµο πρό-
γραµµα «ΓΕΦΥΡΑ», εξαιρετικά ευνοϊκά µέτρα και τώρα πιέζουµε
τις τράπεζες πάλι να το κάνουν και ήδη ανακοίνωσαν ένα κοµµάτι
για τους δανειολήπτες. Φέραµε και έναν εξωδικαστικό συµβιβα-
σµό και βεβαίως και ο εξωδικαστικός και η δυνατότητα των ρυθ-
µίσεων που έχουν ξεκινήσει δίνουν βοήθεια σε αυτούς που
θέλουν να τακτοποιήσουν τα δάνειά τους.

Όµως, η θεωρία ότι κάποιος δανείζεται και έρχεται ο φορολο-
γούµενος και του καλύπτει τους κινδύνους του δανεισµού δεν
µπορεί να εφαρµοστεί και δεν πρέπει να εφαρµόζεται σε καµία
οικονοµική πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 630/27-3-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό

Οικονοµικών, µε θέµα: «Εξώσεις και επιστροφή στους καταυλι-
σµούς η νέα στεγαστική πολιτική για τους Έλληνες Τσιγγάνους».

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εδώ αποκαλύπτεται ακριβώς η γυµνή αλήθεια

της πολιτικής σας και η γυµνή αλήθεια της πολιτικής σας είναι
ότι είναι όλα για τις τράπεζες. Γι’ αυτό σας ενόχλησε η διαπρα-
γµάτευση του 2015 και ακόµη σας τσουρουφλάει η απόφαση του
δηµοψηφίσµατος, την οποία φρόντισε, βέβαια, ο ΣΥΡΙΖΑ να την
ανατρέψει και έτσι τώρα είστε σε αγαστή συνεργασία και δεν
υπάρχει κανένα πρόβληµα. 

Σας έχω φέρει εδώ πέρα τρεις φορές για τα δάνεια των Ελλή-
νων Τσιγγάνων και εσείς επαναλαµβάνετε για τον εξωδικαστικό
συµβιβασµό, ο οποίος δεν λειτουργεί, το ξέρετε. Είναι, όµως, η
καραµέλα που µας πετάτε σε κάθε συζήτηση περί της λεηλασίας
που γίνεται στα σπίτια των πιο ευάλωτων ανθρώπων, είναι αυτό
που µας επαναλαµβάνετε διαρκώς. Δεν µπορεί να γίνει εξωδικα-
στικός συµβιβασµός, όπως είχατε τάξει στην προηγούµενη οµιλία
σας και τρέξανε πολίτες που σας άκουσαν για να δοκιµάσουνε. 

Ξέρετε πόσο κοστίζει η διαδικασία να πάνε να βρουν ένα δικη-
γόρο, έναν λογιστή για να το κάνει; Από 600 έως 1.200 ευρώ για
ανθρώπους που ζουν µε το ΚΕΑ, που παίρνουν 300 ευρώ το µήνα.
Ξέρετε ποια είναι τα κριτήρια; Είναι ηλικιακά και είναι και οικονο-
µικά. Όταν δεν σου περισσεύει κάτι από τα 300 ευρώ το µήνα -
και κύριε Σκυλακάκη, νοµίζω αντιλαµβάνεστε ακόµη και εσείς ότι
µε 300 ευρώ το µήνα δεν σου περισσεύει κάτι- η τράπεζα δεν
µπορεί να σου κάνει κάποια πρόταση. Τι να σου πει; Δώσε µου
ένα ευρώ, δώσε µου µισό ευρώ; 

Όταν έχουν περάσει είκοσι και επιπλέον χρόνια από τότε που
συνάφθηκε το δάνειο και είσαι σε µια ηλικία πιθανότατα άνω των
εξήντα πέντε και δεν πληροίς τα ηλικιακά κριτήρια, επίσης, δεν
µπορεί να σου κάνει πρόταση η τράπεζα. Άρα, σε ποιον εξωδικα-
στικό µηχανισµό θέλατε να αφήσετε όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους, αφού δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα.  

Η δυνατότητα είναι µία: Να κουρευτούν, να διαγραφούν τα δά-
νεια όσων τεκµηριωµένα δεν µπορούν να τα αποπληρώσουν. Και
ξέρετε ποιοι είναι αυτοί, γιατί η πλειοψηφία των ανθρώπων, των
Ελλήνων Τσιγγάνων, που εσείς είπατε σε άλλη απάντησή σας ότι
είναι κακοπληρωτές, λάβανε αυτά τα δάνεια ούτε καν από την
τράπεζα, αλλά από τους οικείους δήµους, µε κριτήρια ποιος έχει
τη χαµηλότερη οικονοµική δυνατότητα, ποιος έχει τη µεγαλύτερη
ευαλωτότητα, ποιος έχει τη µεγαλύτερη πιθανότητα να µην µπο-
ρέσει να το πληρώσει, γιατί ήταν κοινωνική πολιτική και δεν ήταν
δάνειο. 

Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, που ξέρατε όταν δίνατε τα δάνεια
και επί Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν θα αποπληρωθούν, αυτή τη
στιγµή ως εκ θαύµατος δεν µπορούν να πληρώσουν το δάνειό
τους. Και εσείς θέλετε να πάρετε τα σπίτια αυτών των σαράντα
πέντε χιλιάδων Ελλήνων Τσιγγάνων και να τους στείλετε πίσω
στους καταυλισµούς και στην ηπατίτιδα, στη µεγαλύτερη πολι-
τική επανένταξη στην ιστορία της χώρας µας; Πείτε µας, αν δεν
διαγράψετε τα δάνειά τους, πώς θα εξασφαλίσετε ότι δεν θα γυ-
ρίσουν στους καταυλισµούς;

Μην µας πείτε για το δεκαετές πρόγραµµα δεν χάνω ενοίκιο
για να µείνω για δέκα χρόνια και µόνο έτσι µένω στο σπίτι µου
και το χάνω µετά από δέκα χρόνια, είναι ένα πρόγραµµα για το
οποίο δεν υπάρχει καν η πλατφόρµα για να µπει κανείς, άσχετα
πόσο ανάλγητο είναι να το χάσουνε απλά µε καθυστέρηση το
σπίτι τους. 

Οπότε, πείτε µας τι θα κάνετε για να µη γυρίσουν αυτοί οι άν-
θρωποι στους καταυλισµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Αρσένη.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Θε-
όδωρος Σκυλακάκης για τρία λεπτά

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πολλαπλώς έχουµε απαντήσει. Ο κ. Αρσένης ακούραστα την
επαναφέρει και εγώ ακούραστα θα απαντώ.

Με το άρθρο 293 του ν.4738/2020 δώσαµε τη δυνατότητα σε
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αυτούς που έχουν κατάπτωση εγγύησης, γιατί περί αυτών οµι-
λούµε -δεν οµιλούµε για κάποιους που πήραν ένα δάνειο, οµι-
λούµε γι’ αυτούς που πήραν δάνεια µε εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου- όταν πέφτει η εγγύηση γι’ αυτούς τους ανθρώπους
άσχετα µε το πότε σταµάτησαν να αποπληρώνουν, τους δίνουµε
τη δυνατότητα από την ώρα που θα τους έρθει η βεβαίωση της
υποχρέωσης από την εφορία να ρυθµίσουν αυτό το δάνειο, ό,τι
έχει µείνει, µε εκατόν είκοσι δόσεις, µε µία δεκαετία. Δηλαδή,
τους δίνουµε στην πραγµατικότητα αντί για είκοσι χρόνια που
είχαν το αρχικό τους δάνειο -είναι ένα σύνηθες δάνειο αυτό- να
το αποπληρώσουν σε τριάντα χρόνια. 

Η θεωρία του κ. Αρσένη είναι ότι τα δάνεια δεν είναι δάνεια,
είναι κάτι άλλο επειδή είχαν την εγγύηση του ελληνικού δηµο-
σίου. Προφανώς και αυτός έχει την ίδια άποψη µε τον κ. Βαρου-
φάκη, που αντιµετώπιζε έτσι το ελληνικό χρέος. Έλεγε ότι το
ελληνικό χρέος είναι δάνειο, αλλά δεν είναι δάνειο, δεν υποχρε-
ούµεθα να το επιστρέψουµε πίσω και θα κάνουµε επανάσταση.
Η επανάσταση, όπως θυµόµαστε, είχε έναν πολύ απλό χαρα-
κτήρα, κλείσαµε τις τράπεζες τις ελληνικές όχι τις τράπεζες των
Ευρωπαίων, οι Ευρωπαίοι µια χαρά ανοικτές είχαν τις τράπεζες
και στείλαµε µερικές δεκάδες δισεκατοµµύρια, τον λογαριασµό
στον Έλληνα φορολογούµενο, ο όποιος Έλληνας φορολογούµε-
νος το πλήρωσε µε το αίµα του αυτό το πράγµα.

Οποιοσδήποτε ανήκει σε µια ευάλωτη κοινωνική οµάδα µπορεί
προφανώς να µπει τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Δεν είναι τόσο
µεγάλες οι δυσκολίες και αν θέλετε και νοµική βοήθεια µπορούν
να έχουν και οτιδήποτε άλλο θέλετε να συζητήσουµε για τη διευ-
κόλυνση εισόδου στον εξωδικαστικό. Μόνο που εκεί θα πρέπει
να δείξει, όποιος έχει, και την περιουσία του, κινητά, ακίνητα, τα
πάντα και να γίνει µια ενδελεχής εξέταση και να διαχωριστούν
αυτοί που έχουν ανάγκη από αυτούς που το χρησιµοποιούν προ-
σχηµατικά. Γνωρίζουµε όλοι ότι σε όλες τις κοινωνικές οµάδες
υπάρχουν και οι δύο κατηγορίες. Δεν υπάρχουν µόνο ευάλωτοι
σε καµµία ευρεία κοινωνική οµάδα. Και γι’ αυτό και ο εξωδικαστι-
κός µπορεί να έρθει σε συνέχεια της ρύθµισης των εκατόν είκοσι
δόσεων, δηλαδή µπορείς, έχεις το χρόνο να προσπαθείς να κά-
νεις µια ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων και αν δεν µπορείς
ούτε και αυτή να την φέρεις εις πέρας µετά µπορείς να πας στον
εξωδικαστικό. Μέχρι τότε δεν πρόκειται να συµβεί οτιδήποτε
στην οικεία σου. 

Αυτό πρέπει να είναι σαφές στους ενδιαφερόµενους. Για κά-
ποιους που είχαν χάσει το δικαίωµα, που ήταν παλιννοστούντες
και κάποιους ακόµη, φέραµε διατάξεις πρόσφατα για να αποκα-
ταστήσουµε εκ των υστέρων το δικαίωµά τους αυτό. Η γνώµη
µου είναι ότι όσοι µπορούν, πράγµατι, να το ρυθµίσουν πρέπει
να πάνε σε εκατόν είκοσι δόσεις και για τους υπόλοιπους αν χρει-
άζεται οποιαδήποτε βοήθεια για να προσφύγουν στον εξωδικα-
στικό συµβιβασµό ευχαρίστως να το συζητήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προσπαθώ να καταλάβω. Άνθρωποι που ζουν

µε 300 ευρώ, στις εκατόν είκοσι δόσεις ποια θα είναι η δόση
αυτή; Δηλαδή, έχει κάποιος 300 ευρώ και έχει ένα χρέος 60.000
ευρώ, µπορεί να έχει πάει στις 90.000, να το βάλουµε σε εκατόν
είκοσι δόσεις. Πείτε µου εσείς, που είστε και αρµόδιος Υπουργός,
πόσο θα είναι το ποσό κάθε δόσης; Πώς θα καλυφθεί από το επί-
δοµα των 300 ευρώ που παίρνει;

Θέλω να καταλάβω εδώ πέρα ποια είναι η πολιτική σας για να
µην βρεθούν αυτοί οι άνθρωποι στους καταυλισµούς. Το ερώ-
τηµα µου είναι πολύ σαφές, δεν είναι γενικό. Σας ρωτάω τι µέτρα
παίρνετε για να µην βρεθούν αυτοί οι άνθρωποι στους καταυλι-
σµούς. Μου λέτε ότι οι κοινωνικές υπηρεσίες θα τους βοηθήσουν
να κάνουν τις δηλώσεις. Ποιες κοινωνικές υπηρεσίες; Ποιες κοι-
νωνικές υπηρεσίες θα µπορέσουν για να πάνε οι άνθρωποι; Σας
το λέω πολύ σοβαρά. Πείτε µας ποιες είναι αυτές οι κοινωνικές
υπηρεσίες που θα τους βοηθήσουν να κάνουν τις δηλώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Προφανώς, δεν θα µου πείτε γιατί δεν έχετε ιδέα, διότι δεν
ασχολείστε µε αυτό το ζήτηµα. Δεν σας ενδιαφέρει από ό,τι κα-

ταλαβαίνω. Αν σας ενδιαφέρει και κάνω λάθος, που το ελπίζω -
δεν το πιστεύω, αλλά το ελπίζω-, πείτε µου τι µέτρα θα πάρετε
για να µην πάνε αυτοί οι άνθρωποι πίσω στους καταυλισµούς,
στους αρουραίους και στην ηπατίτιδα. Τι µέτρα θα πάρετε για να
µην βρεθούν αυτοί οι άνθρωποι στην πλήρη εξαθλίωση; 

Γιατί, όταν πήραν αυτά τα δάνεια, τους τα έδωσε η πολιτεία.
Ναι, έχετε δίκιο, δάνεια είναι και είχαν την εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου. Αλλά ξέρουµε όλοι ότι αυτά δεν έπρεπε να ήταν δά-
νεια, έπρεπε να ήταν επιδοτήσεις, για να µπορούν αυτοί οι άνθ-
ρωποι που δεν µπορούν να αποπληρώσουν το δάνειο, να πάρουν
σπίτι. Ή θα µπορούσε να πάει η πολιτεία και να κάνει αντί για κα-
ταυλισµούς, σπίτια. Η πολιτεία δεν έκανε και γι’ αυτό έδωσε ένα
δάνειο. Το δάνειο, όµως, αυτό ξέρουµε ότι δεν µπορεί να απο-
πληρωθεί. 

Σταµατήστε, σας παρακαλώ, να µιλάτε για κακοπληρωτές. Αν
θέλετε να µιλήσετε για κακοπληρωτές, ελάτε εδώ και πείτε µου
από τους Έλληνες τσιγγάνους που έχουν πάρει δάνειο, πόσους
εκτιµάει το Υπουργείο Οικονοµικών ότι είναι κακοπληρωτές.
Θέλω να έρθετε και να µου πείτε, αν είναι έξι χιλιάδες τα δάνεια,
ποια είναι η επίσηµη εκτίµησή σας ότι είναι οι κακοπληρωτές;
Είναι ένας, δύο ή πέντε; Πείτε µου. Είναι δέκα; Ρυθµίστε κάτι για
τους κακοπληρωτές. Κυνηγήστε τους. 

Να µιλήσουµε για τους υπόλοιπους; Γιατί, όταν µιλάµε για την
πιο εξαθλιωµένη κοινωνική οµάδα της χώρας µας, το να µιλάµε
για κακοπληρωτές νοµίζω ότι είναι εργαλειοποίηση του όρου, η
οποία έχει γίνει κατά συρροή από την Κυβέρνησή σας και άλλες
κυβερνήσεις. Και από τον κ. Τσακαλώτο είχαµε ακούσει αντίστοι-
χες απαντήσεις για το moral hazard και το να αγοράσει κανείς το
δάνειο στην αξία που το αγοράζουν τα funds.

Οπότε, σάς ζητάµε κάτι πάρα πολύ απλό. Πώς αυτοί οι άνθρω-
ποι πρακτικά, βήµα-βήµα, δεν θα χάσουν το σπίτι τους, δεν θα
γυρίσουν πίσω στους καταυλισµούς, στους αρουραίους και στην
ηπατίτιδα. Πολύ πρακτικά πράγµατα. Δεν θέλουµε «µα-µου, µα-
µα»! Πώς αυτοί οι άνθρωποι δε θα επιστρέψουν στους καταυλι-
σµούς; Αυτό θέλουµε να µας πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, εγώ δεν µίλησα για κακοπληρωτές ή για καλοπλη-
ρωτές. Το τι είναι «κακοπληρωτής» και τι όχι, δεν το χρησιµοποί-
ησα ποτέ και απορώ γιατί αναφέρατε αυτή τη λέξη. Εγώ είπα
πολύ απλά ότι οι άνθρωποι δεν έχουν πάντα την οικονοµική κα-
τάσταση, που ισχυρίζονται ότι έχουν. Μπορεί να µετέχουν κά-
ποιοι από αυτούς, οποιασδήποτε κοινωνικής οµάδας, στην πα-
ράτυπη οικονοµία και να έχουν πρόσθετα εισοδήµατα. Αυτό δεν
το ξέρω. Όλη η άσκηση του εξωδικαστικού συµβιβασµού βρίσκε-
ται στη συγκέντρωση των στοιχείων, όσο καλύτερα µπορεί να
γίνει, για να διασφαλιστεί ότι ο φορολογούµενος.

Διότι προσέξτε τώρα τι θα γίνει. Όταν θα πέφτει αυτή η εγ-
γύηση, ο πρώτος που θα πληρώσει το φορολογούµενος. Αυτός
είναι ο σίγουρος καλοπληρωτής, διότι θα έρθει και θα βάλει το
ποσό της εγγύησης. Η τράπεζα θα τα πάρει τα λεφτά, διότι το
δηµόσιο εγγυήθηκε. Συνεπώς, θα πληρωθεί το ποσό της εγγύη-
σης από τον φορολογούµενο και µετά θα έρθουµε και θα πούµε
στον φορολογούµενο: Πλήρωσες τώρα και έχεις µια σχέση µε
τον άνθρωπο που πήρε το δάνειο εγγυηµένα και έστειλε αυτόν
τον λογαριασµό στον φορολογούµενο. Και εύλογα θα έρθει ο φο-
ρολογούµενος -τον οποίο ποτέ δεν εκπροσωπείτε διότι είπαµε τι
περιποίηση έκανε ο Αρχηγός του κόµµατός σας, του έστειλε µε-
ρικές δεκάδες δισεκατοµµύρια επιπλέον φόρους να πληρώσει-
και θα πει: «Παιδιά, εντάξει, τα πληρώσαµε αυτά τα λεφτά, αλλά
να δούµε τώρα αν τα πληρώσαµε καλώς ή κακώς;». 

Αυτή είναι η έννοια του εξωδικαστικού συµβιβασµού, ότι έρχε-
ται ο ευάλωτος δανειολήπτης που τελικά δεν πλήρωσε το δάνειό
του και του δίνεις δυνατότητες. Ειδικά για αυτά τα χρέη που είναι
χρέη δηµοσίου προς την ΑΑΔΕ, προβλέπονται έως διακόσιες σα-
ράντα δόσεις, δηλαδή είκοσι χρόνια ακόµα, µε διαγραφή έως
75% της βασικής οφειλής και ως 95% των προσαυξήσεων. Ανα-
λαµβάνει, δηλαδή, µέσω αυτής της διαδικασίας ο φορολογούµε-
νος ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι του δανείου. Αλλά πρέπει να γίνει
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η διαδικασία. Δεν µπορεί να γίνει µε γενική ρύθµιση, όπως θέλετε
εσείς, επί δικαίων και αδίκων. 

Πρέπει να γίνει η διαδικασία, διότι στο τέλος και ο φορολογού-
µενος έχει ψυχή, δεν είναι άψυχο ον, δεν είναι φαντασιακό υπο-
κείµενο. Είναι πραγµατικός. Είναι ο άνθρωπος, που αγόρασε στο
σουπερµάρκετ και πλήρωσε ΦΠΑ. Είναι ο άνθρωπος, που έβγαλε
χρήµατα και πλήρωσε φόρο εισοδήµατος. Είναι ο άνθρωπος, που
µετακινήθηκε µε βενζίνη ή µε ντίζελ µε το µηχανάκι ή µε το αυτο-
κίνητο και πλήρωσε ειδικό φόρο κατανάλωσης. Αυτός είναι ο φο-
ρολογούµενος και αυτού τα συµφέροντα φοβούµαι ότι δεν σας
ενδιαφέρουν καθόλου, µα καθόλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 607/23-3-2023 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Τακτοποίηση θέµατος τίτλων ιδιοκτησιών ορεινού όγκου
και συνολικά στην ευρύτερη περιοχή της Θράκης».

Κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα αρκετά σηµαντικό θέµα που απασχο-

λεί τους Θρακιώτες και απασχόλησε και την ειδική διακοµµατική
επιτροπή για έναν ολόκληρο χρόνο και µάλιστα κατά την επί-
σκεψη της Προέδρου κ. Μπακογιάννη µαζί µε τα στελέχη των
άλλων κοµµάτων στη Θράκη, το είχαµε εξαντλήσει. 

Σηµαντικός αριθµός πολιτών της µειονότητας στον ορεινό
όγκο της Θράκης κυρίως, αλλά και συνολικά σε όλη την ευρύ-
τερη περιοχή -και όχι µόνο µειονοτικοί, αλλά και παλιννοστούντες
και διάφοροι- δεν διαθέτουν τίτλους ιδιοκτησίας. Κατέχουν κά-
ποια κοµµάτια τα οποία δεν είναι βέβαια δασικές εκτάσεις, δεν
είναι καταπατηµένα ιδιοκτησιακά κοµµάτια και υπάρχει αυτό το
θέµα, η έλλειψη τίτλων. Υπάρχει το αµάχητο τεκµήριο πάντα ότι
όταν δεν υπάρχει τίτλος ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο, µε αποτέ-
λεσµα σε διάφορες περιπτώσεις κτηµατολογικών διαφορών ή
κατά τη δήλωση µόνο, πάντοτε έρχεται το ελληνικό δηµόσιο και
κάνει ένσταση.

Θυµίζω ότι είχε θεσµοθετηθεί το 2012 επί κυβερνήσεως τότε
της Νέας Δηµοκρατίας µαζί µε τον κ. Βενιζέλο, µια ειδική νοµιµο-
ποίηση αυθαιρέτων κτισµάτων εάν αφορούν την πρώτη κατοικία
µε µειωµένο πρόστιµο, χωρίς να θεραπεύεται, βέβαια, το πρό-
βληµα έλλειψης νοµιµοποιητικών εγγράφων. Αυτό ήταν θετικό και
έδωσε όντως µια διέξοδο τότε προκειµένου κάπου, κάπως οι άν-
θρωποι να διευκολυνθούν για να αποκτήσουν τίτλους. 

Στην έκθεση και της διακοµµατικής επιτροπής, όπως σας είπα,
υπάρχει ειδική παράγραφος, που αναφέρεται σε αυτό το θέµα
και µάλιστα καλεί το ελληνικό κράτος να επιταχύνει την επίλυση
του θέµατος των τίτλων ιδιοκτησίας συµπεριλαµβανοµένης και
της κοινότητας των παλλινοστούντων, διότι αυτό το θέµα δηµι-
ουργεί µεγάλη ανασφάλεια, οικονοµική και κοινωνική. Διότι όσο
δεν λύνονται αυτά τα θέµατα της ιδιοκτησίας, δεν µπορεί να γίνει
καµία ανάπτυξη στην περιοχή. 

Βάσει και του πορίσµατος, αλλά και της µελέτης που έγινε,
κύριε Υπουργέ, η ερώτηση είναι πάρα πολύ απλή. Πότε και µε
ποιους όρους και µε ποιες προϋποθέσεις σκέπτεται η Κυβέρνηση
να εφαρµόσει το κεφάλαιο της έκθεσης της διακοµµατικής επι-
τροπής για την ανάπτυξη της Θράκης, που αφορά τους τίτλους
ιδιοκτησίας του ορεινού όγκου και της ευρύτερης περιοχής, η
έλλειψη των οποίων προκαλεί κατά κοινή παραδοχή την περαι-
τέρω υποβάθµιση περιοχών και κοινωνικών οµάδων στη συγκε-
κριµένη περιοχή;

Σαφώς, ίσως χρειάζεται να συσταθεί και µια διυπουργική επι-
τροπή. Θα ακούσουµε την απάντησή σας. Δεν είναι µόνο δική
σας αρµοδιότητα βέβαια, του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Άπτονται και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, όπως και
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, αλλά το θέµα επειδή είναι υψίστης σηµασίας
τουλάχιστον σήµερα, πριν κλείσει η Βουλή µετά τις 22 του µηνός,
θα ήθελα την πρώτη εκτίµησή σας -να µας ακούσουν οι συµπο-
λίτες µας στην περιοχή γι’ αυτό το τόσο σηµαντικό θέµα- για το
εάν η Κυβέρνησή σας έχει υλοποιήσει κάποιο σχέδιο, κύριε
Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι δεδοµένο το ενδιαφέρον της Κυβέρνη-
σης για την περιοχή της Θράκης. Εκφράζεται µε πάνω από τρια-
κόσια εξήντα έργα στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης, µε προϋπολογισµό ύψους 6,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
που περιλαµβάνονται στο ειδικό αναπτυξιακό σχέδιο που παρου-
σίασε ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, κατά την περιο-
δεία του στην περιοχή, τον περασµένο Ιανουάριο. 

Στο πλαίσιο αυτό έχουν ήδη δροµολογηθεί έργα, όπως η ανα-
βάθµιση νοσοκοµείων και κέντρων υγείας, ενώ µέσα από τη χρη-
µατοδότηση υποδοµών και έργων στον τοµέα των µεταφορών
έχουν ήδη τεθεί οι βάσεις για τη δηµιουργία νέων αναπτυξιακών
προοπτικών για την περιοχή. 

Σε ό,τι αφορά στην ερώτηση που καταθέσατε για τα ιδιοκτη-
σιακά δικαιώµατα κατοίκων του ορεινού όγκου στην ευρύτερη
περιοχή της Θράκης, προφανώς αναφέρεστε σε ακίνητα τα
οποία κατέχουν ιδιώτες χωρίς τίτλους ιδιοκτησίας. Υπάρχουν
όµως τα εξής σηµεία που πρέπει να καλυφθούν ή για την ακρί-
βεια να διευκρινιστούν: 

Πρώτον, εάν αυτά τα ακίνητα βρίσκονται εντός δασικών ή µη
δασικών εκτάσεων ή εκτάσεων που εµπίπτουν σε περιοχές «NA-
TURA 2000». Δεύτερον, εάν διεκδικούνται από το ελληνικό δηµό-
σιο και συγκεκριµένα από το Υπουργείο Οικονοµικών και τρίτον,
εφόσον διεκδικούνται, σε ποια βάση στηρίζεται η διεκδίκηση, δη-
λαδή, αν είναι καταγεγραµµένα στο Μητρώο Ακινήτων Δηµόσιας
Περιουσίας του Υπουργείου Οικονοµικών ή αν αποτελούν δασικά
ακίνητα στα οποία ισχύει το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου
ή ακίνητα στα οποία οι ιδιώτες δεν αποδεικνύουν χρησικτησία
έναντι του δηµοσίου. Συνεπώς, το θέµα σχετίζεται µε την ανα-
γνώριση της κυριότητας ιδιωτών επί ακινήτων στα οποία το ελ-
ληνικό δηµόσιο µπορεί, ενδεχοµένως, να θεµελιώνει ιδιοκτησία
και ως εκ τούτου έτσι µπορεί να θίγεται η δηµόσια περιουσία. 

Από το αρχείο που τηρείται στην οικεία Κτηµατική Υπηρεσία
του Νοµού Ξάνθης, στη χωρική αρµοδιότητα της οποίας ανήκουν
τα ακίνητα, που περιγράφονται στην επίκαιρη ερώτηση, προκύ-
πτει ότι στην ορεινή περιοχή και συγκεκριµένα: Πρώτον, στον
Δήµο Μύκης είναι καταγεγραµµένα συνολικά εκατόν σαράντα
πέντε δηµόσια κτήµατα, εκ των οποίων τα εβδοµήντα έξι δεν
έχουν εντοπιστεί, δεν έχουν δηλωθεί στο σύνολό τους στο Εθνικό
Κτηµατολόγιο και δεύτερον, στη Δηµοτική Ενότητα Σταυρούπο-
λης του Δήµου Ξάνθης, είναι καταγεγραµµένα συνολικά εβδοµή-
ντα δύο δηµόσια κτήµατα, εκ των οποίων τα είκοσι οκτώ δεν
έχουν εντοπιστεί. 

Τα συγκεκριµένα δηµόσια κτήµατα έχουν δηλωθεί στο Εθνικό
Κτηµατολόγιο από την Κτηµατική Υπηρεσία του Νοµού Ξάνθης
και όπως µας ενηµερώνουν οι κτηµατικές υπηρεσίες του Νοµού
Έβρου και του Νοµού Ροδόπης, τα ερωτήµατα που θέσατε στην
ερώτησή σας δεν άπτονται των αρµοδιοτήτων τους. 

Επισηµαίνω ότι η δήλωση των ακινήτων στο Εθνικό Κτηµατο-
λόγιο από την Κτηµατική Υπηρεσία του Νοµού Ξάνθης, µε µόνο
στοιχείο το φύλλο καταγραφής τους, δεν σηµαίνει ότι η κυριό-
τητά τους ανήκει στο Υπουργείο Οικονοµικών. Θα αναφερθώ και
σε άλλα σηµεία στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Αχµέτ.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, είναι ευχάριστο

που το Κτηµατολόγιο Ξάνθης απάντησε και µας έδωσε κάποια
στοιχεία. Το ίδιο θα περίµενα και από τον Νοµό Ροδόπης και από
τον Έβρο, αλλά δυστυχώς, αυτοί ξέφυγαν λέγοντας ότι δεν έ-
χουν αρµοδιότητα, ενώ µια χαρά είχαν αρµοδιότητα και µπορού-
σαν να αναφέρουν ποια κτήµατα είναι. Θέλω να κάνω αυτή την
παρατήρηση, γιατί καµµιά φορά αυτή η αρνησιδικία των αρµο-
διοτήτων των δηµοσίων υπαλλήλων, όπως γίνεται στα δικαστή-
ρια, δεν είναι τρόπος θεµιτός.

Τέλος πάντων, εγώ για να προσφέρω στον διάλογο, κύριε Υ-
πουργέ, θέλω να διευκρινίσω το εξής: Επιµένω στην πρότασή
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µου ότι πρέπει οπωσδήποτε να συσταθεί µια επιτροπή µε συναρ-
µόδια Υπουργεία, η οποία θα επεξεργαστεί µια νοµοθετική ρύθ-
µιση, για να λυθεί αυτό το πρόβληµα. Κατ’ αρχάς πρέπει να
αφαιρεθούν αυτά τα ακίνητα, που όντως έχουν εγγραφεί στα κτη-
µατολόγια, στα ειδικά µητρώα του δηµοσίου. Δεν υπάρχει καµµία
αµφιβολία. Εφόσον αποδεικνύεται ότι είναι κρατική δηµόσια ιδιο-
κτησία, σαφώς ο άλλος είναι καταπατητής, αλλά δεν µιλάµε γι’
αυτές τις περιπτώσεις. Σύµφωνοι, δεν υπάρχουν δασικοί χάρτες
στην Ελλάδα ή µόνο µε την απλή διοικητική πράξη ενός δασάρχη
–ή καλύτερα, εκτίµηση, όπως ξέρουµε εµείς οι νοµικοί- δεν µπο-
ρεί να χαρακτηριστεί ως δάσος.

Μιλάµε, όµως, για άλλα πράγµατα. Μιλάµε για ιδιοκτησίες, οι
οποίες δεν είναι καταγεγραµµένες στα φύλλα του δηµοσίου ως
ιδιοκτησία τους, παρά ταύτα όταν εγγράφονται στο Κτηµατολό-
γιο, κύριε Υπουργέ, επειδή δεν έχουν οι άνθρωποι τίτλους ιδιο-
κτησίας το θέµα πηγαίνει πάντοτε µετά στον κτηµατολογικό
δικαστή. Και όταν πάει στον κτηµατολογικό δικαστή, για να ανα-
γνωριστεί το δικαίωµά του, δεν χωρεί χρησικτησία κατά του ελ-
ληνικού δηµοσίου, κύριε Υπουργέ και το ξέρετε αυτό. Εσείς
είπατε βάσει χρησικτησίας. Όχι, αυτό είναι λάθος. 

Τι γίνεται; Λέει το ελληνικό δηµόσιο κατά τεκµήριο «είµαι κύ-
ριος, άντε να πας να αποδείξεις την κυριότητά σου». Και πώς θα
την αποδείξεις; Πρέπει να φέρεις τίτλους «αείµνηστους», ακόµη
από την Οθωµανική Αυτοκρατορία! Δεν µπορούν οι άνθρωποι να
τρέχουν σε περιοχές για να δουν εάν αυτά τα ακίνητα ήταν µε
την ειδική διαδοχή από την Οθωµανική Αυτοκρατορία. Μπορεί να
υπάρχει τέτοιο πρόβληµα και στα Γιάννενα ή στην Κρήτη, αλλά
ας επικεντρώσουµε τη συζήτηση µόνο στη Θράκη. Και αυτόµατα,
το ελληνικό δικαστήριο διατάζει τον πολίτη να φέρει αποδείξεις
και τίτλους. Έ, αυτοί οι τίτλοι κατά 90% είναι ανύπαρκτοι. Για τον
λόγο αυτό η υπόθεση ξεφεύγει και των δικών σας αρµοδιοτήτων. 

Πρέπει µε σοβαρότητα να γίνει µια επιτροπή, να δούµε ποια
ακίνητα είναι αυτά, πόσα χρόνια τα έχουν αυτά, ποια είναι η δια-
δικασία της χρήσης και της νοµής; Πώς αποδεικνύεται αυτό; Να
µπουν οι εξαιρέσεις επάνω σε αυτό το θέµα, στα φύλλα ιδιοκτη-
σίας -όπως είπαµε- στο δηµόσιο και να δοθεί τουλάχιστον, η δυ-
νατότητα σε αυτούς τους πολίτες να αποκτήσουν, τέλος πάντων,
ιδιοκτησία, για να µπορέσουν αυτά τα 6,2 δισεκατοµµύρια που
εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός -και είπατε ότι θα γίνουν τα έργα
στον τοµέα αυτό- να έχουν λόγο ύπαρξης. Αλλιώς, δεν θα έχει
νόηµα να δουλέψει στη Θράκη το Ταµείο Ανάκαµψης είτε είστε
εσείς κυβέρνηση είτε είναι άλλη κυβέρνηση. 

Υπάρχει συνέχεια στο κράτος, κύριε Υπουργέ και η Βουλή θα
συνεχίσει το έργο της και πρέπει από τώρα όλες οι πτέρυγες της
Βουλής να συµφωνήσουµε, να σκύψουµε επάνω στο θέµα και να
γίνει µία νοµοθετική ρύθµιση. Και αν θέλετε, µπορεί αυτή η νο-
µοθετική ρύθµιση να µην αφορά µόνο τη Θράκη, αλλά να αφορά
και άλλες περιοχές της χώρας µας, για να ξεκλειδώσει, τέλος πά-
ντων, το καλό από το κακό. 

Δεν µιλάµε για καταπατητές, να το ξαναπώ. Δεν µιλάµε γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους. Μιλάµε για υγιείς περιπτώσεις, που οι δι-
κηγορικοί σύλλογοι και οι πολλοί θεσµοί έχουν ήδη καταθέσει
προτάσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το ισχύον κανονιστικό και θεσµικό πλαίσιο

προβλέπει ότι ακίνητα τα οποία δηλώνονται µε την επίκληση της
κυριότητας του δηµοσίου, µε βάση την εγγραφή τους στα βιβλία
καταγραφής δηµοσίων κτηµάτων της αρµόδιας Κτηµατικής Υπη-
ρεσίας, αποδίδονται στο δηµόσιο. Μάλιστα, τα βιβλία καταγρα-
φής δηµοσίων κτηµάτων συνιστούν δικαστικά τεκµήρια, που πα-
ράγουν πλήρη απόδειξη υπέρ του δηµοσίου, µε τις προϋποθέ-
σεις του νόµου και οι ιδιώτες καλούνται να αποδείξουν το δι-
καίωµά τους έναντι του δηµοσίου. Αυτό σηµαίνει ότι µετά την
ανάρτηση των κτηµατολογικών στοιχείων, όποιος έχει έννοµο
συµφέρον υποβάλλει αίτηση διόρθωσης, συνυποβάλλοντας τα
απαιτούµενα δικαιολογητικά που τη θεµελιώνουν.

Στη συγκεκριµένη περιοχή, η κτηµατολογική διαδικασία βρί-

σκεται στο αρχικό στάδιο. Συγκεκριµένα, µόλις ολοκληρώθηκε η
ανάρτηση των αρχικών δηλώσεων, η οποία έληξε στις 14 Μαρ-
τίου του 2023. Από εκεί και πέρα, έχουµε περάσει στο στάδιο της
υποβολής συµπληρωµατικών στοιχείων ή εκπρόθεσµης δήλω-
σης, µε καταληκτική ηµεροµηνία την 30η Οκτωβρίου του 2023.
Άρα, η κτηµατολογική διαδικασία είναι σε εξέλιξη, δεν έχει ολο-
κληρωθεί ακόµη. 

Αυτό σηµαίνει ότι µετά την ολοκλήρωσή της, θα έχουµε σαφή
εικόνα για την ταυτότητα των ακινήτων και αφού εκδικαστούν εν-
στάσεις και αγωγές, τότε θα µπορούµε µε σαφήνεια να αποφαν-
θούµε εάν τα εν λόγω ακίνητα υπάγονται στη διαχείριση του
Υπουργείου Οικονοµικών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Και τώρα προχωράµε στην τρίτη µε αριθµό 624/27-3-2023 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να παρθούν
όλα τα αναγκαία µέτρα για ασφαλείς σχολικές εκδροµές».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, όπως ξέρετε, κάθε χρόνο τέτοια εποχή πρα-

γµατοποιούνται πολλές σχολικές εκδροµές, στις οποίες περιλαµ-
βάνονται, ως γνωστόν, και µετακινήσεις χιλιάδων µαθητών µε
λεωφορεία σε µεγάλες αποστάσεις. Είναι απολύτως λογικό, λοι-
πόν, να υπάρχει µεγάλος προβληµατισµός και ανησυχία από την
πλευρά της σχολικής κοινότητας, από εκπαιδευτικούς, µαθητές
και γονείς, για την ασφάλεια αυτών των µετακινήσεων, ανησυχία
η οποία, όπως επίσης καταλαβαίνετε, επιτείνεται εξαιτίας του πο-
λύνεκρου δυστυχήµατος που συνέβη στα Τέµπη. Βέβαια, δεν
είναι και λίγες οι περιπτώσεις που αυτοί οι φόβοι επιβεβαιώθηκαν,
καθώς βρέθηκαν και ακατάλληλα λεωφορεία και έτσι καθυστέ-
ρησαν ή ακόµη και ακυρώθηκαν εκδροµές, επειδή βρέθηκαν λε-
ωφορεία που δεν πληρούσαν τους όρους ασφαλείας. 

Βέβαια, την ίδια στιγµή πολλαπλασιάζονται και οι καταγγελίες
από τους γονείς για αύξηση του κόστους των εκδροµών, αφού
καλούνται να πληρώσουν επιπλέον χρήµατα, για να µπορέσει να
πραγµατοποιηθεί µε ασφάλεια η εκδροµή του σχολείου. Πρέπει,
δηλαδή, να πληρώνουν οι ίδιοι οι γονείς το επιπλέον κόστος. 

Συνεπώς, προκύπτει άµεση η αναγκαιότητα να ληφθούν όλα
τα αναγκαία µέτρα ασφαλώς από την Κυβέρνηση και φυσικά να
τηρηθεί ευλαβικά, θα λέγαµε, εκείνος ο έλεγχος που προβλέπε-
ται για την ασφάλεια των εκδροµών. 

Γι’ αυτό και σας ρωτάµε και γι’ αυτό φέραµε και το θέµα σή-
µερα στη Βουλή τι µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνησή σας,
έτσι ώστε οι σχολαστικοί έλεγχοι των οχηµάτων και των οδηγών
πριν από την αναχώρηση και κατά τη διάρκεια των εκδροµών,
αλλά και στην επιστροφή τους να γίνονται κατά γράµµα της σχε-
τικής κοινής υπουργικής απόφασης που βγήκε τον Φεβρουάριο
του 2020 και βεβαίως τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε για να µη
µετακυλίεται το κόστος των µέτρων ασφαλείας στους γονείς και
να υπάρξει επιτέλους και µία πρόβλεψη κυρώσεων για τους ιδιο-
κτήτες οχηµάτων των τουριστικών γραφείων, όταν αποδεδει-
γµένα βέβαια και µε δική τους ευθύνη, όταν φταίνε εκείνοι
δηλαδή, ένα όχηµα κρίνεται ακατάλληλο και ακυρώνεται µια σχο-
λική εκδροµή πριν από την αναχώρησή της. Πρέπει και η εκδροµή
αυτή να µη µαταιώνεται, αλλά και αυτοί να υφίστανται τις κυρώ-
σεις που πρέπει να υφίστανται.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι είναι επίκαιρη η ερώτηση, κύριε συνάδελφε, και

θέλω να σας πω ότι υπάρχει και µεγάλη αγωνία από την πλευρά
των εκπαιδευτικών και για τον δικό τους βαθµό ευθύνης. Και σας
το λέω, γιατί το συζητούσα και σήµερα το πρωί, αλλά αφορά κυ-
ρίως και πρωτίστως την ασφάλεια των µαθητών που συνοδεύουν.

Μια γενική απάντηση είναι πως σε ό,τι αφορά τις αστικές ή ποι-
νικές ευθύνες, το υπάρχον νοµικό πλαίσιο καλύπτει απολύτως
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εκείνους οι οποίοι θα θελήσουν να ζητήσουν αποζηµίωση στην
απευκταία περίπτωση κάποιας δυσάρεστης εξέλιξης. 

Όµως, το Υπουργείο, όπως πολύ σωστά θέτετε κι εσείς µε την
ερώτησή σας, πρέπει να πάρει και πρόσθετα µέτρα τα οποία
οφείλουν να τηρούνται ευλαβικά για να ελαχιστοποιήσουµε τις
πιθανότητες να πάει κάτι στραβά. Διότι όλοι συµφωνούµε ότι
είναι σηµαντικές και απαραίτητες οι σχολικές εκδροµές, καθώς
είναι αναπόσπαστο µέρος της εκπαιδευτικής διαδικασίας, γιατί
έχουν και παιδευτικό και ψυχαγωγικό χαρακτήρα, αλλά και κοι-
νωνικοποιούν τους µαθητές.

Έτσι, λοιπόν, ξέρουµε ότι κατά τη διάρκεια του διδακτικού έ-
τους πραγµατοποιούνται σχολικοί περίπατοι, µετακινήσεις στο
πλαίσιο αθλητικών δραστηριοτήτων, ηµερήσιες εκπαιδευτικές εκ-
δροµές, πολυήµερες εκπαιδευτικές εκδροµές και στο εσωτερικό
και στο εξωτερικό, εκπαιδευτικές διδακτικές επισκέψεις, επισκέ-
ψεις και στη Βουλή, αλλά και µετακινήσεις στο πλαίσιο ευρωπαϊ-
κών και άλλων προγραµµάτων. 

Γι’ αυτό η ασφαλής µετακίνηση των µαθητών της πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης περιγράφεται στο άρθρο 12 της υπουργικής
απόφασης που εκδόθηκε στις 17-7-2020. 

Αντίστοιχα, για τους µαθητές της δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης στις 13-2-2020 εκδόθηκε υπουργική απόφαση και περιγρά-
φονται οι προϋποθέσεις του άρθρου 15 που αφορούν το πώς
λαµβάνεται η απόφαση για τη σχολική εκδροµή, για την επίσκεψη
και για τη µετακίνηση των µαθητών. Αυτή, λοιπόν, λαµβάνεται
από τον σύλλογο των διδασκόντων τουλάχιστον είκοσι ηµέρες
πριν από την πραγµατοποίηση πολυήµερων επιδροµών και δέκα
ηµέρες πριν από τις ηµερήσιες εκδροµές. Επίσης, µε την ίδια
απόφαση ορίζεται ο αρχηγός της µετακίνησης και ο αναπληρω-
τής του, ενώ ορίζονται και οι συνοδοί καθηγητές και οι αναπλη-
ρωτές τους, ένας για κάθε είκοσι πέντε µαθητές αν είναι µετα-
κίνηση στο εσωτερικό και ένας για κάθε είκοσι µαθητές αν είναι
για το εξωτερικό. Συµπληρωµατικά, όταν οι ανάγκες της εκδρο-
µής είναι εξειδικευµένες, µπορεί να υπάρχει η δυνατότητα και εν-
δεχοµένως και η υποχρέωση να υπάρχουν και επιπλέον δύο
συνοδοί καθηγητές. Βεβαίως, δίνεται η δυνατότητα -και πολύ
ορθά- στην εκδροµή να υπάρχουν και δύο µέλη από τον σύλλογο
γονέων και κηδεµόνων που συµµετέχουν µε δική τους δαπάνη ως
συνοδοί. Υπογράφεται από τους γονείς υπεύθυνη δήλωση η
οποία κατατίθεται στον διευθυντή του σχολείου και στην οποία
δηλώνουν ότι συναινούν στη συµµετοχή του παιδιού τους στην
εκδροµή. 

Όταν προγραµµατίζονται πολυήµερες εκδροµές-µετακινήσεις,
ο διευθυντής του σχολείου καταχωρεί την εκδροµή ή τη µετακί-
νηση στο πληροφοριακό σύστηµα «myschool» του Υπουργείου
µας.

Όταν η µετακίνηση γίνεται µε τουριστικά λεωφορεία, υποβάλ-
λεται από το διευθυντή έγγραφο αίτηµα στη Διεύθυνση Τροχαίας
της Ελληνικής Αστυνοµίας. Με αυτόν τον τρόπο διενεργείται
έλεγχος των οχηµάτων, δηλαδή, ελέγχει η Τροχαία τα έγγραφα
καταλληλότητας του οχήµατος, την επαγγελµατική άδεια οδήγη-
σης και τα έγγραφα του οδηγού. Ο έλεγχος γίνεται λίγο πριν την
αναχώρηση, για να µην υπάρχει ενδεχοµένως χρονικό περιθώριο
να διαφοροποιηθεί κάτι. 

Και τώρα θα σας πω πόσους ελέγχους έχει κάνει η Τροχαία
από το 2021 έως τις 20-3-2023. Έχει κάνει, λοιπόν, τριάντα οκτώ
χιλιάδες οκτακόσιους ενενήντα επτά ελέγχους στα λεωφορεία
που συµµετέχουν στις σχολικές εκδροµές. Το 2021 έκανε εννέα
χιλιάδες διακόσιους είκοσι δύο ελέγχους, είκοσι τρεις χιλιάδες
διακόσιους πενήντα οκτώ το 2022 και το πρώτο τρίµηνο του 2023
έκανε έξι χιλιάδες τριακόσιους δεκαεπτά ελέγχους. 

Νοµίζω πως θα συµφωνήσουµε ότι αν λόγω του ελέγχου υπάρ-
ξει ολιγόλεπτη καθυστέρηση αυτό δεν συνιστά λόγο ακύρωσης
της εκδροµής. Υπάρχει επίσης, κύριε συνάδελφε, η υποχρέωση
όταν η εκδροµή γίνεται οδικώς, να µην ξεκινά το λεωφορείο πριν
από τις 6 το πρωί και η άφιξη στον τόπο προορισµού ή η επι-
στροφή στο σχολείο να πραγµατοποιείται το αργότερο µέχρι τις
10.00’ το βράδυ, για να αποφεύγονται οι µετακινήσεις σε ώρες
που υπάρχει περιορισµένη ορατότητα. Ο αρχηγός της εκδροµής
έχει την πλήρη ευθύνη και για την τήρηση του προγράµµατος της
εκδροµής, αλλά και για την ασφάλεια των µαθητών. 

Στη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω για το κόστος
των µέτρων ασφαλείας που ζήτησε ο συνάδελφος µε τη δεύτερη
ερώτησή του. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Δελή,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, επιµένουµε σε αυτούς τους σχολαστι-

κούς και εξονυχιστικούς και όχι τυπικούς ελέγχους -και εδώ
υπάρχει ένας κίνδυνος- για να µη γίνονται αυτοί οι έλεγχοι τυπικοί
και γρήγοροι, στο άψε σβήσε, γιατί δεν θέλουµε να φανταστούµε
τι θα συµβεί σε περίπτωση δυστυχήµατος και σε ποιους θα κα-
ταλογιστούν ευθύνες για τις ελλείψεις ή τις ανεπάρκειες του κρα-
τικού µηχανισµού, αν και αυτό είναι το τελευταίο που θα έχει ση-
µασία αν ποτέ -ο µη γένοιτο!- συµβεί ένα τέτοιο ατύχηµα. Όµως,
οι γονείς δεν πρόκειται ποτέ -και µε το δίκιο τους- να ανεχτούν
τη λογική του «πάµε και όπου βγει», πόσω µάλλον όταν πρόκειται
για τις ζωές των ίδιων των παιδιών τους, ούτε φυσικά πρόκειται
να ανεχθούν να γίνουν µπαλάκι ανάµεσα στα Υπουργεία, στους
δήµους και στις περιφέρειες, για να βρεθεί ποιος έχει την ευθύνη
για τη µεταφορά των παιδιών τους. Και εδώ βεβαίως αναφέροµαι
και στο ζήτηµα των καθηµερινών σχολικών µετακινήσεων των µα-
θητών προς τα σχολεία τους. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 15 αυτής της κοινής υπουργι-
κής απόφασης της 13ης Φεβρουαρίου του 2020 -την οποία και
διαβάζω-, ο διευθυντής του σχολείου, εφόσον η µετακίνηση γί-
νεται µε τουριστικά λεωφορεία, απευθύνεται εγγράφως στη Δι-
εύθυνση Τροχαίας της Ελληνικής Αστυνοµίας, ώστε να διενερ-
γηθεί έλεγχος των οχηµάτων, έγγραφα καταλληλότητας οχήµα-
τος, επαγγελµατική άδεια οδήγησης, έγγραφα οδηγού, λίγο πριν
την αναχώρηση των εκδροµέων. Οι συνοδοί καθηγητές επιβλέ-
πουν τα όρια ταχύτητας και εφόσον κρίνουν σκόπιµο, απευθύνο-
νται στις αστυνοµικές διευθύνσεις του προορισµού για επανάλη-
ψη των ελέγχων. Αυτά θέλουµε να τηρούνται και να ελέγχονται
ότι τηρούνται.

Κατά τη γνώµη µας, λοιπόν, η Κυβέρνηση έχει ευθύνη να προ-
χωρήσει άµεσα και χωρίς τσιγκουνιές σε όλα εκείνα τα µέτρα που
θα εξασφαλίζουν αυτούς τους ουσιαστικούς ελέγχους, ώστε
αυτοί να γίνονται µε ουσιαστικό τρόπο για την ασφάλεια των µε-
τακινήσεων των σχολικών εκδροµών.

Πέρα από αυτούς τους ελέγχους που είπαµε πριν και µετά,
πριν και κατά τη διάρκεια, θα πρέπει να επιβάλλονται και οι κυ-
ρώσεις προς τους ιδιοκτήτες -γιατί, ξέρετε, όταν παρακωλύεται
µια σχολική εκδροµή, παρακωλύεται και ένα τµήµα της εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας, από τη στιγµή που οι σχολικές εκδροµές απο-
τελούν κοµµάτι της παιδαγωγικής λειτουργίας του σχολείου-,
ενώ θα πρέπει να ελέγχεται η τήρηση των ωραρίων ανάπαυσης
για τους οδηγούς αυτών των λεωφορείων, η παρουσία δεύτερου
οδηγού σε πολυήµερες εκδροµές, να µη γίνονται µετακινήσεις
αργά τη νύχτα -λέω πράγµατα πολύ λογικά και αυτονόητα-, ενώ
θα πρέπει να γίνει και η επαναφορά του ελέγχου των ΚΤΕΟ όλων
των λεωφορείων που πραγµατοποιούν τέτοιου είδους ηµερήσιες
ή πολυήµερες εκδροµές.

Και βέβαια, θα κάνω και ένα σχόλιο γι’ αυτή την υπεύθυνη δή-
λωση που καλούνται να κάνουν οι γονείς. Είναι άλλο πράγµα να
δηλώνει ο γονέας στην υπεύθυνη δήλωση ότι επιτρέπει στο παιδί
του να συµµετέχει στην εκδροµή και άλλο πράγµα να αναλαµβά-
νει την προσωπική ευθύνη της µεταφοράς του παιδιού του, ότι
αυτός θα έχει την ευθύνη αν συµβεί κάτι. Καταλαβαίνετε ότι αυτό
δεν είναι το ίδιο πράγµα και θέλει µία προσοχή. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή ανοίγουµε το θέµα των εκδροµών
κι επειδή αυτή η υπουργική απόφαση έχει έρθει σε αντικατά-
σταση µιας προηγούµενης από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος είχε καταρ-
γήσει ορισµένες εκδροµές στο εξωτερικό -όχι όλες, ορισµένες
κατηγορίες, συγκεκριµένα αυτές των πολιτιστικών, περιβαλλοντι-
κών προγραµµάτων, τις άλλες τις κράτησε- είχε τεθεί τότε σωστά
από την πλειοψηφία των γονέων ότι σε αυτές τις εκδροµές θα
πρέπει να συµµετέχουµε όλοι οι µαθητές. Γιατί, κυρία Υπουργέ,
δεν συµµετέχουν όλοι οι µαθητές. Από τη στιγµή που το κόστος
αυτών των εκδροµών είναι πάρα πολύ µεγάλο, από 150 έως και
500 ευρώ καµµιά φορά φτάνει, καταλαβαίνετε ότι δεν µπορούν
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να συµµετέχουν όλοι οι µαθητές κι αυτό είναι πλήγµα. Είναι µια
διαφοροποίηση που κανονικά δεν θα έπρεπε να γίνεται ανεκτή
από το Υπουργείο Παιδείας. 

Άρα, αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι πρέπει το κράτος να χρη-
µατοδοτεί αυτές τις εκδροµές για να συµµετέχουν όλα τα παιδιά
και φυσικά να δούµε κάποια στιγµή να τεθεί και το ζήτηµα του
παιδαγωγικού περιεχοµένου αυτών των εκδροµών, του παιδαγω-
γικού πλαισίου µέσα στο οποίο εκδηλώνονται αυτές οι εκδροµές.
Γιατί θεωρούµε ότι έχουν πολλά ουσιαστικά πράγµατα να προ-
σφέρουν στους µαθητές, αν γίνουν µε τον σωστό τρόπο και κυ-
ρίως -και κλείνω µε αυτό- µε την εξασφάλιση της απόλυτης –της
απόλυτης, µε όλη την έννοια της λέξης- ασφάλειας για τους µα-
θητές και για τους εκπαιδευτικούς που τους συνοδεύουν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα συµφωνήσω µε τον συνάδελφο ότι η ευθύνη της πολιτείας

είναι να έχει τέτοιες προϋποθέσεις αυστηρές, συγκεκριµένες,
που να εφαρµόζονται ώστε να περιοριστεί αν όχι να µηδενιστεί ο
κίνδυνος στα παιδιά µας να µην µετακινηθούν µε ασφάλεια. Θέλω
να σας πω πως έχουµε εµπιστοσύνη στους εκπαιδευτικούς οι
οποίοι κάνουν καλά τη δουλειά τους. Η αγωνία τους για την
ασφαλή µετακίνηση όταν έχουν την ευθύνη καταγράφεται. 

Κάνατε µια πολύ σωστή παρατήρηση στην οποία είχα σκοπό
κι εγώ να επιµείνω γιατί εξήγησα και σήµερα ότι τυχόν δηλώσεις
που δίνονται από τους γονείς, ότι επιτρέπουν στα παιδιά να συµ-
µετέχουν στην εκδροµή και µε αυτό τον τρόπο καµµία ευθύνη
δεν υπάρχει στους εκπαιδευτικούς νοµική ισχύ δεν έχουν. Οι εκ-
παιδευτικοί έχουν την ευθύνη της επίβλεψης, όπως την έχουν
κατά τη διάρκεια της σχολικής διαδικασίας, την επίβλεψη της επι-
τήρησης όταν τα παιδιά είναι σε διάλειµµα, την έχουν πολύ πε-
ρισσότερο όταν τα παιδιά βρίσκονται σε εκδροµή. 

Από την πλευρά µας οποιαδήποτε παρατήρηση θεωρείτε ότι
θα αυστηροποιεί το πλαίσιο ή αν έχετε καταγγελίες ότι προσχη-
µατικά γίνονται οι έλεγχοι, είναι ευπρόσδεκτες. Δεν έχουν φτάσει
στο Υπουργείο µας. Επειδή καλό είναι να µην είµαστε αφοριστι-
κοί και να είµαστε απολύτως σίγουροι για οτιδήποτε γίνεται, η
δική µας εντύπωση είναι ότι τόσο οι εκπαιδευτικοί ενδιαφέρονται
όσο και η τροχαία κάνει πολύ καλά τη δουλειά της. 

Θα σας πω και τον τρόπο µε τον οποίο έχουµε επιλέξει κι έ-
χουµε δώσει οδηγίες, ώστε η µετακίνηση να είναι ασφαλής µε λε-
ωφορεία τα οποία πληρούν τις προϋποθέσεις. Για τις ηµερήσιες
εκδροµές επιλέγεται το µεταφορικό µέσο µέσω της διαδικασίας
τριών προσφορών. Υποβάλλονται στον διευθυντή του σχολείου
και γίνεται η πιο συµφέρουσα προσφορά, χωρίς όµως να υπάρ-
χουν εκπτώσεις σε θέµατα ασφαλείας. 

Για τη µετακίνηση που γίνεται µε µεταφορικό µέσο σε εκδρο-
µές πάνω από µια µέρα, που έχουν διανυκτέρευση, δηµοσιεύεται
στην ιστοσελίδα της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης πρόσκληση
ενδιαφέροντος που αναγράφονται υποχρεωτικά προορισµός,
αριθµός συµµετεχόντων, µεταφορικό µέσο, κατηγορία καταλύ-
µατος, οι υπόλοιπες υπηρεσίες, όπως είναι η παρακολούθηση εκ-
δηλώσεων, η επίσκεψη χώρων, η υποχρεωτική ασφάλιση επαγ-
γελµατικής αστικής ευθύνης του ταξιδιωτικού-τουριστικού γρα-
φείου -που είπατε για το κόστος στην απευκταία περίπτωση που
κάτι δεν πάει καλά- η καταληκτική ηµεροµηνία κατάθεσης των
προσφορών που πρέπει να είναι τουλάχιστον πέντε µέρες µετά
την ανάρτηση της προκήρυξης. Ο διευθυντής επιλέγει την πιο
συµφέρουσα προσφορά, αλλά πρέπει οι προσφορές είναι απο-
λύτως συγκρίσιµες και ποσοτικά, το αντιλαµβάνεστε, αλλά και
ποιοτικά. Επίσης, τους συστήνουµε -και η σύσταση αυτή έχει
ανταπόκριση- να έχουν και πρόσθετη προαιρετική ασφάλιση που
να καλύπτει τα έξοδα επαναλαµβάνω στην περίπτωση ατυχήµα-
τος ή ασθενείς, που δεν το ευχόµαστε, αλλά πρέπει να την λαµ-
βάνουµε υπ’ όψιν και να την αντιµετωπίζουµε.  

Κατατίθενται τουλάχιστον τρεις προσφορές σε κλειστό φά-
κελο, µε υπεύθυνη δήλωση του τουριστικού γραφείου που δηλώ-
νει ότι έχει το ειδικό σήµα λειτουργίας που είναι σε ισχύ. Αν δεν
είχε αποσταλεί προσφορά βεβαίως γίνεται επαναπροκήρυξη του

διαγωνισµού µε νέα καταληκτική ηµεροµηνία. Η αξιολόγηση των
προσφορών και η τελική επιλογή γίνεται από µια επιτροπή που
έχει τον διευθυντή του σχολείου που είναι ο πρόεδρος, δύο συ-
νοδούς εκπαιδευτικούς που ορίζονται από το σύλλογο διδασκό-
ντων, δύο εκπροσώπους του συλλόγου γονέων και κηδεµόνων
που έχουν και µία ψήφο, δύο εκπροσώπους του δεκαπενταµε-
λούς µαθητικού συµβουλίου ή των πενταµελών συµβουλίων των
µαθητικών κοινοτήτων που θα συµµετάσχουν στην εκδροµή.
Αυτοί είναι χωρίς δικαίωµα ψήφου, αλλά η παρουσία τους και οι
παρατηρήσεις τους έχουν τη σηµασία τους. 

Επιλέγεται το τουριστικό γραφείο, καταγράφεται στο πρακτικό
που συντάσσεται ποιο είναι αυτό, αναφέρονται µε σαφήνεια τα
κριτήρια της επιλογής. Γιατί όλα αυτά, επαναλαµβάνουµε, στην
περίπτωση που κάτι πάει στραβά δείχνουν σε ποιον καταλογίζεται
η ευθύνη, αν υπάρχει και ποιος είναι ο βαθµός. Αναρτάται στην
ιστοσελίδα του σχολείου το πρακτικό αυτό. Υποβάλλονται ενστά-
σεις σε προθεσµία τριών ηµερών µετά την ανάρτηση. Όταν επι-
λεγεί το τουριστικό γραφείο και περάσουν όλες αυτές οι προ-
θεσµίες, γίνεται µε το σχολείο και το γραφείο ιδιωτικό συµφωνη-
τικό και δεν µπορεί να γίνει καµµία αλλαγή στους όρους της σύµ-
βασης και στις συµφωνηµένες υπηρεσίες, που αν γινόταν και εκ
των υστέρων θα σήµαινε ότι φαλκιδεύονται όλες αυτές οι πρό-
νοιες οι οποίες υπάρχουν. Το σχολείο αναρτά στον πίνακα ανα-
κοινώσεων, στην ιστοσελίδα του τις προσφορές των γραφείων,
τη σύµβαση οργανωµένου ταξιδιού που υπογράφηκε, τον αριθµό
του ασφαλιστηρίου συµβολαίου της επαγγελµατικής ευθύνης. 

Όταν ολοκληρώνεται η εκδροµή ο αρχηγός της εκδροµής, σε
συνεργασία µε τους συνοδούς καθηγητές, συντάσσει λεπτοµερή
έκθεση σχετικά µε τη διεξαγωγή της, την τήρηση του προγράµ-
µατος, τον βαθµό επίτευξης των εκπαιδευτικών στόχων. Υποβάλ-
λεται η έκθεση στον διευθυντή του σχολείου προς ενηµέρωση
και προς ενηµέρωση των διδασκόντων. Κοινοποιείται στη διεύ-
θυνση δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, της οποίας ο διευθυντής
κάνει συγκεντρωτική έκθεση των σχολείων που είναι στην πε-
ριοχή ευθύνης του και την υποβάλλει στον περιφερειακό διευθυ-
ντή εκπαίδευσης, ο οποίος µε τη σειρά του συντάσσει τελική
έκθεση για τις διευθύνσεις δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης της πε-
ριφέρειας και την υποβάλλει στην αρµόδια διεύθυνση του Υπουρ-
γείου µας. Στο σχολείο υπάρχει ένας πλήρης φάκελος εκδροµών,
αντίγραφα συµβάσεων µε τα τουριστικά γραφεία και οποιοδή-
ποτε άλλο στοιχείο της εκδροµής-µετακίνησης. 

Έχω την αίσθηση ότι στον βαθµό τον προληπτικό καλύπτονται
κατά το δυνατό, κατά το ανθρωπίνως δυνατό, αλλά και σε ό,τι
αφορά τη νοµική κάλυψη µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Από εκεί και πέρα, κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνεστε ότι µε εκ-
παιδευτικούς που κι εσείς νοµίζω αναγνωρίζετε την ευαισθησία
τους και την επάρκειά τους, µε την επιλογή των καλύτερων εξ
αυτών, µε την ευλαβική τήρηση όπως είπατε των προδιαγραφών,
ελαχιστοποιούνται οι κίνδυνοι για κάτι το οποίο θα είναι δυσάρε-
στο, κίνδυνοι που θέλω να πιστεύω ότι αντιµετωπίζονται έγκαιρα
και µε επάρκεια από τους εκπαιδευτικούς µας, αλλά και από τους
µαθητές που αντιλαµβάνονται κι αυτοί τον βαθµό ευθύνης τους
που είναι βεβαίως πολύ µικρότερος.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε την εν-

δέκατη µε αριθµό 632/27-3-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Αναπληρωτές  εκπαιδευτικοί: η ακραία κα-
τάχρηση του θεσµού απαιτεί άµεση εξίσωση µε τους µονίµους».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πενήντα δύο χιλιάδες υπολογίζονται οι ανα-

πληρωτές για την επόµενη σχολική χρονιά, πάνω από σαράντα
οκτώ χιλιάδες σε αυτήν. Είναι προφανές ότι καλύπτουν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες οι περισσότεροι. Δεν µπορώ να φανταστώ
ποιες ανάγκες είναι απρόβλεπτες που οδηγούν στο εκπαιδευτικό
µας σύστηµα να χρειάζεται πενήντα χιλιάδες κόσµου κάθε χρονιά
από έκτακτο προσωπικό. 

Αυτοί οι άνθρωποι, όµως, περνάνε έναν εργασιακό µεσαίωνα
πραγµατικά. Απολύονται για τρεις µήνες. Ζουν σε πλήρη επισφά-
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λεια. Ξαναπροσλαµβάνονται µόνο αν είναι τυχεροί κι έτσι περ-
νάνε δεκαέξι, είκοσι χρόνια µέχρι κάποια στιγµή να γίνει η πρόσ-
ληψή τους µόνιµα και να γίνουν µόνιµοι καθηγητές. Υπάρχει,
βέβαια, και η περίπτωση ανθρώπων που συνταξιοδοτούνται ως
αναπληρωτές. 

Αυτό είναι αδιανόητο, αν φανταστεί κανείς επίσης ότι µια γυ-
ναίκα η οποία είναι έγκυος και γεννάει το παιδί της έχει ελάχι-
στους µήνες άδειας ως αναπληρώτρια, ενώ κανονικά η διπλανή,
η συνεργάτιδά της στον χώρο του σχολείου που κάνει ακριβώς
την ίδια δουλειά µε πολύ πιο ασφαλείς όρους θα έχει κανονική
άδεια. Το ίδιο για έναν πατέρα. Το ίδιο µε τις αναρρωτικές άδειες
που µειώνεται το ηµεροµίσθιο τους µετά από κάποιο σηµείο. Το
ίδιο για χιλιάδες πράγµατα. Σας τα αναφέρουµε και στην ερώ-
τηση.

Όσον αφορά άδειες αιµοδοσίας και φοιτητικές, δικαιώµατα για
να σπουδάζουν, την επιστηµονική, την παρακολούθηση σχολικής
επίδοσης τέκνων, να δουν δηλαδή τα παιδιά τους, να πάνε να πά-
ρουν τον έλεγχό τους, σύµφωνα συµβίωσης σε περίπτωση θανά-
του συγγενούς, άδεια αναρρωτική ειδικού σκοπού, ασθένειας
τέκνου ή συζύγου. Τα αυτονόητο δηλαδή, αρρωσταίνει το παιδί
τους κι έχουν άλλους όρους, δεν έχουν σχεδόν κανένα δικαίωµα
σε σχέση µε τους µόνιµους. Για ποιο λόγο; Μόνιµοι εργαζόµενοι
δεν είναι αυτοί, κυρία Υπουργέ; Είκοσι χρόνια την ίδια δουλειά
δεν κάνουν; Μέσα από ΑΣΕΠ δεν προσλήφθηκαν; Τα ίδια πτυχία
δεν έχουν πάρει; Σας ζητάµε να εξισωθούν αυτοί οι άνθρωποι.
Δεν µπορεί να υπάρχουν δύο καθεστώτα στο δηµόσιο. 

Αυτοί οι άνθρωποι δεν καλύπτουν έτσι κι αλλιώς έκτακτες ανά-
γκες. Κατά κανόνα καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Θα
πρέπει να έχουν ίσα δικαιώµατα, να µην σας πω ότι λόγω της επι-
σφάλειας της εργασίας τους θα έπρεπε να έχουν περισσότερα
κανονικά. Γιατί θα πρέπει να ζουν µε τον διαρκή κίνδυνο να µεί-
νουν άνεργοι την επόµενη χρονιά ή άνεργες; Σας ζητάµε την εξί-
σωση των αναπληρωτών µε τους µόνιµους εργαζόµενους κατ’
ελάχιστον. Και σας ζητάµε βέβαια µόνιµες προσλήψεις που να
µη δηµιουργούν αυτές τις ανάγκες για αναπληρωτές. Αναπληρω-
τές να υπάρχουν στις έκτακτες ανάγκες και µε ίδιους όρους ερ-
γασίας και αποζηµίωσης µε τους µόνιµους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει η κυρία Υφυπουργός για την πρωτολογία της. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και τον συνά-
δελφο γιατί µου δίνει την ευκαιρία -και παίρνω την τελευταία απο-
στροφή σας για την ανάγκη των διορισµών των µόνιµων διορισ-
µών, όπως είπατε- να σας εξηγήσω για άλλη µια φορά, γιατί κύριε
συνάδελφε έχετε ευαισθησία και γνώσεις στα θέµατα της παι-
δείας και πολλές φορές ελέγχετε, και πολύ καλά κάνετε, το Υ-
πουργείο µας. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι η φιλοσοφία της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη σε ό,τι αφορά το ανθρώπινο δυναµικό της εκ-
παίδευσης, είναι αυτή η οποία επέβαλε να γίνουν µόνιµοι διο-
ρισµοί που είναι οι πρώτη µετά από πάρα πολλά χρόνια στη γε-
νική εκπαίδευση, αλλά οι πρώτοι στα εκπαιδευτικά χρονικά σε
ό,τι αφορά την ειδική αγωγή. 

Και επειδή οι αριθµοί έχουν τη σηµασία τους ειδικά σε αυτή
την περίπτωση γιατί δεν µπορούν να χρησιµοποιηθούν, ανάλογα
µε το τι θέλει να αποδείξει κανείς. Έγιναν είκοσι πέντε χιλιάδες
διορισµοί εκπαιδευτικών και µελών ειδικού εκπαιδευτικού και
βοηθητικού προσωπικού µετά από δώδεκα χρόνια αδιοριστίας.
Για πρώτη φορά στην ειδική αγωγή από το 2020 και µετά, κύριε
συνάδελφε, κάθε χρόνο υλοποιούνται µόνιµοι διορισµοί, πράγµα
που σηµαίνει ότι αυτό που εσείς καταθέτετε ως δικό σας ενδια-
φέρον είναι και δικό µας να καλύπτονται οι πάγιες και εκπαιδευ-
τικές ανάγκες µε µόνιµους διορισµούς και να στελεχώνονται και
τα σχολεία µε µόνιµο εκπαιδευτικό προσωπικό µε ό,τι θετικό συ-
νεπάγεται για τους εκπαιδευτικούς µας αλλά και για τα παιδιά
µας.

Την τελευταία διετία, κύριε συνάδελφε, το 2020-2022 διορίστη-
καν συνολικά στην επικράτεια δεκαοχτώ χιλιάδες εννιακόσιοι
οχτώ µόνιµοι εκπαιδευτικοί γενικής εκπαίδευσης, τέσσερις χιλιά-
δες πεντακόσιοι ογδόντα εννιά µόνιµοι εκπαιδευτικοί ειδικής αγω-

γής και εκπαίδευσης σε σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής και εκ-
παίδευσης και στα τµήµατα ένταξης και χίλιοι τετρακόσιοι σαρά-
ντα µόνιµοι µέλη ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσω-
πικού. Αλλά δεν σταµατάµε εδώ. Ήδη προγραµµατίσαµε έγκαιρα
για το επόµενο σχολικό έτος, αποστείλαµε αίτηµα και συνεργα-
στήκαµε µε τα Υπουργεία Εσωτερικών και Οικονοµικών για να
εγκριθούν διορισµοί µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού και για
το έτος 2023. Αποτέλεσµα αυτής της συνεργασίας και των ενερ-
γειών µας, ήταν η έκδοση απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών
και Εσωτερικών που εγκρίνει την κίνηση των διαδικασιών πλήρω-
σης τριών χιλιάδων επτακοσίων εβδοµήντα δύο θέσεων µόνιµων
εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, καθώς επίσης και µελών ειδικού εκπαιδευτικού και βοη-
θητικού προσωπικού. 

Το αµέσως προσεχές διάστηµα -πάρα πολύ σύντοµα, κύριε συ-
νάδελφε- από το Υπουργείο µας θα προχωρήσουν οι διαδικασίες
έκδοσης απόφασης για την κατανοµή των τριών χιλιάδων επτα-
κοσίων εβδοµήντα δύο θέσεων, που σας προανέφερα. Προχωρά
η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου µας στην επεξεργασία των
οργανικών θέσεων που απέµεναν κενές µετά από τις µεταθέσεις
του µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού. Θα εκδοθεί κοινή από-
φαση του Υπουργείου µας και του Υπουργείου Οικονοµικών που
θα καθορίζει τον αριθµό των κενών θέσεων των εκπαιδευτικών
θα καλυφθούν κατά κλάδο, ειδικότητα, ειδίκευση όταν ολοκλη-
ρωθούν αυτές οι διαδικασίες. Και αυτό µπορεί να µου πήρε
χρόνο να σας το πω, αλλά δεν θα πάρει χρόνο να υλοποιηθεί. Θα
εκδοθεί η πρόσκληση για να υποβάλουν αιτήσεις οι υποψήφιοι
για διορισµό. 

Επειδή ο στόχος µας είναι να συνεχιστούν και να ολοκληρω-
θούν οι διορισµοί, θα κάνουµε αίτηµα στην αρµόδια επιτροπή του
Σ.τ.Ε. να εξαιρεθούν από την αναστολή προσλήψεων και διορι-
σµών, κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου, οι διορισµοί
αυτών των εκπαιδευτικών. Σε κάθε περίπτωση, για να µην περιο-
ριστώ σε αυτό, θα πάρουµε όποια µέριµνα νοµική απαιτείται,
ώστε αυτά να ολοκληρωθούν νωρίτερα. Διότι ο στόχος µας είναι
να έχουν ολοκληρωθεί οι διορισµοί µέχρι τα µέσα Αυγούστου και
την 1η Σεπτεµβρίου να βρίσκονται οι εκπαιδευτικοί στα σχολεία
τους. 

Θα απαντήσω στο δεύτερο ερώτηµα, κύριε Πρόεδρε, του συ-
ναδέλφου στη δευτερολογία µου για να µην παίρνω περισσότερο
χρόνο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υφυπουργέ. 
Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Αρσένης. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ τρεις χιλιάδες επτακόσιους διορισµούς ανα-

φέρετε. Μου κάνει εντύπωση αυτό το νούµερο γιατί είναι και οι
αποχωρήσεις λόγω συνταξιοδότησης. Άρα τηρείται τον κανόνα
ένα προς ένα, τον µνηµονιακό κανόνα. Κοιτάξτε, εδώ πέρα µε την
τροπολογία Βορίδη έχετε εξαίρεση για να κάνετε προσλήψεις
µόνο γι’ αυτούς που έχουν βγει οι πίνακες επιτυχόντων. Η κατη-
γορία αυτή αναφέρεται στης γενικής εκπαίδευσης, στης γενικής
παιδείας. Για την ειδική που είχατε ανακοινώσει, ότι θα είναι η ει-
δική και η γενική τρεις χιλιάδες επτακόσιες, άρα δεν θα προσλά-
βετε καθόλου ειδική; Θα προσλάβει µόνο γενική;

Πρέπει να το ξέρουν οι άνθρωποι, για να ξέρουν λίγο πώς θα
πορευτούν. Το ερώτηµα, επίσης, είναι για ποιο λόγο δεν προχω-
ράτε µε την επικαιροποίηση των οργανικών θέσεων; Ξέρετε ότι
τα πραγµατικά κενά είναι κατά χιλιάδες περισσότερα από τα ονο-
µαστικά. Εδώ έχετε προχωρήσει σε υποχρεωτική εκπαίδευση
από τα τέσσερα, χωρίς να έχετε κάνει καν επιπλέον οργανικές
θέσεις για τους νηπιαγωγούς. Μια χρονιά αυξήσατε και δεν
υπάρχουν οργανικές θέσεις επίσης για τους νηπιαγωγούς. Κρύ-
βονται πάρα πολλά κενά εδώ. Το ξέρετε. Έχετε εισηγήσεις από
τις επιτροπές για τις οργανικές θέσεις. Γιατί δεν προχωράτε; 

Βρήκαµε στο διαδίκτυο τις εισηγήσεις ανά περιφέρεια, για το
πόσες θα είναι οι οργανικές θέσεις στην πραγµατικότητα. Γιατί
δεν προχωράτε µε αυτές τις οργανικές θέσεις, για να γίνουν
προσλήψεις οι οποίες θα καλύπτουν και τις ονοµαστικές οργανι-
κές θέσεις και τις πραγµατικές οργανικές θέσεις; Πέρα από το
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ότι πολλές θέσεις παρουσιάζονται έκτακτες, δεν µπορούν να
είναι έκτακτες όταν απαιτούν δεκάδες χιλιάδες ανθρώπων για να
καλυφθούν. Προφανώς εκεί είναι προβλέψιµες γιατί πρέπει να
είναι µόνιµες. Αναφέροµαι σε ειδική στήριξη πολλών ειδών. 

Οπότε θέλουµε να κάνετε πραγµατικές προσλήψεις, αλλά θέ-
λουµε αυτούς τους αναπληρωτές που ετοιµάζετε -οποιοδήποτε
κι αν είναι η επόµενη κυβέρνηση- να προσλάβει πενήντα χιλιάδες
αναπληρωτές, θέλουµε αυτοί οι άνθρωποι, προφανώς να µη χρει-
άζονται αναπληρωτές και να γίνουν, κατά τη γνώµη µου, και πε-
νήντα χιλιάδες προσλήψεις, αλλά όσο δεν κάνετε αυτές τις
προσλήψεις, θα πρέπει να έχουν τα ίδια δικαιώµατα. Δεν µπορεί
µια µητέρα να µη βλέπει το παιδί της από τη στιγµή που γίνεται
τριών µηνών και να πάει στη δουλειά, αλλιώς θα χάσει την θέση
της για δύο χρόνια ως αναπληρώτρια. 

Μου έστειλαν, όµως. αναπληρωτές πολλά προσωπικά ζητή-
µατα. Ένα πολύ απλό πράγµα. Τώρα όποιος θέλει είναι υποψή-
φιος και είναι αναπληρωτής ή αναπληρώτρια είναι υποψήφιος
Βουλευτής. Θα πρέπει να παραιτηθεί, δεν είναι έτσι κι αλλιώς µό-
νιµος και θα πρέπει επίσης να αποσυρθεί από τους πίνακες ανα-
πληρωτών για δύο χρόνια. Στον ΟΑΕΔ δεν καλύπτονται τα
χρονικά διαστήµατα που δεν δουλεύουν στην πράξη, ενώ θα
έπρεπε να υπάρχει αντίστοιχη σχέση, εφόσον κρατάτε αυτές τις
ανισότητες µε τα τουριστικά και εποχιακά επαγγέλµατα. 

Επίσης αναπληρώτρια βοηθός στην ειδική αγωγή, πληρώνεται
ως ανειδίκευτος χωρίς να είναι ανειδίκευτη, γιατί όπως ξέρετε
έχει κάνει διδακτορικά, µεταπτυχιακά και πάρα πολλά πτυχία που
κάνουν αυτοί οι άνθρωποι. Ειρήσθω εν παρόδω στο ΓΕΛ Περι-
στερίου που επισκέφτηκα πολλές φορές, τρεις είναι µόνο οι µό-
νιµοι. Όλες οι υπόλοιπες και όλοι οι υπόλοιποι είναι αναπληρω-
τές. Απλά δεν έχουν την πραγµατική κατάσταση των παιδιών. Και
την αντιµετωπίζουν ως ανειδίκευτη, όπως και όλους τους συνα-
δέλφους της. Ενώ παράγουν έργο µε παιδάκια ειδικής αγωγής
δεν παίρνουν βαρέα και ανθυγιεινά, ενώ µεταφέρουν παιδιά που
είναι σε καρότσι και χρειάζονται να τα σηκώνουν αυτά τα παιδιά,
να κάνουν όλα αυτά τα αυτονόητα πράγµατα που κάνουν οι άν-
θρωποι που ασχολούνται µε την ειδική αγωγή, µε παραπληγικά
παιδιά, µε ανάπηρα άτοµα. Κι όµως δεν είναι στα βαρέα και αν-
θυγιεινά. Τέτοιες ανισότητες και για την ειδική αλλά και κυρίως
για τους αναπληρωτές, σας καλούµε να τις λύσετε µε την εξί-
σωση κατ’ αρχήν.

Βέβαια, κατά τη γνώµη µου, θα έπρεπε και παραπάνω από εξί-
σωση, γιατί ζουν στην επισφάλεια οι αναπληρωτές. Οι µόνιµοι δεν
ζουν στην επισφάλεια, ζουν σε άλλες επισφάλειες, που δηµιουρ-
γεί η κοινωνική πολιτική της Κυβέρνησης, όχι όµως το αν θα
έχουν εργασία από Ιούνιο και µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Αρσένη, αν είχατε παρακολουθήσει την πολιτική του
Υπουργείου περισσότερο σχολαστικά, θα ξέρατε πως το «ένα
προς ένα» δεν εφαρµόστηκε για τους εκπαιδευτικούς. Είπατε µε
έναν τρόπο απαξιωτικό -θα περίµενα τουλάχιστον να επικροτή-
σετε ή να περάσετε αδιάφορα, αν δεν θέλατε να πείτε θετικό
λόγο για τις δικές µας πρωτοβουλίες- ότι οι τρεις χιλιάδες επτα-
κόσιοι εβδοµήντα δύο διορισµοί που θα γίνονται, γίνονται σε ανα-
πλήρωση των συνταξιοδοτήσεων. Θα ξέρετε πάρα πολύ καλά,
εάν το παρακολουθούσατε -εκτός εάν δεν θέλετε να το παραδε-
χθείτε- ότι παρ’ ότι η προεκλογική µας δέσµευση ήταν για πέντε
χιλιάδες διορισµούς την πρώτη χρονιά, κάναµε δέκα χιλιάδες. Και
τότε, λόγω του νόµου Κατρούγκαλου, οι αιτήσεις για συνταξιο-
δότηση ήταν έξι χιλιάδες. Άρα δεν το τηρήσαµε αυτό. 

Προέχει για εµάς οι διορισµοί να γίνονται οµαλά και συνεχώς,
να καλύπτονται όσο γίνεται τα κενά µε διορισµούς, να περιορί-
ζονται οι αναπληρωτές -αυτό που κι εσείς ορθά αναφέρατε ότι
είναι ο ρόλος τους- αλλά καταλαβαίνετε ότι µετά από χρόνια
αδιοριστίας αυτό δεν µπορεί να καλυφθεί από τη µια µέρα στην
άλλη, σε µια χώρα που έχει ανάγκες. Θα σας θυµίσω ότι πρό-
σφατα υπήρχε η πανδηµία κι υπήρχαν πολλές υγειονοµικές ανά-
γκες. Επικαιροποιούµε τα οργανικά κενά. Μη νοµίζετε ότι είναι
µια διαδικασία στην οποία το Υπουργείο δεν έχει δώσει εντολή

να υπάρχουν. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: …
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν σας άκουσα. Αν µε αφήσετε να τελειώσω, έχω κάποια δυσκο-
λία καµµία φορά να σας ακούω, γιατί εσείς κι εγώ έχουµε ένα
κοινό στοιχείο, µιλούµε και οι δύο σιγά, κι αν δεν έχετε και το µι-
κρόφωνο δεν ακούω καθόλου. 

Τα επικαιροποιούµε, µη νοµίζετε. Και οι διορισµοί που γίνονται
δεν γίνονται σε πλασµατικά υπάρχουσες οργανικές θέσεις ή ορ-
γανικά κενά, γίνονται σε ουσιαστικές θέσεις. 

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο και µην το εκλάβετε ως παρα-
τήρηση, αλλά είναι µια διαπίστωση που την κάνω µονίµως και
σταθερά και πάντοτε εκτός της ερώτησής σας, που µου υποβάλ-
λετε θέµατα τα οποία δεν ανήκουν στην αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου µας. Τα κωλύµατα ή ο τρόπος µε τον οποίο θα προσληφ-
θούν οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εσωτερικών. Τα θέµατα του ΟΑΕΔ είναι του Υπουρ-
γείου Εργασίας. Θα σας παρακαλούσα σε αυτά τα Υπουργεία να
απευθυνθείτε για να πάρετε τη σωστή απάντηση σε αυτό το
οποίο δικαίως λογικά σας ενδιαφέρει, αλλά δυστυχώς δεν είναι
αρµοδιότητα του Υπουργείου µας να απαντήσω.

Για να µην παίρνω περισσότερο χρόνο θα αναφέρω, κύριε
Πρόεδρε, τις προσλήψεις των αναπληρωτών που κινούνται µε
συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου. Είναι διαφορετικό το καθεστώς µε
το οποίο απασχολούνται αυτοί. Αναφέροµαι στην εξίσωση που
λέτε, στα δικαιώµατα που τυχόν έχουν χωρίς να παραγνωρίζω ότι
κι αυτοί παραµένουν πάρα πολύ σηµαντικό έργο, έχουν κρατήσει
όρθια την εκπαίδευση και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας µε
πολλά τυπικά, ουσιαστικά προσόντα και µε µεγάλη αφοσίωση. 

Σας αναφέρω τα νούµερα: είκοσι πέντε χιλιάδες διακόσιες σα-
ράντα οκτώ προσλήψεις αναπληρωτών εκπαιδευτικών στην πρω-
τοβάθµια εκπαίδευση, το τρέχον διδακτικό έτος, δεκατρείς χι-
λιάδες οκτακόσιες σαράντα πέντε στη γενική, έντεκα χιλιάδες τε-
τρακόσιες δεκατρείς στην ειδική αγωγή. Παρενθετικά σας λέω
ότι θα διοριστούν και στη γενική και στην ειδική εκπαίδευση. Κλεί-
νει η παρένθεση, γιατί νοµίζω µε ρωτήσατε κι αυτό. Συνεχίζω: δε-
κατέσσερις χιλιάδες επτακόσιες έντεκα προσλήψεις αναπλη-
ρωτών εκπαιδευτικών στη δευτεροβάθµια, πάντα για το τρέχον
διδακτικό έτος, εκ των οποίων έντεκα χιλιάδες τριακόσιες ογδό-
ντα δύο στη γενική, τρεις χιλιάδες τριακόσιες είκοσι εννέα στην
ειδική αγωγή και οκτώ χιλιάδες διακόσιες είκοσι πέντε προσλή-
ψεις µελών ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού προ-
σωπικού. 

Προσλαµβάνονται, όπως κι εσείς είπατε, µε κριτήρια την κατά-
ταξή τους στον αξιολογικό πίνακα, µε αντικειµενικά κριτήρια και
από τους πίνακες αυτούς, εν συνεχεία, γίνονται και οι διορισµοί
µονίµων και για την κάλυψη των ειδικών λειτουργικών αναγκών.
Πάντοτε συνεκτιµούµε τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα και προβαί-
νουµε και σε προσλήψεις αλλά και σε διορισµούς. 

Σε ό,τι αφορά τα δικαιώµατα µονίµων και αναπληρωτών πρέπει
να σας επισηµάνω ότι υπάγονται κατ’ αρχάς στις διατάξεις του
Υπαλληλικού Κώδικα, ο οποίος κυρώθηκε µε τον ν.3528/2007.
Προσλαµβάνονται για να καλύψουν πρόσκαιρες ανάγκες µε συµ-
βάσεις, όπως είπαµε, εργασίας ιδιωτικού δικαίου προσωπικού
του δηµοσίου κ.λπ.. Εφαρµόζονται οι διατάξεις της εργατικής νο-
µοθεσίας για τη σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας ή αν δεν ορίζε-
ται διαφορετικά στο π.δ. 410/1988. 

Υπήρξαν τροποποιήσεις στις διατάξεις αυτού του προεδρικού
διατάγµατος. Χορηγούνται στους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς
σε αναλογία και µε βάση τη διάρκεια της σύµβασης ειδική άδεια
είκοσι δύο ηµερών, ειδική άδεια έξι ηµερών λόγω αναπηρίας, ει-
δικές άδειες σε δικαστικούς συµπαραστάτες, άδεια για παρακο-
λούθηση σχολικής επίδοσης του τέκνου, άδεια ασθενείας τέκνου,
άδεια εξετάσεων, άδεια επίσης από το άρθρο 47 του ν.4674/
2020, άδεια στους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς λόγω αιµολη-
ψίας και λήψης αιµοπεταλίων. Απλώς, κύριε συνάδελφε, δεν θα
ήθελα ποτέ να κάνετε ερώτηση ότι υπάρχουν κενά λόγω τού ότι
οι εκπαιδευτικοί κάνουν χρήση αυτών των νόµιµων και δίκαιων
αδειών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τη δέ-
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κατη όγδοη µε αριθµό 637/27-3-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ίδρυση Εσπερινού Επαγγελ-
µατικού Λυκείου (ΕΠΑΛ) στη Ναύπακτο», την ιδιαίτερη πατρίδα
του κ. Κωνσταντόπουλου.

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για την τροπολογία
σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, η διά βίου εκπαίδευση αποτελεί σήµερα όσο
ποτέ µια αναγκαιότητα και ιδιαίτερα η σηµασία των εσπερινών
λυκείων ανά την Ελλάδα ωφελούν και δίνουν τη δυνατότητα δη-
λαδή σε ανθρώπους που δεν µπόρεσαν να παρακολουθήσουν τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση να έρθουν πιο κοντά στη δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση και να αποκτήσουν εφόδια για το µέλλον
τους. 

Άρα η σηµασία των εσπερινών λυκείων στο χώρο της εκπαί-
δευσης είναι µεγάλη και δίνουν τη δυνατότητα σε ενήλικες να δι-
ευρύνουν τις προοπτικές τους, να αλλάξουν το µέλλον τους, να
αλλάξουν την προοπτική της ζωής τους και τούτο συνεχίζοντας
µε τις βασικές σπουδές που δεν ολοκλήρωσαν για διάφορους λό-
γους, λαµβάνοντας έτσι ένα πτυχίο που σήµερα κρίνεται απαραί-
τητο στα νέα δεδοµένα. 

Γι’ αυτό, κυρία Υπουργέ, τον Οκτώβρη του 2022 κατέθεσα µια
ερώτηση στο Υπουργείο Παιδείας για την ανάγκη ίδρυσης εσπε-
ρινού λυκείου στη Ναύπακτο, εσπερινού ΕΠΑΛ. Είναι ένα σχολείο
που έχει πραγµατικά όλα τα εχέγγυα να λειτουργήσει και να λει-
τουργήσει άµεσα και αποτελεσµατικά. Το Εσπερινό Λύκειο Ναυ-
πάκτου θα προσελκύσει ανθρώπους και από όµορους δήµους,
όπως και από τον Δήµο Δωρίδος. 

Το είχα θέσει, λοιπόν, το θέµα αυτόν τον Οκτώβριο του 2022
χωρίς ανταπόκριση βέβαια και χωρίς θετική έκβαση από πλευράς
Υπουργείου. Σήµερα το επαναφέρω µε επίκαιρη ερώτησή µου.
Εδώ θέλω να τονίσω ότι η λειτουργία του εσπερινού λυκείου είναι
και επιβεβληµένη και µάλιστα ότι οι συνθήκες το ευνοούν, γιατί
υπάρχουν τόσο οι κτηριακές όσο και οι εργαστηριακές υποδο-
µές, αίθουσες και εργαστήρια, αφού ήδη λειτουργούν στον χώρο
από το 1ο Λύκειο ΕΠΑΛ, το ηµερήσιο, της Ναυπάκτου και του Ερ-
γαστηριακού Κέντρου Ναυπάκτου, µε τους τοµείς γεωπονίας, οι-
κονοµίας, πληροφορικής, ηλεκτρολογίας, µηχανολογίας, υγείας.
Επίσης υπάρχει γραφείο καθηγητών, γραφείο διευθυντή. Άρα
δεν λείπει από πλευράς υποδοµών τίποτε. 

Μέχρι σήµερα, κυρία Υπουργέ, το πιο βασικό είναι ότι έχουν
εκδηλώσει ενδιαφέρον εκατόν είκοσι πολίτες να το παρακολου-
θήσουν, εκ των οποίων πενήντα µε εξήντα είναι απόφοιτοι γυµνα-
σίου και προβλέπεται αύξηση του αριθµού. Μάλιστα ιδιαίτερη
προτίµηση υπάρχει για τους τοµείς γεωπονίας, πληροφορικής,
µηχανολογίας, υγείας και δοµικών έργων. 

Άρα υπηρεσιακώς ό,τι έπρεπε να γίνει για να φτάσει το αίτηµα
στο Υπουργείο Παιδείας προς υλοποίηση έγινε και υποβλήθηκε
ως έπρεπε διά του Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
µέσω της πλατφόρµας “myschool”. Υπάρχει επίσης απόφαση του
Δηµοτικού Συµβουλίου και της Σχολικής Επιτροπής του Δήµου
Ναυπακτίας για αποδοχή του κόστους λειτουργίας του Εσπερι-
νού Λυκείου. 

Οι φορείς του δήµου, όπως το εργατικό κέντρο, η οµοσπονδία
επαγγελµατοβιοτεχνών, εµπόρων, ακόµη και η εκκλησία διά του
Μητροπολίτη µας κ. Ιεροθέου το θεωρούν αναγκαίο και ζητούν
επιµόνως την ίδρυση του εσπερινού λυκείου στη Ναύπακτο. 

Κι ενώ περιµέναµε όλοι, εφόσον το απαιτούν οι φορείς αλλά
και όσοι πραγµατικά αναφέρθηκα, από το Υπουργείο Παιδείας
τη λειτουργία του, αυτό µέχρι σήµερα δεν έγινε. Δεν υπάρχει και
καµµία ενηµέρωση ως προς την πορεία του αιτήµατος αυτού.
Βρισκόµαστε στον Απρίλιο, που απαιτούνται άµεσες ενέργειες
από πλευράς Υπουργείου προκειµένου να λειτουργήσει την επό-
µενη σχολική χρονιά 2023 - 2024. Πρέπει, λοιπόν, να το τρέξετε,
να τρέξετε τη διαδικασία. Βρισκόµαστε στο και πέντε, θα έλεγα. 

Κατόπιν αυτών, ερωτάσθε, κυρία Υπουργέ, πού βρίσκεται η
όλη διαδικασία αφ’ ενός και αν πραγµατικά πιστεύετε ότι εν κα-
τακλίδι θα λειτουργήσει την επόµενη χρονιά το εν λόγω εσπερινό

λύκειο στη Ναύπακτο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, ενδεχοµένως να µη χρειαστεί δευτερολογία,
γιατί νοµίζω ότι µε την πρωτολογία µου θα καλύψω τον συνά-
δελφο.

Θα σας πω γενικά, κύριε συνάδελφε, τι γίνεται στις περιπτώ-
σεις των σχολικών µεταβολών. Υπάρχει εγκύκλιος η οποία ρυθ-
µίζει τις µεταβολές των Σχολικών Μονάδων Δευτεροβάθµιας
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης για το σχολικό έτος 2023 - 2024.
Με την εγκύκλιο αυτή καθορίζονται τα κριτήρια που λαµβάνονται
υπ’ όψιν για τις µεταβολές των σχολικών µονάδων που είναι ιδρύ-
σεις -όπως στην περίπτωση, σας ενδιαφέρει-, συγχωνεύσεις, κα-
ταργήσεις, προσθήκες τοµέων και ειδικοτήτων. Περιγράφονται
η διαδικασία, το χρονοδιάγραµµα και οι ενέργειες των εµπλεκό-
µενων φορέων. Λαµβάνουµε υπ’ όψιν και τις µεταβολές των σχο-
λικών µονάδων -επαναλαµβάνω ότι σε αυτές είναι και οι ιδρύ-
σεις-, τον αριθµό των µαθητών και των µαθητριών, την ορθή δια-
χείριση του ανθρώπινου δυναµικού, τη χιλιοµετρική απόσταση
που διανύουν οι µεταφερόµενοι µαθητές και τις κτηριακές υπο-
δοµές, γιατί θέλουµε να δηµιουργούµε άρτια εξοπλισµένες,
επαρκώς στελεχωµένες σχολικές µονάδες που να ανταποκρίνο-
νται στην τοπική αγορά εργασίας και στις ανάγκες της.

Στο πλαίσιο αυτής της εγκυκλίου, πράγµατι, υποβλήθηκε και
έγινε και σε εµένα γνωστό το ενδιαφέρον τής τοπικής κοινωνίας
και από εσάς που πολλές φορές για το θέµα αυτό υποβάλατε
ερωτήµατα. Δεν έχει σηµασία µόνο η γραπτή ερώτηση που κά-
νατε ή σήµερα η επίκαιρη ερώτηση. Στο πλαίσιο της συνεργασίας
που γίνεται µεταξύ Βουλευτών και Υπουργών και Υφυπουργών
εσείς δείξατε έντονο ενδιαφέρον, οπότε γνωρίζω από εσάς το εν-
διαφέρον της τοπικής κοινωνίας.

Υποβλήθηκε, λοιπόν, µέσω του πληροφοριακού συστήµατος
Myschool η σχετική πρόταση της αρµόδιας Διεύθυνσης Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης Αιτωλοακαρνανίας. Το αναφέρετε κι
εσείς στην ερώτησή σας, το επιβεβαιώνω κι εγώ. Αφορούσε στην
ίδρυση για το προσεχές σχολικό έτος εσπερινού ΕΠΑΛ στη Ναύ-
πακτο. Η πληροφορία που έχω εγώ είναι ότι το εκτιµώµενο µα-
θητικό δυναµικό θα είναι ογδόντα µαθητές, επαρκές αλλά λίγο
λιγότερο από αυτό που λέτε εσείς. Προτάθηκε στην υπό ίδρυση
σχολική µονάδα να λειτουργήσουν οι τοµείς µηχανολογίας,
υγείας, πρόνοιας, ευεξίας και δοµικών έργων, δοµηµένου περι-
βάλλοντος και αρχιτεκτονικού σχεδιασµού. 

Πράγµατι στις προτάσεις αυτές η Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης της Αιτωλοακαρνανίας διατύπωσε θετική εισήγηση,
που είναι απαραίτητη. Επί των προτάσεων της δευτεροβάθµιας
η περιφερειακή διεύθυνση διατύπωσε την απαραίτητη θετική ει-
σήγηση και υπάρχει και η θετική γνωµοδότηση του Δηµοτικού
Συµβουλίου του Δήµου Ναυπακτίας. 

Εν συνεχεία, αυτές όλες οι προτάσεις των σχολικών µεταβο-
λών των διευθύνσεων της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που τις
συνοδεύουν οι σχετικές εισηγήσεις των περιφερειακών διευθύν-
σεων της εκπαίδευσης και οι γνωµοδοτήσεις των δηµοτικών συµ-
βουλίων, έχουν αποσταλεί στις 16-3-2023 στα συµβούλια σύν-
δεσης µε την παραγωγή και την αγορά εργασίας, τα οποία έχουν
συσταθεί και λειτουργούν στην περιφέρεια κάθε χώρας. 

Θα ήθελα να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι αντιλαµβάνοµαι τη
δική σας αγωνία, αντιλαµβάνοµαι την αγωνία και της τοπικής κοι-
νωνίας, όµως οι διαδικασίες οφείλουν να τηρούνται. Δεν είναι
τόσο χρονοβόρες, αλλά παρ’ όλα αυτά οφείλουν να τηρούνται
όπως ακριβώς ορίζονται στην εγκύκλιο και στον νόµο. Τα συµ-
βούλια σύνδεσης µε την παραγωγή και την αγορά εργασίας λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν τις προτάσεις, ανιχνεύουν τις ανάγκες της τοπι-
κής αγοράς εργασίας στην κάθε περιφέρεια και θα υποβάλουν
τις προτάσεις τους στο Κεντρικό Συµβούλιο Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης και Κατάρτισης του ΥΠΑΙΘ και αυτό θα αξιολογήσει
εν συνεχεία τις προτάσεις των σχολικών µεταβολών και θα υπο-
βάλει τη σχετική εισήγηση στην Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, όπως άλλωστε προβλέπεται στην παράγραφο 3δ του
άρθρου 5 του νόµου που σας έχω προαναφέρει.

Σε κάθε περίπτωση, η τελική απόφαση λαµβάνεται από την πο-
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λιτική ηγεσία του ΥΠΑΙΘ και η ασκούµενη πολιτική επιβάλλει να
καλύπτουµε τις γενικές εκπαιδευτικές ανάγκες µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο. 

Δεν έχω να προσθέσω κάτι στη δευτερολογία. Αν ο συνάδελ-
φος µού ζητήσει κάτι καινούργιο, επιφυλάσσοµαι, κύριε Πρόεδρε
και σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, πρά-
γµατι κατανοώ τα όσα είπατε, αλλά το ζήτηµα είναι να µη φτά-
σουµε στο σηµείο να µην µπορούµε να το υλοποιήσουµε όλο
αυτό. Γιατί; Διότι το «δεν προκάναµε» του αείµνηστου Χαρίλαου
Φλωράκη εδώ δεν υφίσταται, γιατί είχαµε και τον χρόνο και τον
τρόπο και τη θέληση και τις υποδοµές.

Άρα, είναι µείζονος σηµασίας το ζήτηµα για την τοπική κοινω-
νία της Ναυπάκτου και της Ναυπακτίας αλλά και του όµορου
Δήµου Δωρίδος η ίδρυση και λειτουργία του εν λόγω εσπερινού
λυκείου στη Ναύπακτο. Είναι µια δίκαιη απαίτηση θα έλεγα τόσο
των πολιτών όσο και των φορέων και των θεσµών της τοπικής κοι-
νωνίας. Γιατί το εσπερινό αυτό λύκειο θα εξυπηρετήσει πολίτες
και της Ναυπακτίας και του Δήµου Δωρίδος. Αυτό αποτελεί απαί-
τηση κοινή. Να σηµειώσω ότι έως και σήµερα όσοι ενδιαφέρονται
να φοιτήσουν σε εσπερινό λύκειο θα πρέπει να µεταβούν στο
Αγρίνιο από την Ναυπακτία. Μιλάµε για ογδόντα οκτώ χιλιόµετρα
απόστασης κι άλλα τόσα για να γυρίσει. Μιλάµε, δηλαδή, σχεδόν
εκατόν ογδόντα χιλιόµετρα. Αλλιώς διακόσια χιλιόµετρα από το
Δήµο Δωρίδας. Και τούτο φυσικά µέσα στην κρίση, µέσα στην
ακρίβεια, µέσα στην πανδηµία.

Κυρία Υφυπουργέ, µέσα στην κρίση, όπως είπα, δεν έχει τη δυ-
νατότητα ο πολίτης να του δοθεί δεύτερη ευκαιρία και να παρα-
κολουθήσει το εσπερινό λύκειο. Διαφορετικά θα πρέπει να πάει
στην Πάτρα. Εκεί έχουµε τη γέφυρα έχουµε κι άλλα πραγµατικά
εµπόδια τα οποία δεν του δίνουν τη δυνατότητα να παρακολου-
θήσει τα µαθήµατα εσπερινού λυκείου. Επίσης, µη ξεχνάτε ότι
απευθυνόµαστε σε πολίτες εργαζόµενους και οικογενειάρχες. Τα
µαθήµατα ξεκινούν στις 18:30 και τελειώνουν στις 22:30. Συνε-
πώς, το εγχείρηµα δεν είναι καθόλου εύκολο. Είναι και κοστο-
βόρο, όπως είπα. Για έναν εργαζόµενο, έναν οικογενειάρχη είναι
πραγµατικά τεράστιο εµπόδιο. Πως θα µπορέσει να παρακολου-
θήσει τα µαθήµατα ένας εργαζόµενος για τρία χρόνια όταν θα
πρέπει να µεταβαίνει στο Αγρίνιο και στην Πάτρα και να επιστρέ-
φει τα µεσάνυχτα στο σπίτι του έχοντας διανύσει µια χιλιοµετρική
απόσταση εκατόν ογδόντα ή διακοσίων χιλιόµετρων; Άρα, θεω-
ρείται επιβεβληµένη η ίδρυση του ΕΠΑΛ Ναυπάκτου τώρα. 

Επίσης, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, υπηρεσια-
κώς ό,τι έπρεπε να έχει γίνει, έχει ολοκληρωθεί. Για τη στέγαση
και τις εγκαταστάσεις από πλευράς δήµου, αναφέρθηκα. Από
πλευράς φορέων µετέφερα το αίτηµά τους. Άρα εµείς ως τοπική
κοινωνία δεν έχουµε κάτι περισσότερο να κάνουµε πέρα του αι-
τήµατός µας, ζητώντας σας να υλοποιηθεί. Και σε ό,τι αφορά
τους µαθητές, ουσιαστικά τους εργαζόµενους που θα παρακο-
λουθήσουν, πράγµατι είναι ο αριθµός που ανέφερα. Αυτός ο
αριθµός µεγαλώνει κιόλας. Εδώ θα πρέπει η πολιτεία να σταθεί
δίπλα τους. Να τους δώσετε, δηλαδή, τη δυνατότητα να αλλά-
ξουν τη ζωή τους, να αποκτήσουν εφόδια που η πολιτεία µπορεί
και πρέπει να τους τα εγγυηθεί.

Κυρία Υφυπουργέ, το νέο σχολικό έτος είναι σε οκτώ µήνες.
Άρα η κοινωνία που απαιτεί το εν λόγω εσπερινό λύκειο το απαι-

τεί τώρα για να λειτουργήσει την επόµενη σχολική χρονιά. Γι’
αυτό σας ζητώ προσωπικά να κάνετε πράξη το αίτηµά τους. Άλ-
λωστε γνωρίζοντας την ευαισθησία σας για τη δια βίου εκπαί-
δευση θεωρώ ότι µπορείτε εσείς προσωπικά και η Υπουργός να
κάνετε πράξη το αίτηµά τους δίνοντας σε αυτούς τους ανθρώ-
πους µία δεύτερη ευκαιρία που η πολιτεία ουσιαστικά πρέπει να
τους δώσει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θα είµαι πολύ σύντοµη όπως υποσχέθηκα, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ευχαριστήσω τον συνάδελφο που αναγνωρίζει την ευαισθη-

σία του Υπουργείου και της Κυβέρνησής µας για τα θέµατα της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Δικαίως µάς την πιστώνει γιατί πή-
ραµε πολλές νοµοθετικές πρωτοβουλίες. 

Κύριε συνάδελφε, το «δεν προκάναµε» δεν το είπαµε εµείς.
Κακώς το αποδίδετε στο Υπουργείο. Σας ανέφερα ότι έχουν απο-
σταλεί στις 16 Μαρτίου 2023 στα ΣΣΠΑΕ, τα Συµβούλιο Σύνδεσης
µε την Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας, οι σχετικές γνωµο-
δοτήσεις. Δεν έχει περάσει ούτε µήνας. Θα ακολουθήσουν τη
γνωστή νόµιµη διαδικασία. Το αίτηµά σας από όσα έχω µέχρι
τώρα και χωρίς να προδικάζω την απόφαση και τις σχετικές ει-
σηγήσεις -το διευκρινίζω- εκτιµώ ότι είναι επαρκώς τεκµηριωµένο
τουλάχιστον από τις τυπικές προϋποθέσεις. Θέλω να πιστεύω ότι
πληροί και τις ουσιαστικές. Επαναλαµβάνω µε βάση αυτά τα
οποία γνωρίζω. Ούτε ευθύνη µου είναι ούτε τον ενδελεχή έλεγχο
θα κάνω εγώ. 

Άρα µην το αποδυναµώνετε µόνος σας λέγοντας ότι δεν θα
λειτουργήσετε την επόµενη χρονιά. Αφήστε µέσα στα νόµιµα
χρονικά περιθώρια να εισηγηθούν τα αρµόδια όργανα. Και αυτό
που είπατε, να το θεωρείτε δεδοµένο, την ευαισθησία της Υπουρ-
γού, η οποία θα το λάβει σοβαρώς υπ’ όψιν, όταν θα εγκρίνει τις
µεταβολές αυτών των σχολικών µονάδων. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της συνεδρίασης ΜΑ’ της Πέµπτης 8-12-2022, της συνεδρίασης
ΜΒ’ της Παρασκευής 9-12-2022, της συνεδρίασης ΜΓ’ της Δευ-
τέρας 12-12-2022 και της συνεδρίασης ΜΘ’ της Δευτέρας 19-12-
2022 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς τα Πρακτικά

της συνεδρίασης ΜΑ’ της Πέµπτης 8-12-2022, της συνεδρίασης
ΜΒ’ της Παρασκευής 9-12-2022, της συνεδρίασης ΜΓ’ της Δευ-
τέρας 12-12-2022 και της συνεδρίασης ΜΘ’ της Δευτέρας 19-12-
2022 επικυρώθηκαν.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.51’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 5 Απριλίου 2023 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα σας διανεµηθεί.
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